
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Α. Βεσυρόπουλου, σελ.

13416
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από την "Ελληνογαλλική Σχολή Ευγένιος Ντελακρουά"
Αγίας Παρασκευής Αττικής, σελ. 13405

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 13369, 13370, 13375,
13385, 13403, 13404, 13405, 13406, 13407, 13408, 13409,
13413, 13419, 13421, 13424, 13428, 13430, 13431

4. Αναφορά στην Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου που
αφορά την ΕΡΤ και στην απόφαση του Συµβουλίου Επικρα-
τείας, σελ. 13383, 13403, 13405, 13406, 13411, 13414, 13420

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 13405, 13406, 13410
6. Αποχώρηση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, σελ. 13408
7. Αποχώρηση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνα-

σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς / Ενωτικό Κοινωνικό Μέ-
τωπο, σελ. 13408

8. Αποχώρηση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Ανεξάρ-
τητων Ελλήνων, σελ. 13409

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 21 Ιουνίου 2013, σελ. 13367
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Παιδείας και θρησκευµάτων, Πολιτι-

σµού και Τουρισµού:     
i. σχετικά µε τις απολύσεις εκπαιδευτικών, σελ. 13367
ii. σχετικά µε την πρόθεση του Μουσείου της Οµοσπονδια-

κής Δηµοκρατίας της Γερµανίας να επιστρέψει οχτώ χιλιάδες
κοµµάτια από αγγεία της νεοελληνικής εποχής, σελ. 13375

β) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων:

i. σχετικά µε τη διακοπή των έργων επί του κάθετου άξονα
της Εγνατίας Οδού στο τµήµα Μάνδρα - Ψαθάδες - Διδυµό-
τειχο, σελ. 13370

ii. σχετικά µε τα οργανικά και λειτουργικά προβλήµατα στα
αστικά λεωφορεία, σελ. 13371

γ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την ανάγκη άµεσων εκτιµήσεων από τον ΕΛΓΑ
στις αγροτικές καλλιέργειες που επλήγησαν από ισχυρές χα-
λαζοπτώσεις στη Μακεδονία, σελ. 13373

δ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη χορήγηση αδειών για υφι-
στάµενα δικαιώµατα χρήσης νερού, σελ. 13378

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
"Κύρωση του Πρωτοκόλλου σχετικά µε τα µελήµατα του ιρ-
λανδικού λαού όσον αφορά τη Συνθήκη της Λισσαβόνας",
σελ. 13381-13385

2. Συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής: "Συµπλήρωση των διατάξεων περί Εθνι-
κού Κτηµατολογίου και άλλες διατάξεις", σελ. 13403

3. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την  έκ-

θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
"Ενσωµάτωση της Οδηγίας 2011/16/ΕΕ, ρύθµιση θεµάτων
της Ε.Λ.Τ.Ε., αναµόρφωση Οργανισµού Ν.Σ.Κ. και άλλες δια-
τάξεις", σελ. 13420

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 13367 - 13409
ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ., σελ. 13409 - 13419
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 13419 - 13434

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , 

σελ. 13375
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 13404, 13407, 13420
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 13369, 13370, 13375, 

13385, 13403, 13404, 
13405, 13406, 13407, 
13408, 13409

ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 13404, 13405, 13406
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 13419, 13424, 13431
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 13406, 13407, 13408, 

13409, 13413, 13421, 
13431

ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 13415
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 13421, 13424, 13428, 

13430,  13431
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 13407, 13408
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 13404, 13405, 13408, 13409
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 13408
ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 13403, 13404, 13406, 

13407, 13408.
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 13403, 13405, 13406, 

13407, 13408
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 13408
ΤΖΑΜΤΖΗΣ Ι. , σελ. 13375
ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ Ν. , σελ. 13421
ΦΟΥΝΤΑ Ν. , σελ. 13413
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 13375
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 13404, 13405

Β. Επί της αναφοράς στην Πράξη Νοµοθετικού Περιεχο-
µένου που αφορά την ΕΡΤ και στην απόφαση του Συµβου-
λίου Επικρατείας:

ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 13383
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 13411
ΚΑΚΑΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 13420
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 13414
ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 13406
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 13403
ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ Ν. , σελ. 13405
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 13405

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 13410
ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 13406

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΒ’

Πέµπτη 20 Ιουνίου 2013



ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 
σελ. 13405

Δ. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , 

σελ. 13373, 13374, 13375
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 13377
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 13378, 13379
ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Σ. , σελ. 13370, 13371, 13372
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 13368, 13369, 13370
ΜΑΚΡΗ ΘΕΟΔΩΡΟΥ Ε. , σελ. 13378, 13379
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 13375, 13376, 13377
ΟΥΖΟΥΝΙΔΗΣ Μ. , σελ. 13370, 13371
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 13371, 13372
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 13368, 13369
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 13376, 13377
ΤΖΑΜΤΖΗΣ Ι. , σελ. 13375
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 13373, 13374, 13375

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 13383
ΓΛΕΖΟΣ Ε. , σελ. 13384
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 13381, 13384
ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ Δ. , σελ. 13383, 13384
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 13382
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 13381, 13385
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 13384, 13385

ΣΤ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής:

ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 13420, 13428, 13429
ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 13410, 13411
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 13411
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 13420, 13423, 13426, 

13427, 13428, 13430, 
13431, 13432

ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 13411, 13421, 13423, 
13424, 13426, 13427, 
13429, 13430, 13431, 
13432

ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 13415
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 13413
ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Α. , 

σελ. 13416
ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ Α. , 

σελ. 13418
ΟΡΦΑΝΟΣ Γ. , σελ. 13417
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 13426
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 13409
ΤΑΜΗΛΟΣ Μ. , σελ. 13415
ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ Ν. , σελ. 13421
ΦΟΥΝΤΑ Ν. , σελ. 13412, 13413, 13428
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 13427



Αθήνα, σήµερα στις 20 Ιουνίου 2013, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9:37’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. Λεωνίδα Γρηγοράκου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 21 Ιουνίου 2013.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρo130 παρά-
γραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1597/18-6-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πέλλας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιορδάνη Τζαµτζή προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις
αποζηµιώσεις για τις αγροτικές καλλιέργειες που επλήγησαν από
ισχυρή χαλαζόπτωση στο Νοµό Πέλλας.

2. Η µε αριθµό 1599/18-6-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Νοµού Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Ενω-
τικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Μανώλη Γλέζου προς τον Υπουργό Οι-
κονοµικών, σχετικά µε το Σκοπευτήριο της Καισαριανής.

3. Η µε αριθµό 1590/18-6-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Άρτας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Χρή-
στου Γκόκα προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την
ενοποίηση των τµηµάτων Ελέγχου και Δικαστικού της ΔΟΥ
Άρτας και µεταφοράς τους στη ΔΟΥ Πρέβεζας.

4. Η µε αριθµό 1601/18-6-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Νοµού Αττικής των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Παύλου Χαϊ-
κάλη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας, σχετικά µε τις αναπηρικές συντάξεις από τον Οργανι-
σµό Ασφάλισης Ελεύθερων Επαγγελµατιών (ΟΑΕΕ).

5. Η µε αριθµό 1603/18-6-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισης του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρυσο-
βαλάντη Αλεξόπουλου προς τους Υπουργούς Δηµόσιας Τάξης
και Προστασίας του Πολίτη και Εσωτερικών, σχετικά µε την επα-
ναφορά της αναγραφής του θρησκεύµατος στις ταυτότητες.

6. Η µε αριθµό 1593/18-6-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Μαρίας Γιαννα-
κάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τη χρηµατο-
δότηση των πολιτικών κοµµάτων.

7. Η µε αριθµό 1595/18-6-2013 επίκαιρη ερώτηση της Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Αλέκας Παπαρήγα προς τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας, σχετικά µε την ιδιωτικοποίηση των Ελληνικών Αµυντικών
Συστηµάτων.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1598/18-6-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-

τού Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φεβρωνίας Πατριανάκου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε τη λήψη µέτρων ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας των ελ-
ληνικών αγροτικών προϊόντων.

2. Η µε αριθµό 1600/18-6-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Καστοριάς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς -
Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Ευάγγελου Διαµαντόπουλου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις
ελληνοποιήσεις αγροτικών προϊόντων στον κλάδο των παραγω-
γών φασολιών «Π.Γ.Ε.» στη δυτική Μακεδονία.

3. Η µε αριθµό 1592/18-6-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αρκαδίας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ.
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη στήριξη
ελληνικών επιχειρήσεων.

4. Η µε αριθµό 1602/18-6-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Δωδεκανήσου των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Τσαµπίκας
(Μίκας) Ιατρίδη προς τους Υπουργούς Ναυτιλίας και Αιγαίου και
Εξωτερικών, σχετικά µε τη µη εφαρµογή της ελληνοτουρκικής
συµφωνίας από πλοία υπό τουρκική σηµαία.

5. Η µε αριθµό 1604/18-6-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Αρτέµιου
Ματθαιόπουλου προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Ανάπτυ-
ξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε το Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων
(ΤΕΚΕ) και την εγγύηση καταθέσεων µέχρι του ποσού των
100.000 ευρώ.

6. Η µε αριθµό 1594/18-6-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Πειραιώς της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Μαρίας Ρε-
πούση προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Αιγαίου, σχετικά µε την
υδροδότηση άνυδρων νησιών κατά τη θερινή περίοδο.

7. Η µε αριθµό 1596/18-6-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυ-
ρίδωνος Χαλβατζή προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε
τους δηµοτικούς παιδικούς και βρεφικούς σταθµούς της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1576/17-6-2013 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς – Ενωτικό Κοινωνικό Μέ-
τωπο κ. Αναστασίου Κουράκη προς τον Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τις απο-
λύσεις εκπαιδευτικών.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΒ’

Πέµπτη 20 Ιουνίου 2013



Ο κ. Κουράκης έχει το λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξει
την επίκαιρη ερώτηση.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά τις σα-

ρωτικές καταργήσεις δύο χιλιάδων σχολικών µονάδων από την κ.
Διαµαντοπούλου, σήµερα, µε την συναπόφαση του Αναπληρωτή
Υπουργού Οικονοµικών κ. Σταϊκούρα και του Υφυπουργού Παι-
δείας κ. Παπαθεοδώρου, βρισκόµαστε στη δυσάρεστη θέση να
έχει ανακοινωθεί ο υποβιβασµός τριάντα τεσσάρων δηµοτικών,
πέντε νηπιαγωγείων, συγχωνεύσεις είκοσι επτά δηµοτικών σχο-
λείων και δεκατριών νηπιαγωγείων, ενώ δροµολογείται η κατάρ-
γηση τριάντα δύο δηµοτικών και ογδόντα εννέα νηπιαγωγείων.

Στην πραγµατικότητα καταργούνται πάνω από διακόσιες δέκα
οργανικές θέσεις δασκάλων και πάνω από εκατόν τριάντα οργα-
νικές θέσεις νηπιαγωγών, χωρίς να υπολογίζονται θέσεις ολοή-
µερων στα σχολεία και νηπιαγωγεία που καταργούνται ή
συγχωνεύονται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλαβαίνουµε ότι αυτό έρχε-
ται σε συνέχεια και είναι σε µία λογική απολύσεων χιλιάδων εκ-
παιδευτικών και όχι µόνο, όπως και δηµοσίων υπαλλήλων. Ήδη,
το βλέπουµε στους δήµους, στην ΕΡΤ και σε οποιαδήποτε υπη-
ρεσία.

Ο τρόπος µε τον οποίο έγινε ο υπολογισµός των υπεράριθµων
εκπαιδευτικών εξυπηρετήθηκε από µία εγκύκλιο, η οποία πρέπει
να πούµε, κύριε Υφυπουργέ, ότι εκδόθηκε τρεις µήνες αργότερα
από την ηµεροµηνία που έπρεπε να εκδοθεί. Σύµφωνα µε την
ισχύουσα νοµοθεσία, µέχρι τις 10 Μαρτίου θα έπρεπε να πραγ-
µατοποιηθούν οι µεταθέσεις. Επειδή ακριβώς έχετε µία πολύ µε-
γάλη δυστοκία στο ζήτηµα αυτό, υπήρξε αυτή η πολύ µεγάλη
καθυστέρηση. 

Θα ήθελα να πω ότι αυτό δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα,
όχι µόνο µε τις απολύσεις χιλιάδων εκπαιδευτικών –τα νούµερα
είναι συντριπτικά- αλλά και στην ίδια την εκπαιδευτική διαδικα-
σία. Αυτό που ζητούµε είναι το εξής. Έχετε παρανοµήσει µε την
έννοια –όπως θα δείξω και στη δευτερολογία µου- ότι ο υπολο-
γισµός των εκπαιδευτικών κενών έγινε µε έναν τέτοιο τρόπο,
ώστε να προκύψουν οι υπεράριθµοι εκπαιδευτικοί και προλειαί-
νεται το έδαφος για την απόλυσή τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ρωτάµε αν προτίθεστε έστω και τώρα να γίνει ο υπολογισµός
των κενών και των πλεονασµάτων µε βάση το διδακτικό ωράριο
που ισχύει και σήµερα και µε βάση τον ισχύοντα αριθµό µαθητών
ανά αίθουσα, δεδοµένου ότι σε διαφορετική περίπτωση θα ισχύ-
σει αυτό που έλεγα, δηλαδή πέρα από την απόλυση µεγάλου
αριθµού εκπαιδευτικών, θα θιγεί κι ο πυρήνας της εκπαιδευτικής
διαδικασίας.

Επιπλέον θέλω να µου απαντήσετε αν θα λειτουργήσουν τη
νέα εκπαιδευτική χρονιά τα αναγκαία µέτρα αντισταθµιστικής εκ-
παίδευσης που έχουν καταργηθεί τα τελευταία χρόνια, δηλαδή
τάξεις υποδοχής, τµήµατα ενισχυτικής διδασκαλίας, προκειµέ-
νου να µειωθούν τα εκπαιδευτικά ελλείµµατα των µαθητών και
να µην υπάρξουν απολύσεις εκπαιδευτικών. 

Με την ευκαιρία αυτή θα µου επιτρέψετε για τριάντα δευτερό-
λεπτα, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι υπάρχει ένα µείζον θέµα όσον
αφορά τις µετεγγραφές των φοιτητών. Ξέρουµε ότι έχει εξαγ-
γελθεί από την αρχή της χρονιάς ότι θα ισχύσουν οι µετεγγρα-
φές, γιατί η υπάρχουσα κατάσταση επιβάλλει να ανακληθεί η
προηγούµενη απόφαση της κ. Διαµαντοπούλου και να υπάρξουν
µετεγγραφές. 

Οι αιτήσεις έπρεπε να έχουν υποβληθεί µέχρι τις 26 Απριλίου.
Ο κύριος Υπουργός δήλωσε ότι έχουµε µόνο τέσσερις χιλιάδες
εξακόσιες τέσσερις αιτήσεις, δηλαδή, πολύ κάτω από το 10%
του συνόλου των εισακτέων του 2012. Επειδή ακριβώς δεν
έχουµε υπερβεί το 10%, µπορούµε να επεκτείνουµε το µέτρο για
τους εισακτέους του 2011. Πάρα πολύ ωραία! 

Πότε έχετε σκοπό να δώσετε τις αναγκαίες οδηγίες, ώστε να
προγραµµατίσουν οι οικογένειες, γιατί αυτήν τη στιγµή εξακο-
λουθούν να πληρώνουν ενοίκια για µία µετακίνηση των φοιτητών
την οποία δικαιούνται και η οποία έπρεπε να γίνει;

Και ένα τελευταίο: Τι θα γίνει µε την περίφηµη επιστράτευση

που παρανόµως επιβάλατε στους εκπαιδευτικούς; Επί λέξει ο κύ-
ριος Υπουργός είχε δηλώσει «η εισήγησή µου προς τον Πρωθυ-
πουργό είναι προς το τέλος του µήνα –του Ιουνίου δηλαδή- µετά
το πέρας των Πανελλαδικών Εξετάσεων, να αρθεί το µέτρο». Τι
γίνεται µ’ αυτό; Θα παρακαλούσα να έχω µία απάντηση επ’
αυτού.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός κ. Παπαθεοδώρου για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και

Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Βουλευτά, παρά το γεγονός ότι θέσατε πάρα πολλά ζη-
τήµατα που πρέπει να απαντηθούν στο χρόνο που έχω, θα ήθελα
να ξεκινήσω µε κάτι που είναι πάρα πολύ θετικό και θα ήθελα να
το µοιραστώ µε το Σώµα, παρά το γεγονός ότι γνωρίζω τις δικές
σας θέσεις. 

Σήµερα, για πρώτη φορά µετά από τριάντα τρία χρόνια, γίνον-
ται και πάλι οι εξετάσεις εισαγωγής στα Πειραµατικά Σχολεία.
Έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία ότι πλέον χιλιάδες µαθητές
συµµετέχουν στα τεστ δεξιοτήτων, στις δοκιµασίες γνώσεων. Η
διαδικασία ξεκίνησε σήµερα το πρωί και εξελίσσεται απολύτως
οµαλά.

Απλώς, ήθελα να σας πληροφορήσω γι’ αυτό, γιατί ξέρετε όλο
το τελευταίο διάστηµα µε πολλή επιµέλεια υποστηρίξαµε τη συγ-
κεκριµένη διαδικασία για την αναβάθµιση των προτύπων πειρα-
µατικών σχολείων. 

Σε σχέση τώρα µε τα ζητήµατα τα οποία θέσατε, θα µου επι-
τρέψετε να καταθέσω κάποιες απόψεις, οι οποίες ενδεχοµένως
δεν είναι γνωστές, έτσι ώστε να υπάρχουν και οι σταθερές -αν
θέλετε- του προβλήµατος το οποίο εσείς έχετε αναδείξει. 

Ποια είναι η αλήθεια; Η αλήθεια είναι ότι πράγµατι φέτος ζη-
τήσαµε δύο φορές από τις περιφερειακές διευθύνσεις την κατα-
γραφή µε τον απόλυτο δυνατό τρόπο των οργανικών κενών έτσι
ώστε να µπορούµε να προχωρήσουµε σε µεταθέσεις και σε το-
ποθετήσεις. 

Υπάρχει αργοπορία; Η αργοπορία υπήρξε διότι όλο αυτό το
διάστηµα προσπαθήσαµε το ηλεκτρονικό σύστηµα να έχει δια-
σταυρωµένα στοιχεία. Είναι η τελευταία φορά που θα λειτουρ-
γήσει έτσι, διότι από 1ης Σεπτεµβρίου -το γνωρίζετε πολύ καλά-
θα υπάρχει η δυνατότητα όχι µόνο της γνώσης για την τοποθέ-
τηση των εκπαιδευτικών σε συγκεκριµένα σχολεία ανάλογα µε
τη δυναµικότητά τους, αλλά και της αντιστοιχίας των εκπαιδευ-
τικών αυτών µε την ονοµαστική κατάσταση των µαθητών. Αυτό
θα µας επιτρέψει να γνωρίζουµε ποιες είναι οι ανάγκες, πώς θα
γίνει η κατανοµή, έτσι ώστε να µην φτάνουµε στα προβλήµατα
τα οποία αντιµετωπίσαµε τα προηγούµενα χρόνια. 

Δεύτερο στοιχείο: κατά τη διάρκεια του αµέσως προηγούµε-
νου διαστήµατος έγιναν οι µετατάξεις ή προχώρησαν οι µετατά-
ξεις από τη δευτεροβάθµια στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση.
Θέλω να πω ότι ολοκληρώθηκε η διαδικασία. Εκεί, λοιπόν,
έχουµε άλλους εννιακόσιους εξήντα έναν εκπαιδευτικούς οι
οποίοι ζήτησαν να µεταταγούν από τη δευτεροβάθµια στην πρω-
τοβάθµια εκπαίδευση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας παρακαλώ για τριάντα δευτε-
ρόλεπτα. 

Ποια στοιχεία ελήφθησαν υπ’ όψιν για τις µετατάξεις αυτές;
Το πρώτο στοιχείο είναι τα οργανικά κενά, αλλά όχι µόνο. Ελή-
φθησαν υπ’ όψιν οι συνταξιοδοτήσεις οι οποίες προγραµµατίζον-
ται για φέτος το καλοκαίρι. Ελήφθησαν υπ’ όψιν οι προθέσεις
συνταξιοδοτήσεων, έτσι ώστε εκεί που γνωρίζαµε ότι ο εκπαιδευ-
τικός έχει την πρόθεση να συνταξιοδοτηθεί πρόωρα κι αυτό να
µπει στη διαδικασία -αν θέλετε- υπολογισµού των κενών. 

Από την άλλη πλευρά, λόγω και της αύξησης του ωραρίου, εί-
χαµε µία συνολική εικόνα για τον αριθµό των µεταθέσεων, η
οποία εξελίσσεται πλέον, νοµίζω, κατά τον καλύτερο τρόπο. Άρα,
δεν υπήρξε, όπως είπατε, σε αυτήν την περίπτωση µείωση των
οργανικών κενών ή µείωση της οργανικότητας έτσι ώστε να φτά-
σουµε, όπως είπατε, σε απολύσεις. Δεν υφίσταται τέτοιο θέµα. 
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Από την άλλη πλευρά, ελήφθη κάθε δυνατή µέριµνα, ώστε από
τη µία όπου υπάρχουν αυξηµένες εκπαιδευτικές ανάγκες -και τα
αναφέρατε: νησιωτικότητα, δυσπρόσιτες περιοχές- να ικανοποι-
ηθούν κατά προτεραιότητα χωρίς να αλλάξει τίποτα σε σχέση µε
το παρελθόν, αλλά ίσα-ίσα να υποστηριχθεί αυτή η διαδικασία,
και στα µεγάλα αστικά κέντρα να δούµε ποιες ήταν οι δυνατές
συγχωνεύσεις, οι οποίες –επαναλαµβάνω- έγιναν µε σύµφωνη
γνώµη των διευθυντών εκπαίδευσης σε όλες τις περιπτώσεις και
των περιφερειακών διευθυντών. 

Ένα τελευταίο στοιχείο: Οι καταργήσεις για τις οποίες µιλή-
σατε ήταν µόνο όσον αφορά τα σχολεία τα οποία δεν είχαν λει-
τουργήσει µέχρι σήµερα ποτέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Υπουργέ, στη
δευτερολογία σας θα πείτε τα υπόλοιπα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Βεβαίως. Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου για το θέµα της αντισταθ-
µιστικής εκπαίδευσης και για τις ερωτήσεις που κάνατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Κουράκης έχει
το λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι σύµφωνα µε τους υπο-

λογισµούς που έγιναν από τις κατά τόπους ενώσεις καθηγητών,
αλλά και από αιρετούς εκπαιδευτικούς των υπηρεσιακών συµ-
βουλίων δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, περίπου δώδεκα χιλιάδες
µόνιµοι εκπαιδευτικοί χάνουν την οργανική τους θέση και βρί-
σκονται σε πρώτη φάση µπροστά στο φάσµα της µετακίνησής
τους δεκάδες και εκατοντάδες χιλιόµετρα µακριά από τους τό-
πους της µόνιµης κατοικίας τους. 

Ενδεικτικά αναφέρουµε ότι στην ανατολική Αττική περίπου
επτακόσιοι καθηγητές χάνουν την οργανική τους θέση, ενώ συ-
νολικά στο Λεκανοπέδιο οι απώλειες των οργανικών θέσεων υπο-
λογίζεται ότι ξεπερνούν τις πέντε χιλιάδες.

Στη Θεσσαλονίκη, σύµφωνα µε ανακοίνωση των αρµοδίων ορ-
γάνων εκπαιδευτικών, περίπου δύο χιλιάδες καθηγητές χάνουν
την οργανική τους θέση. Το ίδιο συµβαίνει και µε το 25% των
υπηρετούντων καθηγητών στο Νοµό Ιωαννίνων κ.λπ..

Πάνω σε αυτό θέλω να σας πω ότι µετά από δική σας ανακοί-
νωση ή, για να είµαι πιο ακριβής, µε δικά σας στοιχεία τα οποία
δώσατε σε εµάς µετά από αίτηση κατάθεσης εγγράφων στις 8
Απριλίου, όσον αφορά το τι εισηγήσεις-προτάσεις γνωµοδότη-
σαν οι συναρµόδιοι φορείς, δηλαδή οι διευθυντές εκπαίδευσης
–διότι είπατε προηγουµένως ότι αυτό έγινε µε τη σύµφωνη
γνώµη των διευθυντών εκπαίδευσης, και αυτό είναι λάθος ή του-
λάχιστον, για να είµαι πιο ήπιος, δεν είναι ακριβές- εµείς καθί-
σαµε και µελετήσαµε χίλιες εξακόσιες σαράντα µία σελίδες που
µας δόθηκαν από το Υπουργείο, για να διαπιστώσουµε ποιες
ήταν οι προτάσεις των διευθυντών εκπαίδευσης και των προϊστα-
µένων στο Υπουργείο και τι έκανε το Υπουργείο. 

Τα συµπεράσµατα είναι τα εξής: Το Υπουργείο Παιδείας προ-
χώρησε σε υποβιβασµούς, συγχωνεύσεις και καταργήσεις σχο-
λικών µονάδων ακόµα και στις περιπτώσεις που οι αρµόδιοι
περιφερειακοί διευθυντές είχαν εισηγηθεί αρνητικά. Το Υπουρ-
γείο δεν έλαβε υπ’ όψιν του ούτε και τις επισηµάνσεις των δηµο-
τικών συµβουλίων για το κακό οδικό δίκτυο των περιοχών τους,
που καθιστά επικίνδυνη τη µετακίνηση των µαθητών κατά τη χει-
µερινή περίοδο µε τα χιόνια και τους παγετούς. Τέλος, αγνόησε
τις αιτιολογηµένες προτάσεις των διευθυντών εκπαίδευσης και
τις εισηγήσεις των περιφερειακών διευθυντών εκπαίδευσης που
αφορούσαν όχι σε καταργήσεις, αλλά σε ιδρύσεις και προαγω-
γές σχολείων.

Εποµένως µη µας λέτε ότι τα λάβατε υπ’ όψιν. Πρέπει να σας
πω ότι είστε και παράνοµοι, γιατί η εγκύκλιος που στάλθηκε στα
σχολειά και στους διευθυντές, ώστε να λάβουν υπ’ όψιν τους την
αύξηση του ωραρίου κατά δύο ώρες των εκπαιδευτικών, στάλ-
θηκε, ενώ δεν είχε ψηφιστεί καν ο σχετικός νόµος. Η εγκύκλιος
στάλθηκε στις 26 Απριλίου, ενώ ο νόµος υπογράφηκε, το ΦΕΚ,
στις 9 Μαΐου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι χρησιµοποιήσατε διάφορους τρό-
πους ώστε να υπάρξει µια πλασµατική υπεραριθµία. 

Επιπλέον, η εγκύκλιος αυτή ακυρώνει προηγούµενη εγκύκλιο
για τη διδασκαλία των ωρών project, αφού καταργεί τη συνδιδα-
σκαλία. Ακόµη, τα κενά υπολογίζονται µε βάση µία ψυχρή λογι-
στική της διαίρεσης του συνολικού αριθµού ωρών διδασκαλίας
των αντίστοιχων µαθηµάτων διά του συνολικού αριθµού ωρών
υποχρεωτικού ωραρίου και µε αυτόν τον τρόπο δεν λαµβάνονται
υπ’ όψιν -δεν είναι έτσι όπως το είπατε- οι ιδιαιτερότητες σχο-
λείων και οµάδων σχολείων σε κάθε περιοχή, δηλαδή µικρά
νησιά, αποµακρυσµένες περιοχές, και η πάγια πρακτική συµπλή-
ρωσης ωραρίου στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση για πολλές ειδι-
κότητες. Δεν υπολογίζονται οι ώρες των εργαστηρίων πληρο-
φορικής -δεν θέλω να επεκταθώ. Δεν υπολογίζεται ο δεύτερος
καθηγητής στα εργαστήρια τεχνικής εκπαίδευσης για πάνω από
δεκατρείς µαθητές. Δεν υπολογίζονται οι διδακτικές ώρες από
το µάθηµα Επαγγελµατικός Προσανατολισµός στην Γ’ γυµνα-
σίου. Δεν υπολογίζονται δύο διδακτικές ώρες, που είναι υποχρε-
ωτικές, για τη χορωδία. Δεν υπολογίζονται οι ώρες των επιπέδων
στην Αγγλική γλώσσα, που σπάνε σε δύο τµήµατα. Δεν υπολογί-
ζονται οι ώρες των διαφόρων προγραµµάτων, όπως είναι η περι-
βαλλοντική εκπαίδευση, η αγωγή υγείας και πολλά άλλα. Δεν
υπολογίζονται οι µειωµένες διδακτικές ώρες από εκπαιδευτικούς
σε θέσεις ευθύνης, δηλαδή διευθυντές, υποδιευθυντές. Δεν υπο-
λογίζονται οι αποσπάσεις σε πάγιες λειτουργίες της εκπαίδευ-
σης κ.λπ.. Δεν υπολογίζονται οι µακροχρόνιες άδειες και πάρα
πολλά άλλα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω σε δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Όλα αυτά έχουν ως αποτέλεσµα να υπάρξει ένας πλασµατικός

υπολογισµός των κενών, ο οποίος βεβαίως µε τον τρόπο που γί-
νεται δεν είναι καθόλου αξιόπιστος. Γιατί, ξέρετε, οι εκπαιδευτι-
κοί δεν είναι απρόσωπα νούµερα που θα χρησιµοποιηθούν για
να καλύψουν τις µνηµονιακές δεσµεύσεις της Κυβέρνησης για
µετακινήσεις και απολύσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Υπουργέ, η αύξηση του ωραρίου των εκπαιδευτικών
κατά την αντίληψη του ΣΥΡΙΖΑ-Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο απο-
τελεί συνέχεια ενός οργανωµένου σχεδίου που ξεκίνησε µε κα-
ταργήσεις, µε συγχωνεύσεις σχολικών µονάδων, µε συµπτύξεις
τµηµάτων, µε αύξηση του αριθµού των µαθητών ανά τµήµα, µε
περικοπές των λειτουργικών δαπανών για τα σχολεία και στο-
χεύει στη συρρίκνωση του αγαθού της δηµόσιας και δωρεάν παι-
δείας.

Θεωρώ ότι η πράξη που κάνετε είναι µία «ταφόπλακα» σε
βάρος της δηµόσιας εκπαίδευσης και γι’ αυτό θα έχετε να απο-
λογηθείτε για πάρα πολλά χρόνια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Από την ώρα που εί-

πατε ότι τελειώνετε έχουν περάσει ακριβώς δυόµισι λεπτά.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και

Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Βουλευτά, το µόνο οργανωµένο σχέδιο το οποίο υπάρ-
χει είναι να λειτουργήσουν οµαλά τα σχολεία του χρόνου.

Θα ήθελα να σας πω το εξής, επειδή έχω και τις δυο εγκυκλί-
ους στις οποίες αναφερθήκατε. Υπολογισµός των οργανικών
κενών: Στη στήλη «Οργανικές Θέσεις» συµπληρώνεται ο αριθµός
των οργανικών θέσεων όλων των σχολείων, συµπεριλαµβανοµέ-
νων των ολοήµερων τµηµάτων, αφού οι θέσεις θεωρούνται ενι-
αίες. Στη στήλη «Οργανικά Ανήκοντες Εκπαιδευτικοί» θα
υπολογιστούν όσοι ανήκουν οργανικά ή µε προσωποπαγή θέση. 

Αυτά τα οποία στείλαµε στα σχολεία ήταν ακριβώς για να
υπάρξει η πλέον αξιόπιστη, τουλάχιστον, ως προς τις οργανικές
ανάγκες των σχολείων, καταγραφή για να µπορούµε να κατανεί-
µουµε το προσωπικό µε τον καλύτερο τρόπο.

Από την άλλη πλευρά, µιλήσατε για τους υπεράριθµους, φαν-
τάζοµαι, οι οποίοι σε κάθε σχολείο όπου υπήρχαν υπεραριθµίες
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χάνουν την οργανική τους θέση. Η οργανικότητα των σχολείων
δεν χάνεται και θα δείτε πολύ σύντοµα ότι µε την κατανοµή που
υπάρχει, όπως είχαµε δεσµευθεί, σε περίπτωση υπεραριθµίας,
οι εκπαιδευτικοί απλώς θα συµπληρώνουν το ωράριό τους στη
σχολική µονάδα που βρίσκεται εγγύτερα στον τόπο όπου υπη-
ρετούν.

Από την άλλη πλευρά, για να σας απαντήσω και στα άλλα ζη-
τήµατα τα οποία θέσατε, για την ενισχυτική διδασκαλία µού προ-
καλεί µεγάλη κατάπληξη το γεγονός ότι µιλάτε για κατάργηση
της ενισχυτικής διδασκαλίας την ώρα που η ενισχυτική διδασκα-
λία ξεκινά πάλι µέχρι το 2015, µε εγγυηµένα κονδύλια µέσω
ΕΣΠΑ, µε 50 εκατοµµύρια ευρώ. Ήδη έχει για το 2012-2013
εφαρµοστεί πιλοτικά, γιατί η ένταξή του έγινε καθυστερηµένα
βεβαίως και διατέθηκαν είκοσι τρείς χιλιάδες οκτακόσιες
ογδόντα ώρες διδασκαλίας σε πεντακόσια έντεκα σχολικά κέν-
τρα ενισχυτικής διδασκαλίας.

Συµµετείχαν -και αυτό κρατήστε το, σας παρακαλώ, γιατί έχει
σηµασία, έχει κοινωνικό πρόσηµο- πενήντα χιλιάδες µαθητές γυ-
µνασίων από όλη τη χώρα. Ως προς την επόµενη σχολική χρονιά
το σύστηµα έχει ήδη προκηρυχθεί, δηλαδή, το σύστηµα της ενι-
σχυτικής βρίσκεται ήδη στον αέρα, εποµένως η προκήρυξη θα
µας φέρει το Σεπτέµβριο να βρισκόµαστε έτοιµοι, ώστε να εφαρ-
µοστεί σε όλα τα γυµνάσια της χώρας, µε προοπτική τη διεύ-
ρυνσή του και στο λύκειο.

Αυτό το οποίο έχει σηµασία είναι το εξής. Είναι ένα µέτρο στο
οποίο έχουµε επενδύσει και το οποίο αυτήν τη στιγµή λειτουργεί
επ’ ωφελεία των µαθητών, µε εγγυηµένες χρηµατοδοτήσεις
µέχρι το 2015 και µε το διοικητικό του κοµµάτι πλέον λυµένο.

Ως προς τις άλλες ερωτήσεις τις οποίες θέσατε θα µου επι-
τρέψετε να πω το εξής. Για τις µετεγγραφές, αν και έχει δοθεί
και γραπτή, από ό,τι είδα, απάντηση από τον κύριο Υπουργό, θα
ήθελα να υπενθυµίσω κάτι. Από τις 24 Μαΐου έχει ζητηθεί η δια-
σταύρωση των ΑΦΜ από το Υπουργείο Οικονοµικών. Αναµέ-
νουµε την απάντηση του Υπουργείου Οικονοµικών, έτσι ώστε να
ολοκληρωθεί η διαδικασία και πλέον από το Σεπτέµβριο να λει-
τουργήσουν οι µετεγγραφές, οι οποίες πράγµατι, επειδή το σύ-
στηµα ήταν µε διασταύρωση των οικονοµικών στοιχείων,
προϋπέθεταν τη συνεργασία του Υπουργείου Παιδείας µε το
Υπουργείο Οικονοµικών.

Τέλος, θα µου επιτρέψετε να πω κάτι για την παρατήρησή σας
σχετικά µε συγχωνεύσεις ή καταργήσεις σχολείων σε νησιωτικές
ή ορεινές περιοχές. Είναι εύκολο να το διασταυρώσετε, ιδιαί-
τερα, όταν είτε οι χιλιοµετρικές αποστάσεις ήταν τέτοιες είτε το
σχολείο βρισκόταν σε ορεινό όγκο. Υπήρξε, παραδείγµατος
χάριν, σχολείο το οποίο βεβαίως είχε δεκαεπτά µαθητές, αλλά
οι τέσσερις εξ αυτών έρχονταν από αποµακρυσµένο χωριό. Δια-
τηρείται το σχολείο. Σε αυτές τις περιπτώσεις σας είπα προηγου-
µένως ότι υπάρχει απόλυτη προτεραιότητα.

Θα εξασφαλίσουµε για τα δηµοτικά, για τα νηπιαγωγεία και
για τα γυµνάσια τον αριθµό των εκπαιδευτικών που πρέπει, έτσι
ώστε να υποστηριχθεί αυτή η διαδικασία, στο πλαίσιο βεβαίως
το οποίο γνωρίζουµε όλοι και είναι το πλαίσιο της εκτέλεσης του
προϋπολογισµού.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Και για την επιστράτευση, αν θέ-

λετε µια κουβέντα, κύριε Υπουργέ, να µας πείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Παρακαλώ τους κυ-

ρίους συναδέλφους να είναι πιο συνεπείς στο χρόνο, γιατί σή-
µερα η Βουλή θα πάει µέχρι πάρα πολύ αργά. Βλέπετε ότι µια
επίκαιρη ερώτηση κράτησε µισή ώρα περίπου.

Η πρώτη µε αριθµό 1587/17-6-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Πιερίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωρ-
γίου Κωνσταντόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε
την ενσωµάτωση στο πρόγραµµα εµβολιασµών µιας προληπτι-
κής αγωγής για πρόωρα νεογνά, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-
µατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η τρίτη µε αριθµό 1574/17-06-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Αχµέτ Χατζή Οσµάν προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε το Σύστηµα Ολοκληρωµέ-
νης Διαχείρισης στην παραγωγή καπνού, δεν συζητείται επίσης

λόγω συνεννόησης του Υπουργού µε τον Βουλευτή και διαγρά-
φεται. 

Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 1578/17-06-2013 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Έβρου των Ανεξάρτητων
Ελλήνων κ. Μαρίνου Ουζουνίδη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχε-
τικά µε τη διακοπή των έργων επί του κάθετου άξονα της Εγνα-
τίας Οδού στο τµήµα Μάνδρα – Ψαθάδες – Διδυµότειχο. 

Ο κ. Ουζουνίδης έχει το λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξει
την επίκαιρη ερώτηση.

ΜΑΡΙΝΟΣ ΟΥΖΟΥΝΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που είστε εδώ. Πιστεύω ότι τα ίδια

προβλήµατα που θα σας αναφέρω για την περιοχή µου, τα αντι-
µετωπίζετε και εσείς στη δική σας περιοχή, στην εκλογική σας
περιφέρεια και σε όλη την περιοχή της Ηπείρου. Η ερώτηση αυτή
αφορά καθαρά τους κατοίκους της περιοχής του Έβρου.

Πρώτα, όµως, θα ήθελα να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ στον
Υπουργό Ανάπτυξης και στον Υπουργό Οικονοµικών που σε
χρόνο ρεκόρ έχουν κατασκευάσει διόδια στην περιοχή Μου-
σθένη Καβάλας. Έτσι, για να πάει κάποιος από τον Έβρο –από
τη Βόρειο Ελλάδα- προς την περιοχή της Θεσσαλονίκης πρέπει
να πληρώσει ένα σωρό χρήµατα στα διόδια. Ακούγεται ότι είναι
να κατασκευαστούν δύο ακόµη διόδια. Θεωρώ απαράδεκτο οι
άνθρωποι που ζουν σε αποµακρυσµένες περιοχές, προκειµένου
να πάνε σε κάποιο κέντρο για να κάνουν τις εργασίες τους, να
χρειάζεται να καταβάλουν ένα σωρό χρήµατα.

Σε ό,τι αφορά τα µεγάλα αναπτυξιακά έργα που αναφέρει ο
Υπουργός ο κ. Χατζηδάκης, απλώς θα αναφέρω ότι η εφηµερίδα
«Η ΓΝΩΜΗ» στις 11 Ιουνίου 2013 αναφέρει 62,5% ανεργία στους
νέους στην Ελλάδα και ένα σωρό έργα τα οποία ναι µεν έπρεπε
να γίνουν κάποτε στην περιοχή µας, στη βόρειο Ελλάδα, αλλά
ποτέ δεν ολοκληρώνονται.

Επίσης θα ήθελα να αναφερθώ στο συγκεκριµένο κοµµάτι της
Εγνατίας Οδού: Μάνδρα-Ψαθάδες-Διδυµότειχο. Από τις πινακί-
δες, οι οποίες αναφέρονται ακόµα στο ΥΠΕΧΩΔΕ, φαίνεται ότι
το έργο έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί από το 2000 µέχρι το 2006.
Τώρα είµαστε στο 2013. Ένα έργο 60 εκατοµµυρίων ευρώ είναι
εγκαταλελειµµένο και δεν προχωράνε οι εργασίες. Αν έχω παρα-
τηρήσει σωστά, πρέπει το τελευταίο διάστηµα να είναι ένα-δύο
µηχανήµατα εκεί. Έχουν συµβεί ένα σωρό ατυχήµατα. Δηλαδή
και δεν κλείνει ο δρόµος ούτως ώστε να µην περνάει κανένας και
να µην δηµιουργούνται ατυχήµατα, αλλά και δεν προχωράνε οι
εργασίες. 

Θέλω να µου πείτε ποιοι λόγοι έχουν οδηγήσει στη διακοπή
των έργων στο κοµµάτι αυτό Μάνδρα-Ψαθάδες-Διδυµότειχο και
αν υπάρχει κάποιο συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα για το πότε
θα αρχίσουν οι εργασίες και πότε θα τελειώσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Αναπληρωτής
Υπουργός κ. Καλογιάννης έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα απαντήσω σε όλα τα θέµατα που θέτετε, κύριε συνάδελφε.
Πρώτον, σε ό,τι αφορά τα διόδια στην Εγνατία, προφανώς δεν

µπήκαν ξαφνικά, όπως είπατε. Υπάρχουν σχετικές αποφάσεις
εδώ και µία δεκαπενταετία σχεδόν που προβλέπουν και τις θέ-
σεις µάλιστα όπου θα χωροθετηθούν τα διόδια. Μπορούµε, αν
θέλετε, µία µέρα να συζητήσουµε γι’ αυτό το θέµα.

Δεύτερον, αναφερθήκατε στην ανάπτυξη και στην ανεργία.
Προφανώς υπάρχει θέµα ανεργίας στον τόπο, προφανώς υπάρ-
χει θέµα σοβαρότατο µε τους νέους ανθρώπους, µε τους νέους
επιστήµονες.

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω ότι στο Υπουργείο δουλεύουµε
µεθοδικά στην κατεύθυνση να συµβάλουµε κι εµείς στη δηµιουρ-
γία νέων θέσεων εργασίας. Πολύ ενδεικτικά σας αναφέρω –µε
αφορµή τα όσα είπατε- ότι µόλις προχθές στην αρµόδια Διαρκή
Επιτροπή της Βουλής περάσαµε τρία νέα έργα συνολικού προ-
ϋπολογισµού 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ, εκ των οποίων τα 100
εκατοµµύρια ευρώ αφορούν στην Αττική -ένα κοµµάτι σιδηρό-
δροµου- και τα άλλα δύο πολύ µεγάλα έργα της τάξεως των 450
εκατοµµυρίων ευρώ το καθένα αφορούν στη Θεσσαλονίκη, -την
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επέκταση του µετρό- και στην Αχαΐα, το τελευταίο σιδηροδρο-
µικό κοµµάτι µήκους είκοσι δύο-είκοσι τριών χιλιοµέτρων. 

Δουλεύουµε, λοιπόν, στην κατεύθυνση να κλείσει ο βασικός
κορµός των έργων και δοµής στη χώρα, να δηµιουργηθούν νέες
θέσεις εργασίας, να ενισχυθεί η τοπική ανάπτυξη. Αυτό είναι στις
προτεραιότητές µας.

Σε ό,τι αφορά ειδικότερα την επίκαιρη ερώτηση που συζητάµε,
ο κάθετος άξονας της Εγνατίας Οδού Αρδάνιο-Ορµένιο, µε ένα
συνολικό µήκος της τάξεως των εκατόν τριάντα χιλιοµέτρων,
ανήκει στο διευρωπαϊκό δίκτυο µεταφορών. Βρίσκονται σήµερα
σε εξέλιξη τα εξής έργα:

Στο κοµµάτι Αρδάνιο-Μάνδρα η σύµβαση κατασκευής έχει
υπογραφεί τον Ιούνιο του 2011. Έχει χρόνο ολοκλήρωσης
τριάντα έξι µήνες. Χρηµατοδοτείται από το ΠΕΠ Μακεδονίας-
Θράκης µε έναν προϋπολογισµό της τάξεως των 51 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ µε ΦΠΑ. Το τεχνικό αντικείµενο του έργου περιλαµ-
βάνει αναβάθµιση του τµήµατος Αρδάνιο-Μάνδρα, κατασκευή
παρακάµψεων σε Προµαχώνα και Κορνοφωλιά. Είναι περίπου
τέσσερα χιλιόµετρα η κάθε παράκαµψη. Έχουµε δέκα νέους ανι-
σόπεδους κόµβους µε παράλληλη κατάργηση των ισόπεδων κόµ-
βων που υπάρχουν σήµερα, έτσι ώστε να βελτιώσουµε την οδική
ασφάλεια του άξονα. 

Έχουµε κατασκευή παράπλευρου οδικού δικτύου εκατέρωθεν
του άξονα και τοπικές βελτιώσεις σε µήκος περίπου πέντε χιλιο-
µέτρων. Το έργο παρουσίασε όντως κάποιες καθυστερήσεις το
2012. Έχουν ξεπεραστεί τα προβλήµατα από την κατασκευά-
στρια εταιρεία. Εδώ και δύο µήνες οι εργασίες συνεχίζονται κα-
νονικά και το έργο αναµένεται να ολοκληρωθεί στο τέλος του
2014.

Στη δευτερολογία µου θα δώσω, κύριε Πρόεδρε, ορισµένα
στοιχεία και για το υπόλοιπο κοµµάτι που είναι σε εξέλιξη: Μάν-
δρα-Ψαθάδες, ουσιαστικά µέχρι τον ανισόπεδο κόµβο Διδυµό-
τειχο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Ουζουνίδης

έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΝΟΣ ΟΥΖΟΥΝΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας ρωτάω για το

συγκεκριµένο κοµµάτι Μάνδρα-Ψαθάδες-Διδυµότειχο. Αυτό είναι
που έχει αρχίσει το 2000 και ήταν να τελειώσει το 2006. Έχει
όµως εγκαταλειφθεί. Μιλάω για το συγκεκριµένο κοµµάτι. Όσον
αφορά στο άλλο κοµµάτι που λέτε, τον Προβατώνα, είναι γεγο-
νός ότι άρχισαν πρόσφατα εκεί οι εργασίες, το 2011.

Αλλά σας µιλάω για το συγκεκριµένο κοµµάτι, όπου έχουν πε-
ράσει δεκατρία χρόνια. Έχουν συµβεί ένα σωρό ατυχήµατα. Δυ-
στυχώς και ο αδελφός ενός συναδέλφου µας εδώ έχασε κι αυτός
τη ζωή του. Θα σας ενηµερώσω µε τις τοπικές εφηµερίδες. Είναι
δεκατρία χρόνια. Ήταν 60 εκατοµµύρια ευρώ το συγκεκριµένο
έργο, που για µένα εάν πέσουν τα 60 εκατοµµύρια στον Έβρο,
θα τρώµε όλοι µε χρυσά κουτάλια. Εάν πέσουν και τα 50 εκατοµ-
µύρια που λέτε εσείς, στην κυριολεξία θα έχει πάρα πολύς κό-
σµος δουλειά. 

Το θέµα µας είναι ότι αναγγέλλετε έργα, αναγγέλλετε έργα,
αναγγέλλετε έργα, αλλά δεν βλέπουµε φως, δεν βλέπουµε θέ-
σεις εργασίας. Εκεί είναι το πρόβληµά µας.

Κι αν θέλετε και ο συνάδελφός µου ο Γιώργος ο Ντόλιος κάνει
παρόµοιες ερωτήσεις γι’ αυτά τα αναπτυξιακά έργα. Αναφέρεται
σε εσάς µε ερώτηση για τον περιφερειακό δρόµο της Αλεξαν-
δρούπολης. Ήµασταν µικρά παιδιά, έχουµε γίνει κάποιας ηλικίας
–να µην αποκαλύψω και την ηλικία µας- και ακόµα δεν έχει γίνει
τίποτα. Κάποια στιγµή, τουλάχιστον, πέστε την αλήθεια στον
κόσµο. Και επειδή είναι παραµεληµένη φαντάζοµαι και η δική σας
η περιοχή και η δική µας και επειδή οι άνθρωποι εκτός από τα
διόδια, έχουν και ένα σωρό άλλα µειονεκτήµατα σε αυτές τις
ακριτικές περιοχές, ρίξτε λίγα χρήµατα να δηµιουργηθούν θέσεις
εργασίας. 

Είστε συνάδελφος µηχανικός όπως και εγώ. Δεν έχουν τα νέα
παιδιά δουλειά. Σας ξανά λέω -αλλά θα το πω κι άλλη φορά, θα
το λέω συνέχεια- να διορίστε δικά σας νέα δραστήρια παιδιά,
που πιστεύω ότι έχει η Νέα Δηµοκρατία ένα σωρό. Αφήστε τους
διπλοθεσίτες και τριπλοθεσίτες. Αφήστε τους συνταξιούχους. Θα
το λέω, θα το λέω, θα το λέω, όσο θα συνεχίζετε να τους διορί-

ζετε. Ειλικρινά, κάντε κάτι για την περιοχή.
Επαναλαµβάνω για µία ακόµη φορά ότι µιλάµε για το κοµµάτι

Μάνδρα-Ψαθάδες-Διδυµότειχο. Το άλλο κοµµάτι του Προβα-
τώνα ξεκίνησε αργότερα.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μαρίνος Ουζουνίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, το δεύτερο κοµµάτι στο οποίο θα αναφερθώ
-όπως είπα και προηγουµένως- είναι το τµήµα Μάνδρα-Ψαθάδες
µέχρι τον ανισόπεδο κόµβο Διδυµότειχου. Πράγµατι, το έργο
αυτό έχει ξεκινήσει εδώ και χρόνια. Ανάδοχος ήταν η εταιρεία
«ΒΙΟΤΕΡ Α.Ε.». Υπήρξαν σοβαρά προβλήµατα από τις µεγάλες
πληµµύρες του 2004 και του 2006 στην περιοχή. Η «ΒΙΟΤΕΡ Α.Ε.»
υποχρεώθηκε ουσιαστικά να ζητήσει υποκατάστασή της σε συ-
νεργασία µε την επιβλέπουσα υπηρεσία. Το 2012 το έργο πέρασε
στην εταιρεία «ΑΕΓΕΚ Α.Ε.» και συγκεκριµένα στις 14 Φεβρουα-
ρίου υπογράφηκε σύµβαση υποκατάστασης. 

Η «ΑΕΓΕΚ Α.Ε.» είχε και αυτή σοβαρά οικονοµικά προβλήµατα
και το θετικό είναι ότι έχουν ξεπεραστεί. Το τελευταίο δίµηνο και
στη συγκεκριµένη εργολαβία έχουν επανεκκινήσει οι εργολαβίες
και πιστεύουµε ότι θα συνεχιστούν µε τους εντατικούς ρυθµούς
που ξεκίνησαν, έτσι ώστε το έργο να ολοκληρωθεί την άνοιξη του
2014. 

Ο προϋπολογισµός του έργου ανέρχεται σε 52 εκατοµµύρια
ευρώ µε ΦΠΑ. Η συνολική απορρόφηση µέχρι σήµερα είναι 37
εκατοµµύρια ευρώ µε ΦΠΑ και αυτό το έργο χρηµατοδοτείται
από το ΠΕΠ Μακεδονίας-Θράκης. 

Έχω έναν αναλυτικό χάρτη της περιοχής όπου φαίνονται οι
ισόπεδοι και οι ανισόπεδοι κόµβοι οι οποίοι σχεδιάζονται και υλο-
ποιούνται. Θα το καταθέσω για τα Πρακτικά για περαιτέρω ενη-
µέρωση των συναδέλφων.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης, Αντα-
γωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Σταύρος
Καλογιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα
χάρτη, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής).

Επιτρέψτε µου να κάνω µία αναφορά στις παρατηρήσεις σας.
Κύριε συνάδελφε, δεν αναγγέλλουµε έργα, όπως είπατε. Είµαστε
πάρα πολύ συγκεκριµένοι σε αυτά τα οποία λέµε. Με σκληρή
δουλειά –θα το επαναλάβω- δηµοπρατούµε έργα και τα υλοποι-
ούµε. Σας ανέφερα τρία πολύ συγκεκριµένα παραδείγµατα της
περασµένης εβδοµάδος. 

Σε ό,τι αφορά τον περιφερειακό δρόµο Αλεξανδρούπολης –
είχα την ευκαιρία να το συζητήσω και αυτό το θέµα τις προάλλες
στην Ολοµέλεια- δεν έχει καµµία ευθύνη το Υπουργείο. Η ευθύνη
είναι αποκλειστικά του Δήµου Αλεξανδρούπολης. Εκκρεµούν κά-
ποιες παρεµβάσεις στο σχέδιο πόλεως. Το θέµα όντως καθυστε-
ρεί. Ο Δήµος Αλεξανδρούπολης θα πρέπει να κινήσει τις σχετικές
διαδικασίες έτσι ώστε να προχωρήσει και να ολοκληρωθεί το
έργο το οποίο είναι σηµαντικό και για την Αλεξανδρούπολη και
για τον ακριτικό Έβρο. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε. 
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 1585/17-6-2013 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού
Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων, σχετικά µε τα οργανικά και λειτουργικά προ-
βλήµατα στα αστικά λεωφορεία.

Ο κ. Παναγιώταρος έχει το λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύ-
ξει την επίκαιρη ερώτηση. 

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, σε συνέχεια των επικαίρων ερωτήσεων που
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έχει καταθέσει η Χρυσή Αυγή σχετικά µε τα προβλήµατα που
υπάρχουν στις αστικές συγκοινωνίες, θα ήθελα να σας πω τα
εξής:

Λαµβάνουµε πληροφορίες σχετικά µε πλήθος ελαττωµάτων,
πλήθος δυσλειτουργιών και προβληµάτων -είµαστε σίγουροι ότι
τα γνωρίζετε και εσείς- που υπάρχουν στα λεωφορεία και στα
τρόλεϊ. Είναι γεγονός ότι λόγο της λειψανδρίας υπάρχουν πολύ
λιγότερες βάρδιες, τουλάχιστον εκατόν πενήντα κάθε ηµέρα.
Αυτό έχει ως συνέπεια τα λεωφορεία να περνάνε µε πολύ πιο αρ-
γούς ρυθµούς από τις στάσεις, ο κόσµος να περιµένει τέταρτα,
εικοσάλεπτα, µισάωρα και σε κάποιες γραµµές σαραντάλεπτα
και σαρανταπεντάλεπτα.

Επίσης, υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα σε συγκεκριµένες
γραµµές στον Ασπρόπυργο, στην Ελευσίνα, στην Μάνδρα όπου
οι οδηγοί λεωφορείων δέχονται συνεχώς επιθέσεις από τις συµ-
παθέστατες κοινωνικές οµάδες των ροµά. 

Σοβαρά προβλήµατα υπάρχουν και στο κέντρο της Αθήνας.
Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ότι στην περιοχή των Εξαρ-
χείων αν κάποιο λεωφορείο έχει πρόβληµα και δεν µπορεί να
στρίψει, γιατί υπάρχει κάποιο διπλοπαρκαρισµένο αµάξι, ούτε ο
γερανός πηγαίνει ούτε η Αστυνοµία, παρά µόνο όταν θα πάει µια
διµοιρία των ΜΑΤ. Μιλάµε για πράγµατα ασόβαρα, για πράγµατα
που επιτείνουν τη δυσλειτουργία των αστικών συγκοινωνιών. 

Επίσης, υπάρχει πλήθος άλλων προβληµάτων τα οποία έχουν
να κάνουν µε τους οδηγούς, τους εργαζόµενους, τους τεχνικούς
των αστικών συγκοινωνιών. Σε αρκετές αφετηρίες δεν υπάρχουν
τουαλέτες, σε άλλες αν υπάρχουν είναι παµβρώµικες που κανέ-
νας δεν τολµάει να εισέλθει. 

Επίσης, υπάρχει πρόβληµα µε τα βασικά, όπως είναι το νερό.
Δεν µπορούν να πιουν ένα νεράκι γιατί ένα περίπτερο µπορεί να
είναι πάρα πολύ µακριά από µία αφετηρία. Δεν υπάρχει η µέρι-
µνα στην αφετηρία για τους οδηγούς. 

Θα θέλαµε να µας πείτε τι σκοπεύετε να κάνετε, διότι όπως
γνωρίζετε οι αστικές συγκοινωνίες είναι το µέσο µε το οποίο κι-
νείται ο απλός λαός, οι µεροκαµατιάρηδες, οι άνθρωποι που δεν
έχουν τη δυνατότητα να ξοδεύουν πολλά λεφτά σε άλλα µέσα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Αναπληρωτής

Υπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων κ. Καλογιάννης έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, θα σας δώσω ορισµένα στοιχεία για την
αναδιοργάνωση των αστικών συγκοινωνιών και για τη βελτίωση
των παρεχόµενων υπηρεσιών. Το Υπουργείο Ανάπτυξης και ο
Οργανισµός Αστικών Συγκοινωνιών των Αθηνών εκπονούν συγ-
κεκριµένο σχέδιο µε βάση την ανακατανοµή των δροµολογίων,
την πιο ορθολογική διαχείριση της χρήσης των ανταλλακτικών
και των αποθεµάτων, την ανανέωση του στόλου καθώς και την
απόσυρση των παλαιών λεωφορείων. 

Ειδικότερα, στο πλαίσιο των ευφυών συστηµάτων µεταφορών
αναπτύσσονται δυο συστήµατα: το ολοκληρωµένο σύστηµα τη-
λεµατικής και το αυτόµατο σύστηµα συλλογής κοµίστρου. Θα
δώσω στοιχεία γι’ αυτά. 

Με την εφαρµογή του ολοκληρωµένου συστήµατος τηλεµατι-
κής θα µπορούν οι επιβάτες να ενηµερώνονται σε πραγµατικό
χρόνο από µια φωτεινή πινακίδα για τον ακριβή χρόνο διέλευσης
των µέσων µεταφοράς. Παράλληλα θα δίνεται η δυνατότητα πα-
ρακολούθησης όλης της λειτουργίας του συστήµατος έτσι ώστε
να µπορεί η αρµόδια υπηρεσία να παρεµβαίνει, να επεµβαίνει
όταν παρίσταται ανάγκη. 

Σε ό,τι αφορά στο αυτόµατο σύστηµα συλλογής κοµίστρου,
θέλω να πω ότι είναι ένα ενιαίο, ένα ολοκληρωµένο σύστηµα για
όλα τα µέσα αστικής µεταφοράς που έχει στόχο τη διασφάλιση
των εσόδων αλλά και τη δίκαιη τιµολόγηση των υπηρεσιών. Τα
δυο έργα βρίσκονται στο τελικό στάδιο της ολοκλήρωσης των
σχετικών διαγωνισµών έτσι ώστε να µπορούν να ανατεθούν
εντός του 2013. 

Επιπλέον, σχεδιάζουµε να υλοποιηθούν άµεσα µέτρα για την
αντιµετώπιση της εισιτηριοδιαφυγής. 

Επίσης, ανασχεδιάζεται το δίκτυο των ειδικών λωρίδων για τα
λεωφορεία µέσω της επέκτασης του δικτύου των ειδικών λωρί-
δων, της απλοποίησης της διαδικασίας υλοποίησης των ειδικών
λωρίδων και της ενίσχυσης του µηχανισµού αστυνόµευσης σε
συνεργασία µε το συναρµόδιο Υπουργείο Δηµοσίας Τάξεως. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Ο κ. Παναγιώταρος έχει το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ.
Μας αναφέρατε ότι µέσα στο πλαίσιο της εξέλιξης και αναβάθ-

µισης των αστικών συγκοινωνιών είναι και η τηλεµατική. Μα, το
πρόβληµα δεν είναι να υπάρχει µια φωτεινή πινακίδα που να δεί-
χνει σε πραγµατικό χρόνο πότε θα έρθει το επόµενο λεωφορείο.
Το πρόβληµα είναι ότι µε ή χωρίς τηλεµατική το λεωφορείο δεν
έρχεται στους προβλεπόµενους χρόνους. Υπάρχει τεράστια κα-
θυστέρηση διότι πολύ απλά υπάρχει τεράστια λειψανδρία σε
προσωπικό και σε τεχνικούς. Αυτό είναι το ένα.

Μας είπατε κάποια πολύ ωραία πράγµατα, αλλά θα θέλαµε και
κάποιο συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα, ώστε όταν αυτό το χρο-
νοδιάγραµµα εκπνεύσει, να τα ξαναδούµε για να πούµε αν ήσα-
σταν συνεπείς, τυπικοί και σωστοί. 

Δεν ήσασταν καθόλου σαφής σχετικά µε το τι θα κάνετε µε το
τεράστιο πρόβληµα που υπάρχει σε συγκεκριµένες γραµµές, σε
συγκεκριµένες περιοχές, όπως στο Θριάσειο, όπως στο Καµα-
τερό, στα Λιόσια, όπως είναι σε όλα τα λεωφορεία που ξεκινάµε
από την πλατεία Κουµουνδούρου ή τα λεωφορεία που κυκλοφο-
ρούν στην περιοχή των Εξαρχείων και αλλού, που έχουν τεράστιο
πρόβληµα παραβατικότητας. Δεν είστε καθόλου συγκεκριµένος.
Αυτό περιµένουν να ακούσουν οι οδηγοί που κινδυνεύουν καθη-
µερινά. Υπάρχει πλήθος προβληµάτων. Μαζί µε όλα τα υπόλοιπα
προβλήµατα που έχουν, που είναι σαν σφικτήρας γύρω τους,
απόρροια του «success story» της Κυβερνήσεώς σας, τα πράγ-
µατα είναι τραγικά. 

Είπατε και για τον έλεγχο στα κόµιστρα. Περιµένουµε να
δούµε πως θα γίνεται αυτό ώστε να σταµατήσει η λαθρεπιβί-
βαση. 

Σας ρωτήσαµε και µε προηγούµενη επίκαιρη ερώτηση του συ-
ναγωνιστή Ιωάννη Λαγού τι θα γίνει µε τις ειδικές κατηγορίες Ελ-
λήνων πολιτών που είναι άνεργοι. Όπως γνωρίζετε, το πρόβληµα
πια είναι τεράστιο. Έχει ξεφύγει από κάθε όριο. Και αυτοί οι άν-
θρωποι θα πρέπει να τύχουν κάποιας άκρως ευνοϊκής και ειδικής
µεταχείρισης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Αναπληρωτής

Υπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων κ. Καλογιάννης έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, σε ό,τι αφορά τα δύο συστήµατα τα οποία σχε-
διάζουµε, θα εφαρµοστούν, όπως σας είπα κύριε συνάδελφε -
και ήµουν σαφής σε αυτό- µέσα στο 2013. Οι διαγωνισµοί είναι
στην τελική φάση και ο στόχος του Υπουργείου είναι µέσα στο
2013 να δηµοπρατηθούν και να ξεκινήσει η υλοποίησή τους. 

Σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση της παραβατικότητας, σας
είπα ότι στον ανασχεδιασµό του δικτύου των ειδικών λωρίδων
περιλαµβάνεται και η στενότερη συνεργασία µε το συναρµόδιο
Υπουργείο Δηµοσίας Τάξεως, µε στόχο ακριβώς τη µείωση της
παραβατικότητας, αλλά και την αύξηση της µέσης ταχύτητας διέ-
λευσης των λεωφορείων.

Θα δώσω ορισµένα στοιχεία τα οποία είναι πολύ ενδεικτικά της
δουλειάς που έχει γίνει τον τελευταίο χρόνο, του «νοικοκυρέµα-
τος» αν µου επιτρέπετε, σε ό,τι αφορά τις οδικές συγκοινωνίες. 

Το 2012 ο συνολικός αριθµός των διανυθέντων οχηµατοχιλιο-
µέτρων ανήλθε σε περίπου 98,5 εκατοµµύρια χιλιόµετρα. Το πο-
σοστό των πραγµατοποιηθέντων ως προς τα προγραµ-
µατισθέντα δροµολόγια για το 2012, µεταβλήθηκε αυξητικά κατά
9,3 µονάδες, έφτασε το 93,9%. Το κόστος των ανταλλακτικών –
ένα θέµα που θέτετε στην ερώτησή σας- έχει µειωθεί κατά 6,44%
σε σχέση µε την προηγούµενη χρονιά. Επισηµαίνω, τέλος, ότι το
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έλλειµµα λειτουργίας µε επιδότηση στο πρώτο τετράµηνο του
2013 έχει µεταβληθεί σε πλεόνασµα και ανέρχεται περίπου στα
18 εκατοµµύρια ευρώ. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση συνεχίζουµε για να παρέχουµε
όσο το δυνατόν περισσότερο βελτιωµένες υπηρεσίες στις αστι-
κές µεταφορές.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Η έκτη µε αριθµό

1581/17-6-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Αχαΐας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νικολάου Τσούκαλη
προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρό-
νοιας, σχετικά µε το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα στην Περιφέ-
ρεια Δυτικής Ελλάδας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η έβδοµη µε αριθµό 1583/17-6-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Λιάνας Κανέλλη προς τον Υπουργό Υγείας,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τη δωρεάν πραγµατοποίηση των
αναγκαίων εξετάσεων όλων των µαθητών για την εγγραφή τους
στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση, δεν θα συζη-
τηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1577/17-6-2013 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Θεσσαλονίκης του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς – Ενωτικό Κοινωνικό Μέ-
τωπο κ. Ευαγγελίας Αµµανατίδου-Πασχαλίδου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την ανάγκη άµε-
σων εκτιµήσεων από τον ΕΛΓΑ στις αγροτικές καλλιέργειες που
επλήγησαν από ισχυρές χαλαζοπτώσεις στη Μακεδονία.

Η κ. Αµµανατίδου-Πασχαλίδου έχει το λόγο για δύο λεπτά για
να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτηση.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι ειδικά το πρώτο
δεκαήµερο του Ιουνίου αρκετές περιοχές της Μακεδονίας, όπως
είναι η Ηµαθία, η Πέλλα, η Πιερία, τα Γρεβενά, αλλά και άλλες
περιοχές όπως είναι η Ροδόπη και η Πελοπόννησος, υπέστησαν
ζηµιές από χαλαζοπτώσεις, οι οποίες κατέστρεψαν δενδροκαλ-
λιέργειες, αµπελώνες αλλά και ετήσιες καλλιέργειες.

Η περιοχή της Νάουσας δέχθηκε το µεγαλύτερο πλήγµα, αφού
για µισή ώρα πραγµατικά έβρεχε «παγάκια», µε αποτέλεσµα να
υπάρχει κατά τόπους ολική καταστροφή της αγροτικής παραγω-
γής σε ροδακινιές, κερασιές, ακτινίδια, αµπέλια, µήλα, αχλάδια
και σε άλλες βέβαια καλλιέργειες όπως και στα κηπευτικά. 

Είναι άµεση η ανάγκη να γίνουν εκτιµήσεις των ζηµιών από
τους γεωπόνους του ΕΛΓΑ για να µαζέψουν τα ροδάκινα οι πα-
ραγωγοί από τα δέντρα, ώστε να µην αρρωστήσουν από την
ασθένεια που λέγεται µονίλια, λόγω σαπίσµατος της παραγωγής.
Το λέω αυτό, επειδή επισκέφθηκα την περιοχή της Ηµαθίας και
αυτό που αντίκρισα ήταν φοβερό, καθώς από τη χαλαζόπτωση
έχουµε και σπασίµατα δέντρων. Συζήτησα µε συνεταιρισµούς,
µε αγροτικούς συλλόγους και µε οµάδες παραγωγών και κατά-
λαβα ότι οι άνθρωποι είναι σε απόγνωση. 

Επειδή, λοιπόν, σε αυτήν την οικονοµική κρίση οι αγρότες µε
το υψηλό κόστος πρέπει να αντεπεξέλθουν στις άµεσες υποχρε-
ώσεις τους -όπως είναι τα πετρέλαια, τα λιπάσµατα, τα φυτοφάρ-
µακα, οι γεωπόνοι- αλλά πρέπει να ζήσουν κιόλας, ρωτάστε αν
θα δώσετε εντολή ώστε να γίνουν άµεσα οι εκτιµήσεις από γεω-
πόνους του ΕΛΓΑ και αν θα προσλάβετε εποχικό προσωπικό. Δεν
το λέω τυχαία το εποχικό προσωπικό. Είµαστε σε µία κρίσιµη πε-
ρίοδο και µέσω ΑΣΕΠ, αν θα προκηρύξετε εκλογές, δεν πρόκει-
ται να πάρουν µόνιµο προσωπικό. Γι’ αυτό το λόγο µιλάω για
εποχικό προσωπικό. 

Οι ζηµιές θα πρέπει να εκτιµηθούν. Είναι χιλιάδες τα στρέµ-
µατα που καταστράφηκαν. Μόνο στην περιοχή Πέλλας-Ηµαθίας
είναι πάνω από τετρακόσιες χιλιάδες τα στρέµµατα και οι υπάρ-
χοντες γεωπόνοι του ΕΛΓΑ δεν επαρκούν. Έτσι κι αλλιώς πε-
νήντα πέντε γεωπόνους του ΕΛΓΑ τους βγάζετε «στο σφυρί» και
εµείς ζητήσαµε και µε ερώτησή µας στις 31-5-2013 την ανάκλησή
τους. 

Ρωτούµε, λοιπόν, αν κατόπιν θα εκταµιευτούν έγκαιρα οι απο-
ζηµιώσεις, ώστε οι αγρότες να είναι σε θέση να συνεχίσουν την

καλλιέργεια. 
Γνωρίζω ότι πήγατε εκεί. Γνωρίζω ότι δεσµευτήκατε για κάποια

πράγµατα. Θέλω, όµως, σήµερα να µου ξεκαθαρίσετε πώς ακρι-
βώς θα λειτουργήσετε ως Κυβέρνηση και τι ακριβώς θα κάνετε
όταν η περιοχή έχει µόνο τριάντα γεωπόνους εκτιµητές και είναι
σίγουρο ότι αυτοί δεν επαρκούν. Το να έρθουν από άλλες περιο-
χές, γνωρίζετε ότι είναι ανέφικτο, γιατί είναι ελάχιστα τα χρήµατα
και έχουµε και σε άλλες περιοχές να κάνουν εκτιµήσεις, αφού οι
χαλαζοπτώσεις ήταν σχεδόν σε όλη την ηπειρωτική χώρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Στην επίκαιρη ερώ-

τηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Μάξιµος Χαρα-
κόπουλος.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θέλω να
ευχαριστήσω την συνάδελφο την κ. Αµµανατίδου, για την ερώ-
τηση. Αντίστοιχη ερώτηση έχει καταθέσει και ο κ. Τζαµτζής από
την Πέλλα. Μου δίνεται η ευκαιρία, λοιπόν, να ξεκαθαρίσω ορι-
σµένα πράγµατα.

Πράγµατι, η χαλαζόπτωση που σηµειώθηκε στις αρχές Ιουνίου
έπληξε σηµαντικά διάφορες περιοχές της Μακεδονίας και ιδιαί-
τερα την Πέλλα και την Ηµαθία. Χαλαζοπτώσεις, όµως, δεν εί-
χαµε µόνο στη Μακεδονία, είχαµε και στη Θεσσαλία, στη
Φθιώτιδα, στην Αρκαδία, στην Αργολίδα. Από την πρώτη στιγµή
µαζί µε τον Πρόεδρο και τον Αντιπρόεδρο του ΕΛΓΑ, όπως εί-
πατε, επισκεφτήκαµε τις πληγείσες περιοχές όχι µόνο για να
δούµε ιδίοις όµµασι το µέγεθος της ζηµιάς, αλλά κυρίως για να
διαβεβαιώσουµε τους αγρότες ότι θα υπάρξουν αντικειµενικές
και δίκαιες αποζηµιώσεις. Οι ζηµιές, όπως είπατε, αφορούν κυ-
ρίως δενδρώδεις καλλιέργειες, αλλά και καλλιέργειες αµπέλου,
βαµβακιού, καπνού, σιτηρών, ψυχανθών και κηπευτικών.

Εδώ θα ήθελα να επισηµάνω, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν χρειάζε-
ται να δοθεί καµµία εντολή στον ΕΛΓΑ προκειµένου να πράξει τα
αυτονόητα. Εξ ορισµού είναι ο ασφαλιστικός οργανισµός που
στηρίζει τους αγρότες, ιδιαίτερα όταν πλήττονται από δυσµενή
καιρικά φαινόµενα. Έτσι, λοιπόν, αν και ακόµη δεν έχει περάσει
το δεκαπενθήµερο υποβολής των δηλώσεων ξεκίνησαν άµεσα οι
εξατοµικευµένες εκτιµήσεις µε προτεραιότητα στις καλλιέργειες
που βρίσκονται στο στάδιο της συγκοµιδής: ροδάκινα, βερίκοκα,
κεράσια, κ.λπ., και θα συνεχιστεί βεβαίως και στις υπόλοιπες καλ-
λιέργειες.

Επιτρέψτε µου όµως, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ µε την ευ-
καιρία αυτή στη σπουδαιότητα του προγράµµατος αντιχαλαζικής
προστασίας που έχει δύο σκέλη: τα εναέρια µέσα και τα αντιχα-
λαζικά δίχτυα. Οι περιοχές εφαρµογής της προστασίας µε ενα-
έρια µέσα είναι η Μακεδονία και η Θεσσαλία. Επειδή διακινούνται
διάφορα φαιδρά ιδιαίτερα στο διαδίκτυο ότι δήθεν ψεκάζουµε
τον ελληνικό λαό για να µην αντιδρά στα µέτρα λιτότητας θα
ήθελα να διαβεβαιώσω ότι τα αεροπλάνα της αντιχαλαζικής προ-
στασίας µόνη αποστολή έχουν την καταστολή του χαλαζιού. Στην
καταιγίδα της 10ης Ιουνίου αν και πραγµατοποιήθηκαν τέσσερις
διαδοχικές πτήσεις η καθολική αποτροπή του χαλαζιού δεν ήταν
εφικτή εξαιτίας του εξαιρετικά έντονου φαινοµένου που αντί-
στοιχο δεν έχει παρατηρηθεί στα τελευταία τριάντα χρόνια που
εφαρµόζεται το πρόγραµµα.

Πράγµατι, όπως είπατε κυρία Αµµανατίδου, έβρεξε παγάκια.
Το µέγεθος του χαλαζιού που και εγώ είδα στην Πέλλα και στην
Ηµαθία ήταν σαν µανταρίνι. Πέρα όµως από τα εναέρια µέσα
υπάρχει και το πρόγραµµα επιχορήγησης των µέσων ενεργητι-
κής προστασίας, τα αντιχαλαζικά δίχτυα. Ο ΕΛΓΑ επιχορηγεί γεν-
ναία µε 60% το κόστος εγκατάστασης αντιχαλαζικών διχτυών σε
καλλιέργειες αµπέλου, µηλοειδών, πυρηνοκάρπων, ροδιάς και
ακτινιδιάς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Θα ήθελα µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για να ολοκληρώσω
γιατί νοµίζω ότι ενδιαφέρει τους αγρότες µας.

Είναι ένα µέσο που προστατεύει πλήρως την παραγωγή σε πε-
ρίπτωση χαλαζόπτωσης. Το όφελος των παραγωγών είναι πολ-
λαπλό: προστασία της παραγωγής, εξασφάλιση σταθερής ροής
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προϊόντων στην αγορά, προστασία από τον καύσωνα, µειωµένες
αρδευτικές ανάγκες. Επίσης, έχει διαπιστωθεί ότι η χρήση αντι-
χαλαζικών διχτυών προσδίδει ποιοτικά χαρακτηριστικά όπως ο
οµοιόµορφος χρωµατισµός των µήλων που είναι κύρια καλλιέρ-
γεια στην περιοχή. 

Το πρόγραµµα ξεκίνησε δειλά το 2004 και έφτασε το 2012 να
ενταχθούν σε αυτό τέσσερις χιλιάδες διακόσια τριάντα επτά
στρέµµατα. Το νέο πρόγραµµα επιχορήγησης µέσων ενεργητι-
κής προστασίας το 2013 θα εγκριθεί εντός του τρέχοντος µηνός.
Οι παραγωγοί θα µπορούν να υποβάλλουν αιτήσεις υπαγωγής
στο πρόγραµµα µέχρι τα µέσα Σεπτεµβρίου και ο προϋπολογι-
σµός του προγράµµατος θα διατηρηθεί στα περσινά επίπεδα,
δηλαδή περίπου στα 10 εκατοµµύρια ευρώ.

Στη δευτερολογία µου θα έχω τη δυνατότητα να απαντήσω και
για τα ζητήµατα που θέσατε του εποχικού και του τακτικού προ-
σωπικού, τα οποία πράγµατι είναι υπαρκτά ζητήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει η κ.
Αµµανατίδου για τρία λεπτά.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Καταλάβατε, κύριε
Υπουργέ, ότι δεν µου απαντήσατε στα ερωτήµατα που έθεσα. Οι
αγρότες της ευρύτερης περιοχής της κεντρικής Μακεδονίας πε-
ριµένουν άµεσα να απαντηθούν αυτά. 

Να πω ότι στα Γρεβενά, ενδεικτικά, στις 7 του Ιούνη, στο Καρ-
περό, τα σιτηρά που δεν είχαν αλωνιστεί, τα κριθάρια, τα σιτάρια,
τα αµπέλια και οι φακές, ισοπεδώθηκαν. Για την Ηµαθία έχω πει.
Κεράσια, ροδάκινα, βερίκοκα, µήλα, αχλάδια, αυτά είναι παρα-
γωγές οι οποίες είναι δενδρώδεις και θα έχουν επιπτώσεις για
τις επόµενες χρονιές. Στην Πέλλα, στη Σκύδρα, στο Αρσένι, στα
Γιαννιτσά, στην Όρµα της Αριδαίας πρέπει άµεσα να πάνε οι εκτι-
µητές. Το θέµα, ξέρετε όµως ποιο είναι; Δεν µου απαντάτε αν θα
πάρετε γεωπόνους, γιατί αυτοί δεν επαρκούν καθόλου. Δεν µου
απαντήσατε σε αυτό και θέλω να µου απαντήσετε.

Όσον αφορά τώρα αυτό που µου είπατε για την ενεργητική
προστασία και τα δίχτυα, εγώ θέλω να ρωτήσω: Γιατί πληρώ-
νουµε και δεν κάνουµε πολύ µεγαλύτερη την ενεργητική προστα-
σία; Πληρώνουµε 3.329.502 ευρώ στην εταιρεία «ΓΕΝΙΚΩΝ
ΑΕΡΟΠΟΡΙΚΩΝ ΕΦΑΡΜΟΓΩΝ 3Δ Α.Ε.» που έχει αναλάβει για το
2013 την αντιχαλαζική προστασία. Πραγµατικά ήταν µεγάλα τα
σύννεφα και δεν µπόρεσαν να τα χτυπήσουν. Άρα, θα πρέπει να
δει η χώρα, να δει το Υπουργείο πώς θα προστατέψει τους πα-
ραγωγούς. Όταν όµως ο παραγωγός πρέπει να βάλει το 40% -
και ξέρετε ότι κοστίζουν πάρα πολύ αυτά τα δίχτυα και δεν
µπαίνουν σε όλες τις καλλιέργειες- όταν το πετρέλαιο κάνει 1,5
ευρώ να πάει και δεν µπορεί να καλλιεργήσει, πώς µπορεί να
κάνει αντιχαλαζική προστασία; 

Και θέλω να ρωτήσω βεβαίως τι θα κάνετε εν όψει και της πε-
ριόδου αυτής που χάνονται και οι αγορές από τη Ρωσία µε το
πλήγµα αυτό της χαλαζόπτωσης. Δεν θα είναι µόνο πλήγµα στον
αγρότη, θα είναι σε όλα τα εργατικά χέρια της κεντρικής Μακε-
δονίας. Γιατί γνωρίζετε ότι τα εργοστάσια συσκευασίας του επι-
τραπέζιου ροδάκινου δεν πρόκειται να µαζέψουν κόσµο, να
πάρουν εποχικό προσωπικό, άρα χάνονται και από εκεί θέσεις
εργασίας. Οι τοπικές οικονοµίες διαλύονται. Θα υπάρχει πρό-
βληµα και στην κοµποστοβιοµηχανία, γιατί το συµπύρηνο ροδά-
κινο επίσης έχει σοβαρότατο πρόβληµα. 

Θέλω να ρωτήσω ποια θα είναι η πολιτική του Υπουργείου για
την ετοιµότητα στην αντιµετώπιση µιας νέας χαλαζόπτωσης,
γιατί τα µνηµόνια και οι πολιτικές οι σκληρές µας φέρνουν σε µία
κατάσταση δραµατική και οι αγρότες µετά απ’ όλα αυτά που
ζουν έχουν και το χαλάζι. Οι αγρότες, παρ’ όλη την επίσκεψη και
παρ’ όλη την καλή διάθεση που µπορεί να έχετε, δεν βλέπουν
από το Υπουργείο άµεσα µέτρα αντιµετώπισης.

Και θέλω να µου πείτε και το τελευταίο, αν θα ζητήσετε έκτα-
κτη οικονοµική βοήθεια από την Ευρωπαϊκή Ένωση που έχει
ανοίξει συζήτηση και σε άλλες χώρες των «είκοσι επτά». Επίσης
-και αυτό είναι για τα φαινόµενα της κλιµατικής αλλαγής- θα
ήθελα να µου πείτε αν θα ζητήσετε έκτακτη επιχορήγηση από
τον κρατικό προϋπολογισµό υπέρ του ΕΛΓΑ, αν το µέγεθος της
ζηµιάς υπερβαίνει τις οικονοµικές δυνατότητες του ΕΛΓΑ, ο
οποίος βεβαίως στηρίζεται από τους ίδιους τους αγρότες µε το
4% της φυτικής παραγωγής, µε το 0,75% της ζωικής παραγωγής.

Σίγουρα αυτά τα χρήµατα δεν είναι χρήµατα του κρατικού προ-
ϋπολογισµού, αλλά είναι των αγροτών. Σε αυτούς πρέπει να πάνε
και πρέπει ακριβώς εδώ να τους ενισχύσετε. Είναι χρήµατα, τα
οποία τα προπληρώνουν, όταν κάνουν τη δήλωση του ΟΣΔΕ.

Για όλα αυτά θέλω απαντήσεις, κύριε Υπουργέ.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Πράγµατι και οι ζηµιές στο Καρπερό ήταν σηµαντικές. Επισκέ-
φθηκε την περιοχή ο Πρόεδρος του ΕΛΓΑ ο κ. Έξαρχος. 

Όσον αφορά το πρόγραµµα της αντιχαλαζικής προστασίας,
εµείς ενθαρρύνουµε τους αγρότες να συµµετάσχουν στο πρό-
γραµµα. Από τα 10 εκατοµµύρια που υπήρχαν πέρυσι στο πρό-
γραµµα απορροφήθηκαν µόλις 4 εκατοµµύρια, κυρία Αµµανατί-
δου. 

Θα ήθελα, όµως, από αυτό το Βήµα να διαψεύσω και µία άλλη
φήµη που υπάρχει στους ανά την επικράτεια καφενέδες, ότι
δήθεν ο ΕΛΓΑ δίνει εντολή στους εκτιµητές να υποεκτιµούν τις
ζηµιές που υπάρχουν από το χαλάζι. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Εγώ δεν είπα κάτι τέ-
τοιο.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δίνω µια ευρύτερη απάν-
τηση, την οποία την άκουγα και εγώ ως Βουλευτής.

Λέω λοιπόν ότι τέτοια εντολή δεν υπάρχει. Η εντολή που υπάρ-
χει προς τους εκτιµητές είναι να είναι δίκαιες και αντικειµενικές
οι εκτιµήσεις και οι αποζηµιώσεις. 

Άλλωστε, ο ΕΛΓΑ δεν αντιµετωπίζει οικονοµικά προβλήµατα.
Το 2012 είχε έσοδα από τις ασφαλιστικές εισφορές 122 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Το κόστος των αποζηµιώσεων αναµένεται να αγγίζει
τα 110 εκατοµµύρια ευρώ. Έχει ένα αποθεµατικό της τάξης των
80 εκατοµµυρίων ευρώ. Εποµένως, δεν υπάρχει ανάγκη να ζητή-
σουµε χρήµατα από τον κρατικό προϋπολογισµό, στον οποίο
αναφερθήκατε νωρίτερα. 

Επίσης, θέλω να πω ότι από τις χαλαζοπτώσεις προξενήθηκαν
ζηµιές και στο φυτικό κεφάλαιο. Είχα την ευκαιρία να το δω µε
τα µάτια µου κατά την επίσκεψή µου στην Πέλλα και στην Ηµα-
θία: Σπασµένα κλαδιά σε κερασιές και σε ακτινιδιές. Αυτές οι ζη-
µιές υπόκεινται σε προγράµµατα ΠΣΕΑ. Σύντοµα, λοιπόν, θα
διενεργηθούν οι καταγραφές και αυτών των ζηµιών και εφόσον
τηρούνται οι απαραίτητες προϋποθέσεις, θα ενταχθούν σε πρό-
γραµµα χορήγησης κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων. 

Όσον αφορά την έγκαιρη εκταµίευση των αποζηµιώσεων που
θέσατε, κυρία Αµµανατίδου, όπως ξέρετε, αυτή δεν αποτελεί
µόνο θέµα του ΕΛΓΑ, αλλά και του ΟΠΕΚΕΠΕ. Για να πληρώσει
ο ΕΛΓΑ, θα πρέπει να έχει έγκαιρα από τον ΟΠΕΚΕΠΕ όλα τα
στοιχεία των δηλώσεων καλλιέργειας εκτροφής. 

Πρέπει να επισηµάνω ότι φέτος ο ΕΛΓΑ βρίσκεται µε τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ σε καλή συνεργασία, ώστε να ολοκληρωθεί η διαδικασία
αποσφαλµάτωσης των δηλώσεων το συντοµότερο δυνατό στις
πληγείσες περιοχές κατά προτεραιότητα, προκειµένου να υπάρ-
ξει έγκαιρη αποζηµίωση στους παραγωγούς. 

Ως προς το προσωπικό του ΕΛΓΑ, σύµφωνα µε τα στοιχεία που
µας απέστειλε ο Οργανισµός, στις 31-12-2009 υπηρετούσαν πεν-
τακόσιοι εξήντα τέσσερις τακτικοί υπάλληλοι και τριακόσιοι
εξήντα επτά εποχικοί όλων των κλάδων. Προχθές, στις 18 Ιουνίου
2013, υπηρετούσαν τετρακόσιοι εβδοµήντα επτά τακτικοί και
εξήντα τρεις εποχικοί υπάλληλοι. Δηλαδή, είµαστε σχεδόν στους
µισούς υπαλλήλους σε σχέση µε το 2009. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Εκατόν πενήντα είναι,
κύριε Υπουργέ. Θα σας καταθέσω ερώτηση που είχα κάνει. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Σας άκουσα, κυρία Αµ-
µανατίδου. Αφήστε µε να απαντήσω. 

Ο ΕΛΓΑ καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για την ενίσχυση
του προσωπικού, εντός βεβαίως των αυστηρών δηµοσιονοµικών
πλαισίων. Αν και είχε υποβληθεί πρόταση προς το Υπουργείο Δι-
οικητικής Μεταρρύθµισης να γίνουν προσλήψεις εκατόν πενήντα
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ατόµων µε οκτάµηνες συµβάσεις, τελικά δόθηκε έγκριση για
πρόσληψη εκατόν πενήντα ατόµων, αλλά µε τρίµηνες συµβάσεις.
Έτσι, αν και αρχικά υποβλήθηκαν οκτακόσιες αιτήσεις, στην πρό-
σκληση του ΕΛΓΑ να εργαστούν ανταποκρίθηκαν µόνο πενήντα
πέντε γεωτεχνικοί και έξι κτηνίατροι. 

Δυστυχώς δεν υπάρχει µεγάλη ανταπόκριση, καθώς καλούνται
άνθρωποι να µετακινηθούν σε µακρινές από την περιοχή τους
περιφερειακές ενότητες για τρεις µήνες, χωρίς να υπάρχουν οι
εκτός έδρας οικονοµικές ενισχύσεις -τα λεγόµενα «εκτιµητικά»-
και µε µισθό που έχει υποστεί ήδη αρκετές περικοπές. 

Πετύχαµε, όµως, την έγκριση τον προηγούµενο µήνα, το Μάιο,
της πρόσληψης ενενήντα γεωτεχνικών τετράµηνης απασχόλη-
σης. Στο επόµενο διάστηµα θα υπάρξει και η σχετική πρόσκληση.
Επίσης, έχει υποβληθεί αίτηµα ένταξης του ΕΛΓΑ στο πλαίσιο
της κινητικότητας των υπαλλήλων. 

Τέλος, ο ΕΛΓΑ για την έγκαιρη διενέργεια των εκτιµήσεων ενι-
σχύει άµεσα το υποκατάστηµα της Βέροιας που διαθέτει είκοσι
έξι εκτιµητές µε µετακινήσεις µόνιµου προσωπικού από υποκα-
ταστήµατα. Ήδη µετακινήθηκαν οκτώ µόνιµοι γεωτεχνικοί από
άλλα υποκαταστήµατα και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και επί-
σης τοποθετήθηκαν άλλοι δέκα τρεις συµβασιούχοι. 

Σε κάθε περίπτωση, όπου απαιτείται, ζητείται και η συνδροµή
των περιφερειών µε τους γεωτεχνικούς που αυτές διαθέτουν και
κατά κανόνα αυτές ανταποκρίνονται θετικά. 

Ευχαριστώ. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κατα-

θέτω στα Πρακτικά έγγραφο στο οποίο αναφέρεται ότι οι µόνιµοι
υπάλληλοι του ΕΛΓΑ είναι εκατόν πενήντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Καταθέστε το,
κυρία Αµµανατίδου. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Λίτσα Αµµανατίδου-Πασχα-
λίδου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής).

ΙΟΡΔΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Έχετε το λόγο,

κύριε Τζαµτζή.
ΙΟΡΔΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή αύριο έχει

προγραµµατιστεί η ίδια ακριβώς ερώτηση για να απαντηθεί από
τον κύριο Υπουργό, δεν θα ήθελα να ξαναµπεί στον κόπο να πει
τα ίδια πράγµατα. 

Εγώ θα ήθελα µόνο να τονίσω ένα πράγµα. Κατ’ αρχάς,
άκουσα όλα αυτά τα οποία ειπώθηκαν. Πρέπει να πω ότι ήταν
άµεση η ανταπόκριση της πολιτικής ηγεσίας και της ηγεσίας του
ΕΛΓΑ. 

Επί δύο µέρες, τη Δευτέρα και την Τρίτη, είχαµε χαλάζι σε µέ-
γεθος αυγού – µανταρινιού, είπε ο κύριος Υπουργός- και την Τε-
τάρτη το πρωί η πολιτική ηγεσία ήταν στην Πέλλα και την Ηµαθία. 

Μόνο ένα πράγµα θέλω να συµπληρώσω, κύριε Υπουργέ, σε
όσα ειπώθηκαν. Υπάρχει τεράστιο πρόβληµα χρηµάτων από τους
παραγωγούς, εάν µπορεί να γίνει, να παρακρατηθούν οι εισφο-
ρές από την αποζηµίωση. Απ’ όσους παίρνουν επιδοτήσεις θα
παρακρατηθεί, όπως είπατε, από τις επιδοτήσεις, αλλά υπάρχει
κόσµος ο οποίος πραγµατικά αυτήν τη στιγµή δεν έχει τα λεφτά
αυτά. Ειδικά στις δενδρώδεις καλλιέργειες είναι τεράστιο το
πρόβληµα, διότι καλούνται να πληρώσουν 2.000, 3.000, 3.500,
4.000 ευρώ. 

Θα ήθελα να σας παρακαλέσω πολύ να το δείτε ξανά αυτό,
για να µπορέσουν να απεγκλωβιστούν. Δεν τα έχουν τα χρήµατα
αυτά οι άνθρωποι. Ειδικά στις περιπτώσεις που έχουν πάθει
ολική καταστροφή και τους έχει λιανίσει στην κυριολεξία το χα-
λάζι, θα πρέπει να γίνει µία παραχώρηση, ώστε να µπορέσουν τα
λεφτά αυτά, κύριε Πρόεδρε, να κρατηθούν από τις αποζηµιώ-
σεις. Δεν έχουν οι άνθρωποι να πληρώσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Υπουργέ,
µπορείτε να απαντήσετε τώρα; 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Και σήµερα και αύριο;
Υπάρχει και Κανονισµός. Δεν έχει ξαναγίνει αυτό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρία Αµµανατίδου,

καθίστε κάτω. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε και σή-

µερα και αύριο; Για τον Κανονισµό µιλάµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Καθίστε κάτω. Ηρε-

µήστε, κυρία Αµµανατίδου. Δεν σας δίνω το λόγο. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Θα µου δώσετε το

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρία Αµµανατίδου,

τη µικροπολιτική σας αλλού. Εδώ διευθύνει το Προεδρείο. Δεν
διευθύνετε εσείς. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Δεν το διευθύνετε
σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Εσείς κάνατε την
ερώτησή σας. Το Προεδρείο έκρινε ότι µπορεί να πάρει µία απάν-
τηση ο κ. Τζαµτζής. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: …είχαµε συνεννοηθεί
και ξαφνικά ο συνάδελφος παίρνει το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρία Αµµανατίδου,
καθίστε κάτω. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Θα καθίσω, αλλά δεν
θα κάνει άλλη ερώτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Επιτέλους καθίστε! 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Όχι «επιτέλους»!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σεβαστείτε το Κοι-

νοβούλιο.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κι εσείς σεβαστείτε

τον Κανονισµό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Αναπληρωτής

Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Μάξιµος Χαρα-
κόπουλος έχει το λόγο. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, ήθελα
να πω ότι από το ισχύον πλαίσιο που διέπει τη λειτουργία του
ΕΛΓΑ, δεν προβλέπεται αυτό που ζητάει ο συνάδελφος κ. Τζαµ-
τζής. Καταλαβαίνω τους λόγους για τους οποίους το θέτει.
Πραγµατικά υπάρχει οικονοµικό πρόβληµα στους αγρότες που
επλήγησαν από την καταστροφή. 

Φοβούµαι όµως ότι η συζήτηση αυτή περί συµψηφισµού µπο-
ρεί να οδηγήσει στη µη καταβολή εισφορών από τους αγρότες,
οι οποίοι αν έχουν ζηµιά τότε θα σπεύδουν να καταβάλουν τις ει-
σφορές τους. Έτσι όµως δεν µπορεί να είναι βιώσιµο ένα σύ-
στηµα αγροτικής γεωργικής ασφάλισης, όπως θέλουµε να είναι
βιώσιµος ο ΕΛΓΑ, προκειµένου να στέκεται δίπλα στον αγρότη
την ώρα της δοκιµασίας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Τζαµτζή, ικα-

νοποιηθήκατε για αύριο; 
ΙΟΡΔΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Φυσικά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ωραία, τελείωσε. 
Προχωράµε στην τέταρτη µε αριθµό 1579/10-6-2013 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου των Ανε-
ξάρτητων Ελλήνων κ. Επαµεινώνδα Μαριά προς τον Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχε-
τικά µε την πρόθεση του Μουσείου της Οµοσπονδιακής Δηµο-
κρατίας της Γερµανίας να επιστρέψει οχτώ χιλιάδες κοµµάτια
από αγγεία της νεολιθικής εποχής.

Ο κ. Μαριάς έχει το λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξει την
επίκαιρη ερώτηση.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η ερώ-
τησή µας αφορά τη λεηλασία που έγινε από τα γερµανικά στρα-
τεύµατα κατοχής των αρχαιολογικών θησαυρών της χώρας. Είναι
πράγµατι επίκαιρη, εν όψει και της έλευσης του κ. Σόιµπλε σε
λίγες µέρες στη χώρα µας -σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα- και φαν-
τάζοµαι ότι θα πρέπει να τεθεί υπ’ όψιν του και αυτό, όπως φυ-
σικά και η εξόφληση του κατοχικού δανείου, η εξόφληση όλων
των γερµανικών οφειλών που αφορούν την οικονοµική κατα-
στροφή της χώρας από τα γερµανικά στρατεύµατα κατοχής και
φυσικά η αποζηµίωση των συγγενών των θυµάτων για τις χιλιά-
δες εκτελέσεις, τα ολοκαυτώµατα των χωριών και φυσικά όσους
Έλληνες πολίτες εξολοθρεύτηκαν στα κρεµατόρια και τα στρα-
τόπεδα συγκέντρωσης. Δεν λέω για τους Εβραίους, γιατί οι Έλ-
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ληνες Εβραίοι έχουν αποζηµιωθεί. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή) 
Εδώ, λοιπόν, έχουµε µία σοβαρή υπόθεση και έρευνες οι

οποίες έχουν γίνει -γιατί υπάρχει ειδικός τόµος στο Υπουργείο
Παιδείας και Θρησκευµάτων από το 1946, υπάρχει ειδική έκδοση
του Υπουργείου Ανοικοδοµήσεως, υπάρχει ειδική έκθεση του
Βρετανικού Υπουργείου Πολέµου- προσδιορίζουν πώς και µε
ποιο τρόπο έγινε η λεηλασία των αρχαιολογικών θησαυρών. 

Τουλάχιστον οχτώ χιλιάδες κοµµάτια από αγγεία της νεολιθι-
κής εποχής που ήταν στο Βελεστίνο εκλάπησαν µε παράνοµες
ανασκαφές από τους Γερµανούς. Παράνοµες ανασκαφές έγιναν
και στη Γόρτυνα, έγιναν καταστροφές ακόµα και τον Παρθενώνα.
Έγιναν, απ’ ό,τι έχουµε καταγγελίες, παράνοµες ανασκαφές σε
είκοσι τέσσερις τόπους συνολικά, ενώ από σαράντα δύο µουσεία
υπήρξε κλοπή συγκεκριµένων αρχαιολογικών θησαυρών. 

Ταυτόχρονα, υπήρξε λεηλασία και καταστροφή και µοναστη-
ριών, τριακοσίων ελληνικών εκκλησιών. Ακόµα και η Αγία Λαύρα
δεν γλίτωσε από τη µήνη των Γερµανών κατακτητών.

Ρωτούµε, λοιπόν, τον κύριο Υπουργό: Πρώτον, στο Υπουργείο
σας, κύριε Υπουργέ, έχετε µια αναλυτική καταγραφή των αρχαι-
οτήτων οι οποίες εκλάπησαν; Δεύτερον, πού βρίσκονται αυτές
οι αρχαιότητες που εκλάπησαν, σε ποια συγκεκριµένα µουσεία
στη Γερµανία; Τρίτον, ποιες ενέργειες θα κάνετε προκειµένου να
επιστραφούν αυτοί οι αρχαιολογικοί θησαυροί;

Το επόµενο σηµείο της ερώτησής µας αφορά τις ενέργειες
που κάνει το Υπουργείο σας σε διεθνές επίπεδο, διότι χρειαζό-
µαστε και τη στήριξη της Διεθνούς Κοινότητας, αλλά και την ενη-
µέρωσή της.

Ταυτόχρονα, ρωτάµε εάν έχετε προετοιµάσει το έδαφος, εάν
έχετε ρυθµίσει τις αναγκαίες ενέργειες προκειµένου να υπάρξει
και αποζηµίωση της χώρας µας για τις καταστροφές στους συγ-
κεκριµένους αρχαιολογικούς θησαυρούς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού
και Αθλητισµού κ. Τζαβάρας για τρία λεπτά. 

Ξέρουµε ότι θα καλύψετε τον συνάδελφο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Το
θέµα είναι πολύ ενδιαφέρον και βεβαίως δεν προσφέρεται για
άγονες και στείρες αντιπαραθέσεις, κυρίως γιατί είναι αυτονόητη
και αδιαπραγµάτευτη η υποχρέωση του ελληνικού δηµοσίου να
πάρει όλα τα µέτρα τα οποία προσφέρονται και στο διεθνές δί-
καιο και στην εσωτερική νοµοθεσία για την ανάκτηση των αρχαι-
ολογικών θησαυρών που απωλέστηκαν κατά τη διάρκεια της
Κατοχής. Και η απώλειά τους µπορεί να οφείλεται στα εξής γε-
γονότα: Είτε γιατί πράγµατι εκλάπησαν είτε γιατί παρανόµως
εξήχθησαν στο εξωτερικό και είναι προϊόντα λαθρανασκαφών
είτε βεβαίως γιατί υπήρξαν πάµπολλες περιπτώσεις καταστρο-
φών εκουσίων ή ακουσίων σε αρχαιολογικούς χώρους και σε
µουσεία. 

Είναι, λοιπόν, δεδοµένη η ευαισθησία όλων των Ελλήνων,
πολλώ δε µάλλον του κράτους και του δηµοσίου, ώστε αυτή
ακριβώς η επιµονή στη διεκδίκηση και την ανάκτηση των εθνικών
µας αρχαιολογικών θησαυρών να είναι ανεξάρτητη και να εξε-
λίσσεται αυτόνοµα από οποιαδήποτε επίσκεψη Γερµανού αξιω-
µατούχου στη χώρα. 

Υπάρχει ένα πλαίσιο κανόνων που καθορίζουν τους τρόπους
µε τους οποίους κάθε κράτος που τεκµηριώνει και θεµελιώνει δι-
καίωµα ανάκτησης των αρχαιολογικών θησαυρών, να προσφεύγει
και να διεκδικεί αυτά που αποτελούν στοιχεία της πολιτιστικής
του κληρονοµιάς.

Υπάρχει η γνωστή σύµβαση της UNESCO το 1970 για την προ-
στασία των πολιτιστικών αγαθών. Υπάρχει, επίσης, η σύµβαση
της UNESCO που λέγεται UNIDROIT η οποία αφορά ακριβώς τον
επαναπατρισµό των συγκεκριµένων πολιτιστικών αγαθών. Υπάρ-
χει η οδηγία 7-1993 και υπάρχουν και δύο επιτυχή νοµοθετήµατα
της ελληνική νοµοθεσίας, ο ν.2038 και ο ν.3658/2008. Αυτή ακρι-
βώς αποτελεί την πολύ µεγάλη δύναµη που µας προσφέρει και
το διεθνές και το εσωτερικό δίκαιο.

Τώρα όσον αφορά την ιστορία, πράγµατι υπήρξε λεηλασία και
καταστροφή των αρχαιολογικών θησαυρών κατά τη διάρκεια της
Κατοχής και από τους στρατούς της Κατοχής. Υπάρχει η µεγάλη
έρευνα που έγινε το 1946 από διαπρεπείς αρχαιολόγους. Ανα-
φέρω τα ονόµατά τους για την ιστορία, γιατί ετίµησαν την απο-
στολή τους. Είναι οι αείµνηστοι, Καλλιγάς, Καρούζος, Ανδριτσό-
πουλος, Ζαφειρόπουλος και Μηλιάδης. Αυτοί πράγµατι µε τα δια-
θέσιµα για εκείνη την εποχή µέσα έκαναν την έρευνα για τις απο-
λεσθείσες κατά την περίοδο της Κατοχής αρχαιότητες.

Πλην, όµως, από την εν συνεχεία µελέτη αυτού του τόµου, που
αποτέλεσε το βασικό εγχειρίδιο για όλες τις προσπάθειες που
έγιναν µέχρι σήµερα για την ανάκτηση των αρχαιολογικών θη-
σαυρών, έχει προκύψει ότι αυτός ο τόµος περιέχει και ασάφειες
και ελλείψεις.

Κυρίως αυτές οι ασάφειες και οι ελλείψεις οφείλονται στο γε-
γονός ότι δεν υπήρξε καταγραφή των αρχαιοτήτων πριν από τον
πόλεµο, ώστε να υπάρχει ένα επαρκές αρχείο, µε βάση το οποίο
να γίνει η προσπάθεια για τη διεκδίκηση. Αυτή είναι η βασική, η
πολύ µεγάλη δυσκολία που έχουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι πολύ σοβαρό
το θέµα, να κάνω µια πρώτη τοποθέτηση, γιατί πιστεύω ότι στη
συνέχεια στη δευτερολογία, θα απαντήσω στα άλλα ερωτήµατα
που θα θέσει ο εκλεκτός συνάδελφος. 

Στη συνέχεια αµέσως µετά την Κατοχή, διαπρεπείς αρχαιολό-
γοι, καθηγητές, όπως ο Σπύρος Μαρινάτος, ταξίδεψαν σε όλες
τις περιοχές όπου υπήρχαν µουσεία στα οποία είχαν εκτεθεί καθ’
υποψίαν τέτοιοι αρχαιολογικοί θησαυροί. Πολλοί από αυτούς
έχουν επαναπατριστεί, πλην όµως µέχρι σήµερα και διαρκώς, το
θέµα είναι ανοιχτό και θα παραµείνει ανοιχτό, µέχρις ότου επι-
στρέψουν στην Ελλάδα και οι τελευταίοι αρχαιολογικοί θησαυροί
που εκλάπησαν ή αποτελούν προϊόντα λαθρανασκαφών κατά την
περίοδο της Κατοχής.

Στη συνέχεια µε εγκυκλίους που έχει στείλει η Αρχαιολογική
Υπηρεσία στις κατά τόπους Εφορείες από το 1984, το 1993 -επι-
καιροποιήθηκαν και πρόσφατα το 2011 και το 2013- ζητά και-
νούργια στοιχεία, επί τη βάσει των οποίων πρώτον, να
διαπιστωθεί και να γίνει ένας ευρύτερος κατάλογος, όσο γίνεται
πιο πλήρης, των απολεσθεισών αρχαιοτήτων και δεύτερον, να
µας αναφερθεί ποιοι είναι οι θησαυροί, ποια είναι τα µνηµεία, τα
αρχαιολογικά και πολιτισµικά αγαθά, τα οποία µέχρι σήµερα
έχουν επιστραφεί. 

Από την επεξεργασία όλων των απαντήσεων προκύπτουν τα
εξής: Πράγµατι υπάρχει µια πολύ µεγάλη σειρά πολιτισµικών
αγαθών που έχουν επιστραφεί. Πλην όµως, το σοβαρότερο ζή-
τηµα που υπάρχει, είναι ότι λόγω της ελλείψεως φωτογραφιών
και διαγραµµάτων είναι δύσκολη, είναι εξαιρετικά δυσχερής η
ταύτιση των κλαπέντων αρχαιολογικών και πολιτισµικών αγαθών
µε αυτά που εκτίθενται στα µουσεία και για τα οποία υπάρχουν
καταγγελίες. 

Σήµερα ευτυχώς υπάρχει, µετά την ψήφιση του ν.3658, η Δι-
εύθυνση Τεκµηρίωσης και Προστασίας των Πολιτισµικών Αγα-
θών, η οποία επεξεργάζεται όλον αυτόν τον πλούτο και µάλιστα
έχει πρόσβαση σε αρχεία, όχι µόνο ελληνικά αλλά και άλλων φο-
ρέων και προσπαθεί συνεχώς να βρίσκεται στις επάλξεις του
αγώνα, για την ανάκτηση αυτών των θησαυρών, που αποτελούν
εθνική πολιτιστική κληρονοµιά. Και βέβαια όλη αυτή η προσπά-
θεια έχει µέσα της την αυτονόητη υποχρέωση του κράτους να
διατηρεί την ιστορική µνήµη, γιατί η µνήµη είναι ενσωµατωµένη
σε αυτά τα µνηµεία και σ’ αυτούς τους θησαυρούς και είναι υπο-
χρέωση όλων µας να την παραδώσουµε στις επόµενες γενιές.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.

Μαριάς.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Είναι προφανές ότι µέσα

από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο οι Βουλευτές αναδεικνύουν ση-
µαντικά ζητήµατα. Και φαντάζοµαι να αναγνωρίζει και η πλευρά
της Κυβέρνησης τις δικές µας παρεµβάσεις, σε σχέση µε άλλες
πτυχές, όπως ήταν το κατοχικό δάνειο και οι γερµανικές αποζη-
µιώσεις, που µαζί και µε ερωτήσεις άλλων συναδέλφων οδήγη-
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σαν πολύ συγκεκριµένα, σε ενέργειες, όπως είναι η εικόνα που
έχουµε τώρα από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους για τα ποσά
–παρ’ ότι δεν πήραµε την έκθεση, αφού είναι απόρρητη- και δεύ-
τερον και σηµαντικό, το ότι έχει ανατεθεί στο Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους να προχωρήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Νοµίζω ότι αυτό
είναι εποικοδοµητικό και αναγνωρίζεται, κύριε συνάδελφε. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Αντίστοιχης µορφής
είναι και αυτή η παρέµβαση, για να αναδείξουµε τα ζητήµατα.
Κρατώ από τις απαντήσεις του κυρίου Υπουργού δύο θέµατα:

Πρώτον, είναι προφανές ότι το ζήτηµα αυτό υπερβαίνει τις
στενές κοµµατικές γραµµές. Είναι ένα εθνικό θέµα.

Δεύτερον, όπως είπατε, πραγµατικά η Ελλάδα διεκδικεί και θα
συνεχίσει να διεκδικεί την επαναφορά όλων των µνηµείων, των
αρχαιοτήτων, όσων πραγµατικά λεηλατήθηκαν ή παρανόµως
εξήχθησαν, αλλά παρατηρώ επίσης, ότι δεν έχουµε µια σαφέ-
στατη, αναλυτική εικόνα τού τι ακριβώς θα διεκδικήσουµε, γιατί
είπατε ότι δεν υπάρχει µια πολύ συγκεκριµένη καταγραφή.

Είπα όµως, µια και θα έρθει εδώ ο κ. Σόιµπλε, να του τα πείτε
και για να µην τα ξεχνάει, αλλά και γιατί βλέπω το εξής: Δεν ξέρω
αν είναι τυχαίο, αλλά στις 16 Ιουνίου «ΤΟ ΒΗΜΑ» είχε µια ανά-
λυση. Όταν είχε έρθει ο κ. Έρχαρτ εδώ, υπήρξε ένα τηλεγρά-
φηµα από την ελληνική Πρεσβεία της Βόννης για τον κ. Έρχαρτ. 

Το τηλεγράφηµα έλεγε: «Όπως Υπουργός έχει ευκαιρία εκ-
δροµής εις αρχαιολογικούς χώρους». Από τότε ήθελε ο κ. Έρ-
χαρτ να δει τι γίνεται. 

Επειδή λοιπόν µπορεί να πάει και ο κ. Σόιµπλε σε αρχαιολογι-
κούς χώρους, καλό είναι να τον ενηµερώσετε τι έχει γίνει, να του
δείξετε τις καταστροφές και να του πείτε ότι επιφυλάσσεστε των
δικαιωµάτων σας. 

Σε σχέση µε την έκθεση του 1946, κύριε Υπουργέ, την έχω
εδώ. Συνετάχθη από τις 15 Φεβρουαρίου 1943 έως τις 20 Ιουλίου
1946 από αρχαιολόγους, όπως είναι οι αείµνηστοι Καρούζος,
Καλλιγάς κ.λπ.. Εδώ σας λέει αναλυτικά για την Αγία Τριάδα, για
παράδειγµα, που είναι στην Κρήτη, ότι οι Γερµανοί αφαίρεσαν
λίθους από τα Ανάκτορα ή ότι στη Γόρτυνα εξηφανίσθη ένα
άγαλµα νύµφης ή Αφροδίτης. Αναφέρει ότι από το Καστέλι της
Κισσάµου οι Γερµανοί αφαίρεσαν από τις 31 Ιουλίου έως τις 21
Νοεµβρίου 1943 τα παρακάτω: Στην Κνωσό ο στρατηγός Ρίνγκελ
πήρε τα κλειδιά, µπήκε µέσα δήθεν, για να δει και «βούτηξε» τους
αρχαιολογικούς θησαυρούς. Μάλιστα στην έκθεση λέγεται και
ποιοι είναι οι υπεύθυνοι στρατιωτικοί εκείνη την εποχή. Είναι αρ-
κετά αναλυτική η έκθεση. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, θα έλεγα ότι χρειάζεται αυτήν τη στιγµή,
µια συγκεκριµένη στρατηγική γι’ αυτό το ζήτηµα, πλήρης κατα-
γραφή και ανάληψη ενεργειών, όπως είπατε, από τις διευθύν-
σεις. Υπάρχει νοµικό πλαίσιο και το αναγνωρίζουµε. Θέλουµε
όµως συγκεκριµένες ενέργειες. 

Εµείς θα επανέλθουµε, γιατί πιστεύουµε πραγµατικά στην
ανοιχτή διπλωµατία. Δεν πιστεύουµε στη µυστική διπλωµατία,
όπως αποκαλύφθηκε, κύριε Πρόεδρε, από δηµοσίευµα της εφη-
µερίδας «ΤΟ ΒΗΜΑ» στις 9-6-2013, προχθές δηλαδή, µυστική συ-
νάντηση του κ. Σηµίτη, του τότε Πρωθυπουργού, µε τον κ.
Σρέντερ στις 8 Νοεµβρίου 2002 στο Βερολίνο, για τις γερµανικές
αποζηµιώσεις και το κατοχικό δάνειο, αλλά και πολλές µυστικές
συναντήσεις γύρω από αυτό το ζήτηµα. 

Θα ήθελα να έχουµε εδώ µια ενηµέρωση από πλευράς Υπουρ-
γού, εάν έχουν γίνει επίσηµες συναντήσεις του Υπουργείου σας
ή προκατόχων σας γύρω από το ζήτηµα της επιστροφής των κλα-
πέντων αρχαιολογικών θησαυρών, τι απαντά αναλυτικά η γερµα-
νική πλευρά και τι προτίθεται να κάνει το Μουσείο της
Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας, όπου εκεί είναι δε-
δοµένο ότι υπάρχουν οκτώ χιλιάδες κοµµάτια από αγγεία της νε-
οελληνικής εποχής, αν θα τα επιστρέψει και πότε. 

Κύριε Υπουργέ, η παράκλησή µας είναι η εξής: Θέλουµε συγ-
κεκριµένη ενηµέρωση, συγκεκριµένες ενέργειες, οι οποίες πραγ-
µατικά να δικαιώσουν τον αγώνα που κάνει ο ελληνικός λαός για
τη λεηλασία και τη ληστεία που έχει υποστεί, στο κοµµάτι της
πολιτισµικής του κληρονοµιάς, κατά τη διάρκεια της Κατοχής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα επανέλθουµε και για τους Ιταλούς και για τους Βουλγά-
ρους, διότι υπάρχουν αρχαιολογικοί θησαυροί που έχουν κλαπεί
και από Βουλγάρους και από Ιταλούς. Σε αυτήν τη φάση όµως,
µια και θα έρθει ο κ. Σόιµπλε, ας µας απαντήσετε σε αυτό και
βλέπουµε τα υπόλοιπα. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, ασφαλώς και υπάρχουν κλαπείσες αρχαι-
ότητες και από τους Ιταλούς, όπως είπατε, κατά τη διάρκεια της
ιταλοκρατίας στα Δωδεκάνησα και από τους Βουλγάρους. Είναι
γνωστά τα µοναστήρια στη βόρεια Ελλάδα, της Εικοσιφοινίσσης
και του Τιµίου Προδρόµου, που έχουν λεηλατηθεί και προς αυτήν
την κατεύθυνση η Κυβέρνηση κάνει συγκεκριµένες προσπάθειες
ανάκτησης αυτών των θησαυρών. 

Αυτό όµως που έχω να σας πω, είναι το εξής: Όσον αφορά τις
διαπιστώσεις που αναφέρατε, που έχουν κάνει αυτοί οι αείµνη-
στοι και άξιοι αρχαιολόγοι, δεν υπάρχει καµµία αντίρρηση. Το
πρόβληµα τίθεται και είναι σοβαρό, όταν η τεκµηρίωση πρέπει
να αντιµετωπίσει το ζήτηµα της ταύτισης των κλαπέντων πολιτι-
σµικών αγαθών µε αυτά που εκτίθενται στους χώρους της Ευ-
ρώπης και στα µουσεία. 

Εκεί λοιπόν, το ζήτηµα είναι το εξής: Δεν υπάρχει φωτογρα-
φικό υλικό και όπως πολύ ορθά αναφέρατε κατά την ανάγνωση
της συγκεκριµένης έρευνας, µπορεί να περιγράφεται ή να υπάρ-
χει έκθεση για το ότι έφυγε ένα άγαλµα της Αφροδίτης, αλλά
όπως ξέρετε, αγάλµατα της Αφροδίτης υπάρχουν πολλά. Θα
πρέπει λοιπόν να έχει η υπηρεσία µας τη δυνατότητα προηγού-
µενης ταύτισης µε εποπτικό υλικό, µε φωτογραφικό υλικό, µε
υλικό τέτοιο, που να εξατοµικεύεται εντελώς αυτό που ζητάµε,
αυτό που µας λείπει, µε εκείνο το οποίο εκτίθεται είτε σε κάποια
έκθεση του εξωτερικού είτε –και έχει γίνει επανειληµµένως- στις
δηµοπρασίες των µεγάλων οίκων. 

Παρακολουθούµε τα πάντα και υπάρχουν οι υπηρεσίες, ακρι-
βώς όπως σας ανέφερα, που για οποιαδήποτε καταγγελία ή
οποιαδήποτε αναφορά συντάσσουν συγκεκριµένη έκθεση. 

Αρκεί µόνο να αναφέρω -και πιστεύω ότι είναι ένα σηµείο υπε-
ρηφάνειας για όλο τον ελληνικό λαό- ότι ο µεγάλος όγκος του
αρχαιολογικού µας πλούτου, τα µεγάλα µνηµεία του πολιτισµού
µας, που προέρχονται από την αρχαιότητα, σώθηκαν χάριν στην
αυτοθυσία και στην αυταπάρνηση, µε την οποία τα υπεράσπισαν
οι αρχαιολόγοι, οι οποίοι στο Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο,
όπως ξέρετε, τα έθαψαν κάτω από τη γη, για να µη τα βρουν οι
συγκεκριµένοι κατακτητές. Υπάρχει λοιπόν από όλους µας, οµό-
θυµα και χωρίς κοµµατικές διακρίσεις ή αποχρώσεις πατριωτι-
σµού και διακυµάνσεις, η αποφασιστικότητα µε την οποία
αντιµετωπίζουµε το συγκεκριµένο θέµα.

Όσον αφορά λεπτοµερέστερα στοιχεία, δεν χρειάζεται να επε-
κταθώ. Είστε πολύ ικανός συνάδελφος και έχετε –πιστεύω- κατά
νου τις δυνατότητες που σας προσφέρονται και έγγραφα να ζη-
τήσετε από τις υπηρεσίες και να δείτε στη συγκεκριµένη υπηρε-
σία που σας ανέφερα, τη Διεύθυνση Τεκµηρίωσης και
Προστασίας των Πολιτισµικών Αγαθών, τι ενέργειες έχουν γίνει
για οποιοδήποτε θέµα σας αφορά ή περιέχεται στη συγκεκρι-
µένη έρευνα.

Αυτό όµως που επίσης θα ήθελα εν κατακλείδι να σας πω, είναι
ότι δεν πρόκειται σε καµµία περίπτωση να αφήσουµε ανεκµετάλ-
λευτη οποιαδήποτε ευκαιρία και οποιαδήποτε δυνατότητα µάς
προσφέρεται για άσκηση νοµικών ενεργειών. Ευτυχώς ξεπερνάει
την απλή επαφή µε τον οποιονδήποτε αξιωµατούχο η εθνική υπό-
θεση της ανάκτησης των αρχαιολογικών θησαυρών και ευτυχώς
µας προσφέρονται ικανά βήµατα και ικανές και αποτελεσµατικές
διαδικασίες στο διεθνές πεδίο. 

Οι διαδικασίες αυτές των διεθνών οργανισµών περιλαµβάνουν
κι εκείνες της UNESCO και κυρίως της INTERPOL, η οποία, όπως
γνωρίζετε, διαθέτει διαδικτυακή βάση ανάρτησης κλαπέντων
µνηµείων, στην οποία έχουµε το δικαίωµα και µέχρι σήµερα,
έχουµε πολλές φορές προσφύγει, αναρτώντας κλοπιµαία µνη-
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µεία και πολιτισµικά αγαθά, για τα οποία όµως έχουµε την υπο-
χρέωση προηγουµένως, να έχουµε επιβεβαιώσει και να έχουµε
διασταυρώσει το ότι έχουν φύγει από την Ελλάδα µε κλοπές ή
µε άλλες παράνοµες ενέργειες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Η τρίτη µε αριθµό 1575/17-6-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου

κύκλου του Βουλευτή Έβρου του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κι-
νήµατος κ. Γεωργίου Ντόλιου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την αξιοποίηση
του ζεόλιθου στο Νοµό Έβρου, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 1586/17-6-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Νοµού Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου
- Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη προς τον Υπουργό Δηµόσιας
Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε την καταστολή της
ένοπλης δράσης Αλβανών κακοποιών στην κεντρική Ελλάδα, δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγρά-
φεται.

Η έκτη µε αριθµό 1582/17-6-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Νοµού Αττικής της Δηµοκρατικής Αριστε-
ράς κ. Βασιλείου Οικονόµου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε την Αµυντική Βιοµηχανία της χώρας µας, δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η έβδοµη µε αριθµό 1584/17-6-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τους
Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας και
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων, σχετικά µε την καταβολή των δεδουλευµένων των εργα-
ζοµένων στο εργοτάξιο Αµβρακίας-Ακτίου, δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Εισερχόµεθα στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 1588/17-6-
2013 επίκαιρης ερώτησης δευτέρου κύκλου της Βουλευτού
Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελένης Μακρή-Θεοδώρου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, σχετικά µε τη χορήγηση αδειών για υφιστάµενα δικαιώ-
µατα χρήσης νερού.

Κυρία Μακρή, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ-ΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο εκσυγχρονισµός του δηµοσίου µέσα από την προώθηση

διαρθρωτικών αλλαγών, σηµαίνει απλοποίηση διαδικασιών αντι-
µετώπισης της γραφειοκρατίας και αποκατάσταση των σχέσεων
εµπιστοσύνης µεταξύ κράτους και πολιτών, άρα καλύτερη εξυ-
πηρέτηση των πολιτών. 

Σχετικά µε τις αδειοδοτήσεις δικαιωµάτων χρήσης νερού, είναι
προφανές ότι το κόστος και όλη την ταλαιπωρία την επωµίζεται
ο Έλληνας αγρότης, µιας και το 90% περίπου των αδειών για
υφιστάµενα δικαιώµατα χρήσης νερού στη χώρα, αφορούν την
αγροτική χρήση. 

Στην εκλογική µου περιφέρεια, τη Φθιώτιδα, παραδόθηκαν
στους δήµους, µέχρι και τις 15 Ιανουαρίου, γύρω στις τέσσερις
χιλιάδες αιτήσεις φυσικών προσώπων και αναµένεται να κατατε-
θούν άλλες δύο χιλιάδες, καθώς και αιτήσεις δήµων για χορή-
γηση άδειας νερού σε δηµοτικές γεωτρήσεις. 

Στοιχεία της πρώην Υπηρεσίας Εγγείων Βελτιώσεων αναφέ-
ρουν ότι στο νοµό είχαν παλιά αδειοδοτηθεί δέκα χιλιάδες ενερ-
γές γεωτρήσεις, χωρίς να υπολογίζονται οι µη αδειοδοτούµενες
και οι ερευνητικές γεωτρήσεις του ΙΓΜΕ. 

Τίθεται εύλογα το ερώτηµα: ποια δηµοτική αρχή -µε τα όποια
λειτουργικά, οικονοµικά προβλήµατα και πιθανές ελλείψεις προ-
σωπικού- µπορεί να φέρει σε πέρας όλον αυτόν τον όγκο δου-
λειάς, εξετάζοντας τις αιτήσεις και γνωµοδοτώντας προς την
αποκεντρωµένη διοίκηση για την έκδοση της εν λόγω αδείας;
Μέχρι σήµερα έχουν εκδοθεί µόνο εκατό άδειες, υπάρχουν εκατόν
πενήντα γνωµοδοτήσεις και ένας µικρός αριθµός εκδοθεισών
αδειών από τη Διεύθυνση Υδάτων. Άρα όλη η διαδικασία κινείται
πάρα πολύ αργά. 

Έχουν εκδοθεί µια σειρά από τροποποιήσεις της αρχικής ΚΥΑ
του 2011, που κάθε φορά βελτίωναν ως ένα σηµείο ή αφαιρού-

σαν κάποια δικαιολογητικά, έχουν δοθεί πάρα πολλές παρατά-
σεις –να θυµίσω ότι η πρώτη ήταν για το Δεκέµβριο του 2011,
τον Ιούνιο του 2012, το Δεκέµβριο του 2012- και τώρα βρισκόµα-
στε στην τελευταία παράταση, η οποία θα λήξει τον Ιανουάριο
του 2014. 

Δηµιουργούνται ερωτηµατικά προς τους πολίτες, αν όλες
αυτές οι τροποποιήσεις και οι καθυστερήσεις έχουν κάποιο λόγο,
αν υπάρχει συγκεκριµένο σχέδιο και αν υπάρχει και η πολιτική
βούληση να ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία.

Άρα αυτό που σας ρωτώ, είναι: Πώς σκέφτεται το Υπουργείο
συγκεκριµένα, να δώσει λύση στο πρόβληµα, χωρίς άλλες καθυ-
στερήσεις µετά τον Ιανουάριο του 2014, χωρίς διοικητικά βάρη
προς τους πολίτες, µε γνώµονα την αειφορική διαχείριση των
νερών, αλλά και την εγκαθίδρυση σχέσεων εµπιστοσύνης µεταξύ
κράτους και πολιτών;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Αναπληρωτής

Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.
Καλαφάτης έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρία συνάδελφε,
θα σας ενηµερώσω για το πώς έχουµε λειτουργήσει το τελευταίο
διάστηµα και θα αντιληφθείτε τον τρόπο και την αντίληψη, µε την
οποία θα αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα στο οποίο αναφέρεστε.

Είναι αλήθεια ότι η αύξηση των πιέσεων στο υδατικό περιβάλ-
λον έχει καταστήσει πλέον αναγκαία την εφαρµογή βιώσιµων πο-
λιτικών ανάπτυξης και διαχείρισης των υδατικών πόρων. Ο
στόχος της ΚΥΑ 15559/2011 είναι η καταγραφή και αδειοδότηση
των δικαιωµάτων χρήσης νερού, που προϋφίστανται της 20ης Δε-
κεµβρίου 2005, είτε δεν έχουν καθόλου άδεια είτε η άδειά τους
έχει λήξει.

Η ΚΥΑ 15559/2011, λοιπόν, αποτέλεσε βήµα προς τη σωστή
κατεύθυνση για την ορθολογική και αειφορική διαχείριση των
υδατικών πόρων, προσπαθώντας να καλύψει συσσωρευµένα
προβλήµατα πολλών ετών. Είναι χαρακτηριστικό –για να αντιλη-
φθείτε και το µέγεθος των προβληµάτων που καλούµαστε να αν-
τιµετωπίσουµε- ότι το θεσµικό πλαίσιο για τα υφιστάµενα
δικαιώµατα χρήσης νερού έπρεπε να είχε εκδοθεί ήδη από το
1987 κατ’ εφαρµογή του ν. 1739/1987. Μιλάµε λοιπόν για καθυ-
στέρηση δεκαετιών.

Στόχος µας είναι, να διορθώσουµε τις ατέλειες και τις λειτουρ-
γίες τής εν λόγω ΚΥΑ, ώστε να απλοποιηθεί κατ’ αρχάς η διαδι-
κασία για τον πολίτη και προς την κατεύθυνση αυτή το
Υπουργείο µας διασφάλισε µια ακόµα παράταση µέχρι 15 Ια-
νουαρίου 2014 για την εφαρµογή της. Σκοπός ακριβώς των πα-
ρατάσεων είναι η εξασφάλιση του αναγκαίου χρόνου για την
πλήρη αναµόρφωση των διατάξεων της συγκεκριµένης ΚΥΑ.

Παράλληλα και συνδυαστικά προχωρήσαµε στην ανάπτυξη και
διασφάλιση χρηµατοδότησης, µέσω του επιχειρησιακού προ-
γράµµατος για το περιβάλλον για το επιχειρησιακό έργο µε τίτλο:
«Συστηµατική απογραφή υδρογεωτρήσεων κάθε χρήσης στα
υπόγεια υδατικά συστήµατα της χώρας και δηµιουργία Εθνικού
Μητρώου Υδρογεωτρήσεων». 

Η δηµιουργία του παραπάνω έργου αποσκοπεί στην κατα-
γραφή του µεγαλύτερου αριθµού υδροληψιών στα υπόγεια υδα-
τικά συστήµατα της χώρας, µε επιχειρησιακό εργαλείο το
συγκεκριµένο έργο. Μελετήθηκαν λεπτοµερώς από την Ειδική
Γραµµατεία Υδάτων όλες οι απόψεις των φορέων και διαµορφώ-
θηκαν προτάσεις επίλυσης του θέµατος. 

Στις 16 Μαΐου 2013 πραγµατοποιήθηκε τεχνική συνάντηση ερ-
γασίας µε τις διευθύνσεις υδάτων των αποκεντρωµένων διοική-
σεων όλης της χώρας, ακολούθησε εκτενής διάλογος, συζήτηση
και ανταλλαγή απόψεων πολύ δηµιουργική για την παράλληλη
εφαρµογή της διαδικασίας καταγραφής και της διαδικασίας
αδειοδότησης. Κατά τη συνάντηση εκπονήθηκε σχέδιο κοινής
υπουργικής απόφασης για την καταγραφή των υδροληψιών και
απολήψεων ποσοτήτων ύδατος. 

Στόχος είναι αρχικά η καταγραφή των σηµείων υδροληψίας
και στη συνέχεια η ενεργοποίηση της διαδικασίας αδειοδότησης.
Προκειµένου βέβαια να οριστικοποιηθεί η παραπάνω διαδικασία
η Ειδική Γραµµατεία Υδάτων διαβίβασε το σχέδιο της νέας ΚΥΑ
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για την καταγραφή των υδροληψιών και την ΚΥΑ που σας ανέ-
φερα προηγουµένως, την 15559/2011, για τη χορήγηση αδειών
για υφιστάµενα δικαιώµατα χρήσης νερού σε όλες τις διευθύν-
σεις υδάτων της χώρας και ζητήθηκαν οι απόψεις τους. 

Ήδη έχουν ληφθεί οι παρατηρήσεις από τις περισσότερες δι-
ευθύνσεις υδάτων των αποκεντρωµένων διοικήσεων. Το υλικό
βρίσκεται στο στάδιο διαµόρφωσης των διατάξεων µε βάση τα
σχόλια και τις παρατηρήσεις. Με την ολοκλήρωση της διαδικα-
σίας ενσωµάτωσης των παρατηρήσεων θα πραγµατοποιηθεί
ξανά µία νέα τεχνική συνάντηση για την οριστικοποίησή τους.

Κυρία συνάδελφε, όπως προανέφερα, η παράλληλη εφαρµογή
της διαδικασίας καταγραφής και της διαδικασίας αδειοδότησης
είναι κυρίαρχος στόχος. Με επιχειρησιακό εργαλείο τα αποτελέ-
σµατα του έργου απογραφής των υδρογεωτρήσεων στα υπόγεια
υδατικά συστήµατα της χώρας και της δηµιουργίας Εθνικού Μη-
τρώου Υδρογεωτρήσεων, το οποίο έχει ήδη ξεκινήσει, αποσκο-
πούµε ακριβώς στη διαµόρφωση ενός συνολικού θεσµικού
πλαισίου, µε γνώµονα την προστασία και διαχείριση του υδάτινου
περιβάλλοντος για τις διάφορες χρήσεις, µε το ελάχιστο δυνατό
κόστος για τον πολίτη-χρήστη ύδατος, αλλά και µε µηδενικό δι-
οικητικό κόστος για τις υπηρεσίες της αποκεντρωµένης διοίκη-
σης και των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας ευχαριστούµε

και εµείς.
Η κ. Μακρή έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ-ΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όλοι καταλαβαίνουµε πόσο δύ-

σκολο κοµµάτι είναι η διαχείριση των υδάτων και πόσο το θέµα
θα µας απασχολήσει και τα επόµενα χρόνια. Χαίροµαι που κινεί-
στε σε αυτήν την κατεύθυνση, όµως πρέπει και εγώ από την
πλευρά µου να συµβάλω µε κάποιους προβληµατισµούς και πα-
ρατηρήσεις που µου, έχουν µεταφέρει. Κανένας δεν θέλει βέ-
βαια, όπως καταλαβαίνετε, να επωµιστεί ένα µεγάλο κόστος από
όλη αυτήν τη διαδικασία και κυρίως, ο Έλληνας αγρότης. Το ότι
υπάρχουν προβλήµατα εφαρµογής, το δείχνουν οι παρατάσεις
–και όλοι το καταλαβαίνουµε- και πρέπει να ληφθούν όλα αυτά
τα απαραίτητα µέτρα και οι αποφάσεις, έτσι ώστε να κινηθούµε
στη σωστή κατεύθυνση. Πολύ σωστά το ΥΠΕΚΑ προέβη σε διορ-
θωτική πράξη εξαίρεσης του στοιχείου από την ανάλυση των
υδάτων για την ποιοτική και χηµική σύσταση σε κάθε υδροληψία.
Φανταστείτε πόσο πολυέξοδο ήταν αυτό. Χαίροµαι που αφαιρέ-
θηκε. Υπάρχουν σωστά βήµατα και πρέπει να τα καταθέσουµε.

Υφίσταται όµως το πρόβληµα, που έχει σχέση µε την προσκό-
µιση των τίτλων ιδιοκτησίας. Αυτό πρέπει να το δούµε. Είναι γνω-
στό σε όλους όσοι ασχολούνται µε τον πρωτογενή τοµέα και σε
συνδυασµό µε την έλλειψη Εθνικού Κτηµατολογίου -µιας και είναι
και το επόµενο νοµοσχέδιο που θα συζητήσουµε- ότι οι αγρότες
µας σε πολύ µεγάλο ποσοστό, στερούνται επίσηµων τίτλων ιδιο-
κτησίας για τις εκτάσεις που διαθέτουν, πολύ περισσότερο για
τις γεωτρήσεις.

Υφίστανται στην πράξη µία διαφορετική αντιµετώπιση του
προβλήµατος από τις εµπλεκόµενες υπηρεσίες. Παρά τις διευ-
κρινιστικές εγκυκλίους, τις εφαρµόζουν κατά προσωπική τους
ερµηνεία. Για παράδειγµα, άλλες υπηρεσίες δέχονται παραστα-
τικό του Ε9 ή ένορκες βεβαιώσεις και κάποιες άλλες όχι. Είναι
ένα πρόβληµα που πρέπει και αυτό να συνυπολογιστεί. Δεν
έχουν δοθεί σαφείς ερµηνείες για τα δικαιώµατα χρήσης νερού
που προέρχονται όχι από γεωτρήσεις, αλλά από φυσικές πηγές,
όπως ποτάµια. Στην περιοχή µου είναι ο Σπερχειός. Οι αγρότες
αντλούν τα νερά µε τη βοήθεια ελκυστήρων και τίθεται το ερώ-
τηµα πώς θα αποδειχθεί ότι κάνουν χρήση του νερού χωρίς απο-
δεικτικά, όπως είναι τα τιµολόγια της ΔΕΗ.

Το πρώτο βήµα για τη χρήση των νερών στη χώρα θα έπρεπε
να περιλαµβάνει τη σωστή καταγραφή. Βέβαια χαίροµαι που
αυτό λύθηκε µε την υπογραφή της προγραµµατικής σύµβασης
για τη συστηµατική απογραφή υδρογεωτρήσεων κάθε χρήσης
στα υπόγεια υδατικά συστήµατα της χώρας και τη δηµιουργία
του Εθνικού Μητρώου Υδρογεωτρήσεων. Ήταν το πρώτο που θα
έπρεπε να ξεκινήσει και έτσι να προχωρήσουµε. Ίσως θα έπρεπε
να κάνετε και ένα βήµα παραπάνω, µε προγραµµατικές συµβά-
σεις ή µε διαβαθµικές συνεργασίες µεταξύ των περιφερειών, των

δήµων και των αποκεντρωµένων διοικήσεων, µε σκοπό τη συν-
τοµότερη ολοκλήρωση του έργου. Άλλωστε στην όλη διαδικασία
και µε το ν. 4071/2012 στο άρθρο 4, προβλέπεται και η εµπλοκή
των δήµων. 

Τέλος µε δεδοµένη την έγκριση της στρατηγικής µελέτης πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων του σχεδίου διαχείρισης των λεκανών
απορροής ποταµών, για την περιοχή µου –µιλάω για το υδατικό
διαµέρισµα Ανατολικής Στερεάς Ελλάδας- πρέπει να προσε-
χτούν ιδιαίτερα οι περιβαλλοντικοί στόχοι για τα υπόγεια ύδατα
της λεκάνης απορροής ποταµών, για την προώθηση αποδοτικής
και αειφόρου χρήσης του νερού. 

Θέλω να επισηµάνω, κύριε Υπουργέ, και πάλι την αναγκαιό-
τητα για ουσιαστική απλοποίηση των διαδικασιών, την αειφορική
διαχείριση των νερών, αλλά κυρίως, την εγκαθίδρυση σχέσεων
εµπιστοσύνης µεταξύ κράτους και πολιτών. Μέσα στο επόµενο
εξάµηνο νοµίζω ότι θα πρέπει να έχει ολοκληρωθεί και να έχει
δοθεί ένα τελικό σχέδιο για τη χορήγηση αδειών δικαιωµάτων
χρήσης νερού, µε απλές διαδικασίες, µε χαµηλό κόστος και
χωρίς άλλες αναβολές.

Θα µου επιτρέψετε µε αυτήν την ευκαιρία, να σας τονίσω ένα
πολύ σηµαντικό θέµα για την περιοχή µου: Να επιµεληθείτε την
από 19 Δεκεµβρίου 2012 υποβληθείσα από την ΕΥΔΕ ΠΑΘΕ της
Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Έργων, µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων, που βρίσκεται στο στάδιο της αξιολόγησης από την
ΕΥΠΕ, υπηρεσία που είναι της αρµοδιότητάς σας. Έχει γίνει συ-
νάντηση µε τα υπηρεσιακά στελέχη, ώστε µε περιβαλλοντικούς
όρους η πολιτεία να δεσµευθεί ότι θα πράξει τα µέγιστα, σχετικά
µε την αντιµετώπιση πληµµυρικών φαινοµένων στην κοιλάδα του
Σπερχειού. 

Η περιοχή µου, όπως καταλαβαίνετε, δεν αντέχει άλλες κατα-
στροφές από πληµµύρες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Σταύρος Καλαφάτης.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, οι παρατηρήσεις σας είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση. Πρέπει όµως, στο πλαίσιο µιας σύγχρονης αντίλη-
ψης, σύµφωνα µε την οποία πρέπει να αντιµετωπίζουµε την
πραγµατικότητα και να εφαρµόζουµε συγκεκριµένες και αποτε-
λεσµατικές λύσεις, να κάνουµε µια παραδοχή. Παράλληλα µε τον
εκσυγχρονισµό του κράτους και της Δηµόσιας Διοίκησης που
είναι απαραίτητη –και νοµίζω ότι αυτά τα βήµατα τα κάνουµε και
σε σηµεία, στα οποία είχαµε καθυστερήσει για πάρα πολλά χρό-
νια, όπως σας ανέφερα προηγουµένως- θα πρέπει να κάνουµε
και µια παραδοχή που αφορά όλους µας: Η αντίληψη σύµφωνα
µε την οποία υπήρχε µια αδιαφορία, σε σχέση µε τη διαχείριση
του ύδατος του νερού -παραδείγµατος χάριν, να αγνοούµε πλή-
ρως τη δυνατότητα επανακύκλωσης και επαναχρησιµοποίησης-
και η πρακτική του να αφεθούµε στην παραδοσιακή –συγγνώµη
για την έκφραση- «χύδην κατανάλωση» του νερού, είναι, νοµίζω,
πρακτικές, τις οποίες πλέον εµείς που έχουµε την πρώτη ευθύνη
ως πολιτικό σύστηµα, πρέπει να τις αλλάξουµε µε το να εκπαι-
δεύσουµε και να παιδεύσουµε τους πολίτες και τους αγρότες ιδι-
αίτερα. Πρέπει επιτέλους να πάµε όλοι µαζί σε µια άλλη,
διαφορετική αντιµετώπιση του ζητήµατος του ύδατος. 

Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι η εντεινόµενη ρύπανση, η αυστη-
ροποίηση ακόµα των ποινών από πλευράς της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής -που αν θέλετε, είναι µια παράµετρος που πρέπει να
λάβουµε υπ όψιν- το γεγονός ότι ακόµα κάποιοι από τους αγρό-
τες έχουν αφεθεί σε παλιές παραδοσιακές µεθόδους, οι οποίες
όµως δεν συνάδουν µε τη σύγχρονη αντιµετώπιση τους ζητήµα-
τος, είναι παράµετροι τις οποίες πρέπει να λάβουµε πάρα πολύ
σοβαρά υπ’ όψιν για να µπορέσουµε επιτέλους να κάνουµε ένα
βήµα µπροστά. 

Θα ήθελα να πω πάντως, ότι σε σχέση µε την αναµόρφωση
των διατάξεων της κοινής υπουργικής απόφασης, νοµίζω ότι επι-
τέλους θα µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε συνολικά συγκεκρι-
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µένα ζητήµατα, όπως: το ιδιοκτησιακό καθεστώς των χώρων
υδροληψίας και των χώρων χρήσης νερού, τη συµβατότητα της
υδροληψίας µε τις εκάστοτε κανονιστικές διατάξεις, τους δι-
καιούχους για υφιστάµενο δικαίωµα χρήσης νερού και του τρό-
που προσδιορισµού του υφιστάµενου δικαιώµατος, τον ορισµό
των κοντινών γεωτρήσεων και άλλα ζητήµατα. 

Παράλληλα να πω ότι η δυσκολία εφαρµογής της κοινής
υπουργικής απόφασης έγκειται στην πολυδιάσπαση και την αλ-
ληλοεπικάλυψη των αρµοδιοτήτων που επιφέρει ο «Καλλικρά-
της» µεταξύ των υπηρεσιών, σε επίπεδο δήµων, περιφερειακών
ενοτήτων και αποκεντρωµένων διοικήσεων της χώρας, κάτι το
οποίο υπαινιχθήκατε, εάν δεν το είπατε σαφώς στην τοποθέτησή
σας. Προσπαθούµε µέσα από διοικητικές πράξεις και από εγκυ-
κλίους να δώσουµε λύσεις σε αυτά τα ζητήµατα. 

Η στόχευση µας είναι τακτικά, να παρεµβαίνουµε άµεσα και
να δίνουµε λύσεις, όπου αυτό απαιτείται, για να είµαστε αποτε-
λεσµατικοί στα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν άµεσα οι αγρο-
τικοί πληθυσµοί, οι αγρότες κι όχι µόνο. Παράλληλα όµως,
στόχος µας είναι να διαµορφώσουµε επιτέλους ένα στρατηγικό
σχέδιο συνολικής διαχείρισης των νερών, το οποίο θα µπορέσει
να δώσει λύσεις στα πραγµατικά προβλήµατα, αλλά µε το οποίο
και εµείς θα µπορούµε να κινηθούµε σε ένα ρεαλιστικό πλαίσιο,
το οποίο νοµίζω το επιβάλλει, ούτως ή άλλως, η σύγχρονη εποχή. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ 

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του
Πρωτοκόλλου σχετικά µε τα µελήµατα του ιρλανδικού λαού όσον
αφορά τη Συνθήκη της Λισσαβώνας».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία και εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν
να λάβουν το λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως
αυτής της συµφωνίας.

Από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ορίζεται Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου. 

Από τους Ανεξάρτητους Έλληνες ορίζεται Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Γιοβανόπουλος. 

Το λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Δρίτσας για πέντε λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εναντιωνόµαστε και καταψηφίζουµε το σχέδιο νόµου: «Κύ-

ρωση του Πρωτοκόλλου σχετικά µε τα µελήµατα του ιρλανδικού
λαού όσον αφορά τη Συνθήκη της Λισσαβώνας». 

Οφείλω και αυτήν τη στιγµή να επισηµάνω ότι αισθάνοµαι κι
εγώ -και νοµίζω οι περισσότεροι Βουλευτές τουλάχιστον, που
δεν ανήκουµε στην κυβερνητική πλειοψηφία- πολύ άσχηµα, να
συζητούµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο όλα αυτά τα σοβαρά θέ-
µατα κάθε φορά, όταν εκκρεµεί η ακύρωση του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου από τις επιλογές της Κυβέρνησης µε τις συνεχείς
πρωτοβουλίες, µε τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και ει-
δικά µε αυτήν την τελευταία, που αποτελεί την κορύφωση τις
προσβολής και της δηµοκρατίας και της κοινοβουλευτικής δια-
δικασίας. Είµαι βέβαιος ότι οι αγώνες των εργαζοµένων της ΕΡΤ,
αλλά και όλου του ελληνικού λαού θα ακυρώσουν αυτήν την αν-
τιδηµοκρατική εκτροπή.

Κύριε Πρόεδρε, η προσπάθεια να επιβληθεί το Ευρωσύνταγµα
στην περίοδο 2004-2005, συνάντησε την αντίθεση των λαών της
Γαλλίας και των Κάτω Χωρών. Ακυρώθηκε εκείνη η προσπάθεια.
Στην Ελλάδα τότε ζητήσαµε δηµοψήφισµα –οι δυνάµεις της Αρι-
στεράς το ζήτησαν και τότε- και µπροστά στην ακύρωση αυτής
της προσπάθειας δηµιουργίας του Ευρωσυντάγµατος µε τους
κανόνες της ηγεµονίας των νεοφιλελεύθερων δυνάµεων, ακο-
λουθήθηκε η διαδικασία της Συνθήκης της Λισσαβώνας, ώστε να
αποφευχθεί η γνώµη των λαών καθώς και τα δηµοψηφίσµατα. 

Και για τη Συνθήκη της Λισσαβώνας, οι δυνάµεις της Αριστε-
ράς ζητήσαµε δηµοψήφισµα και στη χώρα µας, όπως το ζήτησαν
και άλλοι λαοί και άλλες πολιτικές δυνάµεις στην Ευρώπη. Οι
µόνοι που το κατάφεραν, επειδή είχαν ακόµα πιο δεσµευτικές
κατευθύνσεις στο Σύνταγµά τους από ό,τι οι υπόλοιπες χώρες,
ήταν οι Ιρλανδοί. Και οι Ιρλανδοί, εκ µέρους και όλων των λαών
της Ευρώπης στην πραγµατικότητα, καταψήφισαν τη Συνθήκη
της Λισσαβώνας και δηµιούργησαν όρους για µια νέα συζήτηση
επανακαθορισµού όλων των νεοφιλελεύθερων επιλογών, που
επιχειρεί το επιτελείο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για να τους συν-
ταγµατοποιήσει κιόλας. 

Και αντί να χαιρετίσουν όλες οι δυνάµεις, σε όλη την Ευρώπη,
τη νίκη του ιρλανδικού λαού, ξεκίνησε µία διαδικασία ανατροπής
της ετυµηγορίας. Ακόµα και ο Πρωθυπουργός της Ιρλανδίας -ο
οποίος ήταν υπέρ της ψήφισης της Συνθήκης αυτής και είχε προ-
σπαθήσει να πείσει τον ιρλανδικό λαό και δεν τα είχε καταφέρει-
για να τα καταφέρει στη συνέχεια και να ισορροπήσει τα πράγ-
µατα, ζήτησε εγγυήσεις για µια σειρά ζητηµάτων, που αφορού-
σαν την πολιτική και την κοινωνική ζωή της ιρλανδικής κοινωνίας.

Αντί να δοθούν εγγυήσεις, µέσα από αυτό το πρωτόκολλο δό-
θηκαν διευκρινήσεις, δηλαδή ήταν µια προσβολή για τη νοηµο-
σύνη των λαών: «Δεν καταλάβατε καλά το πνεύµα και το γράµµα
των προβλέψεων της Συνθήκης της Λισσαβώνας». 

Η Συνθήκη της Λισσαβώνας έµεινε άθικτη σε όλα τα σηµεία
της και εποµένως, δεσµευτική και για το λαό της Ιρλανδίας. Και
µέσα από αυτό το πρωτόκολλο, που πρόκειται και διπλωµατικά
και πολιτικά, για µια καρικατούρα διαδικασίας, δήθεν δίνονται δι-

ευκρινήσεις στον ιρλανδικό λαό. 
Και µέσα από αυτήν την «καραµέλα» και µε τεράστιες πιέσεις

και εκβιασµούς, εξαναγκάστηκε η ιρλανδική κοινωνία να οδηγη-
θεί µε µικρή πλειοψηφία, στο να ψηφίσει επιτέλους υπέρ της Συν-
θήκης της Λισσαβώνας, µε αυτές τις διευκρινήσεις -δήθεν
εγγυήσεις- και τελικώς να οµαλοποιηθεί η κυριαρχία των νεοφι-
λελεύθερων δυνάµεων στην Ευρώπη, που είδαµε µετά από λίγα
χρόνια, πού έχουν οδηγήσει την Ευρώπη και πού έχουν οδηγήσει
και τα κράτη και τους λαούς και τον ιρλανδικό και τον ελληνικό
και τους λαούς του Νότου, αλλά και του Βορρά: στη βαρβαρό-
τητα και στην κυριαρχία της ολιγαρχίας. 

Και αυτό το πρωτόκολλο το φέρνει η ελληνική Κυβέρνηση να
το επικυρώσει, αντί να είναι όπλο της τώρα στη διαπραγµάτευση.
Δεν είναι µια τυπική διαδικασία. Έχει βαθύτατο συµβολισµό η
ψήφιση αυτού του πρωτοκόλλου.

Πρέπει όλα τα κόµµατα να πάρουν θέση, όσοι επικαλούνται
ότι δήθεν θα κάνουν διαπραγµάτευση µε τους ισχυρούς της Ευ-
ρώπης και ότι θα ζητήσουν διαφορετικές ρυθµίσεις για τη χώρα
µας και για τους λαούς του Νότου.

Είναι πολύ σοβαροί οι λόγοι, έστω και µόνο για τον έντονο
συµβολισµό, για να καταψηφιστεί αυτή η πρόταση του σχεδίου
νόµου: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου σχετικά µε τα µελήµατα του
ιρλανδικού λαού όσον αφορά τη Συνθήκη της Λισσαβώνας».

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε τον

κ. Δρίτσα.
Ο κ. Επαµεινώνδας Μαριάς έχει το λόγο.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, συζη-

τούµε σήµερα την «Κύρωση του Πρωτοκόλλου σχετικά µε τα µε-
λήµατα του ιρλανδικού λαού όσον αφορά τη Συνθήκη της
Λισσαβώνας». 

Πρακτικά, έχει συµβεί το εξής: Η Συνθήκη της Λισσαβώνας -
το Ευρωσύνταγµα µάλλον για την ακρίβεια- όταν έγινε δεκτή σε
επίπεδο Αρχηγών, ήλθε για κύρωση στην Ιρλανδία µέσω δηµο-
ψηφίσµατος και απερρίφθη. Στη συνέχεια, αφού έγινε διαπραγ-
µάτευση από πλευράς της ιρλανδικής ηγεσίας, για να πάρουν
συγκεκριµένες δεσµεύσεις από πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης,
έκαναν ένα δεύτερο δηµοψήφισµα και κύρωσαν τη συνθήκη.

Εγώ νοµίζω ότι πρέπει να δούµε τα εξής συµπεράσµατα:
Τι θα κάνει µία χώρα και ένας λαός και τι θέσεις έχει και αν

αυτό τον συµφέρει ή όχι, είναι αποκλειστικό δικαίωµα του ίδιου
του λαού και του κράτους-µέλους. Αν δεχθούµε ότι εµείς, ως τρί-
τοι, µπορούµε να εξηγήσουµε, να επιβάλουµε, να κρίνουµε τι πι-
στεύει ένας λαός ότι πρέπει να πράξει και τι πιστεύει ένα
κράτος-µέλος ότι πρέπει να πράξει, δυστυχώς ανοίγουµε το
δρόµο σε άλλους λαούς και σε άλλα κράτη-µέλη να θέλουν µετά
να επιβάλουν τις απόψεις τους ή να µας καθοδηγήσουν ή να µας
υποδείξουν τι θα κάνουµε εµείς.

Άρα στο βαθµό που στηρίζουµε την εθνική κυριαρχία και το
ρόλο της χώρας µας µέσα στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής ολοκλή-
ρωσης µε όρους ενοποίησης, όπως προσδιορίζονται από τη συν-
θήκη -και εγγυήσεις υπάρχουν για την εθνική κυριαρχία των
κρατών στο πλαίσιο των συνθηκών- σηµαίνει ότι εµείς σ’ αυτήν
την κουβέντα δεν θα µπούµε.

Αν πέτυχαν, τι πέτυχαν, τι κέρδισαν, αυτό αφορά τους ίδιους
και στο βαθµό που η κυβέρνησή τους και οι ίδιοι το έχουν εγκρί-
νει, είναι θέµα δικό τους.

Τι µπορούµε, όµως, να αναδείξουµε; 
Πρώτον, το πως αξιοποίησε η Ιρλανδία τη διαπραγµατευτική

της θέση µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Και είναι σηµαντικό ότι
πρέπει να κυρώνουµε πλέον τις συνθήκες αυτές µε δηµοψήφι-
σµα, διότι έτσι δίνεται η ευκαιρία στο λαό να τοποθετηθεί.

Δεύτερον, είναι πολύ µεγαλύτερη η διαπραγµατευτική ισχύ
µιας χώρας εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όταν βάζει και τα
ζητήµατα των δηµοψηφισµάτων.

Τρίτον, πέτυχε η Ιρλανδία συγκεκριµένες εξαιρέσεις που την
ενδιέφεραν, στο φορολογικό -και αυτό είναι σηµαντικό για τους
ίδιους- σε θέµατα παιδείας και οικογένειας -διότι έχουν ειδικό-
τερα θέµατα εν όψει, αν θέλετε, της παράδοσης, του καθολικι-
σµού- και προσδιόρισαν και προστάτευσαν τη δικιά τους
πολιτισµική, εθνική και θρησκευτική ταυτότητα. Και αυτό είναι
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σηµαντικό εν όψει του τι θα γίνει στο µέλλον, µε τη δήθεν οµο-
σπονδοποίηση της Ευρώπης, για εµάς στη γερµανική Ευρώπη,
που θα θέλει ως οδοστρωτήρας να διαλύσει τα πάντα.

Τέταρτον, οι Ιρλανδοί θέλουν µία διεθνή ουδετερότητα και τη
διατήρησαν.

Άρα τι συµπέρασµα πρέπει να βγει, κύριε Πρόεδρε, από αυτά;
Ότι µπορείς στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εφόσον έχεις
µία σθεναρή στάση, να πετύχεις ειδικές ρυθµίσεις, ένα ειδικό κα-
θεστώς, σε θέµατα τα οποία σε ενδιαφέρουν.

Ερχόµαστε στην πλευρά τη δικιά µας. Τι κερδίζουµε εµείς
κάθε φορά που λέµε ναι σε ένα ευρωπαϊκό εγχείρηµα; Πριν λίγο
καιρό συµφωνήσατε για να γίνει η Κροατία µέλος της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Ποια τα αντισταθµιστικά οφέλη; Πώς σταθήκαµε σ’
αυτήν την ιστορία; Μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ξεκάθαρο
ότι υπάρχουν συγκεκριµένα κρατικά συµφέροντα, συµφέροντα
εθνικά, τα οποία πρέπει πάντοτε να υπερασπίζεις και να προ-
ωθείς θέσεις. 

Εµείς, κυρώνοντας σήµερα, τι έχουµε πάρει ως αντισταθµι-
στικό, κύριε Υπουργέ; Βάλατε φερ’ ειπείν την κατάργηση του Κα-
νονισµού Δουβλίνο ΙΙ; Θα µπορούσε να είχε µπει στο τραπέζι. Ή
µήπως έχετε ξεκινήσει συζητήσεις τέτοιες; Ας µας το πείτε και
να το λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν. Ποια είναι λοιπόν τα θέµατα τα
οποία έχουµε βάλει;

Νοµίζω, λοιπόν, ότι µε αυτούς τους τρεις άξονες µπορούµε να
καταλήξουµε στα εξής:

Πρώτον, τι θα κάνει και τι πετυχαίνει κάθε λαός και κάθε κρά-
τος-µέλος είναι θέµα δικό του.

Δεύτερον, η τακτική της Ιρλανδίας πρέπει να αξιοποιηθεί -
όπως επίσης µία αντίστοιχη τακτική που έχει και η Δανία και η
Βρετανία- ώστε να κερδίσει αυτές τις ειδικές ρυθµίσεις που θα
ήθελε.

Τρίτον, εµείς να αποκτούµε και πάντοτε να κερδίζουµε θέσεις
προωθηµένες στο ευρωπαϊκό εγχείρηµα, λέγοντας ναι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εάν λοιπόν έτσι έχουν τα πράγµατα, θεωρούµε ότι πρέπει να
βγει αυτό το αποφασιστικό συµπέρασµα.

Κύριε Πρόεδρε, είχαµε κρατήσει –και τελειώνω- επιφυλάξεις
στην επιτροπή και τις εξηγήσαµε αναλυτικά. Θέλαµε αυτές τις
επιφυλάξεις να τις καταθέσουµε και εδώ.

Εµείς θεωρούµε ότι σε αυτήν την ιστορική συγκυρία, σε ό,τι
αφορά τους Ανεξάρτητους Έλληνες, πρέπει να δώσουµε ένα θε-
τικό µήνυµα και για την προσπάθεια που έκανε η Ιρλανδία και να
λάβουµε υπ’ όψιν τις σχέσεις φιλίας και συνεργασίας που υπάρ-
χουν µεταξύ της Ιρλανδίας και της χώρας µας, όπως επίσης και
το ότι η Ιρλανδία είναι και αυτή µία χώρα που δοκιµάζεται αυτήν
τη στιγµή. Θα είµαστε µαζί της στον αντιµνηµονιακό αγώνα.

Την εβδοµάδα που έρχεται, θα έχω την ευκαιρία µαζί µε άλ-
λους συναδέλφους να είµαστε στην Ιρλανδία για να εκφράσουµε
τη συµπαράστασή µας και τη στήριξή µας στις προσπάθειες του
ιρλανδικού λαού να σπάσουν και αυτοί το µνηµόνιο. Θεωρούµε
όµως, ότι στη φάση αυτή, έτσι όπως εξελίσσεται η ευρωπαϊκή
ολοκλήρωση, και εν όψει των ειδικών ρυθµίσεων που κέρδισε η
Ιρλανδία, εµείς θα ψηφίσουµε θετικά το συγκεκριµένο πρωτό-
κολλο, λαµβάνοντας υπ’ όψιν όλα όσα είπαµε προηγουµένως, σε
σχέση µε την πορεία της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε.
Θα έχουµε µια εναλλαγή των οµιλητών.
Το λόγο έχει η κ. Μανωλάκου για πέντε λεπτά. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γεγονός ότι οι βαθιές, άγριες αντιλαϊκές πολιτικές της

Ευρωπαϊκής Ένωσης, που βιώνουν οι λαοί και δηµιουργούν φτώ-
χεια, ανασφάλεια, αβεβαιότητα και άγρια εκµετάλλευση, είναι το
αποτέλεσµα –µεταξύ άλλων- και της Συνθήκης της Λισσαβώνας,
ακόµα και µε τις εξαιρέσεις, όπως ζητούνται από την Ιρλανδία
και κυρώνονται από το σηµερινό πρωτόκολλο. 

Το σίγουρο και βέβαιο είναι, ότι ακόµα και µε αυτές τις εξαι-
ρέσεις ή µε ελλείµµατα, όπως αναφέρονται, δεν άλλαξε η ζωή
του ιρλανδικού λαού, αλλά χειροτέρευσε οικτρά. 

Εξάλλου αυτές οι εξαιρέσεις είχαν στόχο, αφ’ ενός, να µη θί-
ξουν σε τίποτε την εξουσία και τα προνόµια των ευρωπαϊκών µο-

νοπωλίων και αφ’ ετέρου, να εκµεταλλευτούν, να πιέσουν και να
παγιδέψουν ευρύτερες λαϊκές µάζες, να αλλάξουν την ψήφο τους
και το όχι στην Ευρωσυνθήκη να γίνει ναι, εκµεταλλευόµενοι στοι-
χεία της θρησκείας που έχουν να κάνουν µε τις εκτρώσεις ή τους
φορολογικούς παραδείσους για τις ξένες επενδύσεις, από τους
οποίους κέρδος έχει βεβαίως ο καπιταλιστής και όχι η εργατική
τάξη και τα λαϊκά στρώµατα, που συνεχίζουν να υποφέρουν από
τη στυγνότερη εκµετάλλευση.

Εκβιασµοί και ψευτοδιλήµµατα καλλιεργούνται και σήµερα και
από τις κυβερνήσεις και από την ελληνική Κυβέρνηση, όπως ότι,
εάν βρεθούµε εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα χαθούµε. Αυταπά-
τες επίσης καλλιεργούνται και από τα κόµµατα του ευρωµονό-
δροµου και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ότι εάν γίνουν
κυβέρνηση θα εφαρµόσουν εξυπνότερα τις ευρωκοινοτικές πο-
λιτικές. 

Εµείς λέµε ότι κοροϊδεύουν συνειδητά. 
Οι άγριες πολιτικές -όπως ιδιωτικοποιήσεις σε λιµάνια, ενέρ-

γεια, νερό, τηλεπικοινωνίες, µεταφορές, υγεία, δηµόσια τηλεό-
ραση κ.ά.- αποτελούν τον οδοστρωτήρα της Συνθήκης της
Λισσαβώνας και βέβαια συνοδεύονται µε µαζικές απολύσεις,
όπως καλή ώρα στην ΕΡΤ και ακολουθούν και σχολεία και νοσο-
κοµεία και δεν ξέρω, εάν οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου
συνεχιστούν συλλήβδην. 

Αυτή λοιπόν η άγρια βαρβαρότητα πηγαίνει αγκαλιά µε το φόβο
και την καταστολή. Η Συνθήκη της Λισσαβώνας –µε εξαιρέσεις ή
όχι- αναγορεύει το διαµαρτυρόµενο διαδηλωτή σε τροµοκράτη,
αν έχει χρησιµοποιήσει συγκεκριµένες µορφές πάλης, όπως για
παράδειγµα µια συµβολική κατάληψη δρόµου ή κτηρίου.

Γι’ αυτό έχουµε και τα αγροτοδικεία, την επιστράτευση των
ναυτεργατών και άλλων εργαζοµένων που «σηκώνουν κεφάλι».
Το δόγµα «νόµος και τάξη» είναι βασική ευρωκοινοτική πολιτική,
µε την οποία βεβαίως συµφωνεί, ψήφισε και υλοποιεί η Κυβέρ-
νηση. Είναι ουτοπία να λέει κανείς ότι εντός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µπορεί να αλλάξει τις άγριες και βάρβαρες πολιτικές
της. Αυτός είναι ο καπιταλισµός που σαπίζει και γίνεται αγριότε-
ρος.

Οι λαοί της Γαλλίας, της Ολλανδίας και της Ιρλανδίας απέρρι-
ψαν µε δηµοψηφίσµατα την Ευρωσυνθήκη. Η γνώµη τους περι-
φρονήθηκε, πετάχτηκε στα σκουπίδια και από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και τα όργανά της. Άλλαξαν τον όρο Ευρωσύνταγµα σε
Συνθήκη της Λισσαβώνας και στην Ιρλανδία ξαναέκαναν το δη-
µοψήφισµα µέχρι να πουν το ναι και υποσχέθηκαν ορισµένες
εξαιρέσεις, που δεν αλλάζουν τη ζωή του ιρλανδικού λαού. Ο
ίδιος ο χρόνος το έχει επιβεβαιώσει αυτό. 

Εξάλλου και µέσα στο Ευρωκοινοβούλιο, όταν γινόταν η συνε-
δρίαση για την κύρωση της Συνθήκης της Λισσαβώνας, οι Ιρλαν-
δοί Ευρωβουλευτές είχαν βγει µε πλακάτ και έλεγαν: σεβαστείτε
το ιρλανδικό όχι. Γιατί οι βασικές επιδιώξεις του κεφαλαίου, που
υλοποιούνται και µέσα από τη Συνθήκη της Λισσαβώνας, επιβάλ-
λουν χειρότερες οικονοµικές και κοινωνικές συνθήκες στους
λαούς και διαµορφώνουν πιο σκληρό πλαίσιο εκµετάλλευσης,
προωθώντας τις καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις.

Όλα αυτά τα βιώνουµε και εµείς, γιατί εφαρµόζεται η συνθήκη
και οι πολιτικές της σε όφελος των µονοπωλίων. Ενισχύουν την
αντιδραστική, αντιλαϊκή θωράκιση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αναπτύσσουν νέες πολιτικές εκµετάλλευσης των εργαζοµένων,
µε καταπάτηση κοινωνικών και ατοµικών δικαιωµάτων και ελευ-
θεριών. 

Εντείνουν τη στρατιωτικοποίηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
υιοθετώντας το δόγµα του προληπτικού πολέµου. Κατοχυρώ-
νουν ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις ακόµα και σε κράτη-µέλη. Πε-
ριορίζουν το δικαίωµα του βέτο προς όφελος των ισχυρών
χωρών. Δυναµώνουν και δηµιουργούν νέους κατασταλτικούς µη-
χανισµούς. Τα βιώνουµε και µπορούµε να τα κρίνουµε και να µι-
λήσουµε καθαρότερα.

Με αυτήν την έννοια, εµείς καταψηφίζουµε και αυτήν την κύ-
ρωση και λέµε καθαρά ότι η λύση στα βάσανα του λαού µας και
των άλλων λαών βρίσκεται στην αποδέσµευση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και τη διάλυσή της µε ταυτόχρονα άλλη πολιτική, µε το
λαό πραγµατικά στην εξουσία να εφαρµόζει οικονοµία σε όφελός
του, δηλαδή λαϊκή εξουσία και οικονοµία. 
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Καταψηφίζουµε λοιπόν την κύρωση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.

Γιοβανόπουλος για πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κατ’ αρχάς θέλω να παρατηρήσω ότι η επικεφαλίδα του συγ-

κεκριµένου σχεδίου νόµου έχει ένα έλλειµµα. Λέει για τα µελή-
µατα του ιρλανδικού λαού. Νοµίζω ότι θα έπρεπε να έχει δίπλα
και τα διδάγµατα που έχει προσφέρει σε όλους τους ευρωπαϊ-
κούς λαούς, ο χειρισµός που έκαναν οι εκπρόσωποι του ιρλανδι-
κού λαού απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Τα ερωτήµατα βέβαια είναι καίρια για το ποια Ευρώπη θέλουµε
αυτήν τη στιγµή σε όλη την ήπειρο, ποια Ευρώπη πιστέψαµε, θε-
λήσαµε, ονειρευτήκαµε, οργανώσαµε, σχεδιάσαµε και ενώσαµε
και ποια βρίσκουµε µπροστά µας τώρα, όταν έρχεται η κατα-
στροφή πέρα ως πέρα και κυρίως στον ευρωπαϊκό Νότο.

Ωστόσο, όταν βλέπεις αυτόν τον πείσµονα λαό να δίνει µε ένα
δηµοψήφισµα, ένα ηχηρό χαστούκι σε όσα ετοιµάστηκαν γι’
αυτόν, πριν από αυτόν και χωρίς αυτόν και αµέσως µετά, σε λι-
γότερο από δέκα µήνες, να πετυχαίνονται µέσα από ειδικές δια-
πραγµατεύσεις, µέσα από ξεχωριστές συµφωνίες, εκείνα
ακριβώς που ήθελε αυτός ο εκπρόσωπος να πετύχει ως προς το
λαό του -ειδικά όσον αφορά τη ζωή, τη φορολογική πολιτική, την
παιδεία, την οικογένεια, την παραδοσιακή ουδετερότητα- αναρω-
τιέται κανείς εδώ, σε αυτήν την Ελλάδα, στις κυβερνήσεις που πέ-
ρασαν: ποιοι είχαν το σθένος να µπορέσουν να σταθούν και να
προβάλουν τα ελληνικά αιτήµατα, τις ελληνικές ιδιαιτερότητες; 

Εκείνο το µίξερ της πολυπολιτισµικότητας πώς µπορέσαµε
εµείς να το αντικρούσουµε και ποια ήταν η δική µας συµβολή στο
να διατηρήσουµε όλη την εθνική µας ταυτότητα αλώβητη, µέσα
από τη χάρτα των θεµελιωδών δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης; 

Φυσικά έχω να πω µόνο καλά λόγια για τη στάση του ιρλανδι-
κού λαού. 

Με χαρά οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θα δώσουµε θετική ψήφο,
κυρίως διδασκόµενοι και κυρίως αντλώντας αυτό το παράδειγµα.
Στην ουσία δεν θα µπούµε ποτέ. Είναι ελεύθεροι οι λαοί. Είναι
πάντα έτοιµοι να προσδιορίζουν τον εαυτό τους και χωρίς να δέ-
χονται καµµία πίεση στο να ορίσουν ποιο είναι το σωστό, το δί-
καιο και ποιο το άδικο που τους αφορά.

Αντίθετα, φτάνουµε σε µία ελληνική Κυβέρνηση, η οποία µε
δικαστικές αποφάσεις σήµερα αναγνωρίζεται ότι είναι παράνοµη
και παρανοµεί συστηµατικά. Δηλαδή, αν δεν ήταν το σωµατείο
της ΕΡΤ να κάνει αυτήν την αίτηση αναστολής εκτέλεσης,
έπρεπε κάποιος άλλος να πει στους ανθρώπους αυτούς ότι πα-
ρανοµούν; Πώς θα καταλάβουµε όλοι επιτέλους ότι παρανόµησε
η Κυβέρνηση στο πεδίο της ΕΡΤ; Παρανόµησε και πλέον το γρά-
φουν οι δικαστικές αποφάσεις και ήδη έρχονται και νέα δικό-
γραφα, τα οποία νοµίζω δεν θα µπορούν να αφισταθούν από
αυτό το συγκεκριµένο σκεπτικό. 

Εδώ λοιπόν, στις κυβερνήσεις των Λωτοφάγων, στις Βουλές
των Λωτοφάγων, που ξεχνάµε από πού ήρθαµε, πώς συνεχίζουµε
και τι θέλουµε να ετοιµάσουµε για τα παιδιά µας, βλέπουµε τις
κυβερνήσεις να αδιαφορούν; Έρχονται βέβαια τα διδάγµατα από
τους ευρωπαϊκούς λαούς, έρχονται τα διδάγµατα από την Ιρλαν-
δία, αλλά εµείς εδώ φοβάµαι ότι απλώς δεχόµαστε εντολές, µε-
ταφράζουµε κείµενα, εισπράττουµε διαταγές, τις εξυπηρετούµε,
τις καλλιεργούµε και δεν µπαίνουµε καν στον κόπο να τις τροπο-
ποιήσουµε έτσι, όπως ίσως θα έπρεπε να έρθουν, γιατί και η ΕΡΤ
είχε προβλήµατα. Τα προβλήµατα δεν τα λέω εγώ, τα λένε οι ίδιοι
οι εργαζόµενοι της ΕΡΤ. 

Όµως η Κυβέρνηση δεν είχε το σθένος ποτέ µέχρι σήµερα και
µέχρι εδώ που έχουµε φτάσει να πει ένα όχι ή να φέρει τη δική
της θέση και πρόταση. Τώρα ακούγονται διάφορα σενάρια.
Ακούµε τους πολιτικούς αρχηγούς να µιλούν, να συσκέπτονται,
να ξανασυσκέπτονται για –ποιο;- το αυτονόητο!

Πού πήγαν όλα εκείνα τα ερωτήµατα για το αντιρατσιστικό;
Ξεχάστηκαν µέσα σε µία νύχτα. Τώρα είναι άλλη η ατζέντα.
Αλλού πρέπει να προσανατολιστεί ο λαός, για να µη σκέφτεται.
Πού πήγαν όλα εκείνα τα προβλήµατα µε τη φορολογία, που λέ-
γαµε και ξαναλέγαµε; Πουθενά. Τώρα µιλάµε για την ΕΡΤ, γιατί

εκεί η ανικανότητα της Κυβέρνησης φέρνει την ατζέντα και µε
αυτό πρέπει να ασχολείται ο ελληνικός λαός. 

Λοιπόν, για να µην ξεφεύγω, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θα
λάβει από εµάς, κύριε Πρόεδρε, θετική ψήφο. Ο ιρλανδικός λαός
έτσι, όπως πέτυχε µε το νέο δηµοψήφισµα να το κάνει αποδεκτό,
δεν µπορούµε να συναινέσουµε στην άποψη του ιρλανδικού
λαού και να συνυπογράψουµε κι εµείς τη συγκεκριµένη πρόταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε τον
κ. Γιοβανόπουλο. 

Ο Υφυπουργός κ. Κούρκουλας έχει το λόγο για πέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Διαπιστώνω ότι ο ιρλανδικός λαός έχει πολύ ρεύµα σήµερα και

στη δεξιά και στην αριστερή πτέρυγα της Βουλής. Πιστεύω
όµως, ότι πρέπει να σταθούµε λίγο στη ουσία του ζητήµατος. Η
ουσία είναι, ότι αυτό το πρωτόκολλο είναι µία πράξη σεβασµού
–αν θέλετε- της ιδιαίτερης βούλησης του ιρλανδικού λαού –
χωρίς να µπαίνουµε στην ουσία, όπως ειπώθηκε- όσον αφορά
ορισµένα ζητήµατα, που άπτονται και του θέµατος της νοµιµο-
ποίησης των αµβλώσεων και του θέµατος της µη αύξησης της
φορολογίας για τις εταιρείες και ιδίως για τις ξένες επενδύσεις
και όσον αφορά τη βούληση του ιρλανδικού λαού να µη συµµε-
τάσχει σε κοινές πολιτικές άµυνας. 

Δεν µε εκπλήσσει λοιπόν, ότι για λόγους οι οποίοι είναι ξεκά-
θαροι εδώ και καιρό και για ιδεολογικούς λόγους, θα έλεγα, το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος θα ψηφίσει αντίθετα στο πρωτό-
κολλο. Με εκπλήσσει όµως το γεγονός ότι η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση προσπαθεί να παρερµηνεύσει τη βούληση του
ιρλανδικού λαού, διότι εδώ µας είπε ο κ. Δρίτσας ότι ο ιρλανδικός
λαός ήταν µπροστάρης στην προσπάθεια αποτροπής της επιβο-
λής του Ευρωσυντάγµατος, λες και η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι
κάποιο αντιδηµοκρατικό σχήµα, το οποίο επιβάλλει διά της βίας
ευρωσυντάγµατα. 

Εκπλήσσοµαι, ακούγοντας από ένα Βουλευτή της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να υιοθετεί, τρόπον τινά, τι; Ότι πρέπει οι αµβλώ-
σεις να µην είναι νόµιµες; Αυτό ήθελε ο ιρλανδικός λαός. Το σε-
βόµαστε, αλλά δεν συµφωνούµε. Ο ιρλανδικός λαός ήθελε να
µην αυξηθεί η φορολογία στις ξένες επενδύσεις και στις εται-
ρείες. Το υιοθετεί αυτό το αίτηµα ο ΣΥΡΙΖΑ; 

Ειλικρινά εκπλήσσοµαι, διότι ξέρω ότι στο κόµµα σας υπάρ-
χουν αξιόλογα στελέχη, τα οποία παρακολουθούν το ευρωπαϊκό
γίγνεσθαι και το γνωρίζουν σε βάθος και άρα δεν µπορεί να είναι
από άγνοια των γεγονότων αυτή η θέση σας.

Δυστυχώς διαβλέπω µία ροπή, µία διολίσθηση σε αντιευρω-
παϊκές θέσεις. Όµως νοµίζω ότι κάποια στιγµή πρέπει να αποφα-
σίσει και το κόµµα σας, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση -είναι πολύ
σηµαντικό- αν είναι µε την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση ή όχι.

Σηµειώνω και λαµβάνω υπ’ όψιν µου όσα ειπώθηκαν, όσον
αφορά τη διαπραγµατευτική τακτική. Πρώτον όµως, πιστεύω ότι
το δηµοψήφισµα δεν είναι πανάκεια για τη δηµοκρατική νοµιµο-
ποίηση των ευρωπαϊκών αποφάσεων. Πράγµατι στο ιρλανδικό
Σύνταγµα είναι υποχρεωτικό. Δεν νοµίζω προσωπικά ότι η επέ-
κταση και η διενέργεια δηµοψηφισµάτων κατοχυρώνει περισσό-
τερο τη δηµοκρατική νοµιµοποίηση. Υπάρχουν τα κοινοβούλια,
υπάρχουν οι κυβερνήσεις, οι οποίες είναι εκλεγµένες.

Όσον αφορά τώρα τη διαπραγµατευτική τακτική, πιστεύω ότι
η σωστή και αποτελεσµατική ευρωπαϊκή διπλωµατία είναι αυτή,
που κατορθώνει να αποφύγει ζητήµατα, τα οποία δεν επιθυµεί
ένα κράτος να µπουν σε κάποιο κείµενο, πριν ακόµα φτάσει στο
επίπεδο του δηµοψηφίσµατος. Δηλαδή, πράγµατι η αρνητική
ψήφος του ιρλανδικού λαού έδωσε κάποια επιχειρήµατα στην
κυβέρνηση της Ιρλανδίας να διαπραγµατευτεί αυτές τις διευκρι-
νίσεις, αλλά η σωστή πολιτική θα ήταν να είχαν µπορέσει οι εκ-
πρόσωποι της ιρλανδικής κυβέρνησης να µην είχαν φτάσει σε
αυτό το σηµείο.

Άρα πιστεύω ότι το γεγονός ότι εµείς, ως Ελλάδα, δεν έχουµε
καταφύγει σε αυτό το ύστατο, αν θέλετε, µέσο του δηµοψηφί-
σµατος, µπορεί να οφείλεται στο ότι έχουµε κατορθώσει πολλές
φορές, να αποφύγουµε ή να βάλουµε αυτά που µας ενδιαφέ-
ρουν, στα κοινοτικά κείµενα, νωρίτερα. Ο κ. Μαριάς, ο οποίος θα
πάει στην Ιρλανδία, πιστεύω ότι, επειδή δεν θα βρει ένα µέτωπο
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αντιµνηµονιακό, όπως ονειρεύεται. Ίσα-ίσα, νοµίζω ότι η Ιρλανδία
είναι στην τελευταία φάση εξόδου από την κρίση και βγαίνει στις
αγορές, θα ακούσει και πολύ θετικά σχόλια για όσα πέτυχε η ελ-
ληνική πλευρά, αρχίζοντας από τις αποφάσεις για το δανεισµό
της χώρας µας το 2011-2012, για το κούρεµα του ελληνικού χρέ-
ους, που ήταν αποφάσεις που δεν προβλέπονταν από τις συνθή-
κες και ελήφθησαν χάριν στην καλή διαπραγµάτευση που έγινε
τότε και συνεχίζει να γίνεται από την ελληνική Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Μανώλης Γλέ-

ζος έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Δεν µπορώ να εξηγήσω γιατί εκπλήσσε-

ται ο Υπουργός από τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ για το συγκεκριµένο
θέµα. Ίσως -να πάρω την καλότροπη πλευρά- δεν έχει γίνει κα-
τανοητό ότι, όταν λέµε εµείς ότι είµαστε υπέρ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, δεν εννοούµε το διευθυντήριο, δεν εννοούµε όλους αυ-
τούς που κυβερνούν τα κράτη επειδή γνωρίζουµε πώς έχουν
εκλεγεί. Ας µην πω για τη δική µας Κυβέρνηση, που είναι Κυβέρ-
νηση χάριν στις πενήντα έδρες. Αν δεν ήταν οι πενήντα έδρες,
του νοθευµένου εκλογικού συστήµατος, δεν θα είχατε την Πλει-
οψηφία. Είναι ολοφάνερο!

Κατά τον ίδιο τρόπο, οι διάφορες κυβερνήσεις τελικά συγκρο-
τούν το διευθυντήριο, τη λεγόµενη Κοµισιόν, η οποία παίρνει
αποφάσεις που είναι εναντίον των λαών.

Είµαστε υπέρ της Ευρώπης των λαών, της συνεργασίας των
λαών. Θέλουµε να είµαστε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως είµα-
στε και στην Ελλάδα, διότι δεν µπορούµε να πούµε, επειδή είµα-
στε εναντίον της Κυβέρνησης ότι πρέπει να φύγουµε από την
Ελλάδα. Κατά τον ίδιο τρόπο, όλα τα κόµµατα της Αριστεράς,
όσον αφορά τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών, παρ’ όλο που δεν
συµφωνούµε ούτε µε τις αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας
ούτε µε τις αποφάσεις της Ολοµέλειας, ωστόσο ανήκουµε στον
Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών, γιατί δεν µπορούµε να πάµε σε
άλλον πλανήτη. Εδώ είµαστε, σε αυτόν τον πλανήτη! Να µη γίνε-
ται λοιπόν σύγχυση!

Το δεύτερο δηµοψήφισµα -το είπα και στην ειδική επιτροπή-
µου θυµίζει τα δηµοψηφίσµατα της χούντας. Δηµοψηφίσµατα
έκανε και η χούντα και υποχρέωνε τον ελληνικό λαό να λέει ότι
αυτή είναι η βούληση του ελληνικού λαού. Λέω «µου θυµίζει», δεν
λέω ότι είναι ακριβώς το ίδιο, αλλά ότι µου θυµίζει.

Εδώ είναι φανερό το γεγονός ότι µόλις έγινε το πρώτο δηµο-
ψήφισµα και εξέφρασε ο λαός της Ιρλανδίας την πραγµατική του
βούληση, έτρεξαν όλοι να το ανατρέψουν. Τα γνωρίζουµε αυτά,
γνωρίζουµε τα παρασκήνια, γνωρίζουµε όλες τις µεθοδεύσεις,
οι οποίες γίνονται, για να ανατραπεί η αρχική βούληση του ιρ-
λανδικού λαού, που ήταν το πρώτο δηµοψήφισµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Σε-

βαστέ κύριε Γλέζο, αντελήφθην τις διευκρινίσεις σας, αλλά θα
έλεγα ότι οι διευκρινίσεις σας µεγαλώνουν τους φόβους µου γι’
αυτό που είπα πριν, ότι δηλαδή το κόµµα σας διολισθαίνει σε
έναν αταβιστικό αντιευρωπαϊσµό, διότι δεν δέχοµαι να αµφισβη-
τήσουµε τη δηµοκρατική νοµιµοποίηση όλων των κυβερνήσεων
των είκοσι επτά κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η επι-
τροπή βεβαίως δεν είναι εκλεγµένη, αλλά δεν αποφασίζει η επι-
τροπή ή η Κοµισιόν. Αποφασίζουν οι είκοσι επτά Υπουργοί ή
Υφυπουργοί και ακόµα και η Κοµισιόν βρίσκεται υπό τον έλεγχο
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

Δεν αµφισβητείτε λοιπόν την ουσία –γιατί εγώ αναγνωρίζω το
δικαίωµα να διαφωνείτε κι εγώ διαφωνώ σε πάρα πολλά απ’ αυτά
που αποφασίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση- αλλά τη δηµοκρατική νο-
µιµοποίηση του ευρωπαϊκού οικοδοµήµατος. Θα δεχόµουν να
µου πείτε –γιατί κι εγώ το λέω- ότι πρέπει να υπάρξει ακόµα µε-
γαλύτερη έµφαση και ότι υπάρχει ένα δηµοκρατικό έλλειµµα. 

Όµως άλλο είναι αυτό κι άλλο είναι να µιλάµε για διευθυντήριο
µε την έννοια ότι δεν είναι δηµοκρατικό. Είναι και υποτιµητικό,
αν θέλετε, για τον ιρλανδικό λαό να συγκρίνουµε το δεύτερο δη-
µοψήφισµα, στο οποίο ελεύθερα ο ιρλανδικός λαός για τους δι-
κούς του λόγους, ψήφισε υπέρ, µετά από τις διαβεβαιώσεις ή

µετά από κάποια άλλη σκέψη, µε το δηµοψήφισµα της Χούντας.
Το θεωρώ υποτιµητικό και για τον ιρλανδικό λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω
το λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Δρίτσας έχει το
λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν έχει σηµασία τώρα
να αποδείξει το κάθε κόµµα αν είναι φιλοευρωπαϊκό ή όχι. Εµείς
έχουµε αρχές υπέρ της Ευρώπης των λαών, υπέρ της δηµοκρα-
τικής Ευρώπης, υπέρ της Ευρώπης της ειρήνης, της προόδου,
της ανάπτυξης, της συναδέλφωσης και της αλληλεγγύης. Η Ευ-
ρώπη την οποία υπηρετεί η σηµερινή Κυβέρνηση, οι προηγούµε-
νες, αλλά και οι κυβερνήσεις που κυριαρχούν στην Ευρώπη, είναι
η Ευρώπη του ανταγωνισµού και της βαρβαρότητας. Διαλέξτε
λοιπόν.

Από εκεί και πέρα όµως, δεν µπορούµε να µην επισηµάνουµε
σοβαρότατα ζητήµατα. Αυτός ο ελιγµός που οδήγησε στο να
ακυρωθεί η πρώτη και γνήσια βούληση του ιρλανδικού λαού, µε
τίποτα δεν εξασφάλισε ακόµα και στον ιρλανδικό λαό κατοχύ-
ρωση αυτών –θετικών ή αρνητικών, όπως τις κρίνει κανείς- των
αιτηµάτων που είχε για να αναθεωρήσει τη στάση του. Πρόκειται
για µία παρωδία. Δεν είναι καν εγγυήσεις αυτές που δόθηκαν.
Είναι εξηγήσεις. Η σύµβαση έµεινε αναλλοίωτη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος το κύριο και σοβαρότερο εξ όλων είναι, γιατί δεν έγιναν
δηµοψηφίσµατα σε όλες τις χώρες και το κατάφερε µόνο ο ιρ-
λανδικός λαός, επειδή ακριβώς, το καπρίτσιο της ιστορίας οδή-
γησε αυτός ο λαός, αυτό το κράτος, αυτή η κοινωνία, να έχουν
πιο δεσµευτικούς όρους και για τις συµβάσεις, ότι πρέπει δη-
λαδή να περάσουν από δηµοψήφισµα. Είναι δυνατόν η σύµβαση
συνταγµατοποίησης των κανόνων λειτουργίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης να µην περάσει από δηµοψηφίσµατα σε όλες τις χώρες;
Ήταν ή δεν ήταν το σκληρό διευθυντήριο και οι κυβερνήσεις που
εµπόδισαν τους λαούς –και τον ελληνικό λαό- να εκφραστούν διά
δηµοψηφισµάτων;

Απαντήστε σ’ αυτό, για να δούµε ποιος θέλει την Ευρώπη της
δηµοκρατίας και των λαών και ποιος θέλει την Ευρώπη των διευ-
θυντηρίων!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε,

κύριε Δρίτσα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο κι

εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ορίστε, κύριε Πα-

φίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι να κάνουµε; Μπαίνουµε στον πει-

ρασµό, γιατί γίνεται συζήτηση για την Ευρωπαϊκή Ένωση. 
Κατ’ αρχάς, εµείς αυτό που θέλουµε να σηµειώσουµε είναι, ότι

πια η πραγµατικότητα βοά. Ό,τι και να πείτε για την Ευρωπαϊκή
Ένωση, σας διαψεύδει η ίδια η πραγµατικότητα. Ό,τι και να πείτε
όλοι! Η Ευρωπαϊκή Ένωση ποτέ δεν ήταν κάτι διαφορετικό. Ήταν
ιµπεριαλιστική Ένωση, για να εξυπηρετήσει τα συµφέροντα του
κεφαλαίου. Η Συνθήκη του Μάαστριχτ –δεν ξεκινώ από παλαι-
ότερα- που αποτέλεσε την πρώτη φάση ολοκλήρωσης, ήταν κα-
θαρή. Κατοχύρωσε τις τέσσερις ελευθερίες. Κατοχύρωσε αυτά
για τα οποία σήµερα ορισµένοι κάνουν ότι εκπλήσσονται. Κατο-
χύρωσε ουσιαστικά τη δικτατορία του κεφαλαίου στους λαούς
της Ευρώπης. Εκεί κρίθηκαν όλες οι πολιτικές δυνάµεις, ποιες
ήταν υπέρ και ποιες ήταν κατά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στη συνέχεια η όλη πορεία µε τις επόµενες συνθήκες επιβε-
βαιώνει µε δραµατικό τρόπο πια σήµερα, το τι είναι η ίδια η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Είναι η συµµαχία του ευρωπαϊκού κεφαλαίου,
για να γίνει πιο ανταγωνιστικό απέναντι σε άλλα. Και για να γίνει
πιο ανταγωνιστικό, περνάει από σωρούς των ερειπίων.

Σήµερα σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση και σε όλη την πορεία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ανεξάρτητα από το τι κυβερνήσεις
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υπήρχαν, εφαρµόστηκε η ίδια αντιλαϊκή βάρβαρη πολιτική, η
οποία κατεδάφισε τα όποια κοινωνικά δικαιώµατα είχαν κερδίσει
οι εργαζόµενοι µε αγώνα και πάρα πολύ αίµα. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ιµπεριαλιστική και επιθετική. Συµ-
µετείχε σε όλους τους πολέµους και όχι µόνο τώρα, από παλαι-
ότερα. Δεν υπάρχει ιµπεριαλιστική επέµβαση που να µην
συµµετείχε η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση, διεκδικώντας κοµµάτι
από την πίτα. Είναι επιθετική και δεν πρόκειται να αλλάξει αυτή
η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Όσοι λένε στο λαό ότι εµείς δεν είµαστε µε το διευθυντήριο…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή) 
Αν θέλετε, κύριε Πρόεδρε, µην κτυπάτε το κουδούνι. Εγώ έχω

και δικαίωµα να µιλήσω ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Αφή-
στε µε. Δώστε µου δυόµισι λεπτά και θα ολοκληρώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Παφίλη, θα
τον έχετε τον λόγο. Με όλο το σεβασµό και την αγάπη, Κοινο-
βουλευτική Εκπρόσωπος είναι η κ. Μανωλάκου. Εγώ σας έδωσα
το λόγο, επειδή θέλατε να πάρετε το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ τότε, µια και έγινε η
συζήτηση κατ’ εξαίρεση.

Λέω λοιπόν, ότι όσοι προσπαθούν να διαχωρίσουν το διευθυν-
τήριο ή τις κυβερνήσεις από την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση, κο-
ροϊδεύουν τον κόσµο και το κάνουν συνειδητά. Αυτές είναι οι
βάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η εξυπηρέτηση των συµφερόν-
των του κεφαλαίου. Έτσι χτίστηκε και έτσι αυτά υλοποιούν όλες
οι κυβερνήσεις. Δεν έχει καµµιά σχέση µε τον ΟΗΕ –γιατί ακού-
γονται και τέτοια εδώ. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση αποφασίζει οικονοµική πολιτική, αποφα-
σίζει εξωτερική πολιτική, αποφασίζει χίλια πράγµατα. Ο ΟΗΕ
είναι ένας διεθνής οργανισµός, µια ένωση κρατών, που έγινε
µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο στη βάση κάποιων διακηρυγµέ-
νων αρχών. Εξέφραζε διαφορετικό συσχετισµό δυνάµεων και σή-
µερα τον έχουν µετατρέψει σε όργανο της ιµπεριαλιστικής
πολιτικής. Μέχρι και αναθεώρηση έχουν κάνει στον ΟΗΕ. Είναι
διαφορετικό όµως από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Ούτε µπορεί να προκύψει ευρωπαϊκή ένωση των λαών. Η ευ-
ρωπαϊκή ένωση των λαών θα προκύψει, όταν τσακιστεί η Ευρω-
παϊκή Ένωση αυτή, όταν διαλυθεί, όταν φύγουν οι χώρες και
µπουν οι βάσεις για µια σοσιαλιστική Ευρώπη, για την οποία πα-
λεύουµε και εµείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.
Μαριάς για ένα λεπτό.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια συ-
ζήτηση για την κύρωση που φαινόταν απλή, νοµίζω έδωσε την
ευκαιρία σε όλους να εκθέσουν τις απόψεις τους, όπως και σε
εµάς τους Ανεξάρτητους Έλληνες. 

Συζητώντας για το ποια Ευρώπη θέλουµε, εµείς θέλουµε µία
Ευρώπη των κρατών και των λαών. Θέλουµε µία Ευρώπη, στην
οποία θα υπάρχει θεσµική ισορροπία, θα υπάρχει θεσµική ισοτι-
µία, θα υπάρχει ισότητα µεταξύ των κρατών. Θέλουµε µία Ευ-
ρώπη, στην οποία θα ισχύει το τεκµήριο αρµοδιότητας υπέρ των
κρατών-µελών, δηλαδή όλες οι αρµοδιότητες θα ανήκουν στα
κράτη-µέλη εκτός από αυτές που ρητά θα εκχωρούνται στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Θέλουµε µία Ευρωπαϊκή Ένωση που θα λει-
τουργεί στη βάση της αρχής της επικουρικότητας, που
προστατεύει επίσης την εθνική κυριαρχία και δίνει και δικαιώµατα
στα εθνικά κοινοβούλια να συµµετέχουν στο ευρωπαϊκό γίγνε-

σθαι. Θέλουµε µια Ευρωπαϊκή Ένωση που σέβεται την εθνική
ταυτότητα. Και θέλουµε µια Ευρωπαϊκή Ένωση στην οποία δεν
θέλουµε άλλα κράτη να παρεµβαίνουν στην άσκηση της δικιάς
µας πολιτικής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εποµένως αυτό το µνηµόνιο που έρχεται για κύρωση, αυτό το

πρωτόκολλο στην ουσία, περνάει µέσα, έτσι όπως το βλέπουµε
εµείς, τις λογικές και τις αντιλήψεις που έχουν οι Ανεξάρτητοι
Έλληνες για την Ευρώπη που επιθυµούµε, δηλαδή την Ευρώπη
που θα έχουµε δηµοψήφισµα, την Ευρώπη των κρατών, την Ευ-
ρώπη που µπορεί να δώσει ειδικές ρυθµίσεις σε ορισµένα κράτη-
µέλη σε θέµατα ευαίσθητα όπου το επιθυµούν και όταν το
επιθυµούν, την Ευρώπη που θα διατηρεί το δικαίωµα βέτο το
κράτος-µέλος και τις αρµοδιότητές του, την Ευρώπη που θα λει-
τουργεί. Αυτή η Ευρώπη είναι σίγουρα κόντρα στα µνηµόνια. Γι’
αυτό χρησιµοποιούν τα µνηµόνια, για να περάσουν πολιτικές, οι
οποίες δεν προβλέπονται από τις συνθήκες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ολοκληρώστε,
κύριε Μαριά.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι κάνατε διαπραγµάτευση εκ των

προτέρων, γι’ αυτό δεν προχωρήσατε σε ρυθµίσεις. Η συζήτηση
που είχε γίνει για την κύρωση της Συνθήκης της Λισσαβώνας από
όλα τα κόµµατα, είχε αναδείξει ότι υπήρξαν πολλές ρυθµίσεις
που δεν τις θέλαµε, αλλά µε βαριά καρδιά πήγαµε σε αυτήν τη
διαπραγµάτευση και τη συµφωνία γιατί –δήθεν- δεν µπορούσαµε
να κάνουµε κάτι άλλο. Θα µπορούσαµε, ακολουθώντας το παρά-
δειγµα του ιρλανδικού λαού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε,

κύριε Μαριά.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-

θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξω-
τερικών: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου σχετικά µε τα µελήµατα
του ιρλανδικού λαού όσον αφορά τη Συνθήκη της Λισσαβώνας».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου
σχετικά µε τα µελήµατα του ιρλανδικού λαού όσον αφορά τη
Συνθήκη της Λισσαβώνας» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

«Κύρωση του Πρωτοκόλλου σχετικά µε τα µελήµατα του ιρ-
λανδικού λαού όσον αφορά τη Συνθήκη της Λισσαβώνας

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Πρωτόκολλο σχετικά µε τα µελήµατα του ιρ-
λανδικού λαού, όσον αφορά τη Συνθήκη της Λισσαβώνας που
υπογράφηκε στις Βρυξέλλες, στις 13 Ιουνίου 2012, το κείµενο
του οποίου σε πρωτότυπο στην ελληνική γλώσσα έχει ως εξής:
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13386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13388 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13390 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13392 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13394 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Πρωτοκόλλου που
κυρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 4
αυτού.»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου».

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του

σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής: «Συµπλήρωση των διατάξεων περί Εθνικού
Κτηµατολογίου και άλλες ρυθµίσεις».

Στη συνεδρίαση της Τετάρτης 19 Ιουνίου του 2013 συζητήθηκε
και ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο επί της αρχής.

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τρο-
πολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-
τίνος Σκρέκας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το
λόγο για ένα διαδικαστικό θέµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Παρακαλώ, κύριε
Σκρέκα, περιµένετε λίγο, αν έχετε την καλοσύνη. 

Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε το λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είπατε ότι σήµερα –και σωστά- όπως έχουµε αποφασίσει, θα

συζητηθούν τα άρθρα και οι τροπολογίες. Μεταξύ των τροπολο-
γιών που έχουν κατατεθεί, υπάρχει και η τροπολογία του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, που την υποστηρίζουν και άλλα
κόµµατα, η οποία αφορά το θέµα της κατάργησης της πράξης
νοµοθετικού περιεχοµένου και της υπουργικής απόφασης, που
αφορά τους δηµόσιους οργανισµούς –όχι µόνο την ΕΡΤ, αλλά
πάρα πολλούς δηµόσιους οργανισµούς- αυτήν την απαράδεκτη
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου µε την οποία έκλεισε η ΕΡΤ και
µε την οποία δίνεται η δυνατότητα να απολυθούν εν µία νυκτί και
δεκάδες χιλιάδες εργαζόµενοι.

Ήδη οι εργαζόµενοι στα ΕΑΣ, στην ΕΑΒ και στην ΕΛΒΟ –Ελ-
ληνική Βιοµηχανία Οχηµάτων- βρίσκονται, απ’ ότι φαίνεται, και
αυτοί µπροστά σε αυτό το ενδεχόµενο.

Σε προηγούµενο νοµοσχέδιο που καταθέσαµε αυτήν την τρο-
πολογία, η Κυβέρνηση και το Προεδρείο –όχι εσείς- µε απαρά-
δεκτο και αντιδηµοκρατικό τρόπο, κατά τη γνώµη µας, µε
συνδικαλιστικά κόλπα, δεν την έθεσε καν για συζήτηση, πολύ δε
περισσότερο, δεν την έθεσε για ψηφοφορία. 

Εµείς λοιπόν, θέλουµε να θέσουµε το εξής θέµα ευθέως και
χωρίς δικολαβίστικες µεθόδους: Στη Βουλή µέχρι τώρα –δεν
ξέρω αν έχει αλλάξει κάτι- το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ο
ΣΥΡΙΖΑ, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, η ΔΗΜΑΡ και το ΠΑΣΟΚ υπο-
στηρίζουν αυτήν την τροπολογία, την ανάκληση δηλαδή της πρά-
ξης νοµοθετικού περιεχοµένου και της υπουργικής απόφασης.
Τη στηρίζει µόνο η Νέα Δηµοκρατία. Η Νέα Δηµοκρατία έχει εκα-
τόν είκοσι επτά Βουλευτές, οι υπόλοιποι είναι εναντίον.

Ζητάµε λοιπόν, να αποφασίσει η Βουλή –και να τοποθετηθούν
όλα τα κόµµατα- αν θα συζητηθεί αυτή η τροπολογία και ζητάµε
ονοµαστική ψηφοφορία επί αυτής της τροπολογίας. Τα υπόλοιπα
-κατά τη γνώµη µας- είναι απαράδεκτα και υποτιµάνε την απλή
νοηµοσύνη του ελληνικού λαού. Υπάρχει τεράστιο πολιτικό θέµα
και καλούµε όλα τα κόµµατα να τοποθετηθούν.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω το λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Παρακαλώ, κύριε
Παπαδηµούλη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι τροπολογίες µε αριθµό 572 που υπέβαλαν οι συνάδελφοι

του ΚΚΕ και 593 που υπέβαλαν οι συνάδελφοι των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων, έχουν ταυτόσηµο περιεχόµενο µε την πρόταση νόµου

που έχει καταθέσει σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ – Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο, αλλά και µε την πρόταση
νόµου που έχουν καταθέσει από κοινού, το ΠΑΣΟΚ και η ΔΗΜΑΡ.
Και η µία τροπολογία και η άλλη ζητούν την κατάργηση της πρά-
ξης νοµοθετικού περιεχοµένου και την κατάργηση της υπουργι-
κής απόφασης που εξειδικεύει αυτήν τη γενικής ισχύος πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου, σε ό,τι αφορά την ΕΡΤ.

Είναι φανερό ότι µε βάση τις προτάσεις αυτές, η Πλειοψηφία
της Βουλής είναι εναντίον αυτής της πράξης νοµοθετικού περιε-
χοµένου και της υπουργικής απόφασης. Είναι επίσης δεδοµένο
ότι αυτές οι δύο τροπολογίες υποβλήθησαν εµπρόθεσµα.

Ζητάµε, λοιπόν, από την Κυβέρνηση να ξεκαθαρίσει τώρα τη
στάση της, αποδεχόµενη τη συζήτηση των τροπολογιών. Ζητάµε
από τα κόµµατα του ΠΑΣΟΚ και της ΔΗΜΑΡ και τους παρόντες
εκπροσώπους τους να αποσαφηνίσουν, χωρίς «ήξεις-αφήξεις»,
εάν επιµένουν να στηρίζουν την πρόταση νόµου, που οι ίδιοι κα-
τέθεσαν.

Ζητάµε να κρίνει το Σώµα, µε βάση το άρθρο 72, το διαδικα-
στικό θέµα, δηλαδή να εγκρίνει την πρόταση να συζητηθεί αυτή
η τροπολογία. Έχουµε συλλέξει υπογραφές, όχι µόνο για το αί-
τηµα τού να συζητηθεί, αλλά και για να κριθεί µε ονοµαστική ψη-
φοφορία και ονοµαστικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ό,τι αφορά την επιχειρηµατολογία που ακούστηκε, ζητώ να
έρθει εδώ ο αρµόδιος Υπουργός ΠΕΚΑ, ο κ. Λιβιεράτος, να µας
πει τη γνώµη της Κυβέρνησης, γιατί ο κ. Λιβιεράτος είναι και εκ
των Υπουργών που δεν υπέγραψαν την πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου και εξ όσων γνωρίζω, δεν συνεδρίασε και το Υπουρ-
γικό Συµβούλιο. Να σταµατήσουµε να παίζουµε και µε τον
αστυφύλαξ και µε το χωροφύλακα!

Επειδή µπορεί να µας ειπωθεί ότι δεν έχει µελετηθεί από το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους η επίπτωσή της στον προϋπολο-
γισµό, σηµειώνω δυο πράγµατα:

Πρώτον, έχουν περάσει δέκα µέρες από τότε που κατατέθηκαν
αυτές οι προτάσεις και µπορούσε και έπρεπε να υπάρχει αυτή η
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους.

Και δεύτερον, ειδικά στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρα-
τίας, που είναι οι µόνοι που στηρίζουν αυτήν τη στιγµή αυτήν την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και την υπουργική απόφαση,
θυµίζω ότι πριν από λίγες εβδοµάδες, µια βουλευτική τροπολο-
γία συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας, που έδινε ασυλία στους
τραπεζίτες για τα θαλασσοδάνεια, υιοθετήθηκε από την Κυβέρ-
νηση και εγκρίθηκε, χωρίς να υπάρχει καµµία έκθεση για τις επι-
πτώσεις στον προϋπολογισµό. 

Δεν µπορεί να συνεχίσει να υπάρχει αυτή η κοροϊδία και τα δυο
µέτρα και τα δυο σταθµά! Χωρίς περιστροφές η Κυβέρνηση πρέ-
πει να πάρει θέση. Ο κ. Λιβιεράτος που δεν έβαλε την υπογραφή
του, να πάψει να κρύβεται. Οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ και της
ΔΗΜΑΡ να πάρουν καθαρή θέση, εάν τιµούν και στηρίζουν αυτό
που κατέθεσαν στη Βουλή πριν από λίγες ηµέρες. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα πα-
ρακαλέσω να λάβω το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Μαριά, µισό
λεπτό.

Για ενηµέρωση του Σώµατος, επειδή ο κ. Παπαδηµούλης προ-
έβαλε το άρθρο 72, σας το διαβάζω: «Στην Ολοµέλεια της Βουλής
συζητούνται και ψηφίζονται ο Κανονισµός της, νοµοσχέδια και
προτάσεις νόµων για τα θέµατα των άρθρων 3, 13, 27, 28 παρά-
γραφοι 2 και 3, 29 παράγραφος 2, 33 παράγραφος 3, 48, 51, 54,
86, νοµοσχέδια και προτάσεις εκτελεστικών του Συντάγµατος
νόµων για την άσκηση και προστασία των ατοµικών δικαιωµάτων,
νοµοσχέδια και προτάσεις νόµων για την αυθεντική ερµηνεία
νόµων, καθώς και για κάθε άλλο θέµα, που σύµφωνα µε ειδική
πρόβλεψη του Συντάγµατος, ανατίθεται στην Ολοµέλεια της Βου-
λής ή για τη ρύθµιση του οποίου απαιτείται ειδική πλειοψηφία».

Κύριε Παπαδηµούλη, εσείς ζητάτε να συζητήσουµε εδώ βάσει
αυτού του άρθρου την πρόταση νόµου; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Να συζητηθεί η εµπρόθεσµη
τροπολογία, όπως προβλέπει ο Κανονισµός. Συζητάµε άρθρα και
τροπολογίες. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το άρθρο 72 δεν
προβλέπει τροπολογίες, προβλέπει νοµοσχέδια και προτάσεις
νόµων. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Μάλιστα. Και συζητούµε ένα
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, µιας και µε ρωτάτε.
Στο νοµοσχέδιο αυτό έχει κατατεθεί µια τροπολογία από τους
συναδέλφους του ΚΚΕ, µια άλλη συναφής τροπολογία από τους
συναδέλφους των Ανεξαρτήτων Ελλήνων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Αυτό είναι ένα άλλο
θέµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ:…και ζητούµε να συζητηθεί
και αυτή η τροπολογία, γιατί είναι τροπολογία σε ένα νοµοσχέ-
διο...

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν είναι το 72. 
ΠΑΥΛΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Όχι µε το 72! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ:…και θέλουµε τη θέση της

Κυβέρνησης και τη θέση του ΠΑΣΟΚ και της ΔΗΜΑΡ. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εντάξει, άλλο αυτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Σηµειώνω ότι πριν από δύο

µέρες οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ και της ΔΗΜΑΡ σε αυτήν τη
φάση της συζήτησης, όχι µεταγενέστερα, όταν η Κυβέρνηση διά
του κ. Λυκουρέντζου το µπλοκάρισε και το αρνήθηκε, δεν µίλη-
σαν. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Μίλησαν! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Μιλήσατε αργότερα. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Να δείτε τα Πρακτικά.

Επικαλούµαι τα Πρακτικά. Μιλήσαµε και εγώ και ο κ. Οικονόµου!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεν χρειάζονται εντάσεις. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Να τα σταµατήσετε

αυτά τα παιχνίδια! Όχι άλλα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρία Χριστοφιλο-

πούλου, σας παρακαλώ! Ήµασταν εδώ και το είδαµε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Παρακαλώ, δεν χρειάζονται

εντάσεις! 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Να µη λέτε ψέµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Εντάξει, κυρία Χρι-

στοφιλοπούλου!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεν θα κρύψουµε πίσω από

εντάσεις…
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ψέµατα δεν θα λέτε εδώ

µέσα. 
Κύριε Πρόεδρε, ζητώ να λάβω το λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρία Χριστοφιλο-

πούλου, ένα λεπτό να τελειώσει ο κ. Παπαδηµούλης και θα πά-
ρετε το λόγο.

Συνεχίστε, κύριε Παπαδηµούλη. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεν θα κρύψουµε πίσω από

εντάσεις κυβιστήσεις και, νεοελληνικά, «κωλοτούµπες». 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να συζητήσουµε

τα διαδικαστικά για το νοµοσχέδιο και να συνεχίσουµε στη συ-
ζήτηση επί των άρθρων. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Παρακαλώ και ζητώ από
τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ και της Δηµοκρατικής Αριστεράς
και από τον απόντα Υπουργό κ. Λιβιεράτο αυτήν τη στιγµή να το-
ποθετηθούν στο αίτηµά µας. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ να λάβω το λόγο.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα πα-
ρακαλέσω να λάβω το λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ένα λεπτό, κυρία
Χριστοφιλοπούλου. 

Το λόγο έχει ο κ. Μαριάς και µετά θα πάρετε εσείς το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Μα, επί προσωπικού

ζητάω το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρία Χριστοφιλο-

πούλου, θα µιλήσετε και επί προσωπικού και µετά ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος. Σας παρακαλώ.

Ο κ. Μαριάς έχει το λόγο.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι Ανε-

ξάρτητοι Έλληνες διά του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου κατέ-
θεσαν την υπ’ αριθµόν 593/58 τροπολογία στο συγκεκριµένο

νοµοσχέδιο. Την καταθέσαµε στις 14 Ιουνίου, εµπροθέσµως. Η
τροπολογία αυτή αφορά την ΕΡΤ.

Συγκεκριµένα, ζητούµε µε αυτήν την τροπολογία να καταργη-
θεί αναδροµικά τόσο η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου όσο και
η σχετική κοινή υπουργική απόφαση που διέλυσε την ΕΡΤ. Αντί-
στοιχη τροπολογία είχαµε καταθέσει εµπροθέσµως όταν συζη-
τήσαµε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που είχε σχέση µε
το «Ερρίκος Ντυνάν» και είδαµε τι έγινε.

Χθες κατά την εισήγηση που έκανα στο Σώµα είχα πει και είχα
ενηµερώσει έγκαιρα τον Υπουργό ότι σήµερα το πρωί θα ζητού-
σαµε πολύ απλά και πρακτικά να µας απαντήσει εάν θα αποδεχ-
θεί να γίνει η συζήτηση της τροπολογίας.

Επισηµαίνουµε το εξής. Από την τροπολογία αυτή δεν προκύ-
πτει καµµία δαπάνη, για τον εξής επιπλέον λόγο: Η κοινή υπουρ-
γική απόφαση την οποία εµείς ζητούµε να καταργηθεί –και την
έχω εδώ, κύριε Πρόεδρε- στο προοίµιο και στο σηµείο 6 λέει
«Λαµβάνοντας υπ’ όψιν…το γεγονός ότι από τις διατάξεις της πα-
ρούσης αποφάσεως –που καταργεί την ΕΡΤ- προκαλείται δα-
πάνη σε βάρος του κρατικού προϋπολογισµού, το ύψος της
οποίας δεν µπορεί να προσδιορίσει». Δηλαδή, έχει εκδώσει µία
κοινή υπουργική απόφαση που προκαλεί τεράστιες δαπάνες και
δεν µπορεί να τις προσδιορίσει.

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΥΛΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πόση ώρα θα µιλάει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Η διαδικασία δεν είναι αυτή!
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Εµείς, λοιπόν λέµε –να

µη διακόπτετε και να ακούτε- εφόσον θα καταργηθεί η υπουρ-
γική απόφαση, προφανώς θα αρθούν και οι δαπάνες που θα γί-
νουν. Διότι εφόσον µε αυτήν την υπουργική απόφαση
προκαλούνται δαπάνες κι εµείς ως Σώµα θα την καταργήσουµε,
όχι µόνο δεν θα αυξήσουµε τις δαπάνες αλλά θα τις µειώσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Μαριά, ολο-
κληρώστε.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Εποµένως, κύριε Πρό-
εδρε, εµείς λέµε το εξής: Πρώτον, η τροπολογία µας κατατέθηκε
εµπρόθεσµα. Η τροπολογία µας πρέπει να συζητηθεί βάσει του
άρθρου 73 παράγραφος 4 του Συντάγµατος, διότι έχει υποβλη-
θεί από εκπρόσωπο Κοινοβουλευτικής Οµάδας. Και λέει το
άρθρο: «Είναι παραδεκτή η τροπολογία ή η προσθήκη που την
υποβάλλει Αρχηγός κόµµατος ή εκπρόσωπος οµάδος». Και πώς
γίνεται αυτό; Κατά τους ορισµούς της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 74, όταν πρόκειται για νοµοσχέδιο που αφορά την οργά-
νωση δηµοσίων υπηρεσιών κ.λπ.. Κι εδώ είναι σαφέστατο ότι
αφορά την ΕΡΤ.

Άρα δεν πρέπει να κρυβόµαστε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ολοκληρώστε, πα-

ρακαλώ!
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Ναι. Έχω µιλήσει πολύ

λιγότερο από άλλους συναδέλφους κι είµαστε και αυτοί που
έχουµε υποβάλει την τροπολογία.

Ολοκληρώνω. Λέµε, κύριε Πρόεδρε, το εξής. Δηµιουργείται
ένα τεράστιο πολιτικό ζήτηµα. Η πλειοψηφία της Αίθουσας αυτής
έχει πάρει θέση κατά της υπουργικής απόφασης και της πράξης
νοµοθετικού περιεχοµένου. Και τώρα µε διαδικαστικό τρόπο
αποφεύγουµε ή θέλει να αποφύγει η Κυβέρνηση τη συζήτηση
τουλάχιστον κι από εκεί και πέρα την ψηφοφορία. Γιατί θα φανεί
από το Σώµα ότι εάν και εφόσον εµµείνουν οι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ και της ΔΗΜΑΡ στις απόψεις που εξέθεσαν δηµοσίως ότι
είναι ενάντια στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και στην
υπουργική απόφαση που καταργεί την ΕΡΤ, ότι αυτό θα εκφρα-
στεί κι ως απόφαση του Σώµατος απέναντι στην Κυβέρνηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικα-
σίας ζητώ το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Να το δούµε, κύριε
Μαριά.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Λέµε, λοιπόν, στον κύριο
Υπουργό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Μαριά, σας
παρακαλώ.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Σε δέκα δευτερόλεπτα
τελειώνω.
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Αν είχατε βάλει…
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Μαριά, σας
παρακαλώ! Σεβαστείτε λίγο…

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Μα πόση ώρα θέ-

λετε να µιλάτε; Μιλάτε µία ώρα.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Μιλάω λιγότερο από

όλους!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας έχω δώσει το

λόγο εκτός! Κύριε Μαριά, ολοκληρώστε και πείτε µου τι θέλετε!
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Με συγχωρείτε, αν εί-

χατε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Επιτέλους, οργανω-

θείτε λίγο και πείτε τι θέλετε!
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Έχω οργανωθεί. Ο χρό-

νος που µιλώ είναι λιγότερος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Δέκα λεπτά µιλάτε.

Κύριε Μαριά, σας παρακαλώ καθίστε κάτω!
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν εί-

χατε βάλει το χρόνο, θα βλέπατε ότι µιλάω λιγότερο από τους
συναδέλφους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Μαριά, σας
παρακαλώ! Δεν κάνουµε διαγωνισµό χρόνου εδώ.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Τελειώνω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κάνουµε διαγωνι-

σµό ιδεών και επιχειρηµάτων. Επιτέλους, τα επιχειρήµατά σας
θέλω! Πείτε µου.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε! Τα επιχειρήµατά µας είναι συγκεκριµένα και αναλύθηκαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Δεν θα τα ξανα-
κούσω! Πάλι δεν τα είπατε.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Λέµε προς τον κύριο
Υπουργό…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικα-
σίας ζητώ το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Μαριά, δεν
έχετε το λόγο. Σας παρακαλώ!

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σε δέκα
δευτερόλεπτα τελειώνω. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Δριβελέγκα,

σας παρακαλώ! Κύριε Μαριά…
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σε δέκα

δευτερόλεπτα τελειώνω, µετρήστε το. 
Λέµε προς τον κύριο Υπουργό ότι θέλουµε τώρα µία απάν-

τηση, διότι εάν αρνηθείτε να µπει η τροπολογία µας σε συζήτηση
-όπως σας είπαµε χθες- εµείς θα αποχωρήσουµε και δεν θα συµ-
µετάσχουµε στη συζήτηση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Καλό ταξίδι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.

Δριβελέγκας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Πρώτη φορά στα τόσα χρόνια στην

Αίθουσα βλέπω να συζητιούνται οι τροπολογίες πριν από τα
άρθρα! Είναι τώρα η ώρα των τροπολογιών και µπαίνουµε και επί
της ουσίας; 

(Διαµαρτυρίες από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ και του ΚΚΕ)
Κύριε Πρόεδρε, έπρεπε να προηγηθεί η συζήτηση επί των άρ-

θρων και µετά βεβαίως να συζητήσουµε για όλες τις τροπολογίες. 
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες)

Έτσι είναι, κύριε Παφίλη. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έτσι είπε το Προεδρείο ότι θα συζη-

τήσουµε επί των άρθρων και των τροπολογιών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Κακώς! Γι’ αυτό το βάζω το θέµα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έπρεπε να το θέσετε, τώρα το λέτε; 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητάω

το λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Δριβελέγκα,

αφήστε σε εµένα να εφαρµόσω τον Κανονισµό της Βουλής. Ξέρω
τι µου γίνεται. 

Από την αρχή, λοιπόν, της συζήτησης έχουµε πει ότι θα µιλή-

σουµε για τα άρθρα και τις τροπολογίες. Έχει το δικαίωµα, λοι-
πόν, το κάθε κόµµα και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να πά-
ρουν το λόγο και να τοποθετηθούν πάνω σε αυτό. Γι’ αυτό, κύριε
Δριβελέγκα, σας παρακαλώ. 

Το λόγο έχει η κ. Χριστοφιλοπούλου και µετά ο κ. Τσούκαλης. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, αρχικά

θα ήθελα να µιλήσω επί προσωπικού. 
Λυπούµαι που θα το πω, αλλά ο κ. Παπαδηµούλης είπε ψέµατα

πριν από λίγο, εν γνώσει του, κάνοντας τα γνωστά επικοινωνιακά
τερτίπια.

Κύριε Πρόεδρε, χθες από αυτό εδώ το Βήµα είπα ότι θα πρέπει
να σταµατήσουµε να κάνουµε πολιτική µε επικοινωνιακές διαρ-
ροές και τερτίπια και αυτό βεβαίως δεν αφορά µόνον την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση. Αυτό το είδαµε εδώ µόλις τώρα να γίνεται.

Ξέρετε πολύ καλά ότι στα Πρακτικά φαίνεται πως τόσο εγώ
όσο και ο συνάδελφος από τη ΔΗΜΑΡ, ο κ. Οικονόµου, και πή-
ραµε το λόγο και ξεκαθαρίσαµε τη θέση µας εκείνο το βράδυ. 

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι καλό είναι να µιλάµε εδώ τη γλώσσα
της ειλικρίνειας και της αλήθειας και να αφήνουµε πίσω τις κοµ-
µατικές σκοπιµότητες. Καλό είναι, επίσης, να αποφεύγουµε τους
ακραίους χαρακτηρισµούς.

Άκουσα πριν από λίγο τον κ. Παπαδηµούλη να µιλάει για «κω-
λοτούµπες» αναφερόµενος σε εµάς. Θέλει πολύ! Και βλέπω και
ένα πανικό από την πλευρά –και όχι µόνο- της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης αλλά και της Ελάσσονος. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι τι είναι αυτός ο
πανικός; Μήπως φοβούνται µπας και επέλθει πραγµατική, ουσια-
στική συµφωνία των τριών Αρχηγών πάνω σε ένα νέο πλαίσιο;
Μπας και φοβούνται µήπως αυτή η συνεργασία σηµαίνει ότι θα
ανοίξει η ΕΡΤ όπως πρέπει; Γιατί εµείς πρώτοι στηλιτεύσαµε την
Κυβέρνηση και το σκοτάδι, το «µαύρο» στις οθόνες. Αυτό φο-
βούνται και επιµένουν τώρα στην τροπολογία; Αυτή η ιστορία δεν
είναι τίποτα άλλο παρά ένα παιχνίδι εντυπωσιασµού και µόνο.

Κύριε Πρόεδρε, πηγαίνω στην ουσία: Όπως ξέρετε, έχουµε
καταθέσει -και το ξαναλέω εις επήκοον όλων- από κοινού µε τη
ΔΗΜΑΡ µια πρόταση νόµου, η οποία στην ουσία συµφωνεί µε την
τροπολογία. 

Υπάρχει, όµως, πέρα από τη δικαστική πραγµατικότητα -όχι
µόνον της χθεσινής προσωρινής διαταγής του Συµβουλίου της
Επικρατείας, κύριε Υπουργέ, κατά την οποία οφείλει η Κυβέρ-
νηση να συµµορφωθεί τάχιστα και να ανοίξουν οι ποµποί, όπως
σας είπα και χθες- και η πολιτική πραγµατικότητα της χθεσινής
συνεννόησης και της σηµερινής συνάντησης των τριών Αρχηγών. 

Άρα, εµείς συµφωνούµε επί της ουσίας στο περιεχόµενο της
τροπολογίας, εφόσον δεν υπάρξει ένα νέο πλαίσιο συµφωνίας
που θα αίρει τις προϋποθέσεις, δηλαδή να υπάρχει ένα συµφω-
νηµένο πλάνο µε ανοιχτή τη Ραδιοτηλεόραση, µε ανοιχτούς ποµ-
πούς, για να µπορέσουµε να την αναµορφώσουµε.

Αυτά και τίποτα άλλο, εις επήκοον κάθε πλευράς που θέλει να
κάνει επικοινωνιακά παιχνίδια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από την Ελληνογαλλική Σχολή «Ευγένιος Ντελα-
κρουά» Αγίας Παρασκευής Νοµού Αττικής.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Τσούκαλης για ένα λεπτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχα την ευκαιρία

χθες να τοποθετηθώ και να εκφράσω τη θέση της Δηµοκρατικής
Αριστεράς επί αυτού του θέµατος. 

Κύριε Πρόεδρε, η θέση µου και η θέση της Δηµοκρατικής Αρι-
στεράς είναι ίδια µε τη χθεσινή. Δηλαδή, δεν µπορεί ένα τόσο
πολύ κρίσιµο θέµα κάποιοι να το εξωθούν σε επικοινωνιακό επί-
πεδο. 

Η Δηµοκρατική Αριστερά πήρε θέση: η απόφαση για την προ-
ώθηση της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου ήταν µονοµερής
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ενέργεια, ήταν µονοκοµµατική ενέργεια, η οποία άνοιξε έναν
πολύ έντονο διάλογο µεταξύ των µελών της Κυβέρνησης. Προ-
κάλεσε αλυσιδωτές αντιδράσεις, αποτέλεσµα των οποίων ήταν
οι διαβουλεύσεις που διεξάγονται µε έντονους ρυθµούς τις τε-
λευταίες ηµέρες. 

Η Δηµοκρατική Αριστερά έχει προσέλθει σ’ αυτόν το διάλογο
µε τη βασική θέση που διατύπωσε µε την πρόταση νόµου ότι η
συγκεκριµένη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου εξακολουθεί να
είναι µια σοβαρή εκκρεµότητα που πρέπει να λυθεί. Με βάση
αυτήν τη διαπραγµάτευση φαίνεται ότι θα ολοκληρωθεί σήµερα
η τελική απόφαση της Κυβέρνησης. 

Εν όψει αυτής της διαπραγµάτευσης θεωρούµε ότι όποιος
εξωθεί τα πράγµατα σε λήψη αποφάσεων τώρα, ενώ το βράδυ
συναντιόµαστε, έχω την εντύπωση ότι δεν προσφέρει υπηρεσία
σε όλη τη διαβούλευση. 

Η θέση µας είναι ξεκάθαρη. Η συγκεκριµένη πράξη νοµοθετι-
κού περιεχοµένου είναι σε εκκρεµότητα. Δεν δικαιολογείτο η έκ-
δοσή της. Και ενώ είναι εν λειτουργία η Βουλή, πρέπει να έρθει
προς τελική κύρωση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Να συζητήσουµε για τις τροπολο-
γίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Δριβελέγκα,
σας παρακαλώ πάρα πολύ αφήστε µε να διευθύνω εγώ τη συζή-
τηση. Όσα ξέρει ο νοικοκύρης, κύριε Δριβελέγκα, δεν τα ξέρει ο
κόσµος όλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ελάτε, κύριε Βλάχο,

τώρα. 
Ορίστε, κύριε Παπαδηµούλη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεν συνηθίζω να λέω ψέ-

µατα. Και γι’ αυτό αυτά που λέω ενοχλούν. Όταν εµείς, το ΚΚΕ
και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες ζητήσαµε από την Κυβέρνηση να συ-
ζητηθεί η τροπολογία προχθές στο νοµοσχέδιο περί του «Ερρί-
κος Ντυνάν» και ο κ. Λυκουρέντζος, υλοποιώντας τη γραµµή της
Νέας Δηµοκρατίας, στο όνοµα της Κυβέρνησης είπε «απαγο-
ρεύεται, δεν θα συζητηθεί», επικαλούµενος το δικό του σκεπτικό,
εκείνη τη στιγµή οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΟΚ και της ΔΗΜΑΡ σιώ-
πησαν. Μίλησαν αργότερα, όταν το θέµα πέρασε σε άλλη φάση
και είχαµε αποχωρήσει σε ένδειξη διαµαρτυρίας εµείς και οι συ-
νάδελφοι του ΚΚΕ. 

Επί της ουσίας, χθες ο κ. Βενιζέλος και ο κ. Κουβέλης απέφυ-
γαν στις δηλώσεις τους να επαναφέρουν τη θέση για κατάργηση
της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. Όποιος δεν θέλει να ζυ-
µώσει δέκα χρόνια κοσκινίζει! Δεν µπορεί να είναι επιχείρηµα,
κύριε Τσούκαλη, το να ζητάτε την αυτοκατάργηση της Βουλής
επειδή θα συναντηθούν οι τρεις Αρχηγοί. Αυτοί θα κάνουν τη
δουλειά τους και η Βουλή θα κάνει τη δική της. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Δεν είναι ένα γεγονός;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Και αυτό που ζητάµε είναι

σε συνέπεια της δικής σας πρότασης. Προτείνατε να συζητηθούν
µαζί τα άρθρα και οι τροπολογίες και εµείς ζητάµε από την Κυ-
βέρνηση τώρα να ξεκαθαρίσει αν θα συζητηθούν και αυτές οι
δύο τροπολογίες, η 572 και η 593. 

Ενηµέρωσα χθες τον κ. Λιβιεράτο, τον αρµόδιο Υπουργό, που
δεν έχει υπογράψει αυτήν την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
ότι αύριο θα θέσουµε το θέµα. Η αντίδρασή του; Είναι απών. 

Ζητώ, λοιπόν, να λειτουργήσει η Βουλή. Να συζητηθεί η τρο-
πολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Λειτουργεί η Βουλή
και θα λειτουργήσει η Βουλή. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Και η Κυβέρνηση να πάρει
θέση. Θέλει να συζητηθεί η τροπολογία τώρα, ναι ή όχι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και η Κυβέρνηση θα
πάρει θέση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Και το ΠΑΣΟΚ να πάρει
θέση. Και η ΔΗΜΑΡ να πάρει θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Όλοι θα πάρουν
θέση. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί
δεν µ’ αρέσει να µακρηγορώ.

Μην κρύβεστε, κύριε συνάδελφοι, της τρικοµµατικής πλειοψη-

φίας πίσω από την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας,
γιατί αν η Βουλή αποφασίσει να καταργήσει την πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου, τα γκρίζα και αρνητικά σηµεία αυτής της
απόφασης συµπαρασύρονται µε την απόφαση της Βουλής. 

Εποµένως, αν όντως είστε ειλικρινείς, αν δεν έχετε αθετήσει
τη δέσµευσή σας και θέλετε τώρα να γίνει αυτή η κατάργηση της
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου, την οποία είχατε ζητήσει
και εσείς πριν από µια εβδοµάδα, δεν µπορείτε να κρύβεστε πίσω
από το δάχτυλό σας µιλώντας για επικοινωνιακά παιχνίδια, διότι
αλλιώς διευκολύνετε τον κ. Σαµαρά και τη Νέα Δηµοκρατία. 

Εσείς, δηλαδή, τάχα µου να έχετε συνέπεια στη θέση σας,
αλλά αυτή η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου να συζητηθεί τον
Οκτώβριο, όταν στο µεταξύ θα έχουν γίνει ανθρωποθυσίες και
θα συνεχίζεται και η ιστορία του «µαύρου» στις οθόνες.

Να προσθέσω και κάτι ακόµα, κύριε Πρόεδρε. Το «µαύρο»
αφορά και την ΕΡΤ και το κανάλι της Βουλής και άλλα κανάλια.
Είναι ντροπή για τη δηµοκρατία και θα έπρεπε σε αυτό να είναι
σύσσωµη η αντίδραση όλων των πτερύγων της Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε,
αφού προχωρήσουµε στη συζήτηση επί των άρθρων θα υπάρξει
και σχετική αναφορά από την πλευρά της Κυβέρνησης για τις
τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Δεν δέχεται η Κυ-
βέρνηση, όπως είδατε, να συζητηθεί, οπότε θα πάµε…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεν είπε αυτό, µε συγχω-
ρείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ένα λεπτό, κύριε
Παπαδηµούλη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Μην ερµηνεύετε τον
Υπουργό. Είπε: «Θα µιλήσει για το θέµα η Κυβέρνηση αργό-
τερα». Απέφυγε, δηλαδή, να τοποθετηθεί, δεν αρνήθηκε. Είσα-
στε βασιλικότερος της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Όχι, ένα λεπτό. 
Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν το καταλαβαίνουµε αυτό. Παί-

ζουµε τις «κουµπάρες»; Βάζουµε ένα θέµα: Δέχεται η Κυβέρνηση
να συζητηθεί η τροπολογία, ναι ή όχι; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Μετά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να τελειώνουµε. Να καταλαβαίνει και

ο κόσµος που βλέπει.
Δεύτερον, τα πράγµατα είναι πολύ απλά: Υπάρχει πράξη νο-

µοθετικού περιεχοµένου και υπουργική απόφαση. Η πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου δεν αφορά µόνο την ΕΡΤ, αφορά
δεκάδες οργανισµούς και δεκάδες χιλιάδες εργαζόµενους. 

Δεκάδες επιχειρήσεις µπορεί να τις κλείνει ο Υπουργός µέσα
σε µία νύχτα, κύριε Βορίδη. Αυτό λέει η υπουργική απόφαση.
Όπως επίσης λέει ότι θα γίνεται διαχειριστής ο Υπουργός Οικο-
νοµικών και ο Υπουργός Δηµόσιας Τάξης. Αυτά λέει η πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου. 

Λέω, λοιπόν, ότι τα πράγµατα είναι πιο απλά, για να καταλα-
βαίνει και ο κόσµος τι συµβαίνει: Πρώτον, θέτουµε θέµα εάν δέ-
χεται η Κυβέρνηση να συζητηθεί η τροπολογία. Δεν απαντάει η
Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα απαντήσει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα απαντήσει αργότερα. Γιατί; Δεν

έχει αποφασίσει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Δεν ξέρω, θα απαν-

τήσει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεύτερο θέµα: Μέχρι τώρα είχαµε –

επαναλαµβάνω- ΠΑΣΟΚ, ΔΗΜΑΡ, ΚΚΕ, ΣΥΡΙΖΑ, ΑΝΕΛ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Αφήστε να δούµε…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Περιµένετε! Αυτοί ζητούσαν να κα-

ταργηθεί η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Ο πιο εύκολος και
γρήγορος τρόπος είναι να ψηφιστεί αυτή η τροπολογία. Σήµερα,
λοιπόν, έρχεται το ΠΑΣΟΚ και η ΔΗΜΑΡ και λένε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Αν η Βουλή το
θέλει, όλα θα γίνουν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα την βάλετε σε ψηφοφορία, δη-
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λαδή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Υπουργέ, θα

συζητηθεί η τροπολογία, ναι ή όχι;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα συζητηθεί δηλαδή και θα µπει σε

ψηφοφορία;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Νοµίζω ότι ήµουν
σαφής. Θα γίνει η συζήτηση επί των άρθρων και αναφορά σχε-
τικά µε τις τροπολογίες θα γίνει κατά τη διάρκεια της συζήτησης
επί των άρθρων. Πιο σαφής δεν µπορώ να γίνω.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ένα λεπτό, κύριοι

συνάδελφοι.
Κύριε Υπουργέ, έχει σκοπό η Κυβέρνηση να κάνει δεκτή την

τροπολογία; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Με συγχωρείτε,
σας έχω πει ότι θα πρέπει να προχωρήσουµε επί των άρθρων.
Είµαι απολύτως σαφής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Όχι, κύριε Υπουργέ.
Σας βάζω εγώ το θέµα. Έχει σκοπό η Κυβέρνηση να συζητήσει
την τροπολογία; Πείτε µου.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Τώρα να γίνει.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Νοµίζω ότι είµαι
ξεκάθαρος, κύριε Πρόεδρε. Θα συζητήσουµε επί των άρθρων
και θα γίνει σχετική αναφορά για τις τροπολογίες από την Κυ-
βέρνηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Έτσι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συγγνώµη, ένα

λεπτό, κύριε Υπουργέ. Παρακαλώ για ένα λεπτό, γιατί είχα ένα
τηλεφώνηµα και δεν άκουσα τι είπατε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ένα λεπτό, κύριε Βορίδη και κύριοι συνάδελφοι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ρωτάτε,

επειδή είσαστε πιεστικός, το ίδιο θέµα και το ΠΑΣΟΚ και τη
ΔΗΜΑΡ;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν µας ενδιαφέρει τι θα πει!
Κύριε Πρόεδρε, η τροπολογία θα συζητηθεί έτσι κι αλλιώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ένα λεπτό, κύριε
Υπουργέ. Σαφώς σας ρωτάω: Προτίθεστε να συζητήσετε την
τροπολογία;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μα, θα γίνει ανα-
φορά σχετικά µε τις τροπολογίες –σας λέω- κατά τη διάρκεια της
συζήτησης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Προχωράµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ωραία. 
Κύριε Βορίδη, έχετε το λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εκείνο το οποίο –απ’

ό,τι καταλαβαίνω- ζητείται πιεστικά από την Κυβέρνηση είναι να
πάρει θέση –αν καταλαβαίνω καλά το αίτηµα- ως προς την ουσία.

Η Κυβέρνηση εκείνο που µπορεί να ερωτηθεί είναι εάν θα κάνει
δεκτή την τροπολογία ή όχι. Αυτό είναι ουσιαστικό ζήτηµα. Πριν
φτάσουµε στο ουσιαστικό ζήτηµα πρέπει να περάσουµε από ένα
συνταγµατικής τάξης κανονιστικό ζήτηµα. Αυτό είναι αν -ανεξαρ-
τήτως του ποια είναι η ουσιαστική θέση της Κυβερνήσεως επί
των συγκεκριµένων τροπολογιών- η συγκεκριµένη τροπολογία
µπορεί ή δεν µπορεί κατά τον Κανονισµό και κατά το Σύνταγµα
να συζητηθεί. Αυτό είναι το θέµα µας.

Άκουσα την τοποθέτηση του κ. Τσούκαλη. Ο κ. Τσούκαλης, το-
ποθετήθηκε επί της ουσίας της τροπολογίας. Η κ. Χριστοφιλο-
πούλου, µπορεί να τοποθετηθεί επί της ουσίας της τροπολογίας.
Αυτό, όµως, έπεται. Το ερώτηµα είναι: Εισάγεται προς συζήτηση
η τροπολογία; Αυτό είναι το συνταγµατικό ερώτηµα. Πώς, λοι-
πόν, θα εισαχθεί η συγκεκριµένη τροπολογία για συζήτηση όταν
ελλείπουν βασικά της στοιχεία;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Πρώτον, επιφέρει δαπάνη στον κρατικό προϋπολογισµό 37 πα-

ράγραφος 3. Επειδή, παραπονούνται οι συνάδελφοι -το άκουσα
από τον κ. Παφίλη, το άκουσα από τον κ. Μαριά- και λένε ότι µε

αυτό το πράγµα αποφεύγετε την ουσιαστική συζήτηση, απαντώ. 
Ο συνταγµατικός νοµοθέτης, κύριε Πρόεδρε, είπε ότι δεν ει-

σάγονται καν προς συζήτηση όχι προς ψήφιση. Αυτό είναι δεύ-
τερο θέµα. Θα µπορούσε να εισαχθεί κάτι προς συζήτηση και να
µην εισαχθεί προς ψήφιση. Εδώ λέει ούτε προς συζήτηση. Γιατί
το λέει αυτό ο συνταγµατικός νοµοθέτης; Γιατί συνδέει τη δα-
πάνη στον προϋπολογισµό; Κύριε Πρόεδρε, είναι συνεπής ο συν-
ταγµατικός νοµοθέτης. Να θυµίσω ότι απαγορεύει στη Βουλή την
τροποποίηση του προϋπολογισµού σ’ ό,τι αφορά την αλλοίωση
των δαπανών; Την απαγορεύει. Δεν µπορούµε να τον φτιάξουµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν υπάρχει αλλοίωση.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Είναι έτσι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν υπάρχει τίποτα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ωραία, ωραία. Εντάξει, κύριε Λαφα-

ζάνη. Τώρα µε τον ΣΥΡΙΖΑ θα αλλάξουµε και το Σύνταγµα. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Βορίδη, σας

παρακαλώ!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ο λόγος για τον οποίο συµβαίνει

αυτό…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Υπήρχε ο προϋπολογισµός.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μη φωνάζετε τώρα!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Επιβεβαιώνει για τον προϋπολο-

γισµό.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ο λόγος για τον οποίο συµβαίνει

αυτό είναι γιατί ο συνταγµατικός νοµοθέτης δεν θέλει η Βουλή
να δηµιουργεί δαπάνες στην Κυβέρνηση. Αυτός είναι ο λόγος.
Άρα, λοιπόν, οτιδήποτε δηµιουργεί δαπάνες δεν εισάγεται.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν δηµιουργεί δαπάνες, κέρδη δηµι-
ουργεί.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτή, λοιπόν, εδώ η πράξη η οποία

συνδέεται µε την ανατροπή µιας απόφασης, η οποία έχει δηµο-
σιονοµικά οφέλη, εποµένως δηµιουργεί δαπάνες, δεν µπορεί κατ’
αρχάς, µε το 37, παράγραφος 3 να εισαχθεί. Τέλος µε αυτό,
πάµε παρακάτω.

Δεύτερο ζήτηµα, άλλο άρθρο το οποίο απαγορεύει να εισαχθεί
αν δεν συνοδεύεται από έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου. Γιατί
αυτό; Κατά λογική συνέπεια και ακολουθία µε το πρώτο για να
διαπιστώνεται αν δηµιουργούνται δαπάνες ή όχι.

Τρίτο ζήτηµα για να το τελειώσουµε και αυτό, το 37 παράγρα-
φος 4. Υπάρχει µια εξαίρεση η οποία ορίζεται εκεί, η οποία λέει
όµως ότι µπορεί να γίνει δεκτό κάτι τέτοιο υπό δύο προϋποθέ-
σεις: Υπό την προϋπόθεση ότι κατατίθεται από Αρχηγό κόµµατος
ή εκπρόσωπο. Δεν αναφέρεται το άρθρο σε Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο. Αναφέρεται σε εκπρόσωπο οµάδων, Βουλευτών κατά
την έννοια της οµάδος Ανεξαρτήτων Βουλευτών. Αυτό, λοιπόν,
είναι το ένα και εδώ δεν συντρέχει προϋπόθεση. Δεύτερον, εφό-
σον συζητείται νοµοσχέδιο το οποίο έχει να κάνει µε δηµόσιο ορ-
γανισµό, µε δηµόσια επιχείρηση, κ.λπ., που όµως προφανώς
εννοεί το Σύνταγµα ότι η τροπολογία συνέχεται µε αυτόν τον ορ-
γανισµό όχι µε έναν άλλο. Δεν θα συζητάει, δηλαδή, κάθε φορά
µια άσχετη τροπολογία για έναν άσχετο οργανισµό. Ούτε αυτή
η προϋπόθεση του 37, παράγραφος 4 συντρέχει.

Άρα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει η συνταγµατική δυ-
νατότητα να συζητηθεί αυτή η τροπολογία. Το είπα και εχθές
όποιος θέλει συζήτηση για το ζήτηµα αυτό έχει δυνατότητες από
τον Κανονισµό. Η εµµονή στη συζήτηση της τροπολογίας δεν
είναι η σωστή συνταγµατική επιλογή, ούτε η σωστή επιλογή από
πλευράς Κανονισµού. Η Αντιπολίτευση έχει άλλες δυνατότητες
να δηµιουργήσει τη συζήτηση αυτή.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε,
παρακαλώ, το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Αναπληρωτής
Υπουργός Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.
Σταύρος Καλαφάτης έχει το λόγο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Θα κάνω µία ση-
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µείωση, µία παρατήρηση, για να διευκολύνω και το Σώµα, για να
λήξει η συζήτηση και να γίνει αυτή η αναφορά µία και καλή: Δεν
γίνεται καµµία τροπολογία δεκτή. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Η Κυβέρνηση, λοι-

πόν, δεν πρόκειται να συζητήσει καµµία τροπολογία. 
Προχωράµε στη συνέχιση της συζήτησης. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τι λέτε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεν µπορείτε να το λέτε

αυτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Με συγχωρείτε,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Σύµφωνα µε το 73
παράγραφος 3 του Συντάγµατος, καµµία πρόταση νόµου ή τρο-
πολογία ή προσθήκη δεν εισάγεται για συζήτηση αν προέρχεται
από τη Βουλή, εφόσον συνεπάγεται σε βάρος του δηµοσίου, τον
Οργανισµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης ή άλλων νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου, δαπάνες ή ελάττωση εσόδων ή της περιου-
σίας τους, για να δοθεί µισθός ή σύνταξη ή γενικά όφελος σε κά-
ποιο πρόσωπο. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση και στην περίπτωση που αναφέ-
ρεστε, κύριοι του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, του ΣΥΡΙΖΑ και των
άλλων, αν καταργηθεί η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, τότε
θα πρέπει να επανέλθει η «ΕΡΤ Α.Ε.» στην προτέρα κατάσταση,
δηλαδή να επαναλειτουργήσει κι αυτό θα έχει ως συνέπεια να
δοθεί µισθός και γενικά όφελος σε πολλά πρόσωπα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Είναι δυνατόν να λέτε αυτά τα
πράγµατα; Στον προϋπολογισµό σας…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, το λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω το λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριοι συνάδελφοι,

τελείωσε η συζήτηση. 
Ο κ. Σκρέκας έχει το λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μία δήλωση θέλω να κάνω, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο εισηγητής της

Πλειοψηφίας κ. Σκρέκας έχει το λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μία δήλωση ενός λεπτού θέλω να

κάνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Παρακαλώ το λόγο, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σύµφωνα µε τον Κα-

νονισµό της Βουλής, κύριε Παπαδηµούλη, εξαντλήθηκε η συζή-
τηση. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Όχι, δεν εξαντλήθηκε, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Αν έχετε κάποιο

άλλο νόµιµο µέσο µέσα από τον Κανονισµό της Βουλής, ελάτε.
Ο Κανονισµός της Βουλής λέει ότι η Κυβέρνηση δεν δέχεται τη
συζήτηση. 

Ορίστε, κύριε Σκρέκα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μία δήλωση ενός λεπτού, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δύο φορές έχω κατέβει κάτω. Τι

θα γίνει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δέκα δευτερόλεπτα, µία δήλωση. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δύο φορές µε

έχετε κατεβάσει κάτω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Σκρέκα, πε-

ριµένετε ένα λεπτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κι εγώ µία δήλωση θέλω να

κάνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Παπαδη-

µούλη, καθίστε. 
Ο κ. Αθανάσιος Παφίλης έχει το λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μετά απ’ αυτόν τον εµπαιγµό, την
απαράδεκτη στάση της Κυβέρνησης και την έλλειψη όλων αυτών
που λέει -γιατί είναι ψεύτικα- δεν συνεπάγεται καµµία δαπάνη,
γιατί έχει ψηφιστεί ο κρατικός προϋπολογισµός και θα επανέλθει
στην ίδια κατάσταση ακριβώς που ήταν πριν. 

Όλα αυτά, λοιπόν, είναι υπεκφυγές της Κυβέρνησης και µε
ανοχή των υπόλοιπων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Παφίλη, εί-
πατε για δήλωση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυτή τη δήλωση θέλω να κάνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κάντε την! 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αν η Κυβέρνηση θεωρεί ότι έχει πλει-

οψηφία, να κάνει ονοµαστική ψηφοφορία. Την προκαλούµε εδώ.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ο Κανονισµός τι λέει; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εφόσον, λοιπόν, το αποφεύγει, σε

αυτό το θέατρο σκιών δεν µπορούµε να καθίσουµε και να συµ-
µετέχουµε. Ο ελληνικός λαός µπορεί να δει τι είναι το αστικό Κοι-
νοβούλιο και τι είναι αυτή η Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Γίνατε σαφής, κύριε
Παφίλη. 

(Στο σηµείο αυτό αποχωρεί από την Αίθουσα η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΚΚΕ)

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ το λόγο. Έχουµε ζητήσει να κάνουµε δήλωση αποχώρη-
σης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Καθίστε κάτω, κύριε
Μαριά. Σεβαστείτε τον Κανονισµό. Εδώ είµαστε.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Μα σας ζητώ το λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία δήλωση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Σκρέκα, ένα

λεπτό. Σας ζητώ συγγνώµη. 
Κύριε Παπαδηµούλη, γιατί θέλετε τον λόγο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Θέλω να κάνω µία δήλωση

του ενός λεπτού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ορίστε, κύριε Πα-

παδηµούλη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Η εικόνα της Κυβέρνησης

είναι θλιβερή. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Ο κ. Καλαφάτης αναίρεσε τον εαυτό του, αφού προηγουµένως
ήρθε ο κ. Μπαλτάκος και του έδωσε ένα σηµείωµα. Το επιχεί-
ρηµα ότι προκαλούνται δαπάνες, είναι ψευδές. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Καθόλου. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Διότι η ακύρωση της πράξης

νοµοθετικού περιεχοµένου επαναφέρει τα πράγµατα εκεί που
ήταν µε την έγκριση του προϋπολογισµού που εσείς ψηφίσατε. 

Και επίσης είναι ολοφάνερο ότι εδώ µε τη σύµπραξη δυστυχώς
και του ΠΑΣΟΚ και της ΔΗΜΑΡ, που αναιρούν τις δικές τους θέ-
σεις, έχουµε µια Κυβέρνηση µε πρώτη ευθύνη της Νέας Δηµο-
κρατίας και φιλική σύµπραξη και συµµετοχή ΠΑΣΟΚ και ΔΗΜΑΡ
που αρνείται στην πλειοψηφία...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Παπαδη-

µούλη, αφήστε το Προεδρείο, σας παρακαλώ! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Σε ένδειξη, λοιπόν, διαµαρ-

τυρίας για την άρνηση της Κυβέρνησης να συζητηθεί µία εµπρό-
θεσµη τροπολογία, θα αποχωρήσουµε από τη συζήτηση. 

(Χειροκροτήµατα από τη πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Στο σηµείο αυτό οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ αποχωρούν

από την Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.

Μαριάς για να κάνει µία δήλωση.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, όπως

αναφέραµε και χθες και προηγουµένως, εξηγήσαµε ότι η τροπο-
λογία την οποία καταθέσαµε για την ακύρωση της πράξης νοµο-
θετικού περιεχοµένου και της υπουργικής απόφασης που διαλύει
την ΕΡΤ νοµίµως µπορεί να συζητηθεί. Μάλιστα, σας διαβά-
σαµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Μαριά…
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Ένα λεπτό! 
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(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Όχι, σας παρα-

καλώ!
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Εµείς, εφόσον η Κυβέρ-

νηση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Μαριά, τη δή-

λωση!
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Η δήλωση είναι αυτή! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κάντε τη! 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Δεν θα µου υπαγορεύ-

σετε το περιεχόµενο της δηλώσεως! Σας παρακαλώ! Ένα λεπτό
έχω! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Μαριά, εάν
θέλατε, ασκούσατε τα δικαιώµατα σας επί του Κανονισµού και
ήµουν έτοιµος να ζητήσω τη γνώµη του Σώµατος.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Δήλωση αποχώρησης
κάνω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ούτε αυτό δεν αφή-
σατε το Προεδρείο να κάνει! Μιλάτε πολύ και δεν µε αφήσατε να
προχωρήσω στον Κανονισµό της Βουλής δι’ εγέρσεως.

Μιλάτε, κύριε Μαριά, χωρίς να µπαίνετε στην ουσία του θέµα-
τος, για να τρώτε το χρόνο. Πείτε µου τι θέλετε; 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου δώ-
σατε ένα λεπτό για δήλωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Πείτε το, κύριε
Μαριά!

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Είχα µιλήσει µόνο είκοσι
πέντε δευτερόλεπτα. 

Δεύτερον, δεν θα µου υπαγορεύσετε το περιεχόµενο της δη-
λώσεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ούτε εσείς θα υπα-
γορεύσετε τον Κανονισµό της Βουλής στο Προεδρείο.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Τρίτον, δεν θα µου υπα-
γορεύσετε το περιεχόµενο, το οποίο θα έχει καταληκτική πρό-
ταση. 

Λέµε, λοιπόν, ότι αυτό το οποίο γίνεται σε αυτήν την Αίθουσα,
σήµερα όπως έγινε και προχθές, είναι ενάντια στο Σύνταγµα,
είναι ενάντια στον Κανονισµό, υποβαθµίζει το Κοινοβούλιο. Οι
Ανεξάρτητοι Έλληνες δεν πρόκειται να συµµετέχουν στη συζή-
τηση-παρωδία που γίνεται από την επόµενη στιγµή και µετά και
γι’ αυτόν το λόγο αποχωρούµε από την Αίθουσα. 

(Στο σηµείο αυτό οι Βουλευτές των Ανεξάρτητων Ελλήνων
αποχωρούν από την Αίθουσα)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Σκρέκας έχει

το λόγο για οκτώ λεπτά. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε,
τριάντα δευτερόλεπτα επί προσωπικού! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Όχι, κύριε Υπουργέ,
σας παρακαλώ!

Το Προεδρείο εφάρµοσε τον Κανονισµό και ήταν έτοιµο µάλι-
στα να ζητήσει τη γνώµη του Σώµατος. Ούτε αυτό δεν το άφη-
σαν, να ασκήσει τα καθήκοντά του.

Ορίστε, κύριε Σκρέκα. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μα, τριάντα δευ-
τερόλεπτα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Όχι, κύριε Υπουργέ,
δεν έχετε το λόγο. Σας παρακαλώ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Εδώ ο κ. Παπαδη-
µούλης είπε ότι αναίρεσα τον εαυτό µου, κάτι που δεν συνέβη! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Όχι, κύριε Υπουργέ.
Θα πάρετε το λόγο µετά. 

Ορίστε, κύριε Σκρέκα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχοντας ακούσει τις τοποθετή-

σεις...
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Τριάντα δευτερό-

λεπτα είναι, κύριε Πρόεδρε. Σας παρακαλώ! 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Αν έχετε την καλο-

σύνη, κύριε Καλαφάτη, αµέσως µετά τον κ. Σκρέκα. Αµέσως.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μα, ειπώθηκαν
πράγµατα σε προσωπικό επίπεδο, τα οποία δεν ισχύουν! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, θα
πάρετε το λόγο αµέσως µετά τον κ. Σκρέκα. 

Ορίστε, κύριε Σκρέκα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τε-

λικά οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, αφού συζητώντας µία κύ-
ρωση ενός νοµοσχεδίου µιας νοµοθετικής πράξης του
Υπουργείου Εξωτερικών έλυσαν τα προβλήµατα της Ευρώπης
και αναφέρθηκαν στους τρόπους µε τους οποίους θα λύσουν τα
προβλήµατα της Ευρώπης, γιατί φαίνεται ότι έχουν λύσει τα προ-
βλήµατα της Ελλάδας και είναι έτοιµοι να κυβερνήσουν και προ-
σπαθούν να φέρουν τη χώρα σε εκλογές, τώρα σε ένα
νοµοσχέδιο που αφορά ένα πολύ σηµαντικό πρόβληµα της Ελ-
λάδας, που είναι η ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου, προσπα-
θούν τελικά να οδηγήσουν τη χώρα σε περιπέτειες. 

Έχοντας πάντως ακούσει τις τοποθετήσεις των συναδέλφων
Βουλευτών και στη χθεσινή συζήτηση επί της αρχής και κατά τη
διάρκεια των επιτροπών, επιβεβαιώνεται για άλλη µια φορά η
αναγκαιότητα νοµοθετικής πρωτοβουλίας, η οποία επιχειρείται
σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα απλά να θυµίσω τις
προηγούµενες ανεπιτυχείς προσπάθειες δηµιουργίας Εθνικού
Κτηµατολογίου, οι οποίες ξεκίνησαν αρχικά µε τη σύσταση του
Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος
(ΟΚΧΕ) το 1986, τριάντα χρόνια πριν, και αργότερα µε τη σύ-
σταση της ανώνυµης εταιρείας «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», µε
στόχο την επιτάχυνση των διαδικασιών σύστασης του Εθνικού
Κτηµατολογίου. 

Κι όµως, σήµερα, είκοσι επτά χρόνια µετά, φτάσαµε να υπάρ-
χουν µεγάλα κοµµάτια της χώρας τα οποία δεν έχουν χαρτογρα-
φηθεί, παρ’ όλο που έχουµε σπαταλήσει για το σκοπό αυτόν
εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ από τις αρχές της δεκαετίας του
1990. 

Σήµερα, λοιπόν, σ’ αυτήν την πολύ δύσκολη για τη χώρα µας
εποχή έρχεται το παρόν νοµοσχέδιο ως αναπτυξιακό εργαλείο,
δηµιουργώντας σηµαντικά οφέλη για τον Έλληνα πολίτη και την
εθνική οικονοµία, ενώ ταυτόχρονα συµβάλλει σηµαντικά στην
προστασία του περιβάλλοντος. 

Το νοµοσχέδιο αποτελείται από τρία µέρη. Κατ’ αρχάς, ανα-
φέρεται στη συνένωση και στην κατάργηση των οργανισµών,
κατά δεύτερον σε ρυθµίσεις επιτάχυνσης του Κτηµατολογίου και
κατά τρίτον στην περάτωση των δασικών χαρτών. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να τονίσω, πριν ξεκινήσω την ανά-
λυση των άρθρων, ότι οι κύριες αρµοδιότητες που αφορούν στον
ορισµό και στη διάθεση των γεωχωρικών δεδοµένων µεταφέρον-
ται στο Υπουργείο και στον ίδιο τον Υπουργό. 

Προχωρώ στην ανάλυση των άρθρων. 
Στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου περιγράφεται η κατάργηση

του ΟΚΧΕ, µε µεταφορά των αρµοδιοτήτων του στην ανώνυµη
εταιρεία µε την επωνυµία «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», η οποία µετο-
νοµάζεται σε «ΕΘΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ ΚΑΙ ΧΑΡΤΟΓΡΑΦΗΣΗ
Α.Ε.», ή αλλιώς «ΕΚΧΑ Α.Ε.». 

Επιτυγχάνεται η συγκέντρωση του συνόλου των αρµοδιοτήτων
σε ενιαίο πλέον οργανισµό που θα ωφελήσει τη διευκόλυνση της
κτηµατογράφησης, χαρτογράφησης και διαχείρισης των δύο χω-
ρικών πληροφοριών παντός θεµατικού τύπου και κλίµακας, µε
σκοπό να θεραπευτούν τα χρόνια προβλήµατα που δυστυχώς τα-
λανίζουν τη χώρα τις τελευταίες τρεις δεκαετίες και πλέον. 

Το δεύτερο µέρος αφορά την τροποποίηση των διατάξεων των
ν. 2664/1998 και ν. 23098/1995, όπου το ελληνικό δηµόσιο υπο-
χρεούται στο εξής να υποβάλλει δηλώσεις ιδιοκτησίας σε κάθε
περιοχή που θα εντάσσεται στο µέλλον στο Κτηµατολόγιο και µε
τον τρόπο αυτόν εξασφαλίζεται για πρώτη φορά η πλήρης κατα-
γραφή της δηµόσιας περιουσίας, ώστε να είναι δυνατή η ανά-
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δειξη και η αξιοποίησή της. 
Απλοποιούνται και επιταχύνονται οι διαδικασίες διόρθωσης

των αρχικών κτηµατολογικών εγγραφών, διευκολύνεται η εκδί-
καση των υποθέσεων σε δίκες που αφορούν σε διορθώσεις εγ-
γραφών και υποβοηθείται το έργο των δικαστών µε την
καθιέρωση υποχρέωσης για την προσκόµιση πιστοποιητικών κτη-
µατολογικών εγγραφών και εισηγήσεων των τεχνικών υπηρεσιών
του Κτηµατολογίου, εν είδει τεχνικού συµβούλου του δικαστη-
ρίου. 

Επίσης, ενισχύονται ο εκσυγχρονισµός, η επιτάχυνση, η δια-
φάνεια και η απλοποίηση των συναλλαγών µε την αξιοποίηση
σύγχρονων τεχνολογιών, αφού εισάγονται διαδικασίες εξ απο-
στάσεως ηλεκτρονικής υποβολής αιτηµάτων, καταχώρισης πρά-
ξεων και έκδοσης πιστοποιητικών προς τα κτηµατολογικά
γραφεία. 

Τέλος, ενδυναµώνεται η λειτουργία του θεσµού του Κτηµατο-
λογίου µε τη διάθεση τεχνογνωσίας και προσωπικού από την
«ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», έτσι όπως αυτή µετονοµάζεται, προς σε
αυτές τις υπηρεσίες και την ανάθεση σε αυτήν αρµοδιοτήτων ορ-
γάνωσης, διάρθρωσης και υλικοτεχνικής υποστήριξης των γρα-
φείων αυτών προς το σκοπό της αξιοποίησης της ήδη
κεκτηµένης εµπειρίας από τη µεταβατική λειτουργία των κτηµα-
τολογικών γραφείων. 

Πρέπει σε αυτό το σηµείο να σηµειώσουµε ότι βασική προϋπό-
θεση για την ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου και την εκπλή-
ρωση των δεσµεύσεών µας περί σύνταξής του µέχρι το 2020,
είναι αρχικά η κατάρτιση και η κύρωση των δασικών χαρτών.

Για το σκοπό αυτόν το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπει την επί-
σπευση της διαδικασίας µε αρχικά µείωση των βηµάτων κύρω-
σης του δασικού χάρτη από δεκατρία σε επτά καθώς και τη
µείωση του χρόνου ολοκλήρωσης των σταδίων, εισαγωγή προ-
θεσµιών σε όλα τα βήµατα της κύρωσης. 

Οι στόχοι αυτού του νοµοσχεδίου ταυτίζονται µε τα προβλή-
µατα που έρχεται να επιλύσει συµβάλλοντας στη δηµιουργία
ενός φιλικότερου και λειτουργικότερου τρόπου συναλλαγών των
πολιτών. Συγκεκριµένα, η ολοκλήρωση και η αποτελεσµατική λει-
τουργία του Κτηµατολογίου είναι σηµαντική προϋπόθεση για την
προσέλκυση επενδύσεων και τη συνακόλουθη βελτίωση της αν-
ταγωνιστικής θέσης στο διεθνές περιβάλλον, καθώς η ολοκλή-
ρωσή του θα διασφαλίσει επιτέλους την οριστική και χωρίς
αµφισβητήσεις καταγραφή και κατοχύρωση ιδιοκτησίας των πο-
λιτών και όχι µόνο. Περιορίζει τη γραφειοκρατία και γίνονται
απλούστερες και ταχύτερες οι διαδικασίες µεταβίβασης της ακί-
νητης περιουσίας. Ενισχύει τη διαφάνεια και την ασφάλεια στις
µεταβιβάσεις ακινήτων. Αναβαθµίζει την αγορά ακινήτων και αυ-
ξάνει την αξία της ακίνητης ιδιοκτησίας µε συνέπεια να προσελ-
κύονται σηµαντικότερες επενδύσεις. Οριοθετεί αµετάκλητα και
διασφαλίζει πλήρως τη δηµόσια και δηµοτική περιουσία, ενώ,
τέλος, προστατεύει αποτελεσµατικότερα το περιβάλλον καθώς
η αµετάκλητη οριοθέτηση των δασών και του αιγιαλού θα απο-
τελέσει το σοβαρότερο εµπόδιο ενάντια στις καταπατήσεις και
την αυθαιρεσία.

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τονίσω ότι ανα-
λογιζόµενοι την επιτακτική ανάγκη για επιτάχυνση της ολοκλή-
ρωσης του Κτηµατολογίου στην Ελλάδα, µια χώρα που είναι η
τελευταία στον ευρωπαϊκό χώρο που δεν έχει ολοκληρωµένο
Κτηµατολόγιο καθώς και την αποτελεσµατικότητα µε την οποία
αντιµετωπίζονται τα χρόνια προβλήµατα και εµπόδια από το
παρόν νοµοσχέδιο, δηλώνουµε ότι στηρίζουµε επί της αρχής και
επί των άρθρων το παρόν νοµοσχέδιο σύµφωνα και µε τις τρο-
ποποιήσεις που έχει φέρει ο Υπουργός.

Ευχαριστώ πολύ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω το λόγο για µια παρέµβαση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ο κ. Παπαδηµού-
λης αναφερόµενος σε εµένα είπε ότι ο κ. Καλαφάτης αναίρεσε
τον εαυτό του. Υπενθυµίζω ότι αυτό που είπα σχετικά µε τις τρο-

πολογίες ήταν στην πρώτη µου τοποθέτηση ότι αναφορά στις
τροπολογίες θα γίνει κατά τη διάρκεια της συζήτησης. Κατόπιν
έκρινε το Προεδρείο ότι έπρεπε να τοποθετηθούµε επί των τρο-
πολογιών τώρα και φυσικά έγινε η αναφορά για την οποία είχα
δεσµευτεί σε πρωθύστερο χρόνο. Τίποτα παραπάνω για να µη
δηµιουργούνται εντυπώσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το λόγο έχει ο κ. Δρι-

βελέγκας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ και εγώ σε αυτό που είπε ο κύριος Υπουργός

µε την έννοια ότι είναι πρωτοφανές, κύριε Πρόεδρε, πριν την
ολοκλήρωση της συζήτησης για το σχέδιο νόµου να συζητάµε
τροπολογίες. Αυτό δεν έχει ξαναγίνει στην Αίθουσα. Εν πάση πε-
ριπτώσει, κάποια στιγµή πρέπει να τηρούµε τον Κανονισµό και
όχι να κάνουµε χάρες, να είµαστε καλοί ή κακοί στις διάφορες
πλευρές του Κοινοβουλίου. Ο γέγονε, γέγονε. Καλό είναι να µην
ξαναγίνει. 

Έρχοµαι τώρα επί της ουσίας και επί των άρθρων του νοµο-
σχεδίου. Είπαµε και χθες ότι είναι ένα σχέδιο νόµου το οποίο
πράγµατι έχει ρυθµίσεις για την επιτάχυνση των διαδικασιών για
την ολοκλήρωση επιτέλους στη χώρα µας ενός Κτηµατολογίου
που είναι απαραίτητη προϋπόθεση για την ανάπτυξη. Πολύ κο-
πτόµαστε όλοι στα λόγια εδώ στις πτέρυγες της Βουλής για την
ανάπτυξη αλλά συζητάµε λες και είναι κάτι το οποίο είναι άυλο. 

Η ανάπτυξη, κύριε Πρόεδρε, θέλει προϋποθέσεις. Και η πρώτη
προϋπόθεση είναι να υπάρχει έδαφος πάνω στο οποίο θα πρέπει
αυτή η ανάπτυξη να πραγµατοποιηθεί. Δυστυχώς, χωρίς Κτηµα-
τολόγιο δεν µπορούν να γίνουν επενδύσεις. Ένα το κρατούµενο. 

Νοµίζω ότι θα βοηθήσει αυτή η συζήτηση. Η Κυβέρνηση έκανε
ένα πολύ σηµαντικό βήµα δεχόµενη στο άρθρο 1 την πρόταση
που έκανα εγώ για το ΠΑΣΟΚ, ότι πρέπει να συζητείται η διαδι-
κασία του Κτηµατολογίου στη Βουλή όχι µόνο µέσω µιας ετήσιας
έκθεσης αλλά να γίνεται και συζήτηση στην επιτροπή ώστε να
ξέρουµε πού βαδίζουµε. 

Πρέπει να αποκτήσουµε επιτέλους Κτηµατολόγιο. 
Να πω, για να το εµπεδώσουµε όλοι και να καταλάβουµε τι ση-

µαίνει αυτό, ότι είµαστε η µοναδική πλέον χώρα µαζί µε το Κό-
σοβο που δεν έχουµε Κτηµατολόγιο. Και νοµίζω ότι αυτό δεν µας
περιποιεί τιµή.

Είναι πάρα πολύ σωστή η ρύθµιση της συγχώνευσης των Ορ-
γανισµών. Ξέρετε –έχετε κάνει και Υπουργός- ότι υπάρχουν για
το ίδιο αντικείµενο πάρα πολλοί Οργανισµοί οι οποίοι επικαλύ-
πτονται, ο καθένας έχει το βιλαέτι του και δεν µπορεί να προχω-
ρήσει τίποτε. 

Αποχώρησε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά θέλω να πω –
και το κράτησα για σήµερα να το πω- ένα παράδοξο. Απευθύνο-
µαι σε αυτούς που υπερασπίζονται τους εργαζόµενους. Ξέρετε
τι θα συνέβαινε εάν ο Υπουργός και η Κυβέρνηση δεχόταν τη µε-
τατροπή του Οργανισµού της ΕΚΧΑ σε νοµικό πρόσωπο δηµο-
σίου δικαίου; Το ξέρει κανείς, κύριοι συνάδελφοι; Τριακόσιοι
εργαζόµενοι της «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» αυτόµατα, σύµφωνα µε
το νόµο που ψηφίστηκε, θα πήγαιναν σε διαθεσιµότητα. Αυτό
ήθελαν. Αλλά δεν είναι εδώ να το ακούσουν. Αλλά όποιος τους
λέει κάτι, το υιοθετούν άκριτα για να γίνουν οι καλοί. 

Εδώ σε αυτήν την περίπτωση -να το ακούσουν οι ενδιαφερό-
µενοι- οι τριάντα της ΕΚΧΑ θα κατέστρεφαν τετρακόσιους. Αυτό
ήθελε ο Συνασπισµός της Αριστεράς και το Κοινωνικό Μέτωπο.
Και πολύ ορθά η Κυβέρνηση δεν έκανε δεκτή αυτήν εδώ την πρό-
ταση.

Και προσέξτε, ήταν το µοναδικό άρθρο για το οποίο δεν ψηφί-
ζουν το νοµοσχέδιο. Δηλαδή, κύριοι συνάδελφοι, δεν ψηφίζουν
το νοµοσχέδιο, αυτό που φέρνει επιτάχυνση των διαδικασιών και
θα έστελναν αυτόµατα τριακόσιους ανθρώπους, σύµφωνα µε το
νόµο, στη διαθεσιµότητα. Έτσι, είναι πάρα πολύ σωστή η ρύθ-
µιση η οποία έχει γίνει ιδιαίτερα στο άρθρο 1.

Θέλω να πω δύο, τρία πράγµατα σε σχέση µε κάποια άρθρα
που αφορούν τεχνικά θέµατα. 

Όσον αφορά το άρθρο 5, κύριε Υπουργέ, ξέρω –το είπατε και
στην επιτροπή- ότι θα το λάβετε υπ’ όψιν µε έναν τρόπο έτσι
ώστε να φαίνεται ότι υπάρχει και τεχνική αξιολόγηση. Δεν λέω
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ότι πρέπει να είναι στοιχείο αυτής της µακρόχρονης διαδικασίας
που καθυστερεί την ανάθεση, αλλά πρέπει να εµπεριέχεται έστω
στις προδιαγραφές, έστω κάπου, έτσι ώστε να φαίνεται ότι δεν
είναι µόνο η οικονοµική προσφορά το κύριο κριτήριο το οποίο
ρυθµίζει τις αναθέσεις των έργων.

Όσον αφορά το άρθρο 7, κύριε Υπουργέ, ήσασταν σαφέστα-
τος σχετικά µε την απόσυρση της παραγράφου που δηµιουρ-
γούσε υπόνοιες. Και εµείς σας το θέσαµε από την πρώτη στιγµή
και το ξέρετε. Και επειδή δεν πρέπει να αφήνουµε τέτοιες υπό-
νοιες να διαχέονται στην κοινωνία, δηλαδή να δηλητηριάζουν
αυτό εδώ το σχέδιο νόµου, πολύ ορθά κάνατε και την αποσύρατε.

Υπάρχει ένα θέµα σε σχέση µε τις δασικές υπηρεσίες. Εκεί που
λέµε για τον χρόνο ότι εντός έξι µηνών –τέσσερα συν δύο, δη-
λαδή- είναι υποχρεωµένοι να παραδώσουν αυτές τις µελέτες.

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, θα σας δηµιουργήσει προβλήµατα.
Γιατί θα σας δηµιουργήσει προβλήµατα; Ο χρόνος των έξι µηνών
µπορεί σε ορισµένες περιπτώσεις να µη χρειάζεται καν, να είναι
δύο ή τρεις ή τέσσερις µήνες ανάλογα µε τον όγκο της παραδο-
θείσης εργασίας. Δηλαδή, για να το πω απλά, εάν ένας µελετη-
τής παραδώσει εκατό χιλιάδες στρέµµατα, µπορεί να χρειάζονται
δύο ή τρεις µήνες. Εάν όµως έχει να παραδώσει πεντακόσιες ή
εξακόσιες χιλιάδες ή ένα εκατοµµύριο στρέµµατα, δεν αρκούν
οι έξι µήνες. Άρα πρέπει εδώ να το δούµε, γιατί θα υπάρξει πρό-
βληµα. Θα το αντιµετωπίσετε, κύριε Υπουργέ, στην πράξη. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε συνάδελφε,
µου επιτρέπετε µια διακοπή για είκοσι δευτερόλεπτα;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Ευχαρίστως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Έχετε το λόγο, κύριε

Υπουργέ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε συνάδελφε, συµµερίζοµαι την αγωνία σας. Πράγµατι,

µας έχει απασχολήσει αυτό και µπορώ να σας πω και να δε-
σµευτώ ότι σηµειακές παρεµβάσεις κατά περίπτωση θα αποτε-
λέσουν αντικείµενο ιδιαίτερης επεξεργασίας κατά τη διάρκεια
της διακήρυξης και της διοίκησης από την πλευρά του Κτηµατο-
λογίου και µε την υψηλή δική µας εποπτεία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Εγώ µένω σ’ αυτό. Επιµένω, όµως,

ότι αυτό πρέπει να µην το ξεχάσουµε. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Γι’ αυτό και ανα-
φέρθηκα δηµοσίως.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ: Πολύ καλά κάνατε. Αυτό, άλλωστε,
θα είναι µια παρακαταθήκη, ένα στοιχείο µελλοντικά. Δηλαδή,
εάν περάσουν ένα ή δύο χρόνια, να ξέρουµε ότι αυτό το πρό-
βληµα και επισηµάνθηκε και αναγνωρίστηκε από την πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δίνουµε
θετική ψήφο σε αυτό το σχέδιο νόµου, παρ’ όλες τις προσωπικές
µου αµφιβολίες ότι χρειάζονται και άλλα πράγµατα για να γίνει
Κτηµατολόγιο στη χώρα, για να επιτευχθεί ο στόχος του 2020. 

Επειδή εδώ βλέπω και τον πρόεδρο της Επιτροπής Παραγω-
γής και Εµπορίου, θα τον παρακαλούσα αµέσως να καλέσουµε
στην επιτροπή µας τη διοίκηση της «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» να
µας πει πού βρισκόµαστε, πώς ξεκινάµε, έτσι ώστε µέσα σε έξι
µήνες, που θα τους ξανακαλέσουµε, να ξέρουµε τη βάση στην
οποία συζητάµε. Καλό είναι που ακούει και η «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ
Α.Ε.» Να ξέρετε ότι ο έλεγχος από εµάς θα είναι διαρκής. Και
αυτό δεν είναι απειλή, αυτό σηµαίνει ότι όλοι µαζί εργαζόµαστε,
ώστε επιτέλους να αποκτήσουµε Κτηµατολόγιο.

Εµείς ψηφίζουµε τα άρθρα, βεβαίως µε τις παρατηρήσεις που
έχουµε επισηµάνει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας ευχαριστώ, κύριε
Δριβελέγκα. 

Ο συνάδελφός σας, Μακεδόνας Βουλευτής, κ. Κουκουλόπου-
λος συµπαρίσταται, αλλά επίσης βλέπω και εξ Ηλείας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Απ’ όλες τις πτέρυγες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το λόγο έχει η κ. Ζα-
ρούλια.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Εµείς, κύριε Πρόεδρε, δεν θα αποχωρή-
σουµε. Ήρθαµε για να µείνουµε. Όλα αυτά τα κόµµατα-αποκόµ-
µατα έκαναν το πρώτο θετικό βήµα. Με το καλό θα
αποχωρήσουν οριστικά από την πολιτική ζωή της χώρας µε τη
θέληση του ελληνικού λαού!

Θέλω να κάνω ένα σύντοµο σχόλιο για τις περίφηµες «µαύρες
οθόνες» της ΕΡΤ. Προτείνουµε να αλλάξετε το χρώµα σε κόκ-
κινο, το χρώµα του αίµατος, γιατί σύντοµα, έτσι όπως το πάτε,
θα αιµατοκυλίσετε τον τόπο. Περιµένετε να πάρουµε τα εκκαθα-
ριστικά της εφορίας και θα δείτε τι έχετε κάνει.

Επί του νοµοσχεδίου. Το πρώτο άρθρο καταργεί τον Οργανι-
σµό Κτηµατολογίου και Χαρτογράφησης Ελλάδας, τον ΟΚΧΕ, νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και µεταφέρει τις αρµοδιότητές
του στη νέα εταιρεία που δηµιουργείται ως µετεξέλιξη της «ΚΤΗ-
ΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.». Η νέα εταιρεία θα ονοµάζεται «ΕΘΝΙΚΟ ΚΤΗ-
ΜΑΤΟΛΟΓΙΟ ΚΑΙ ΧΑΡΤΟΓΡΑΦΗΣΗ Α.Ε.» και πέραν των
αρµοδιοτήτων, απορροφά και τα στοιχεία του υπό κατάργηση
οργανισµού. 

Εµείς εκφράσαµε την έντονη διαφωνία µας και στην αρµόδια
επιτροπή και στην Ολοµέλεια κατά τη συζήτηση επί της αρχής
γι’ αυτήν τη ρύθµιση που την κρίνουµε το λιγότερο ατυχή. Οι εν-
στάσεις µας έχουν να κάνουν µε τη διαχείριση των γεωχωρικών
δεδοµένων ως δηµόσιας υπηρεσίας από µια ανώνυµη εταιρεία,
η οποία λειτουργεί µε βάση ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια. 

Επίσης, θεωρούµε ότι δεν είναι σωστό τη γενική εποπτεία των
σχετικών αντικειµένων να µην την έχει ένας φορέας όπως ο
ΟΚΧΕ αλλά ο Υπουργός. Αυτό κυρίως για πρακτικούς λόγους. Η
εµπειρία έχει αποδείξει ότι η εποπτεία της «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ
Α.Ε.» από τον εκάστοτε Υπουργό ήταν το λιγότερο ελλιπής. 

Επιπλέον, ένα από τα βασικά επιχειρήµατα της συγκυβέρνη-
σης για την προώθηση της συγκεκριµένης ρύθµισης, η µείωση
δηλαδή της επιβάρυνσης του κρατικού προϋπολογισµού, δεν
ισχύει σε καµµία περίπτωση. Το κόστος µισθοδοσίας των υπαλ-
λήλων του υπό κατάργηση φορέα απλώς µεταφέρεται στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος, ενώ τα λειτουργικά έξοδα του ΟΚΧΕ
δεν θα αποφευχθούν, αφού οι υπηρεσίες του στεγάζονταν στο
Υπουργείο. Εποµένως δεν θα έχουµε στην ουσία κανένα οικονο-
µικό όφελος για το δηµόσιο από την εξέλιξη αυτή. 

Τέλος, δεν υπάρχει καµµία εγγύηση ότι αυτή η εταιρεία δεν
πρόκειται να πωληθεί σε ιδιώτες σε κάποια φάση στο µέλλον µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται. Η µνηµονιακή συγκυβέρνηση έχει βαλθεί
να ξεπουλήσει όλον τον δηµόσιο πλούτο. Δεν θα δυσκολευτεί κα-
θόλου να πουλήσει την «ΕΚΧΑ Α.Ε.» στο µέλλον µε αιτιολογία
είτε τα ελλείµµατα είτε τις µνηµονιακές υποχρεώσεις. 

Με το άρθρο 2 καθορίζεται πώς η νέα εταιρεία θα είναι αρµό-
δια για την οργάνωση, διάρθρωση και υλικοτεχνική υποστήριξη
της λειτουργίας των κτηµατολογικών γραφείων, ενώ γίνεται και
µία προσπάθεια να µειωθεί η γραφειοκρατία και να επιταχυνθούν
οι διαδικασίες όσον αφορά τη διόρθωση των αρχικών εγγράφων
κ.λπ. Δεν βλέπουµε πώς η νέα εταιρεία, καθώς και πότε, θα τα
κάνει όλα αυτά, σε σχέση µε την οργάνωση και λειτουργία των
κτηµατολογικών γραφείων. Το αφήνετε σε θεωρητικό επίπεδο.
Λέτε απλώς ότι σε κάποια φάση θα γίνει και αυτό. Για την ώρα
ξέρουµε πως η διάταξη αυτή κινείται στο πλαίσιο του ευχολο-
γίου. 

Επιπλέον, έχουµε ενστάσεις σε σχέση µε τον τρόπο στελέχω-
σης των κτηµατολογικών γραφείων και τον ορισµό των προϊστα-
µένων, αφού το πλαίσιο που καθορίζετε δεν δείχνει και τόσο
αδιαφανές. 

Όσον αφορά τις ρυθµίσεις επίσπευσης της διαδικασίας επίλυ-
σης των σχετικών διαφορών, οι ρυθµίσεις κινούνται θεωρητικά
σε σωστή κατεύθυνση, αλλά και µόνο λαµβάνοντας υπ’ όψιν το
φόρτο εργασίας των ελληνικών δικαστηρίων και το χρόνο που
απαιτείται, αµφιβάλλουµε για την αποτελεσµατικότητά τους.

Στο άρθρο 3, µεταξύ άλλων, προβλέπεται η υποχρέωση του
δηµοσίου να υποβάλλει δήλωση εγγραπτέου δικαιώµατος. Αυτό
θεωρούµε πως αποτελεί ανατροπή στην ουσία του τεκµηρίου κυ-
ριότητας του δηµοσίου, κάτι που είναι σοβαρό σφάλµα. Αν λά-
βουµε υπ’ όψιν την ταχύτητα µε την οποία κινείται ο κρατικός
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µηχανισµός, καθώς και το ότι το δηµόσιο έχει πρόβληµα όσον
αφορά τους τίτλους απόδειξης κυριότητας των διαφόρων εκτά-
σεων, πιστεύουµε πως θα ήταν καλύτερα να τεκµαίρεται απλώς
η κυριότητα του δηµοσίου. 

Η νέα «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» υποχρεούται να παρέχει στην
αρµόδια Διεύθυνση Δασών του ΟΤΑ υπό κτηµατογράφηση τα
όρια σχεδίων πόλεως, των οικοδοµήσιµων εκτάσεων των οικιστι-
κών περιοχών του ν. 947/1979 κ.λπ. Εάν αυτό θα γίνεται σωστά
και µέσα στο χρονικό διάστηµα που πρέπει να γίνει βάσει των
προθεσµιών που τίθενται, ελέγχεται, γιατί έχουµε γενικότερες
ενστάσεις όσον αφορά την αποτελεσµατική λειτουργία της
«ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» µέχρι σήµερα.

Έχουµε επανειληµµένα εκφράσει την έντονη διαφωνία µας
όσον αφορά το άρθρο 4, που προβλέπει αποσπάσεις δηµοσίων
υπαλλήλων από όλο το φάσµα του δηµοσίου προς στήριξη της
νέας εταιρείας, της «ΕΚΧΑ Α.Ε.». Μάλιστα, από την οµιλία του
Υπουργού χθες ενισχύεται η ανησυχία µας, γιατί µας είπε τι γι-
νόταν µέχρι τώρα µε την προηγούµενη εταιρεία. 

Σύµφωνα µε το άρθρο αυτό, ο Υπουργός έχει πλήρη ελευθε-
ρία επιλογής των προσώπων αυτών, αφού δεν προβλέπονται
ούτε τα τυπικά προσόντα ούτε η ελάχιστη εµπειρία ούτε καν ο
ανώτατος αριθµός των σχετικών αποσπάσεων. Έτσι δηµιουργεί-
ται ένα πλαίσιο πλήρους ασυδοσίας εκ µέρους του Υπουργού. 

Η έλλειψη σχετικών προϋποθέσεων όσον αφορά τις αποσπά-
σεις αυτές επιτρέπει στον Υπουργό να τακτοποιήσει κατά το δο-
κούν πρόσωπα, ενώ θα είναι αµφίβολη η όποια ουσιαστική
στήριξη της νέας εταιρείας από το µέτρο αυτό των αποσπάσεων.
Όπως επισηµάναµε και στην επιτροπή σχετικά µε αυτό το άρθρο,
θα µπορούσατε κάλλιστα να το ονοµάσετε «άρθρο περί του ρου-
σφετιού», διότι δεν διασφαλίζει καµµία αξιοκρατία, συνεχίζει δη-
λαδή το προηγούµενο καθεστώς.

Στο άρθρο 5 προβλέπονται αλλαγές στο πλαίσιο ανάθεσης
των µελετών από τη νέα εταιρεία. Όπως σας είπαµε και στην αρ-
µόδια επιτροπή, θεωρούµε πως στο βωµό της λεγόµενης επιτά-
χυνσης, διαµορφώνετε ένα πλαίσιο πλήρους ασυδοσίας, αφού
ο έλεγχος, η διαφάνεια, ο ανταγωνισµός, η τεχνική αξιολόγηση
και οι υποχρεώσεις τού αναδόχου για χρηµατοδότηση ουσια-
στικά καταργούνται. 

Οι διατάξεις τού παρόντος νόµου έρχονται να προσθέσουν
νέες εξαιρέσεις στο ν. 3316/2005, συνεχίζοντας έτσι την αποσπα-
σµατική αντιµετώπιση των προβληµάτων. Με τις αλλαγές που
προβλέπονται τα κριτήρια επιλογής των µελετητών θα είναι µόνο
η οικονοµική προσφορά και τα χρηµατοοικονοµικά στοιχεία του
υποψηφίου αναδόχου. Αυτό λόγω και της συνεχιζόµενης ύφεσης
που αντιµετωπίζει η χώρα µας, θα ανοίξει το δρόµο στις ξένες
εταιρείες και στον παραγκωνισµό του ελληνικού µελετητικού δυ-
ναµικού.

Και σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να επισηµάνω τη διαπίστωση
του κυρίου Υπουργού –δυστυχώς δεν είναι µαζί µας σήµερα- ότι
έχουµε εξαιρετικούς επιστήµονες και τεχνογνωσία. Δεν είναι, λοι-
πόν, κρίµα την εποχή του µνηµονίου να µην τους αξιοποιήσουµε;
Το πώς θα τους βάλουµε σε ένα σύστηµα σε οµάδες, όπως ανέ-
φερε χαρακτηριστικά, είναι µία άλλη συζήτηση. Αυτή, άλλωστε,
είναι και η κατάρα του έθνους µας. 

Με τη θέσπιση ως κριτηρίου επιλογής, αυτό της χαµηλότερης
τιµής, µε την υποβάθµιση των ποιοτικών χαρακτηριστικών της
κάθε πρότασης, το µόνο που θα επιτευχθεί είναι να αναλάβουν
εταιρείες καιροσκοπικού χαρακτήρα.

Το άρθρο 6 είναι αµιγώς τεχνικό και ως ρύθµιση είναι θετική,
ενώ για τα επόµενα άρθρα στα οποία µεταξύ άλλων γίνονται αλ-
λαγές στη δασική νοµοθεσία έχουµε εκφράσει την έντονη διαφω-
νία µας. Οι αλλαγές που προβλέπονται πιστεύουµε πως όχι µόνο
δεν δίνουν λύσεις, όχι µόνο δεν εξυπηρετούν το δηµόσιο συµφέ-
ρον, αλλά αντίθετα θα έχουν άσχηµες συνέπειες στην προστασία
των δασικών εκτάσεων και γενικότερα της δηµόσιας γης. 

Με τον παραγκωνισµό της Διεύθυνσης Δασών και µε την ανα-
βάθµιση της νέας «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» σε κυρίαρχο φορέα
όσον αφορά ακόµη και την οριοθέτηση των δασικών χαρτών, δη-
µιουργείται ένα πλαίσιο που δεν θα προστατεύσει αποτελεσµα-
τικά τη δηµόσια γη. Δηµιουργείται ένα πλαίσιο που θα επιτρέψει
να χαθούν µεγάλες δασικές και αναδασωτέες εκτάσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Όπως σας είπαµε και στη συζήτηση επί της αρχής, θεωρούµε
πως µε τις ρυθµίσεις αυτές ανοίγετε το δρόµο στην εµπορευµα-
τοποίηση της εθνικής γης και την εξυπηρέτηση επιχειρηµατικών
και άλλων συµφερόντων µε την άρση στην ουσία της προστασίας
µεγάλων εκτάσεων του δηµοσίου. Μεγάλες δασικές και αναδα-
σωτέες εκτάσεις θα γίνουν αντικείµενο εκµετάλλευσης στο
όνοµα της προώθησης των επενδύσεων της τουριστικής ανάπτυ-
ξης και της µείωσης της ανεργίας. Στο όνοµα όλων αυτών η Κυ-
βέρνηση προωθεί ρυθµίσεις που θα πλήξουν ανεπανόρθωτα το
δηµόσιο συµφέρον, αφού δασικές και αναδασωτέες εκτάσεις θα
χάσουν και επίσηµα πλέον το χαρακτήρα τους. 

Σε αυτό το µήκος κύµατος κινούνται και οι λοιπές ρυθµίσεις
του παρόντος σχεδίου νόµου, όπως, για παράδειγµα, αυτή του
άρθρου 10 που στην ουσία παρέχεται το δικαίωµα απόκτησης
άδειας δόµησης στα τυφλά οικόπεδα, όπως και αυτή του άρθρου
12 µε τη µείωση των εκτάσεων των δασικών περιοχών που µπο-
ρούν να χαρακτηριστούν ως κυνηγητικές εκτάσεις ανεξαρτήτως
αν ανήκουν στο δηµόσιο ή σε ιδιώτη. Αυτό γίνεται µε πρόσχηµα
την αύξηση των τουριστικών επενδύσεων, ενώ η σχετική αιτιο-
λογική έκθεση αναφέρει πως αυτό γίνεται για να είναι προσβά-
σιµες αυτές οι εκτάσεις σε όλους. «Σε όλους τους επενδυτές»,
θα προσθέταµε εµείς. 

Και η ανησυχία µας γίνεται εντονότερη µε την παραδοχή του
Υπουργού που µας είπε χθες στο λόγο του ότι τώρα σαν Α.Ε. έχει
µεγαλύτερη ευελιξία στα διοικητικά και οικονοµικά θέµατά της.
Ευτυχώς, που ο Υπουργός µας υπενθύµισε ότι η «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟ-
ΓΙΟ Α.Ε.» υπάγεται στις ΔΕΚΟ, λες και δεν τις έχετε ξεπουλήσει
ή δεν τις έχετε προς ορθολογική αξιοποίηση, για να χρησιµοποι-
ήσω την αγαπηµένη έκφραση του κ. Καλογιάννη ή κοινώς για ξε-
πούληµα.

Όσο για την προµετωπίδα της σελίδας του ΟΚΧΕ ότι «εκποιεί-
ται µε την εγγύηση της Κυβέρνησης» και στη δεύτερη σελίδα
«κλειστό λόγω εκποίησης, πληροφορίες στο γραφείο του Υπουρ-
γού Περιβάλλοντος», ευχόµαστε να µη χρειαστούµε πληροφο-
ρίες από το γραφείο του Υπουργού, γιατί τότε δεν θα υπάρχει
Ελλάδα.

Όσον αφορά την τροπολογία που κατέθεσε ο Υπουργός χθες,
την υπ’ αριθµόν 602/64, αυτή απορρίπτεται ασυζητητί. Εξάλλου,
κατατέθηκε εκπρόθεσµα, ακόµη και µετά το πέρας της συζήτη-
σης επί της αρχής του νοµοσχεδίου. Αν θέλει ο Υπουργός να
γίνει σοβαρή συζήτηση επί της κατά τα άλλα ενδιαφέρουσας
αυτής ρύθµισης, να την καταθέσει στην αρµόδια επιτροπή, να
συζητηθεί, να είναι δυνατό να γίνει σοβαρή και ολοκληρωµένη
συζήτηση. Αυτή η πρακτική των τροπολογιών ακόµη και την τε-
λευταία στιγµή πρέπει κάποτε να πάψει. 

Συµπερασµατικά, όπως αναφερθήκαµε και χθες, θεωρούµε
αυτό το σχέδιο νόµου κακό, αναποτελεσµατικό, ακόµη και επι-
κίνδυνο για τα συµφέροντα του δηµοσίου και καλούµε την Κυ-
βέρνηση να το αποσύρει, θέτοντας το σχετικό ζήτηµα, το θέµα
του Εθνικού Κτηµατολογίου, σε νέα βάση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια της Δηµοκρατικής Αρι-

στεράς κ. Νίκη Φούντα.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πραγµα-

τικά θλιβερό να συζητάµε για ένα τόσο σηµαντικό θέµα, για ένα
θέµα που ταλανίζει την ελληνική πραγµατικότητα, όπως είναι το
Κτηµατολόγιο, για πάρα πολλά χρόνια, για αιώνες όπως έχει ει-
πωθεί στις επιτροπές και ειπώθηκε και χθες στην Αίθουσα αλλά,
δυστυχώς, να απαξιώνεται το θέµα τόσο πολύ. 

Να πούµε ότι η Δηµοκρατική Αριστερά έχει καταθέσει από τη
Δευτέρα –αν δεν απατώµαι- πρόταση νόµου για την άρση της
πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. Έχει δηλώσει σε κάθε δυ-
νατή προσπάθεια ανατροπής όλου αυτού του άσχηµου κλίµατος,
πως θα υπερψηφίσει όποια τροπολογία είναι προς αυτήν την κα-
τεύθυνση. Οπότε κάθε κραυγή, που ουσιαστικά διαψεύδει αυτή
µας τη στάση µέσα στην Αίθουσα, είναι τουλάχιστον αναποτελε-
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σµατική και συκοφαντική.
Να πούµε –για να µιλήσουµε και λίγο γι’ αυτό το νοµοσχέδιο-

ότι οι λέξεις-κλειδιά αυτού του νοµοσχεδίου είναι η µεταρρύθ-
µιση και το δηµόσιο συµφέρον. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει καµµία
πτέρυγα µέσα στην Αίθουσα που να µη θεωρεί ότι εν µέρει η ανά-
πτυξη είναι συνυφασµένη µε την ύπαρξη Κτηµατολογίου και στη
συνέχεια, µε την ύπαρξη Περιουσιολογίου, µε την πάταξη της
διαφθοράς, µε την πάταξη της αυθαιρεσίας στην κατασκευή και
εν τέλει, µε την πάταξη της φοροδιαφυγής. 

Ουσιαστικά οι άλλες λέξεις-κλειδιά που µπορούν να χρησιµο-
ποιηθούν γι’ αυτό το νοµοσχέδιο είναι ο έλεγχος, η ποιότητα επι-
τέλους στην κατασκευή και στους αναρτώµενους χάρτες και η
τήρηση των χρονοδιαγραµµάτων που πρέπει να είναι προτεραι-
ότητα για όλους µας. 

Είµαστε εδώ, λοιπόν, για να διασφαλίσουµε τους όρους µε
τους οποίους θα γίνει πλέον αυτή η ανάρτηση, τους όρους µε
τους οποίους ελπίζουµε –και ευελπιστούµε- µέχρι το 2020 η
χώρα να αποκτήσει Κτηµατολόγιο. 

Θα αναφερθώ κυρίως στις τροπολογίες, γιατί έχει γίνει εκτε-
νής αναφορά έτσι και αλλιώς στα άρθρα. Να µιλήσουµε για την
ηλεκτρονική µεταρρύθµιση, την οποία θέλουµε εµείς να υπάρξει
στην Ελλάδα και για την τροπολογία που έχουµε καταθέσει για
τη σηµασία των χωρικών δεδοµένων σε αυτήν την προσπάθεια
που γίνεται για να καταλήξουµε στην κοινωνία της πληροφορίας.

Κύριε Πρόεδρε, µόνο επί της διαδικασίας µπορώ να απευθύνω
µία ερώτηση στον κύριο Υπουργό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ορίστε, κυρία συνά-
δελφε.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Κύριε Υπουργέ, οι τροπολογίες που είχαν κα-
τατεθεί µέχρι τώρα, γίνονται δεκτές; Γιατί από την τοποθέτησή
σας δεν κατάλαβα αν γίνονται δεκτές. Οι τροπολογίες µας υφί-
στανται ή δεν κάνετε δεκτή καµµία τροπολογία; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Έχω τοποθετηθεί
ότι δεν θα γίνει καµµία δεκτή.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Καµµία; Ούτε τις τροπολογίες που είχαµε κα-
ταθέσει και κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή όπου
είπατε ότι θα τις λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν σας; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Έχω κάνει τοπο-
θέτηση ότι δεν θα λάβω υπ’ όψιν καµµία απ’ αυτές. 

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Δηλαδή, θα καταδικάσουµε ένα ολόκληρο νο-
µοσχέδιο, γιατί κατατέθηκε µία τροπολογία, η οποία δεν γίνεται
δεκτή;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κοιτάξτε, από τις
τροπολογίες που κατατέθηκαν από τους συναδέλφους Βουλευ-
τές, δεν θα κάνω καµµία δεκτή. Αλλά µπορούµε να τις δούµε και
να τις συζητήσουµε -γιατί έχουν πραγµατικά κάποιες πολύ µε-
γάλο ενδιαφέρον- για να µπορέσουµε σε άµεσο νοµοθετικό εγ-
χείρηµα να τις συζητήσουµε επί της ουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Από τη στιγµή που ο
Υπουργός δεσµεύεται ότι θα την αποδεχθεί σε άλλο νοµοσχέ-
διο… 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Και µάλιστα µε την
πρώτη ευκαιρία, θα έλεγα. 

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Μάλιστα. Οπότε και εγώ νοµίζω ότι δεν υπάρ-
χει λόγος να συζητάµε σε αυτήν την Αίθουσα. Νοµίζω ότι δεν συ-
ζητάµε έτσι και αλλιώς. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που έχει πάρα πολλά θετικά στοιχεία.
Δυστυχώς, τα θετικά στοιχεία έγιναν µία µείξη µαζί µε τα όποια
αρνητικά. Βελτιώσεις δεν µπορούµε να κάνουµε. 

Η Δηµοκρατική Αριστερά, όπως έχουµε ξαναπεί, είναι εδώ για
να επισηµαίνει τα καλά, είναι εδώ για να επισηµαίνει τα λάθη, να
προωθεί τις µεταρρυθµίσεις και να αποτελεί φρένο στην αδια-
φάνεια και στην ασυδοσία –να πω- κάποιες φορές, της νοµοθε-
τικής διαδικασίας. 

Ευχαριστούµε πολύ. 
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Φούντα. 
Εισερχόµεθα στον κατάλογο των εγγεγραµµένων οµιλητών. 
Το λόγο έχει ο κ. Κόνσολας. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σέβοµαι από-

λυτα την τοποθέτηση της κ. Φούντα. Εγώ θα διαφωνήσω µε το
ότι εδώ δεν µιλάµε. Και βέβαια µιλάµε. Καταθέτουµε απόψεις.
Καταθέτουµε ιδέες και προτάσεις. 

Θέλω µε την ευκαιρία αυτής της συζήτησης, κύριε Υπουργέ,
να συγχαρώ τόσο εσάς, όσο και τα στελέχη του Υπουργείου σας,
γιατί ξέρω ότι προηγήθηκε µια επίπονη διαδικασία, η οποία όµως
ήταν επιτυχής, αφού σήµερα ένα σχέδιο νόµου τόσο αναγκαίο
για τη χώρα συζητείται στη Βουλή, µετά µάλιστα από υπερεθνι-
κές επιταγές και από ευρωπαϊκές υποχρεώσεις. 

Η σύνταξη Εθνικού Κτηµατολογίου αποτέλεσε για χρόνια κα-
θολικό αίτηµα πολιτικών και πολιτών, συνδέθηκε όµως µε απα-
ράδεκτες καθυστερήσεις και απαράδεκτες πρακτικές. 

Δεν θέλω να ανατρέξω σε ζητήµατα του παρελθόντος. Όλοι
γνωρίζετε τι συνέβη. Όλοι γνωρίζουµε ότι η Ελλάδα έπρεπε να
έχει ένα Εθνικό Κτηµατολόγιο εδώ και χρόνια. 

Επισηµαίνω ότι έχουµε αναλάβει ως χώρα τη δέσµευση να
ολοκληρωθεί το Εθνικό Κτηµατολόγιο έως το 2020 και να ισχύει
και στην Ελλάδα ό,τι ισχύει και σε άλλες χώρες της Ευρώπης.

Πολλοί προσπερνούν µε ελαφρότητα την αναγκαιότητά του.
Κι όµως, η σύνταξη και η λειτουργία Εθνικού Κτηµατολογίου συν-
δέεται µε µείζονος σηµασίας έννοιες, όπως είναι το περιβάλλον,
η αειφορία, η ανάπτυξη, η κατοχύρωση των δικαιωµάτων του δη-
µοσίου αλλά και των πολιτών.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα είναι πολύ σηµαντικό.
Στην κεντρική του φιλοσοφία το νοµοσχέδιο επιδιώκει να ενισχύ-
σει τη λειτουργία της «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», προκειµένου να
µπορέσει να επιτελέσει κάτω από καλύτερους όρους την απο-
στολή που έχει. 

Στη χώρα µας το διοικητικό χάος και η πανσπερµία διοικητικών
δοµών δηµιούργησαν αλληλοεπικαλύψεις αρµοδιοτήτων, κύριο
συστατικό του υδροκεφαλισµού του κράτους που όλοι έχουµε
βιώσει και που βιώνουµε ακόµη και µέχρι σήµερα. Απουσίαζε ο
εξορθολογισµός και η ευελιξία, µε αποτέλεσµα οι αρνητικές συ-
νέπειες να µεταδίδονται και στους πολίτες. 

Υπήρξε η «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», αλλά παράλληλα υπήρξε –
και υπάρχει- ο Οργανισµός Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδας. Ήταν φυσικό, λοιπόν, να υπάρχουν αλληλοεπικαλύ-
ψεις, όταν µάλιστα υπήρχαν και νοµοθετικές πρωτοβουλίες που
τις ενίσχυαν ή επέτειναν τη σύγχυση γύρω από αυτές. 

Σήµερα ερχόµαστε να αντιµετωπίσουµε αυτές τις στρεβλώ-
σεις. Προχωράµε στην κατάργηση του ΟΚΧΕ. Στο εξής, ένας
µόνο φορέας θα έχει την ευθύνη για τα ζητήµατα που αφορούν
την κτηµατογράφηση. 

Η «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» θα αποτελεί πλέον το µοναδικό ενι-
αίο φορέα µε κυρίαρχες και αποφασιστικές αρµοδιότητες για την
κτηµατογράφηση, τη χαρτογράφηση και τη διαχείριση γεωχωρι-
κών πληροφοριών. Μόνο µε αυτόν τον τρόπο θα µπορέσουµε το
2020 να έχουµε αναπτύξει ένα σύστηµα ανάλογο µε αυτό που
διαθέτουν οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
παραθέσουµε τα οφέλη του γεγονότος αυτού. 

Ένας θα είναι πλέον ο φορέας που διαχειρίζεται αυτά τα ζη-
τήµατα, όπως είναι ο εξορθολογισµός πλέον των διαδικασιών,
όπου δεν θα υπάρχουν επικαλύψεις αρµοδιοτήτων ανάµεσα στην
«ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» και στον ΟΚΧΕ. 

Θα έχουµε πολλαπλή εξοικονόµηση κόστους για πολίτες και
επιχειρήσεις, οι οποίοι θα απευθύνονται σε ένα µόνο φορέα µε
απλοποιηµένες διαδικασίες και µε δυνατότητα ακόµη και ηλε-
κτρονικής εξυπηρέτησης.

Θα υπάρχουν οικονοµίες κλίµακας, αφού εντάσσονται όλες οι
διοικητικές και οι υποστηρικτικές υπηρεσίες στην «ΚΤΗΜΑΤΟ-
ΛΟΓΙΟ Α.Ε.». 

Εξοικονοµείται 1,2 εκατοµµύριο ευρώ, που ήταν η ετήσια επι-
χορήγηση προς τον ΟΚΧΕ, αλλά και το λειτουργικό του κόστος. 

Δηµιουργείται παράλληλα ένα φιλικό περιβάλλον για όσους
θέλουν να επενδύσουν σε γη στην Ελλάδα ή θέλουν να αναπτύ-
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ξουν επιχειρηµατική δραστηριότητα. 
Θα υπάρχουν σταθεροί κανόνες, έγκυρη πληροφόρηση και κα-

τοχύρωση δικαιωµάτων, κάτι που έλειπε µέχρι σήµερα από τη
χώρα. 

Απλοποιείται η διαδικασία για την είσπραξη και διαχείριση των
τελών είσπραξης που µέχρι τώρα το Κτηµατολόγιο είχε ως δια-
δικασία, η οποία εκχωρείται πλέον στην «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.». 

Δηµιουργείται κλίµα ασφάλειας στον πολίτη, που γνωρίζει ότι
δεν θα αδικείται. Μπορούν να γίνουν διορθώσεις σε εσφαλµένες
αναγραφές και δηλώσεις και να αποκατασταθούν αδικίες. Επι-
τρέψτε µου να αναφέρω παρακάτω ένα χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα που αντιµετωπίζει η Δωδεκάνησος. 

Θα υπάρχει, λοιπόν, ενιαία διαχείριση και αξιοποίηση ευρω-
παϊκών προγραµµάτων για την κτηµατογράφηση ακινήτων σε
όλη την επικράτεια. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιχει-
ρείται και η βελτίωση του νοµοθετικού πλαισίου για το Κτηµατο-
λόγιο. Τροποποιούνται οι διατάξεις του ν. 2669/1998 και δίνεται
πλέον το δικαίωµα εξωδικαστικών διευθετήσεων –αξίζει να ση-
µειωθεί αυτό- σχετικά µε λανθασµένες εγγραφές ή µε διαφορές
που υπάρχουν. Και γνωρίζω ότι υπάρχουν πάρα πολλές διαφο-
ρές και το γνωρίζετε κι εσείς, κύριοι συνάδελφοι. 

Οι πολίτες είναι αναγκασµένοι να καταφεύγουν στα δικαστή-
ρια για να βρουν το δίκιο τους και αντιµετωπίζουν απίστευτη τα-
λαιπωρία, αφού δηµιουργούνται γραφειοκρατικές αγκυλώσεις.
Για να βρουν το δίκιο τους οι πολίτες, προβαίνουν στα δικαστή-
ρια και στη δικαστική οδό µε τεράστιο κόστος, διότι εµπλέκονται
µηχανικοί και δικηγόροι.

Η εξωδικαστική διαδικασία επίλυσης αυτών των ζητηµάτων
είναι αναµφίβολα και αναµφισβήτητα ένα πολύ θετικό βήµα, επω-
φελές για τον ίδιο τον πολίτη αλλά και για το ελληνικό δηµόσιο.

Μια άλλη σηµαντική διάταξη είναι αυτή που προβλέπεται και
προβλέπει παράλληλα την επιµήκυνση του χρονικού ορίου για
την προθεσµία διόρθωσης για σφάλµατα εγγραφών για περιοχές
που έχουν κηρυχθεί από κτηµατογράφηση στην αρχή και πριν
από το νόµο του 2006. Αναφέροµαι στις περιοχές όπου η διαδι-
κασία κτηµατογράφησης έλαβε χώρα από το 1997 έως το 1998. 

Είναι πλέον σαφές ότι θα υπάρχει ένας ενιαίος φορέας, η
«ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», µε πλήρεις αρµοδιότητες, θα λειτουρ-
γήσει µέσα σε ορθολογικό πλαίσιο µε ευελιξία, ταχύτητα, αξιο-
πιστία -το ανέφερε και ο Υπουργός, το ανέφερε και ο εισηγητής
κ. Σκρέκας- και θα είναι σε θέση να διαθέτει τεχνογνωσία –κάτι
που λείπει- και παράλληλα προσωπικό στα κτηµατολογικά γρα-
φεία, κάτι το οποίο µπορεί να βιώσει κανείς όταν επισκεφθεί ένα
από τα γραφεία αυτά, αφού δεν µπορεί να βρει άκρη εύκολα ο
πολίτης. Η χρήση των νέων τεχνολογιών θα συντείνει στην ταχύ-
τερη εξυπηρέτηση του πολίτη. Θα µπορεί πλέον να υποβάλλει
ηλεκτρονικά αιτήµατα εγγραφής και έκδοσης σχετικών πιστοποι-
ητικών. Με αυτόν τον τρόπο θα εξυπηρετείται άµεσα, έξυπνα και
γρήγορα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε ότι προηγουµένως ανα-
φέρθηκα σε λανθασµένες ενέργειες κρατικών λειτουργών ή δια-
δικασιών, παρά τις συντονισµένες ενέργειες από το Υπουργείο
και τον Υπουργό προσωπικά, σε αδικίες που δεν οφείλονται σε
αυτόν και το Υπουργείο, αλλά αδικίες που έγιναν εις βάρος πο-
λιτών, οι οποίοι συνεχίζουν ακόµα και σήµερα να ταλαιπωρούνται
αναζητώντας το δίκιο τους.

Θέλω να σας αναφέρω χαρακτηριστικά το παράδειγµα των κα-
τοίκων της Σύµης, για να αντιληφθούν όλοι το µέγεθος του πα-
ραλογισµού αλλά και της ταλαιπωρίας του πολίτη. Όπως
γνωρίζετε, η Σύµη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν η τελευ-
ταία περιοχή της χώρας που εντάχθηκε στον εθνικό κορµό µετά
την απελευθέρωση της Δωδεκανήσου. Το 1995 ανατέθηκε η
εφαρµογή της κτηµατογράφησης των ακινήτων της Σύµης, όπως
γινόταν σε εθνικό επίπεδο. Σε αυτήν τη διαδικασία έσπευσαν να
συµµετάσχουν οι κάτοικοι της περιοχής, καταβάλλοντας και το
οικονοµικό κόστος σε µηχανικούς, δικηγόρους αλλά και στο ελ-
ληνικό δηµόσιο, προκειµένου να εγγράψουν την ακίνητη περιου-
σία τους στο Κτηµατολόγιο, περιουσία που τους είχαν
κληροδοτήσει οι γονείς και οι παππούδες τους και ήθελαν να
κληροδοτήσουν και αυτοί µε τη σειρά τους στα παιδιά και στα

εγγόνια τους.
Εντελώς, όµως, αιφνιδιαστικά η «ΚΤΗΜΑΤΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΤΟΥ

ΔΗΜΟΣΙΟΥ» και άλλες υπηρεσίες, χωρίς επαρκή τεκµηρίωση,
προγενέστερα του Υπουργείου µε την ηγεσία του κ. Καλαφάτη,
ενέγραφαν έξι χιλιάδες ακίνητα –ακούστε!- στο νησί ως περιου-
σία και ιδιοκτησία του Υπουργείου Οικονοµικών και του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Είναι ακίνητα που είχαν υποστεί
πολλαπλές µεταβολές στη διάρκεια του χρόνου, είχαν γίνει οι
αγοραπωλησίες µε τις διαδικασίες που προβλέπει ο νόµος, είχαν
κατατεθεί συµβόλαια στο υποθηκοφυλακείο, είχαν πληρωθεί οι
σχετικοί φόροι στο δηµόσιο και κάποιοι ξεχνούν, ωστόσο, ότι η
Σύµη ήταν υπό κατοχή έως το 1947. Τους ζητούν τίτλους ιδιο-
κτησίας από την περίοδο της Οθωµανικής Αυτοκρατορίας και
της ιταλικής κατοχής! Είναι παράλογο και εξωφρενικό για τα ευ-
ρωπαϊκά και ελληνικά δεδοµένα. 

Κάποιοι κάνουν πως ξεχνούν και τη σχετική νοµολογία του
Αρείου Πάγου, που προβλέπει διαφορετικό πλαίσιο για τις προ-
ϋποθέσεις χρησικτησίας πριν από το 1947 και αναφέρεται
σαφώς στις περιοχές και τα νησιά που ήταν υπό ξένη κατοχή και
δεν υπήρχαν εκεί οι δοµές του ελληνικού κράτους. Δηλαδή, οι
περιουσίες τους, που προστάτευσαν οι πρόγονοι των σηµερινών
κατοίκων της Σύµης από τους Οθωµανούς και τους Ιταλούς κα-
τακτητές, κινδυνεύουν να χαθούν σήµερα από το ελληνικό δη-
µόσιο.

Αντιλαµβάνεστε τι έχει συµβεί, πόση αναστάτωση και οργή
έχει προκαλέσει αυτό στους κατοίκους του νησιού. Οικοδοµικός
µαρασµός, καµµία δραστηριότητα κτηµατολογικής εγγραφής.
Κατά τα άλλα, όµως, προσφεύγουν στα δικαστήρια και υπάρχουν
δικηγόροι, δοσοληψίες, µηχανικοί κ.λπ.. Από µία αυθαίρετη και
ατεκµηρίωτη πράξη κάποιων υπηρεσιών και υπηρεσιακών παρα-
γόντων αλλά και από την ανυπαρξία ενός πλαισίου που θα διορ-
θώσει αυτό το λάθος, δυστυχώς δεν έχουν βρει ακόµα το δίκιο
τους οι πολίτες της Σύµης και της Δωδεκανήσου.

Γνωρίζω προσωπικά την αγωνία του κ. Καλαφάτη και των στε-
λεχών του Υπουργείου, που κάνουν τεράστιο αγώνα για να βρουν
λύση, και ξέρω ότι θα βρεθεί λύση. Όµως, σε αυτήν την Αίθουσα
έχουµε µάθει να µιλάµε χωρίς να κρύβουµε τα προβλήµατα πίσω
από τις κουρτίνες και, µε γνώµονα πάντα το δηµόσιο συµφέρον,
πρέπει να βλέπουµε τον πολίτη στα µάτια και είµαι σίγουρος ότι
ο κύριος Υπουργός προσωπικά θα δώσει απάντηση και σε αυτό
το πρόβληµα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κόνσολα.
Το λόγο έχει ο συνάδελφος Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρο-

γλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ εκφράζοντας παράπονα προς το Προεδρείο, όπως εκ-

προσωπήθηκε πριν από λίγο, γιατί δεν µου έδωσε το λόγο, προ-
κειµένου να απαντήσω σε προσβλητικά σχόλια από την πλευρά
ορισµένων Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων άλλων κοµµάτων.

Όµως, θα χρησιµοποιήσω λίγο χρόνο, θα αξιοποιήσω το δι-
καίωµα που µου δίνεται, για να πω ότι, δυστυχώς, στον τόπο µας,
εκτός από τα φαινόµενα του νεοναζισµού και του νεοφασισµού,
έχουµε και τα φαινόµενα του νεογκεµπελισµού, που είναι, βέ-
βαια, συνεκτικό κοµµάτι του νεοναζισµού και του νεοφασισµού.
Δυστυχώς, αυτή η µέθοδος της προπαγάνδας χρησιµοποιείται
και από προοδευτικούς κατά τ’ άλλα.

Τι εννοώ; Βιώσαµε όλες τις προηγούµενες ηµέρες την κριτική
για την ΕΡΤ και τους εργαζόµενους. Το τι ακούσαµε δεν περι-
γράφεται. Κάθε διοίκηση ερχόταν και διόριζε πεντακόσιους, χί-
λιους. Με λίγα λόγια, κατέστησαν συνένοχους τις δυόµισι
χιλιάδες εργαζόµενους της ΕΡΤ µε αυτούς που έκαναν κοµµατι-
κές επιλογές. Αφού τους κατέστησαν συνένοχους, αφού τους
απαξίωσαν, αφού τους υποβάθµισαν, µετά δήθεν κόπτονται γι’
αυτούς.

Πρέπει να πούµε ξεκάθαρα ότι υπάρχει µία απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας που χρειάζεται, που επιτάσσει, που δια-
τάσσει άµεση εφαρµογή. Αυτό είναι το αιτούµενο απ’ όλους, να
υπάρξει άµεση εφαρµογή της απόφασης του Συµβουλίου της
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Επικρατείας. Η τροπολογία, ακόµη και αν συζητιόταν σήµερα και
ψηφιζόταν, θα ισχύσει µετά από δέκα-δεκαπέντε µέρες µε τη δη-
µοσίευση του νόµου. Αυτό είναι το ένα στοιχείο. Άρα πάει πολύ
πίσω τα πράγµατα απ’ ό,τι το αίτηµά µας για άµεση ανάκληση
από την πλευρά της Κυβέρνησης και συµµόρφωση µε την από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι σήµερα δεν κατατέθηκε πρόταση
για να συζητηθεί, προκειµένου να αποφανθεί η Βουλή. Αυτό ήταν
εµφανές, ενώ χτες έγινε. Σήµερα, λοιπόν, µπορεί να τέθηκε το
θέµα από την πλευρά ορισµένων κοµµάτων, αλλά τέθηκε µόνο
για εντυπωσιασµούς. Δεν δόθηκε η µάχη, όπως θα µπορούσε να
δοθεί και, πραγµατικά, να συζητηθεί και να έχουµε συγκλίσεις.

Τρίτον, εκτός από την τροπολογία για την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου, υπήρχαν και άλλες τροπολογίες, οι οποίες δεν θα
συζητηθούν. Όµως υπήρχε και µία που αφορούσε εκατόν είκοσι
εργαζόµενους και απευθύνοµαι σε αυτούς τους εκατόν είκοσι
εργαζόµενους του ΙΓΜΕ, τους οποίους τούς δουλεύουν εδώ και
καιρό πολλοί και από πολλές πλευρές. 

Θέλω να τους πω ότι σήµερα, που ήταν να συζητηθεί αυτή η
τροπολογία, που ήταν να δοθεί µία λύση, δεν τέθηκε το θέµα από
αυτούς, που δήθεν κόπτονται γι’ αυτούς. Τέθηκε για άλλα ζητή-
µατα και, µάλιστα, συµπαρέσυρε και τη δικιά τους τροπολογία
στη µη συζήτηση. Αυτά τα λέω για να γνωρίζουν οι εργαζόµενοι
ποιοι πραγµατικά προσπαθούν µέσα στις δύσκολες συνθήκες να
δώσουν µια προοπτική, χωρίς αυτό να αποβαίνει εις βάρος του
συνόλου των εργαζοµένων. 

Αναφέροµαι και στο νοµοσχέδιο, όπου δεν ψήφισαν τη συγ-
χώνευση των δύο οργανισµών, µε την οποία διασώζονται τετρα-
κόσιοι εργαζόµενοι, οι οποίοι δεν πρόκειται να µπουν στη
διαθεσιµότητα, γιατί είναι απολύτως απαραίτητοι, προκειµένου
να υλοποιηθεί το έργο. Ενώ, αν δεν υπήρχε η συγχώνευση, ως
εργαζόµενοι σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου έµπαιναν
άµεσα σε διαθεσιµότητα. Εκεί, όταν θα πάνε να τους συναντή-
σουν οι τριακόσιοι θα τους πουν άλλα. 

Γι’ αυτό µίλησα για νεογκεµπελισµό, ο οποίος, δυστυχώς, χρη-
σιµοποιείται µόνο και µόνο για µικροκοµµατικά οφέλη, ούτε καν
κοµµατικά. Αφού επιτελέστηκε το επικοινωνιακό καθήκον, απο-
χώρησαν, για να µη λάβουν θέση επί της ουσίας για τα σοβαρά
θέµατα τα οποία συζητάµε.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι το
σηµαντικό αυτό νοµοσχέδιο που συζητάµε, από το πρώτο µέχρι
και το τελευταίο άρθρο µπορεί να διασφαλίσει –αν υπάρξουν οι
κατάλληλοι πολιτικοί χειρισµοί, ο έλεγχος και οι διορθώσεις που
θα χρειαστούν στην πορεία- το στόχο, να έχουµε δηλαδή επιτέ-
λους ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο µέχρι το 2020.

Πρώτο βήµα η δηµιουργία του νέου οργανισµού –ουσιαστικά
η συγχώνευση των δύο- το ενιαίο του συντονισµού για τη χαρτο-
γράφηση και το Κτηµατολόγιο, µε διασφάλιση της διακριτότητας
µέσα από τις δύο διαφορετικές γενικές διευθύνσεις που θα
υπάρχουν και, βεβαίως, τον άµεσο έλεγχο και την εποπτεία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
και όχι κάθε υπαλλήλου του ΟΚΧΕ. Στο πλαίσιο του ελέγχου και
της εποπτείας βεβαίως εντάσσεται η δυνατότητα και το δικαίωµα
µόνο για το Υπουργείο της έκδοσης κανονιστικών αποφάσεων
για την υλοποίηση του έργου.

Εδώ θα πρέπει να τονίσουµε ότι έκανε αποδεκτή ο Υπουργός,
ο κ. Λιβιεράτος, την ενσωµάτωση στο νοµοσχέδιο της διάταξης
που διασφαλίζει ότι ο οργανισµός λειτουργεί χάριν του δηµοσίου
συµφέροντος, κάτι το οποίο διασκεδάζει τις απόψεις που ακού-
στηκαν. Ούτως ή άλλως, βέβαια, αυτό διασφαλιζόταν µε την υπα-
γωγή του στον άµεσο έλεγχο και στην εποπτεία του Υπουργείου
-τώρα είναι µε το γράµµα του νόµου- και βεβαίως µε την απο-
δοχή της πρότασης από τον κ. Καλαφάτη για την παρακολού-
θηση του έργου από τη Βουλή, µέσα από την υποχρέωση της
υποβολής της ετήσιας έκθεσης και βεβαίως των εξαµηνιαίων συ-
νεδριάσεων που θα πραγµατοποιούνται µε την Επιτροπή Παρα-
γωγής και Εµπορίου, προκειµένου να έχουµε την αξιολόγηση,
την αποτίµηση και βεβαίως να προτείνονται και να λαµβάνονται
αποφάσεις για διορθωτικές πράξεις, προκειµένου να αντιµετω-
πιστούν καταστάσεις. 

Νοµίζω ότι εάν αυτό γινόταν από την αρχή, θα είχαµε µία κα-

λύτερη εικόνα. Θα µπορούσε το Κοινοβούλιο να έχει κάποια πα-
ρέµβαση και βεβαίως θα δινόταν και η ευκαιρία στην πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου κάθε φορά να έχει καλύτερη παρέµβαση.
Τα θεωρώ και τα δύο αυτά πάρα πολύ σηµαντικά. 

Βεβαίως, υπάρχουν θέµατα σε επιµέρους άρθρα και θα στα-
µατήσω σε δύο τρία θέµατα. Είχαµε θέσει και στην επιτροπή το
θέµα της παράλληλης µε την οικονοµικότερη προσφορά αξιολό-
γησης της τεχνικής δυνατότητας του υποψήφιου αναδόχου για
την υλοποίηση του έργου. Σαφώς το σύστηµα που εφαρµόστηκε
µέχρι τώρα πάσχει και κυρίως το θέµα της αξιολόγησης της τε-
χνικής προσφοράς, που έφτανε και τα δύο χρόνια. 

Η πρότασή µας είναι να βρεθεί τρόπος να υπάρχει τεχνική
αξιολόγηση της δυνατότητας –σε σύντοµο χρόνο ασφαλώς- και
ταυτόχρονα να έχουµε την οικονοµικότερη προσφορά. Αυτό
προτείνουµε να γίνεται –και µπορεί να γίνει, µέσα σε µία εβδο-
µάδα- σε κάθε διαγωνισµό, µε βάση την πιστοποίηση αυτής της
τεχνικής δυνατότητας και µάλιστα εκεί µπορεί να παίξει σηµαν-
τικό ρόλο και το ΤΕΕ.

Η δεύτερη παρατήρηση αφορά την άποψη που εκφράστηκε
και από φορείς όπως η ΠΕΔΔΥ –δηλαδή οι δασολόγοι- οι οποίοι
έχουν άµεση γνώση για το διάστηµα το οποίο µπαίνει στην υπο-
χρέωση κύρωσης των χαρτών ότι θα πρέπει να παρέχεται η δυ-
νατότητα στον γραµµατέα, στον Υπουργό, σε εξαιρετικές
περιπτώσεις, όπου πραγµατικά θα έχουµε είτε µεγάλο όγκο είτε
ιδιαίτερες δυσκολίες, να αυξάνει αυτό το διάστηµα των έξι
µηνών, ούτως ώστε να µην µπλοκάρει η διαδικασία και να υπάρ-
χει η ευχέρεια ολοκλήρωσης της έγκρισης των δασικών χαρτών. 

Τέλος, όσον αφορά το θέµα της εναρµόνισης των προϋποθέ-
σεων για την αντικατάσταση µέλους µελετητικής οµάδας ή µίας
κοινοπρακτικής οµάδας, νοµίζω ότι χρειάζεται µία διόρθωση στις
φράσεις κυρίως. «Για σπουδαίο λόγο» αναφέρεται στη µία περί-
πτωση, «για λόγους ανωτέρας βίας» στην άλλη. Πρέπει να υπάρ-
ξει µία εναρµόνιση, ούτως ώστε να µην έχουµε προβλήµατα και
διπλές ερµηνείες στην υλοποίηση.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι εύχοµαι να γίνει αυτή η
νοµοθετική παρέµβαση –και θα εργαστούµε γι’ αυτό από την
πλευρά µας και µέσα από την Επιτροπή Παραγωγής και Εµπο-
ρίου- ούτως ώστε να επιτευχθεί ο στόχος για το Κτηµατολόγιο
το 2020.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Παρακαλώ τον συνάδελφο Βουλευτή Τρικάλων κ. Ταµήλο να
πάρει το λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΑΜΗΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αγαπη-
τοί συνάδελφοι, δεν µπορώ να µη σχολιάσω και εγώ την αποχώ-
ρηση µεγάλης οµάδος συναδέλφων Βουλευτών, µε αφορµή ένα
θέµα, που είναι µεν πολύ σηµαντικό, αλλά δεν παύει να αποτελεί
θέµα που µπορεί να λυθεί και σε επόµενες συνεδριάσεις.

Η αποχώρηση από τη Βουλή δείχνει ότι πιο πολύ φυγοµαχείς
παρά ότι παλεύεις για τα θέµατα αυτά, πολύ δε περισσότερο
γιατί το σηµερινό νοµοσχέδιο που προωθούµε είναι µια πραγµα-
τική µεταρρύθµιση, την οποία θα έπρεπε όλα τα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης να στηρίξουν.

Αγαπητοί συνάδελφοι, από τα στοιχεία που έδωσε και ο
Υπουργός, αλλά και από αυτά που εγώ παρέθεσα, φάνηκε ότι,
ενώ έχουν περάσει είκοσι χρόνια από το 1993 που ξεκίνησε το
Κτηµατολόγιο µέχρι σήµερα, έχουµε καλύψει µέχρι σήµερα πλή-
ρως το 17% των ιδιοκτησιακών δικαιωµάτων των Ελλήνων πολι-
τών και των ξένων που είναι στην Ελλάδα και µόλις το 6% της
έκτασης. 

Και ενώ πρέπει να συσπειρωθούµε όλοι µαζί, οι Βουλευτές, οι
πολιτικές παρατάξεις, οι Υπουργοί, τα Επιµελητήρια, ώστε να
προωθήσουµε το Κτηµατολόγιο που θα δώσει τη βάση δεδοµέ-
νων µέσω της οποίας η κάθε κυβέρνηση θα µπορεί να ασκήσει
φορολογική πολιτική, εµείς ερχόµαστε και το καταψηφίζουµε. 

Είναι δυνατόν, δηλαδή, για αυτονόητα πράγµατα, κάποιες πα-
ρατάξεις µέσα στο Κοινοβούλιο να µην ψηφίζουν νοµοσχέδια
που εκσυγχρονίζουν το σύστηµα που υπάρχει σήµερα και τα
οποία λύνουν προβλήµατα; Ελπίζω ότι κάποια στιγµή η λογική
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θα επανέλθει στο Κοινοβούλιο και θα ξεχωρίσουµε πότε κάνουµε
πολιτική αντιπαράθεση και πότε συµπλέουµε σε θέµατα που είναι
κυρίως τεχνικής φύσεως.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο αυτό καθαυτό, νοµίζω ότι στο σύ-
νολό του είναι σε θετική κατεύθυνση, όπως είπαµε και χθες. Προ-
φανώς στην εφαρµογή του θα χρειαστούν κάποιες τροπο-
ποιήσεις που µπορούν στο µέλλον να διορθωθούν.

Εγώ θα ήθελα να σταθώ, κύριε Υπουργέ, σε δυο παρατηρή-
σεις. Η πρώτη αφορά το άρθρο 45Α παράγραφος 17 ε, που ανα-
φέρθηκε και από τον προηγούµενο συνάδελφο, ως προς την
αντικατάσταση των στελεχών µιας οµάδας µελέτης που αποχω-
ρούν για σπουδαίο λόγο. Θα έλεγα ότι θα έπρεπε να αφορά τους
νέους διαγωνισµούς και όσους δεν έχουν σήµερα νοµικά προ-
βλήµατα.

Ξέρουµε πολύ καλά ότι σήµερα εκκρεµούν πολλοί διαγωνι-
σµοί. Δεν έχουν ανατεθεί. Λόγω της πολυετούς καθυστέρησης
της αξιολόγησης, που ήταν ένα γεγονός το οποίο αντιµετωπίζει
το νοµοσχέδιο σήµερα, υπάρχουν αντικαταστάσεις πολλών στε-
λεχών οµάδων µελέτης λόγω συνταξιοδότησης ή λόγω αποχώ-
ρησης από το επάγγελµα. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να ξεκαθαρίσουµε ότι αυτή η διάταξη
αφορά τους νέους διαγωνισµούς, εκτός εάν –όπως είπα και
χθες- το Υπουργείο ακυρώσει όλους τους διαγωνισµούς που εκ-
κρεµούν από το 2008 και τους επαναπροκηρύξει µε τη σηµερινή
διαδικασία, κάτι που θα ήταν πολύ πιο έντιµο, δεδοµένου ότι οι
παλιές αναθέσεις γίνονται µε άλλο νόµο και µε πολύ µεγαλύτερο
όφελος για τους µελετητές, ενώ οι καινούργιες θα έχουν αντα-
γωνισµό. Άρα, λοιπόν, πρέπει να ξεκαθαριστεί ποιους αφορά
συγκεκριµένα για να µπορέσουµε να αποφύγουµε τυχόν διαφω-
νίες.

Στο άρθρο 13, στις µεταβατικές διατάξεις, υπάρχει η παρά-
γραφος 3 που λέει «…εφαρµόζονται τόσο στις µελέτες κατάρτι-
σης δασικών χαρτών που έχουν προκηρυχθεί πριν από τη θέση
του νόµου αυτού σε ισχύ, όσο και στις µελλοντικές. Οι ανωτέρω
τροποποιήσεις και συµπληρώσεις του ν. 3889/2010 που εισάγον-
ται µε το άρθρο 7 του παρόντος νόµου, δεν εφαρµόζονται στις
περιοχές για τις οποίες ο δασικός χάρτης έχει ήδη αναρτηθεί». 

Θέλω να πω ότι υπάρχουν αιτήµατα από πολλούς µηχανικούς
και Έλληνες πολίτες προς εµένα που λένε ότι πολλές φορές
αναγκάστηκαν να αγοράσουν οικόπεδα τα οποία εκ των υστέ-
ρων, µε κάποιους παλιούς χάρτες του 1945 ή µε παλιές αερο-
φωτογραφίες, εµφανίζονται να εµπλέκονται ως δασικά εδάφη.
Γνωρίζω περιπτώσεις εργοστασίων που λειτουργούν σήµερα και
θέλουν να κάνουν µια επέκταση και φαίνεται ότι εκεί, πριν από
πενήντα χρόνια, υπήρχε κάποιο δάσος µε λεύκες ή µε φυλλο-
βόλα δέντρα που δηµιουργούσε στο χάρτη µια ζώνη πρασίνου. 

Οι σηµερινές αξιολογήσεις θα πρέπει να γίνουν µε τα νέα δε-
δοµένα. Θα πρέπει να δούµε την πραγµατικότητα, τι υπάρχει σή-
µερα, προκειµένου να µη µεταφέρουµε τα προβλήµατα κάποιας
παλιάς, ανεπαρκούς, προετοιµασίας του ελληνικού δηµοσίου σε
χάρτες, αεροφωτογραφίες και άλλα στοιχεία στη σηµερινή
εποχή και στους Έλληνες πολίτες, που προφανώς έχουν επεν-
δύσει στις εκτάσεις αυτές. 

Τέλος, θέλω να κλείσω τη σύντοµη αυτήν παρέµβαση και να
πω ότι µένει πολλή δουλειά να κάνουµε για να εκσυγχρονίσουµε
ακριβώς αυτήν τη διαδικασία του Κτηµατολογίου. Νοµίζω ότι
ίσως είναι καιρός κάποια στιγµή να βάλουµε ένα αυτόµατο σύ-
στηµα αξιολόγησης των µελετητικών µονάδων. 

Έχω υποβάλει και στον κ. Αλεξιάδη, κύριε Υπουργέ, ένα σχέ-
διο πρότασης που αφορά αυτήν τη διαδικασία της αξιολόγησης
των µελετητικών γραφείων σε οποιουδήποτε είδους µελέτες, είτε
του Κτηµατολογίου είτε δασικών είτε οποιωνδήποτε άλλων δη-
µοσίων έργων, που τώρα κρατούν πολύ και µέχρι τώρα ήταν και
εστία διαφθοράς, διότι υπήρχαν συµφέροντα µε την αξιολόγηση,
όσον αφορά το πώς έβγαινε, καθώς υπήρχε πάντοτε το υποκει-
µενικό κριτήριο των µελών της επιτροπής αξιολόγησης. Μπο-
ρούν να σταµατήσουν αυτά, δηµιουργώντας ένα ψηφιακό
Μητρώο Μελετητών, σε συνεργασία µε το Τεχνικό Επιµελητήριο.
Ο κάθε µηχανικός, ο κάθε δασολόγος, ο κάθε επιστήµονας από
την ώρα που παίρνει άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος θα κατα-
γράφεται µέσα στο µητρώο, θα ξέρουµε τι εµπειρίες και τι δυνα-

τότητες έχει. Εποµένως αυτόµατα, ψηφιακά, ηλεκτρονικά και
χωρίς παρέµβαση του ανθρώπινου παράγοντα µπορούµε να
έχουµε την αντικειµενική αξιολόγηση των οµάδων και να βγαί-
νουν τα αποτελέσµατα µε απόλυτη διαφάνεια.

Στηρίζουµε, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο και ελπίζουµε ότι επι-
τέλους η Ελλάδα θα αποκτήσει Κτηµατολόγιο, έστω και το 2020.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Ο Βουλευτής Ηµαθίας κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος ζητεί

άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Το λόγο έχει η συνάδελφος Βουλευτής Πιερίας κ. Μάνη-Πα-

παδηµητρίου.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θέσπιση του

παρόντος σχεδίου νόµου περί της συµπλήρωσης των διατάξεων
του Εθνικού Κτηµατολογίου αποτελεί µία ιστορική στιγµή για τη
χώρα µας.

Η κτηµατογράφηση της ελληνικής δηµόσιας και ιδιωτικής πε-
ριουσίας βρισκόταν στα σπάργανα ήδη από το 1827. Ωστόσο,
παρά τα εκατόν ογδόντα χρόνια που πέρασαν, µέχρι και σήµερα
δεν έχει επιτευχθεί µία αξιόπιστη καταγραφή της εθνικής και
ιδιωτικής ακίνητης περιουσίας. Τη σηµαντική αυτή τοµή επιφέρει
το παρόν σχέδιο νόµου, µαζί µε µία σειρά από θετικά στοιχεία
για το κράτος, την οικονοµία και κυρίως τους συµπολίτες µας. 

Μέσω της ολοκλήρωσης του Εθνικού Κτηµατολογίου παρέχε-
ται στη χώρα ένα σηµαντικό, ίσως όχι άµεσα κι εύκολα αντιληπτό
από τους πολλούς, αναπτυξιακό εργαλείο, διότι στην τρέχουσα
δηµοσιονοµική συγκυρία, την ανόρθωση της ελληνικής οικονο-
µίας και τη συναφή αντιµετώπιση του µείζονος προβλήµατος της
ανεργίας δύναται να την επιφέρει η προσέλκυση του επενδυτι-
κού ενδιαφέροντος. 

Οι επενδύσεις είναι εκείνες που θα τονώσουν την οικονοµία,
ανοίγοντας νέες θέσεις εργασίας και αυξάνοντας συνάµα τα
κρατικά έσοδα. Η δε διευκόλυνση της επενδυτικής δραστηριό-
τητας ενισχύεται µέσω της συγκέντρωσης επικαιροποιηµένων
και έγκυρων στο εξής στοιχείων για κτηµατολογικά και γεωχω-
ρικά δεδοµένα, όπως και για τους περιορισµούς σε αρχαιολογι-
κούς χώρους, περιοχές «Natura 2000» και άλλα.

Με αυτόν τον τρόπο, η ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης
παύει να αποτελεί πλέον µία τροχοπέδη για την ανάπτυξη, όπως
ήταν το ισχύον νοµικό πλαίσιο, που δεν ευνοούσε την ολοκλή-
ρωση του έργου.

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιτυγχάνεται και ο εξορθολογισµός
της λειτουργίας του συστήµατος κτηµατογράφησης. Δηµιουρ-
γείται ένας νέος ενιαίος οργανισµός, η «ΕΘΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟ-
ΓΙΟ ΚΑΙ ΧΑΡΤΟΓΡΑΦΗΣΗ Α.Ε.», που αφ’ ενός θα διατηρεί το
δηµόσιό του χαρακτήρα κι αφ’ ετέρου θα θεραπεύει τα προβλή-
µατα λειτουργίας από το διασκορπισµό των αρµοδιοτήτων κατά
το παρελθόν. 

Ο νέος οργανισµός συγκεντρώνει την κτηµατογράφηση, τη
χαρτογράφηση και τη διαχείριση γεωχωρικών πληροφοριών,
όπως και τις αρµόδιες διοικητικές και υποστηρικτικές υπηρεσίες,
δίνοντας ένα τέρµα σε παρελθούσες γραφειοκρατικές διαδικα-
σίες. Παράλληλα δε, µε τη συγκρότησή του περιορίζονται κατά
πολύ και οι λειτουργικές του δαπάνες, συµβάλλοντας έτσι στην
εξοικονόµηση δηµοσίων πόρων. 

Πολύ ορθά επελέγη η νοµική µορφή της ανώνυµης εταιρείας,
η οποία προβλέπεται ήδη από τη διοικητική νοµοθεσία κι αυτό
θα έχει ως αποτέλεσµα την αποτελεσµατική κι ευέλικτη λειτουρ-
γία του νοµικού προσώπου. 

Εξάλλου, η ύπαρξη και η συνεχής διεύρυνση αυτής της κατη-
γορίας νοµικών προσώπων εδώ και αρκετά χρόνια είναι επιβε-
βληµένη, λόγω της µεταβολής των δεδοµένων και των συνθηκών
στην εποχή µας. Η ανάγκη αποτελεσµατικής αντιµετώπισης των
προβληµάτων, που οι απαιτήσεις του καιρού µας αναθέτουν όλο
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και συχνότερα στο σύγχρονο κράτος, οδηγεί καθηµερινά στην
ίδρυση νοµικών προσώπων, όπως είναι οι ανώνυµες εταιρείες, οι
οποίες θα λειτουργούν και µε τους κανόνες του ιδιωτικού δικαίου
αλλά, κυρίως, χάριν του δηµοσίου συµφέροντος.

Από την άλλη, σηµείο αναφοράς για το νέο σύστηµα κτηµατο-
γράφησης, ιδιαίτερα επωφελές για τους συµπολίτες µας, απο-
τελεί η θεσπισθείσα διαδικασία διόρθωσης λανθασµένων
αρχικών εγγραφών και δηλώσεων. Συγκεκριµένα, προβλέπεται η
επιµήκυνση της διαδικασίας υποβολής δηλώσεων, διευκολύνον-
τας αλλά και καθησυχάζοντας χιλιάδες συµπολίτες µας, όπως
και φορείς του δηµοσίου, δήµους και άλλα νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου, για την άσκηση των νοµίµων δικαιωµάτων τους.

Μέχρι σήµερα η µη έγκαιρη υποβολή δηλώσεων είχε ως συ-
νέπεια να καταχωρίζονται στις αρχικές κτηµατολογικές εγγρα-
φές τα ακίνητα ως αγνώστου ιδιοκτήτη. Επίσης, παρατηρείτο και
το φαινόµενο οι δηλώσεις, εξαιτίας της καθυστέρησης και της
αµέλειας των δικαιούχων, να πραγµατοποιούνται από άλλα, τρίτα
πρόσωπα, που προσπαθούσαν να επικαρπωθούν πιθανά οφέλη.
Η συγκεκριµένη κατάσταση αποτελούσε τον κανόνα σε περιπτώ-
σεις κληρονοµικών διαφορών, µε συνέπεια ο πραγµατικός δι-
καιούχος να αναγκάζεται να προσφύγει δύο φορές στα
δικαστήρια, τόσο για τη διόρθωση της αρχικής εγγραφής ως
αγνώστου ιδιοκτήτη, όσο και για την άσκηση τακτικής αγωγής
κατά τρίτων προσώπων. Σκεφτείτε ποια ήταν η οικονοµική αλλά
και χρονική επιβάρυνση των συµπολιτών µας από αυτές τις δια-
δικασίες, ενώ ενυπήρχε και ο κίνδυνος έκδοσης αντιφατικών
αποφάσεων.

Όλα τα προαναφερθέντα, όµως, αντιµετωπίζονται πλέον µε το
νέο σύστηµα διόρθωσης των λανθασµένων στοιχείων των κτη-
µατολογικών εγγραφών. Μέσω αυτού απλοποιείται πλέον ο δι-
καστικός τρόπος επίλυσης των διαφορών, αφού στο εξής
απαιτείται µονάχα µία τακτική αγωγή κατά του ελληνικού δηµο-
σίου και κατά τρίτων, ενώ ενισχύεται και η εξωδικαστική επίλυση
των διαφορών, καθώς η διόρθωση της εγγραφής του αγνώστου
ιδιοκτήτη µπορεί πια να πραγµατοποιηθεί και µε µία µεταγρα-
πτέα πράξη του υποθηκοφυλακείου ως επίκληση τίτλου κτήσης.

Βέβαια, αξίζει να σηµειωθεί πως µε τις νέες διατάξεις περί
Εθνικού Κτηµατολογίου µαζί µε τις διατάξεις απονοµής της δι-
καιοσύνης επιταχύνονται και οι αντίστοιχες των αιτήσεων εγγρα-
φής. Το νέο πλαίσιο προωθεί την ηλεκτρονική υποβολή των
δηλώσεων όπως και την ηλεκτρονική καταβολή των τελών και δι-
καιωµάτων για την εγγραφή στα κτηµατολογικά βιβλία. Η ηλε-
κτρονική πληρωµή των τελών, όπως είναι φυσικό, εξασφαλίζει
την απλοποίηση και τη διαφάνεια των συναλλαγών, ενώ επίσης
η προβλεπόµενη εγγραφή των πράξεων που επιφέρουν γεωµε-
τρική µεταβολή περιορίζει σηµαντικά το κόστος. Μέχρι σήµερα
κάθε συµπολίτης µας όφειλε για κάθε ακίνητο να υποβάλλει και
ένα ξεχωριστό κτηµατολογικό διάγραµµα, καταβάλλοντας το
τέλος του. Στο εξής, θα συνυποβάλλει ένα διάγραµµα για το σύ-
νολο των ακινήτων του, µία ρύθµιση απολύτως θετική, αν ανα-
λογιστεί κανείς τα οικονοµικά βάρη που φέρει τη σήµερον ηµέρα
κάθε νοικοκυριό.

Τέλος, για να επανέλθουµε στα πλεονεκτήµατα του νοµοσχε-
δίου, µε τη νέα ρύθµιση επισπεύδονται και οι διαδικασίες αυτής
καθαυτής της κτηµοτογράφησης και σύνταξης των δασικών χαρ-
τών. Τα στάδια ολοκλήρωσης της κύρωσης µειώνονται από δε-
κατρία σε επτά, ενώ όλες οι γραφειοκρατικές διαδικασίες στο
εξής θα πραγµατοποιούνται εντός του νεοσυσταθέντος οργανι-
σµού.

Για πρώτη φορά, άλλωστε, προβλέπονται και συγκεκριµένες
χρονικές προθεσµίες για την εκπόνηση και την έκδοση πολεοδο-
µικών µελετών, µε αποτέλεσµα ο χρόνος ολοκλήρωσής τους να
µειώνεται πάνω από 70%. Σκεφθείτε πόσο σηµαντική είναι η συγ-
κεκριµένη ρύθµιση και πόσο θα ωφεληθεί από αυτήν και η ίδια η
χώρα για την καλύτερη υποστήριξη εθνικών θεµάτων, οριοθετή-
σεων περιοχών, όπου το κράτος ασκεί νόµιµα δικαιώµατα και
δράσεις οικονοµικού ενδιαφέροντος, όπως υφαλοκρηπίδες, ΑΟΖ
κ.ά..

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να επισηµάνω ότι
µείζον πρόβληµα αποτελεί η υποστελέχωση σηµαντικών υπηρε-
σιών, όπως είναι τα δασαρχεία και ιδίως τα υποθηκοφυλακεία.

Σας αναφέρω χαρακτηριστικά ότι στην Πιερία, στο Υποθηκοφυ-
λακείο Κατερίνης, εξαιτίας της ελλιπούς στελέχωσής του, έχει
σταµατήσει η ενηµέρωση των µερίδων από τον Αύγουστο του
2010. Εδώ και τρία σχεδόν χρόνια δεν είναι ενηµερωµένες οι µε-
ρίδες του υποθηκοφυλακείου, µε συνέπεια να τίθεται σε κίνδυνο
η ασφάλεια των συναλλαγών, κυρίως δε να µη δυνάµεθα να
έχουµε πιστοποιητικά ιδιοκτησίας, ακόµη και για τα ακίνητα του
δηµοσίου.

Συνεπώς, όπως καταλαβαίνετε, είναι αναγκαία η εξέταση τρό-
πων βελτίωσης της στελέχωσης και µηχανογράφησης των συγ-
κεκριµένων υπηρεσιών, η οποία είναι σίγουρο πως θα συµβάλει
σε µία ταχύτερη ανάπτυξη µαζί µε τις υπόλοιπες ευνοϊκές διατά-
ξεις του παρόντος σχεδίου νόµου.

Επίσης, πρέπει να σηµειωθεί πως το άρθρο 16 του ισχύοντος
ν. 2664/1998 χρήζει περαιτέρω βελτίωσης. Στην άνω διάταξη
προβλέπεται ότι για κάθε υποβαλλόµενη αίτηση, µαζί µε τα απα-
ραίτητα δικαιολογητικά, θα διενεργείται έλεγχος νοµιµότητάς
της από το αρµόδιο κτηµατολογικό γραφείο, εάν δηλαδή συν-
τρέχουν όλες οι απαιτούµενες από το νόµο προϋποθέσεις για
την επέλευση των έννοµων αποτελεσµάτων της πράξης καταχώ-
ρισης. 

Όπως γνωρίζετε, όµως, τα συµβόλαια, οι διοικητικές πράξεις
και οι δικαστικές αποφάσεις είναι δηµόσια έγγραφα, που έχουν
ισχύ έναντι πάντων και παράγουν έννοµα αποτελέσµατα µέχρι
την προσβολή τους ως πλαστά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Γι’ αυτό και ο έλεγχος των αρµοδίων υπαλλήλων των κτηµα-

τολογικών γραφείων πρέπει να περιορίζεται στην εξέταση του
τύπου του τίτλου κτήσης κυριότητας και όλων των υπόλοιπων δι-
καιολογητικών. Συγκεκριµένα, πρέπει να ελέγχεται αν τηρήθηκαν
κατά τη σύνταξη του συµβολαίου ή την έκδοση του τίτλου κυριό-
τητας οι διατάξεις που αφορούν κανόνες δηµοσίας τάξεως και
επ’ ουδενί να επεκτείνεται και στο περιεχόµενό τους.

Τέλος, µία πολύ σηµαντική ρύθµιση του παρόντος νοµοσχε-
δίου είναι ότι εισάγεται διάταξη που αφορά τα ιδιοκτησιακά δι-
καιώµατα του ελληνικού δηµοσίου. Με τη νέα ρύθµιση δεν
συντρέχει γι’ αυτά κανένας κίνδυνος αµφισβήτησης. Αντίθετα,
αυτά διασφαλίζονται, αφού για πρώτη φορά στο παρόν σχέδιο
νόµου εισάγονται ρυθµίσεις προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Για παράδειγµα, στη διάταξη της παραγράφου 6 του άρθρου
3 προβλέπεται ότι είναι απαράδεκτη η υποβολή της δήλωσης του
δικαιώµατος κυριότητας µε επίκληση της έκτακτης χρησικτη-
σίας, εάν αυτή δεν επιδοθεί στο ελληνικό δηµόσιο µετά τη λήξη
της προθεσµίας συλλογής δηλώσεων.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, σ’ αυτό το σηµείο θέλω να επισηµάνω
ότι θα ήταν πολύ χρήσιµο για την εύρυθµη λειτουργία των κτη-
µατολογικών γραφείων οι προϊστάµενοι αυτών να είναι επιστή-
µονες µε σχετική νοµική κατάρτιση. Αυτό θα συντελέσει ιδιαίτερα
στην εύρυθµη λειτουργία τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα προαναφερθέντα αντι-
λαµβάνεται κανείς πόσο σηµαντική είναι για την πατρίδα η ολο-
κλήρωση του Εθνικού Κτηµατολογίου. Εκτός του ότι αποτελεί
µία διαχρονική ιστορική εκκρεµότητα από τις απαρχές του νεο-
σύστατου ελληνικού κράτους, η ολοκλήρωση των διαδικασιών
του καθιερώνει ένα ασφαλές περιβάλλον διαχείρισης της περι-
ουσίας των συµπολιτών µας που σχετίζεται µε τη γη. Γι’ αυτό και
καλώ όλους σας να υπερψηφίσουµε το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία συνάδελφε.
Παρακαλώ να λάβει το λόγο ο συνάδελφος Βουλευτής Θεσ-

σαλονίκης κ. Γεώργιος Ορφανός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θυµήθηκα µία ιστορία,

όταν είχα µπει στο Πολυτεχνείο, εκεί στις αρχές της δεκαετίας
του 1970, όταν κάναµε για πρώτη φορά γεωδαισία. Αφού µετρού-
σαµε τα οικόπεδα, τους ευρύτερους χώρους και τα χωράφια, λέ-
γαµε «τώρα, αυτά τα στοιχεία πού θα τα συγκεντρώσουµε;». Εκεί
προέκυψε η συζήτηση ότι η Ελλάδα δεν διαθέτει Κτηµατολόγιο.
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Ήταν µία από τις ελάχιστες χώρες της Ευρώπης που δεν είχε
φροντίσει γι’ αυτό. Μάλιστα, ακουγόταν ότι τα Δωδεκάνησα ήταν
πιο ευλογηµένα απ’ αυτήν την άποψη και ότι όλη η υπόλοιπη
χώρα έπρεπε να αποκτήσει Κτηµατολόγιο.

Τέσσερις δεκαετίες µετά, είµαστε σχεδόν στο ξεκίνηµα. Ακού-
στηκε ότι ως προς το 17% των εκτάσεων οι διαδικασίες έχουν
τελειώσει. Άρα, λοιπόν, θεωρώ ότι η προσπάθεια που κάνει το
Υπουργείο να µαζέψει τα κέντρα εξουσίας τα οποία ασχολούνται
µε όλη την υπόθεση είναι σαφώς προς τη θετική κατεύθυνση.
Προς τη σωστή κατεύθυνση είναι και το γεγονός ότι πλέον οι
αποφάσεις θα µπορούν να λαµβάνονται σε ένα µοναδικό χώρο,
µε βασικό στόχο την απλοποίηση και την επιτάχυνση των διαδι-
κασιών. 

Επίσης, ένα στοιχείο το οποίο αφορά κυρίως τον πολίτη και
κατοχυρώνεται είναι η σιγουριά ότι η ιδιοκτησία του είναι πλέον
καταχωρισµένη –«το δικαίωµά του», έτσι ακριβώς αναφέρεται-
και εκ δευτέρου εκείνος ο οποίος θέλει να κάνει µία πράξη, για
παράδειγµα να αγοράσει, έχει κι εκείνος τη σιγουριά ότι εκείνο
που αγοράζει θα είναι δικό του και δεν θα του το διεκδικήσει κά-
ποιος άλλος.

Μ’ αυτή, λοιπόν, την οπτική και µε όλα τα επιχειρήµατα που
ακούστηκαν από τον εισηγητή της παράταξης και τους οµιλητές,
σαφώς, κύριε Υπουργέ, είναι ένα νοµοθέτηµα το οποίο θα βοη-
θήσει πολύ σ’ αυτήν την κατεύθυνση. Βέβαια, καθώς το µελετά
κάποιος αναζητεί όλα τα στοιχεία τα οποία περιέχει. 

Μου έκανε εντύπωση το εξής. Παντού εγκαθιδρύουµε ένα
συγκεκριµένο κέντρο εξουσίας. Μάλιστα, όπως αναφέρει η αι-
τιολογική έκθεση «έχει ως στόχο τον εξορθολογισµό φορέων του
δηµοσίου µε συναφές αντικείµενο και επικαλυπτόµενες δραστη-
ριότητες». Επιδιώκουµε, δηλαδή, από τη µια πλευρά τον περιο-
ρισµό του πλήθους των φορέων και στο δεύτερο κοµµάτι την
αντιµετώπιση του κατακερµατισµού του αντικειµένου. 

Όµως αυτό δεν ταιριάζει µε τη διαδικασία η οποία προβλέπε-
ται στο άρθρο 13, στις µεταβατικές διατάξεις, στην παράγραφο
3. Εκεί αναφέρεται για τους δασικούς χάρτες οι οποίοι έχουν
αναρτηθεί από τη Δασική Υπηρεσία ότι δεν µπαίνουν στη γενική
διαδικασία. Δηλαδή θα έχουµε την ίδια ώρα δυο παράλληλες δια-
δικασίες οι οποίες θα κινούνται. Ενώ στη διαδικασία η οποία
αυτήν τη στιγµή έχει έρθει στη Βουλή για να ψηφίσουµε προβλέ-
πεται ότι η Δασική Υπηρεσία έχει το τετράµηνο, έχει το εξάµηνο,
έχει όλο το χρόνο να δει και να πει την άποψή της, σε αυτήν την
διαδικασία η οποία έχει τελειώσει κι εφόσον έχει πει την άποψή
της, γιατί να µην έρθουν οι χάρτες στην κεντρική δικαιοδοσία,
έτσι όπως είναι, το συνολικό αντικείµενο; Δηλαδή, εκφέρω αν-
τιρρήσεις; Τις αντιρρήσεις θα τις εκφέρουµε στην «ΚΤΗΜΑΤΟ-
ΛΟΓΙΟ Α.Ε.» ή όπως ονοµάζεται. Διότι δεν µπορώ να καταλάβω
αν θα κρατήσουµε παράλληλες διαδικασίες για σαράντα, για πε-
νήντα ή για εξήντα χάρτες, οι οποίοι έχουν αναρτηθεί αυτήν τη
στιγµή, και συγχρόνως τους καινούργιους θα τους φτιάξει το
Κτηµατολόγιο. 

Άρα αυτό το οποίο αναφέρεται στο άρθρο 13 παράγραφος 3
στην τελευταία υποπαράγραφό της είναι το εξής. Λέει: «Οι ανω-
τέρω τροποποιήσεις και συµπληρώσεις του ν. 3889/2010 που ει-
σάγονται µε το άρθρο 7 του παρόντος νόµου δεν εφαρµόζονται
στις περιοχές για τις οποίες ο δασικός χάρτης έχει ήδη αναρτη-
θεί.». Πρέπει να το δείτε ιδιαίτερα σοβαρά, διότι οι διπλές εξου-
σίες πάντα έκαναν ζηµιά σε αυτήν την υπόθεση του
Κτηµατολογίου. 

Άρα έχουµε την άποψη της Δασικής Υπηρεσίας. Δεν θίγεται
πουθενά. Η δική µου πρόταση είναι να διατυπωθεί ότι «εφαρµό-
ζονται και στις περιοχές αυτές οι γενικές διατάξεις που ψηφί-
ζουµε µε το νόµο». 

Έχουµε την άποψη της Δασικής Υπηρεσίας. Από εκεί και πέρα,
οι αντιρρήσεις των πολιτών να υποβάλλονται στην «ΚΤΗΜΑΤΟ-
ΛΟΓΙΟ Α.Ε.» και, από τις επιτροπές οι οποίες κρίνουν τις αντιρ-
ρήσεις σε γενικό επίπεδο, να κριθούν και αυτές. Δεν
καταλαβαίνω γιατί διατηρούµε έναν κατακερµατισµό εξουσίας,
ο οποίος δεν έχει κανέναν ιδιαίτερο λόγο. 

Η δική µου άποψη είναι ότι πρέπει να το δείτε, ακόµα και αν
σήµερα δεν είστε έτοιµος να αποφασίσετε. Πρέπει να το δείτε
πολύ σύντοµα, διότι θα έχουµε τεράστια προβλήµατα σε αυτήν

την κατεύθυνση.
Επίσης, θα ήθελα να τονίσω πως καταλαβαίνω, επειδή είµαι

και µέσα στο χώρο των µηχανικών κι έχοντας δουλέψει, ότι προ-
σπαθούµε να κάνουµε ταχύτατη διαδικασία στο θέµα της οικο-
νοµικής προσφοράς. Όµως, πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν ότι η
τεχνική προσφορά είναι ένα στοιχείο το οποίο πρέπει να το προ-
σµετρούµε, ακόµα και πριν από την οικονοµική προσφορά. Πρέ-
πει να βρούµε έναν τρόπο ώστε αυτός που είναι καλύτερος, να
είναι ο καλύτερος. Εάν τώρα συγκρίνουµε δύο γραφεία που
έχουν δύο τεχνικές προτάσεις, που η µία είναι για δέκα και η
άλλη για πέντε, αυτό πρέπει να λαµβάνεται υπ’ όψιν, δηλαδή η
ποιότητα της δουλειάς. Είναι ένα στοιχείο το οποίο το βάζω για
συζήτηση έστω και σε επόµενη φάση. 

Επίσης, έχουν τεθεί πολύ θετικά -κατά τη δική µου οπτική- οι
προτάσεις των αµίσθων υποθηκοφυλάκων, οι οποίοι έχοντας την
εµπειρία της διατήρησης όλων των δικαιωµάτων των πολιτών και
του τρόπου µε τον οποίο έρχεσαι σε επαφή µαζί τους, έχουν
κάνει ένα σύνολο προτάσεων. 

Η δική µου οπτική είναι ότι θα πρέπει να ληφθούν σοβαρά υπ’
όψιν, διότι ακριβώς το κρίσιµο σηµείο είναι η γέφυρα η οποία θα
στηθεί, για να περάσουµε από τη διαδικασία του υποθηκοφύ-
λακα στη διαδικασία του Κτηµατολογίου. Σε αυτή τη διαδικασία
αυτό το πρώτο δικαίωµα, την πρώτη εγγραφή σε Κτηµατολόγια
τα οποία καθορίζουµε από τώρα, πρέπει να το ξαναδούµε. Έτσι
και αλλιώς, δεν θα γίνει και αύριο το πρωί. Έχουµε το χρόνο να
δούµε αυτήν τη συγκεκριµένη διαδικασία. Όµως και οι προτάσεις
που άκουσα στην επιτροπή και τις µελέτησα λίγο παραπάνω θα
πρέπει κατά τη δική µου οπτική να ληφθούν υπ’ όψιν.

Επίσης, παρά το γεγονός ότι µε τη διαδικασία που προέκυψε
στο ξεκίνηµα της συζητήσεως δεν θα µιλήσουµε για τροπολο-
γίες, θα κάνω µία µικρή αναφορά στην τροπολογία µε γενικό
αριθµό 600 και ειδικό 63, η οποία αφορά το Μητρώο των Ενερ-
γειακών Επιθεωρητών, υπό την έννοια ότι έχουµε µία προθεσµία,
η οποία στις αρχές Οκτωβρίου τελειώνει.

Άρα, εφόσον σήµερα δεν θα έχουµε συζήτηση επί του περιε-
χοµένου, εκείνο το οποίο ζητώ από εσάς στο νοµοσχέδιο το
οποίο µάς έχετε ενηµερώσει ότι θα έρθει και το οποίο αφορά τη
διαδικασία των αυθαιρέτων, είναι να υπάρχει και η θέση του
Υπουργείου για το συγκεκριµένο. Ελπίζω να είναι αυτή την οποία
προτείνουµε εµείς. Όµως και κάποια άλλη η οποία θα είναι λο-
γική θα µπορούσε να γίνει αποδεκτή.

Με αυτό το σκεπτικό, το ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και ελπί-
ζουµε αυτά που ακούστηκαν από όλους τους συναδέλφους να
γίνουν αντικείµενο µελέτης έστω και για επόµενες κινήσεις.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Το λόγο έχει η κ. Ξηροτύρη.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ – ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε,

έχει δηµιουργηθεί ένα πρόβληµα για την περαιτέρω επεξεργασία
και βελτίωση αυτού του νοµοσχεδίου µε το ότι δεν συζητάµε σή-
µερα και τις τροπολογίες αυτές που είναι ακριβώς στην καρδιά
του νοµοσχεδίου και που αφορούν, όπως σας είπα, βελτιώσεις
και δεν αίρουν σε κανένα βαθµό ούτε τις βασικές αρχές του νο-
µοσχεδίου ούτε το σκεπτικό και τους στόχους του.

Έτσι, µε πολύ µεγάλη προσοχή, εµείς –και ιδιαίτερα η κ.
Φούντα ως εισηγήτρια- έχουµε θέσει αυτές τις παρατηρήσεις
µας, κατά τη διαδικασία της συζήτησης στην επιτροπή. Θα µπο-
ρούσαν και κατά τη διαδικασία της δεύτερης ανάγνωσης ορισµέ-
νες από αυτές να είχαν ενσωµατωθεί. Παρ’ όλο που είχαµε
πραγµατικά διαπιστώσει πως, για ορισµένες από αυτές τις πα-
ρατηρήσεις µας, υπήρχε διάθεση να αντιµετωπιστούν, δεν αντι-
µετωπίστηκαν µέχρι τη δεύτερη ανάγνωση και έτσι κατατέθηκαν
και ως τροπολογίες, για να µπορεί να είναι πιο ευκρινείς οι θέσεις
µας σε σχέση µε αυτές τις βελτιώσεις.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι είχατε καιρό, κύριε Υπουργέ, και έχετε
ακόµη και για άλλες βελτιώσεις που ακούστηκαν εδώ και για
άλλες τροπολογίες που είναι στην καρδιά του νοµοσχεδίου να
τις συµπεριλάβετε στις δικές σας διορθώσεις και να δείτε και στο
µέλλον κάποιες άλλες διορθώσεις που πρέπει να γίνουν.

Έχετε ήδη καταθέσει δύο υπουργικές τροπολογίες, τις οποίες
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θα τις συζητήσουµε. Η µία βέβαια δεν αφορά την καρδιά αυτού
του νοµοσχεδίου, έχει πάρα πολλά θέµατα που αφορούν ρυθµί-
σεις πολεοδοµικού ενδιαφέροντος. Βέβαια, τα θέµατα των γενι-
κών πολεοδοµικών σχεδίων, και ιδιαίτερα των ΖΟΕ είναι πάρα
πολύ σηµαντικά και έχουν σχέση µε το Κτηµατολόγιο.

Ήταν µεγάλη η αδυναµία µέχρι τώρα, επί σειρά ετών, το ότι
πραγµατικά δεν έχουν θεσµοθετηθεί αυτές οι ζώνες οικιστικού
ελέγχου. Η µη εφαρµογή δηλαδή, η µη σύνταξη ζωνών οικιστικού
ελέγχου και έγκρισης πραγµατικά αφήνουν ηµιτελή το γενικό πο-
λεοδοµικό σχεδιασµό και γενικότερα αφήνουν θέµατα τα οποία,
αν είχαν ρυθµιστεί, δεν θα είχαµε τις καταπατήσεις αυτές και την
πλήρη αδιαφορία του Έλληνα πολίτη στις πολεοδοµικές ρυθµί-
σεις. Είναι ένα ειδικό εργαλείο, το οποίο πρέπει να ολοκληρωθεί.
Εν πάση περιπτώσει, αυτές θέλουν συζήτηση.

Από την άλλη πλευρά, η δεύτερη τροπολογία αφορά νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις του νοµοσχεδίου. Δεν θα αναφερθώ σε αυτές.
Οι περισσότερες είναι θετικές, γιατί ενσωµατώνουν µέσα και
δικές µας παρατηρήσεις για την ενίσχυση του ελέγχου της «ΚΤΗ-
ΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» και µε την ετήσια έκθεση και µε την παρά-
στασή της δύο φορές στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου
για να µας ενηµερώνει για το έργο το οποίο έχει επιτελέσει και
άλλα θέµατα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ – ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

Υπάρχουν βασικά ζητήµατα µε την καλύτερη λειτουργία των
κτηµατολογικών γραφείων και µε τα θέµατα των υποθηκοφυλά-
κων και αυτά θα έπρεπε να τα είχατε διορθώσει. 

Εµείς -κι εγώ προσωπικά- είχαµε αντιρρήσεις και νοµίζω ότι
αυτό το συζητήσαµε στην επιτροπή και πρέπει να µας απαντή-
σετε σε αυτό το θέµα. Αναγκαστήκαµε να το καταθέσουµε ως
τροπολογία, αλλά κάτι πρέπει να γίνει, το έθεσε και ο συνάδελ-
φος από το ΠΑΣΟΚ, ότι δεν µπορούµε, επειδή έχει αδυναµίες η
διοίκηση, επειδή έχουν αδυναµίες οι επιτροπές ανάθεσης κ.λπ.,
να καταργούµε το ν. 3316 για την ανάθεση των µελετών και, κυ-
ρίως, να µην έχουµε το βασικότερο σταδιο, της αξιολόγησης της
προσφοράς. 

Όταν ο νοµοθέτης θέλει για τις µελέτες αυτού του τύπου να
ισχύει η προσφορότερη για το δηµόσιο συµφέρον προσφορά,
δεν ενσωµατώνει µόνο την οικονοµική προσφορά, ενσωµατώνει
βέβαια και την ορθή αξιολόγηση του δυναµικού, του επιστηµονι-
κού και τεχνικού δυναµικού, του εξοπλισµού, της γνώσης αυτών
των ανθρώπων που έχουν για τα θέµατα αυτά. Αν καταργήσουµε
την τεχνική προσφορά θα διολισθήσουµε τελικά και το ελληνικό
µελετητικό δυναµικό, έχοντας και µια µεγάλη περίοδο κρίσης, θα
υποκατασταθεί στο τέλος από ξένα σχήµατα, τα οποία θα επιλέ-
γονται µόνο µε βάση τη χαµηλότερη προσφορά. Δεν είναι τόσο
απλά τα θέµατα. Και πρέπει αυτό θέµα να το δούµε µόλις ορθο-
ποδήσει και δουλέψει το σύστηµα του Κτηµατολογίου καλύτερα.
Το Κτηµατολόγιο πρέπει να αξιολογεί το επιστηµονικό και τεχνικό
δυναµικό που ζητάει για να κάνει τις µελέτες αυτές.

Υπάρχουν και άλλες πολύ βασικές παρατηρήσεις που έχουµε
κάνει κι ένα πάρα πολύ βασικό θέµα που θέτουµε όσον αφορά
τα θέµατα των γεωχωρικών δεδοµένων που παράγονται ή απο-
τελούν αντικείµενο προµήθειας από το Εθνικό Κτηµατολόγιο και
την καινούργια εταιρεία η οποία έχει συσταθεί. Είναι ένα µεγάλο
θέµα η χρήση των δηµόσιων δεδοµένων της «ΕΚXΑ Α.Ε.» και
αυτήν τη διαδικασία των γεωχωρικών δεδοµένων -που την έχει
στην κυριότητα της η «ΕΚΧΑ Α.Ε.»- πρέπει να την περιφρουρή-
σουµε και να την κάνουµε αποδοτικότερη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Νοµίζω ότι υπάρχουν πάρα πολλές παρατηρήσεις µας, που
πήραν τη µορφή τροπολογιών, αλλά είναι παρατηρήσεις που κα-
τατέθηκαν από την πρώτη µέρα στην επιτροπή και πρέπει να τις
δείτε, κύριε Υπουργέ. 

Επανέρχεται βέβαια το µεγάλο θέµα, που κατά κύριο λόγο
αφορά το Υπουργείο –δεν αφορά το νοµοσχέδιο, αλλά το έχουµε
καταθέσει απ’ όλες τις πτέρυγες πάρα πολλές φορές, τώρα έρ-
χεται µε µια άλλη µορφή- κατάργησης της ΚΥΑ, που περιορίζει
παντελώς, θα έλεγε κανείς, και εξαφανίζει το προσωπικό του
ΙΓΜΕ και έχει µεγάλα προβλήµατα µε την εύρυθµη λειτουργία

του. Και το θέµα δεν είναι ότι δεν συζητάµε τις τροπολογίες ή
δεν το συζητάµε, αλλά είναι κάποια ανοιχτά θέµατα, τα οποία
πρέπει να τα απαντήσουµε και να δώσουµε µια λύση. Ας προ-
σπαθήσουµε σε ορισµένα θέµατα να δώσουµε λύση ή να µας
απαντήσετε γι’ αυτά σήµερα και να µη µείνουµε στην τυπική από
την αρχή δέσµευσή σας –που τη θεωρούµε λανθασµένη- ότι «δεν
συζητάω καµµία τροπολογία». Είναι σαν να µην συζητάµε το νο-
µοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κυρία Ξηροτύρη.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα παρακαλούσα να λάβω το

λόγο, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ναι, κύριε Πρό-

εδρε, θα σας έδινα το λόγο. 
Ορίστε, έχετε το λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, λυπάµαι γιατί

είµαι υποχρεωµένος και το αισθάνοµαι καθήκον µου, όπως όλων
άλλωστε είναι καθήκον εδώ, να προασπιζόµαστε το κύρος αυτού
του Σώµατος, αυτού του θεσµού. 

Εγώ εκτιµώ και την κοινοβουλευτική εµπειρία που ήδη έχει ο
κύριος Υπουργός και όντως το σεβασµό και στο Κοινοβούλιο και
σε όλους µας. Δεν τον χαρακτηρίζει κάτι αρνητικό σ’ αυτά τα ζη-
τήµατα.

Όµως, πρέπει όλοι να καταβάλουµε προσπάθεια να συνειδη-
τοποιήσουµε ότι στην κατάσταση στην οποία βρίσκεται σήµερα
η χώρα, όταν διάφοροι και από µια και από άλλη και παρά άλλη
πλευρά πυροβολούν αορίστως το πολιτικό σύστηµα της χώρας,
ο απλός άνθρωπος δεν ξέρει ποιο είναι το σύστηµα αυτό, τι ση-
µαίνει πολιτικό σύστηµα. Δεν ξέρει ότι στο σύστηµα της Κοινο-
βουλευτικής Δηµοκρατίας, το αντιπροσωπευτικό σύστηµα, ο
βασικός παράγων, χωρίς τον οποίο δεν µπορεί να λειτουργήσει
αυτό το σύστηµα της Αντιπροσωπευτικής Κοινοβουλευτικής Δη-
µοκρατίας, είναι ο λαός. Το Σύνταγµά µας λέει ότι όλες οι εξου-
σίες πηγάζουν από το λαό και υπηρετούν το λαό, αυτό που λέµε
εδώ το δηµόσιο συµφέρον ή την πατρίδα, την ανεξαρτησία µας,
την ακεραιότητά µας, την ευηµερία του λαού, της χώρας.

Εµείς είµεθα κατ’ εξοχήν –κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε,
αφού είµαι και µεγαλύτερός σας ηλικιακά- οι πιο άµεσοι και αυ-
θεντικοί εκφραστές αυτού που λέει το Σύνταγµα «λαϊκή κυριαρ-
χία». Το αν κάποιοι από εµάς είµαστε άξιοι αυτής της τιµής… Δεν
υπάρχει µεγαλύτερη τιµή σε µια δηµοκρατία. Δεν είναι αυτοί που
έχουν τα δισεκατοµµύρια, που χειραγωγούν το λαό, που εκχυ-
δαΐζουν, που δίνουν όποια δείγµατα περισσότερο φθοράς, κατο-
λίσθησης, όλο στο χειρότερο και δεν κοιτάζουν να ανέβει ένα
σκαλοπάτι λίγο πιο πάνω αυτός ο έρηµος τόπος και ο λαός του.
Αυτή η ευθύνη είναι θέµα συνείδησης του καθενός και βέβαια
δυνατότητας του λαού να είναι σε θέση να κρίνει σε ποιο βαθµό
ανταποκρίνεται µε εντιµότητα, µε ευσυνειδησία ο κάθε ένας αν-
τιπρόσωπος του έθνους σ’ αυτήν την αποστολή.

Εδώ πέρα λέγονται πράγµατα τα οποία «µυρίζουν», που τα
λέµε πολλές φορές στο διάδροµο ή ο ένας στο αυτί του άλλου.
Είναι φανερό και είναι και λογικό, είναι σύµφυτο -αν θέλετε- στη
λειτουργία ενός αντιπροσωπευτικού συστήµατος. Διότι µιλώντας
σήµερα στον ελληνικό λαό, ξέρετε πολύ καλά ότι οι πολίτες από
την ηλικία τη δική σας και κάτω δεν έχουν τις εµπειρίες εκείνες
για να ξέρουν τι σηµαίνει το οποιοδήποτε άλλο σύστηµα που
αναγνωρίζει εκ προοιµίου τη σοφία, τη δύναµη, το δικαίωµα στον
οποιονδήποτε έναν να καθορίζει από εκεί και πέρα την πορεία
και το ρόλο των πάντων. 

Πες στον απλό άνθρωπο, στο νέο αυτόν που νοµίζει ότι τα
πάντα είναι ζήτηµα σωµατικής ή οικονοµικής ισχύος και κοιτάζει
τους µυς ή πώς θα τα οικονοµήσει περισσότερο: «Κλείσε τη µύτη
σου, κλείσε το στόµα σου. Πόση ώρα νοµίζεις ότι θα ζήσεις;».
Είναι αυτό που λέω εγώ στα παιδιά που έρχονται τόσα χρόνια
εδώ και τους δίνω να καταλάβουν τι είναι αυτό το κτήριο. Δεν
είναι κάποιο µοναστήρι της βυζαντινής περιόδου. 

Η Βουλή, λοιπόν, πρέπει αρθεί στο ύψος της, ώστε να λειτουρ-
γεί σύµφωνα µε το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της. Εγώ θα
έλεγα εδώ αν ήµουν και συζητείτο η τροπολογία αυτή, ότι η δη-
µοκρατία δεν είναι αλά καρτ. Δηλαδή, δεν θα θυµόµαστε το δη-
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µόσιο συµφέρον κάθε φορά που εµείς το εκλαµβάνουµε µε τη
µία ή µε την άλλη µορφή. Μόνο αν λειτουργήσουµε µέσα στους
κανόνες, µπορούµε να το υπηρετήσουµε καλύτερα, λογικά, αλλά
δεν σηµαίνει και ορθά. 

Μπορεί να πει ο οποιοσδήποτε εδώ: «Κύριε Κακλαµάνη, αφού
έρχεται η Κυβέρνηση και περνάει νόµους, πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου, διατάξεις, τροπολογίες της τελευταίας στιγµής,
άρα παραβιάζει αυτούς τους κανόνες που µας λες τόσα χρόνια
κι εγώ, λοιπόν, ως Βουλευτής ή ως κόµµα θέλω να τους παρα-
βιάσω και καταθέτω µια τροπολογία άσχετη.».

Όταν το Κοινοβούλιο «καταπίνει» τόσα άσχετα πράγµατα σε
νοµοσχέδια κ.λπ., είναι επόµενο από εκεί και πέρα να συµβαίνει
αυτό. Έτσι φθείρονται οι θεσµοί. Θα µου πείτε ότι τα γενόµενα
ουκ απογίγνονται. Εντάξει, την επόµενη φορά να µην το κάνουµε.

Θέλω να πω στη συνέχεια αυτών που είπε η κ. Ξηροτύρη-Αι-
κατερινάρη ότι η Βουλή ψηφίζει, συζητά µε εισήγηση της Κυβέρ-
νησης, του κάθε Υπουργού και αποφασίζει. Από το 1974 µέχρι
το 1982-1983 -για να είµαι ειλικρινής- που άρχισε η κυβέρνηση η
δική µας, ερχόταν ο Υπουργός και έλεγε «δέχοµαι αυτό» ή «δεν
δέχοµαι το άλλο». Αυτό συνέβαινε. Αυτό όµως δεν τιµά ούτε την
κυβέρνηση. Διότι µια δηµοκρατική Κυβέρνηση, ένας δηµοκρατι-
κός Υπουργός –όπως είστε εσείς- δεν τον τιµά ιδιαίτερα να πει
«δέχοµαι» ή «δεν δέχοµαι». Συγχωρήστε µε γι’ αυτό που λέω,
αλλά, αφού το λέω µε ειλικρίνεια, πρέπει έτσι να το δεχθείτε. 

Θα µου πείτε «ναι, αλλά ξέρετε, κύριε Κακλαµάνη, αρχίζει µετά
ο καθένας και λέει εκείνο ή το άλλο ή µαζεύεται µία οµάδα Βου-
λευτών που πιέζει και επιµένει να περάσει εκείνο ή το άλλο». Ναι,
εκεί θα έχετε δίκιο, αλλά ο Υπουργός θα πρέπει να πει «κοιτάξτε,
εγώ δεν θα συµφωνήσω. Εσείς είστε η Βουλή, αποφασίστε. Όταν
θα φέρω εγώ να εισηγηθώ στο σύνολο το νοµοσχέδιο, αυτήν τη
διάταξη που θα ψηφίσετε –ενώ εγώ υπεύθυνα σας λέω ότι είναι
λάθος- θα την αποσύρω, αλλιώς θα αποσύρω όλο το νοµοσχέδιό
µου».

Αυτό το δικαίωµα και το καθήκον -γιατί η Βουλή µπορεί να
κάνει λάθος, να ψηφίσει κάτι εν θερµώ- το έχετε από το Σύν-
ταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής.

Κακώς, λοιπόν, δεν συζητήθηκαν οι τροπολογίες. Θα εδίδετο
η δυνατότητα στον καθένα επιτέλους να τοποθετηθεί υπεύθυνα
στο τι εισάγεται, τι συζητείται, τι ψηφίζεται. 

Κλείνοντας την οµιλία µου, θα ήθελα να σας παρακαλέσω σε
κάτι ακόµα. Έχουµε αυτήν την κακή συνήθεια, αφού γίνεται µια
συζήτηση και φθάνουµε προς το τέλος -όπως συµβαίνει τώρα-
ότι µένουν πέντε, έξι Βουλευτές. Τι νόηµα θα έχει αν σηκωθείτε,
κύριε Υπουργέ, και πείτε ότι «κάνω αυτές τις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις», οι οποίες, όπως ξέρετε, κατά κανόνα –όχι κάποιες
φορές- δεν είναι νοµοτεχνικές, αλλά είναι ουσιαστικές. 

Όπως λέω και σε πολλούς Υπουργούς, έτσι φθείρουµε κάτι
καλό που πάει να γίνει, όπως, για παράδειγµα, το πρόγραµµα για
την ηλεκτρονική διενέργεια των διαγωνισµών του δηµοσίου, που
είναι ένα πολύ σηµαντικό έργο αυτής της Κυβέρνησης. Δυστυ-
χώς, επικαλύφθηκε από τα µικρά και τα µικρότερα πραγµατάκια
που εδώ συζητούντο. 

Στην εισηγητική έκθεση πολύ σωστά λέτε, γιατί να υπάρχει και
το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου -που ουσιαστικά παρακο-
λουθεί και κάνει τη γενική πολιτική- και η εταιρεία, που επο-
πτεύονται από τον Υπουργό. Αυτά να µαζευτούν. Πολύ σωστά.
Δείτε από εκεί και πέρα τι παρενέργειες µπορεί να δηµιουργη-
θούν. Και εγώ είχα εισηγηθεί εδώ το 1987 το ν.1730 για τον ενιαίο
φορέα της ΕΡΤ, διότι η ΕΡΤ2 συνέχιζε να είναι σαν την ΥΕΝΕΔ.
Από εκεί και πέρα δηµιουργούνται διάφορες παρενέργειες και
βλέπετε ότι τις βρίσκουµε και τώρα εδώ. 

Βλέπω, λοιπόν, στην έκθεση του Επιστηµονικού Συµβουλίου.
Δεν είναι δυνατόν να παίξουµε µε τη λειτουργία των κτηµατολο-
γικών γραφείων. Αυτά είναι το µέλλον. Αν το 1987 η κοινή τότε
απόφαση, που την υπέγραψα εγώ ως Υπουργός Δικαιοσύνης και
ο µακαρίτης ο Κουλουµπής ως Υπουργός Δηµοσίων Έργων, είχε
µια ισοστάθµιση µεταξύ νοµικών και τεχνικών επιστηµόνων, ίσως
δεν θα περνούσαν άλλα είκοσι πέντε χρόνια χωρίς να έχουµε τε-
λικά Κτηµατολόγιο. Μην κάνετε, λοιπόν, το λάθος -να µην επιµεί-
νετε αν το σκέφτεστε αυτό, σας παρακαλώ- ώστε οι επικεφαλής,
οι προϊστάµενοι των κτηµατολογικών γραφείων να είναι οποιου-

δήποτε άλλου κλάδου πλην αυτού που µέχρι τώρα η νοµοθεσία
προβλέπει. Και είναι ένα καλό σηµείο σε όλο αυτό το χάος του
Κτηµατολογίου.

Σε ό,τι αφορά στις µελέτες, να επιµείνετε µόνο στην οικονο-
µική µελέτη, στον οικονοµικό παράγοντα, ώστε να µην υπάρχει
δυνατότητα κάποιος που δίνει ακριβότερα να περνάει, διότι κά-
ποιοι θα κρίνουν είτε στο ένα πενήντα είτε στο ένα εκατό ότι κάτι
άλλο είναι. 

Το µόνο που µπορείτε να κάνετε είναι να πείτε ότι έπειτα από
έξι µήνες η εταιρεία τον καλεί, όπως ο ιδιοκτήτης ενός έργου
καλεί τον εργολάβο και του λέει: «ρε, φίλε, µέχρι πού έχεις προ-
χωρήσει; Έχεις κάνει θεµέλια; Έχεις ρίξει µπετά;». Για να µην
«πετάνε» διάφοροι, όπως κάνουν στους διαγωνισµούς των δη-
µοσίων έργων, µια µικρή προσφορά και ύστερα να έρχονται και
να λένε «δεν µπορώ, βελτιώστε µου, δώστε µου αλλαγές» κ.λπ..

Άρα µην επιµείνετε σ’ αυτήν την αλλαγή για τα κτηµατολογικά
γραφεία. Δείτε το θέµα της µελέτης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι
η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Εν-
σωµάτωση της Οδηγίας 2011/16/ΕΕ, ρύθµιση θεµάτων της
Ε.Λ.Τ.Ε., αναµόρφωση Οργανισµού του Ν.Σ.Κ. και άλλες διατά-
ξεις». 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο. 
Θα είναι µια πολύ σύντοµη παρέµβαση. Θα εστιάζει µόνο στο

σηµείο που έθεσε και ο κύριος Πρόεδρος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, έχετε

το λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να λάβετε υπ’ όψιν ότι η αλήθεια

είναι ότι η δουλειά που γίνεται στη συγκεκριµένη θέση στους
υπευθύνους σε µεγάλο βαθµό είναι µια νοµική εργασία. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Στους προϊσταµένους.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Στους προϊσταµένους. Είναι µια νο-

µική εργασία. Μ’ αυτήν την έννοια διευκολύνεται το τελικό προ-
ϊόν που παράγεται από πλευράς διοικητικής αποφάσεως, αν είναι
ένας άνθρωπος που έχει αντίληψη των νοµικών ζητηµάτων. Γλι-
τώνουµε από τέτοιου είδους σφάλµατα πολύ χρόνο και πολύ
χρήµα, γιατί εν συνεχεία οι διορθώσεις είναι µια διαδικασία για
την οποία πάλι θέλουµε δικαστική απόφαση. Είναι επίπονη και
χρονοβόρος η διαδικασία και έχει κόστος για τους πολίτες. Ένας
νοµικός σε αυτήν τη θέση ουσιαστικά προστατεύει τον πολίτη
από τυχόν αβλεψίες. 

Εγώ θα συµφωνήσω και στο δεύτερο σηµείο της συγκεκριµέ-
νης παρέµβασης του κυρίου Προέδρου. Είναι κάτι που µας είχε
απασχολήσει τότε και στο Υπουργείο Υποδοµών. Είναι το ζήτηµα
του πώς µπορούµε να συντµήσουµε τους χρόνους και να είµαστε
πιο αποτελεσµατικοί στη διαδικασία της εκπόνησης των µελετών
του Κτηµατολογίου. 

Πρώτα έπρεπε να φτιαχτεί ο τεχνικός φάκελος, να τον δούµε
και να πάµε σε µια αξιολόγηση των προσφορών. Στο µεταξύ µε-
σολαβούσαν χρόνοι ενστάσεων και αντιρρήσεων. Όλο αυτό εί-
χαµε υπολογίσει ότι για να καταλήξει µπορεί να ήθελε ενάµιση
χρόνο, ίσως και δυο χρόνια, σε συνολική διάρκεια. 

Ο βασικός τρόπος που είχαµε σκεφθεί τότε ήταν να αφαιρέ-
σουµε αυτήν την περίφηµη τεχνική προσφορά. Γιατί; Διότι θα
φωνάξουν οι µηχανικοί οι οποίοι φώναζαν, γιατί αυτοί φώναζαν.
Εδώ όταν το είχαµε εξετάσει, γιατί δεν το είχαµε αφήσει έτσι, εί-
χαµε προσπαθήσει να δούµε ποια είναι η προστιθέµενη αξία σε
αυτήν την τεχνική µελέτη. Η απάντηση, µε συγχωρείτε, αλλά είναι
πως είναι απολύτως τυποποιηµένες. Δεν έχουν κάτι ιδιαίτερο. 

Δεν µπορώ, δηλαδή, να πω ότι έχουµε ένα σύνθετο έργο,
κυρία Πρόεδρε, που απαιτεί πράγµατι τεχνικές µελέτες, γιατί
υπάρχουν διαφοροποιήσεις στον τρόπο µε τον οποίο συντάσ-
σονται. Εδώ οι κτηµατογραφήσεις ουσιαστικά είναι ένα τυπικό
πράγµα, είναι ένας µπούσουλας. Όλοι το ίδιο λένε, όλοι το ίδιο
κάνουν, όλες οι µελέτες είναι σχεδόν πανοµοιότυπες και απλώς
είναι ένα ενδιάµεσο στάδιο. Εγώ καταλαβαίνω ότι είναι µια ύλη
για τους µηχανικούς, αλλά δεν νοµίζω ότι θα νοµοθετήσουµε στη
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λογική να παράγουµε ύλη για το άλφα ή το βήτα επάγγελµα.
Πρέπει να µειώσουµε τους χρόνους και εποµένως, από αυτήν

την πλευρά, είναι απολύτως ορθή η παρέµβαση που κάνετε, η
έµφαση που πρέπει να δοθεί στην οικονοµική προσφορά και να
µείνουµε εκεί.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο

για δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Τσού-

καλη, θα πάρετε το λόγο έτσι και αλλιώς µετά τον Υπουργό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Δύο λεπτά µόνο και να κλείσει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τώρα θέλετε

να µιλήσετε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ναι, γιατί θέλω να απαντήσει µετά

ο κύριος Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το λόγο έχει ο

κ. Τσούκαλης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Θέλω να κάνω απλώς µια αναφορά,

κύριε Υπουργέ. Το νοµοσχέδιο που εισάγετε είναι πολύ καλό.
Αδικήθηκε από τη διαχείριση και, θα µου επιτρέψετε να πω, και
από τη συγκυρία αλλά και από την κακή διαχείριση ενός θέµατος
το οποίο θα έπρεπε να έχει λήξει αµέσως και, αν µάλιστα κάποιες
από τις τροπολογίες-βελτιώσεις ενσωµατώνονταν στο νοµοσχέ-
διο, θα γινόταν πραγµατικά ολοκληρωµένο.

Είναι άχαρο για εµένα, κυρία Πρόεδρε, να επαναφέρω το ίδιο
αίτηµα που ανέφερε ο κ. Βορίδης, µε την έννοια ότι θα προτι-
µούσα το αίτηµα να το καταθέτει ένας µη νοµικός, γιατί δεν θέλω
να φανεί ότι υπερασπίζοµαι τη συντεχνία µου. 

Λέω απλώς το εξής, κύριε Υπουργέ. Σε µια φάση όπου όλη
αυτή η εξέλιξη είναι µεταβατική, δηλαδή τη στιγµή που δεν µπο-
ρεί να λειτουργήσει αυτοµατοποιηµένο το σύστηµα και οι διορ-
θώσεις θα είναι συνεχείς, για την ασφάλεια δικαίου και µόνο γι’
αυτό, πρέπει να είναι νοµικός αυτός ο οποίος θα είναι προϊστά-
µενος κτηµατολογικού γραφείου. 

Όταν ολοκληρωθεί το σύστηµα και πλέον θα λειτουργεί πλή-
ρως, σας λέω εκ των προτέρων ότι δεν θα µας ενοχλούσε καθό-
λου και ίσως θα έπρεπε να είναι και ένας τοπογράφος, ένας
µηχανικός ή και ένας οικονοµολόγος ακόµα, αλλά το να οριστεί
τώρα ως προϊστάµενος κάποιος ο οποίος δεν έχει την εξειδικευ-
µένη γνώση για τις διορθώσεις και για τη βοήθεια που πρέπει να
προσφέρει στον πολίτη, νοµίζω ότι θα είναι σοβαρό σφάλµα. Γι’
αυτό δείτε το προς αυτή την κατεύθυνση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Τσούκαλη.
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρία Πρόεδρε,
θα ήθελα, σας παρακαλώ, περισσότερο χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τον έχετε,
κύριε Υπουργέ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ.

Θα ήθελα αρκετά περισσότερο χρόνο, γιατί νοµίζω, όπως ο κ.
Τσούκαλης εύστοχα παρατήρησε, ότι το νοµοσχέδιο αυτό για
πολλούς λόγους ενδεχοµένως να αδικήθηκε από τη συγκυρία,
από τη διαδικασία, γενικότερα από τη διαχείριση, όπως είπε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Από τη διαδικασία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Και από τη διαδι-
κασία, κύριε Πρόεδρε, όπως πολύ σωστά λέτε. Και άκουσα µε
µεγάλη προσοχή και συµφωνώ µε όλα όσα είπατε στην τοποθέ-
τησή σας.

Επίσης, ήταν πολύ εύστοχες οι παρατηρήσεις πολλών από
τους συναδέλφους και οφείλω να πω ότι ιδιαίτερα οι παρατηρή-
σεις των συναδέλφων που τέθηκαν τελευταία, άρα συµπεριλαµ-
βανοµένης και της κ. Φούντα, νοµίζω ότι καλύπτονται σε ένα
µεγάλο βαθµό από τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που θα διανεµη-
θούν εντός ολίγου, για να µπορέσουµε να έχουµε και µια άµεση
βελτίωση της προσπάθειας.

Να µπω κατευθείαν στο θέµα. Δεν ξέρω αν θα είναι άχαρο,
αλλά το θεωρώ χρέος µου, γιατί νιώθω πραγµατικά τιµή που µου
έτυχε η ευθύνη να δουλέψουµε συστηµατικά µαζί µε τους συ-
νεργάτες, τις υπηρεσίες του Υπουργείου και µε τη συµβολή όλων
των συναδέλφων. 

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να κάνω µία προσωπική ανα-
φορά σε εσάς. Παρακολουθώ, και προτού µπω στη Βουλή, τον
αγώνα που κάνετε για θέµατα ηθικής καθώς και καταπολέµησης
της αδιαφάνειας. Βλέπω πόσο έντονα µιλάτε -κι εσείς αλλά και
πολλοί άλλοι- για την ανάγκη συνεργασίας των υγιών δυνάµεων,
ώστε να έχουµε ένα τελικό αποτέλεσµα, για το γεγονός ότι εµείς
εδώ αποτελούµε ή οφείλουµε να αποτελούµε ένα υπόδειγµα
προς την κοινωνία, κάτι που βγαίνει όχι µονάχα µε τον τρόπο που
νοµοθετούµε αλλά µε την εν γένει συµπεριφορά µας, όχι µονάχα
την κοινοβουλευτική αλλά και την κοινωνική, θα έλεγα, ακόµα. 

Οφείλω να εξάρω εδώ –και λυπούµαι που κατέληξε έτσι η συ-
ζήτηση στην Ολοµέλεια της Βουλής- και να υπογραµµίσω τη συ-
νεισφορά όλων των συναδέλφων -πολλοί εκ των οποίων
αποχώρησαν από τη Βουλή πριν από λίγο- κατά τη διάρκεια της
συζήτησης στις επιτροπές. Πραγµατικά και µε τη δεξιότητα του
Προέδρου κ. Βλάχου και του Αντιπροέδρου κ. Δριβελέγκα έγιναν
πάρα πολύ καλές συζητήσεις. Υπήρχε πολύ εποικοδοµητική συ-
νεργασία και τέθηκαν πάρα πολλές προτάσεις. Ενδυναµώθηκε
έτσι αυτή η νοµοθετική προσπάθεια, η έντονα µεταρρυθµιστική
αυτή προσπάθεια που αφορά το Κτηµατολόγιο. Υπήρχε µία θε-
τική συµβολή από πάρα πολλούς συναδέλφους. 

Έτσι, οφείλω -και κλείνω εδώ πέρα- να πω ότι µε την ολοκλή-
ρωση της συζήτησης εδώ, στην Ολοµέλεια, δυστυχώς αδικείται
η µεγάλη προσπάθεια πολλών συναδέλφων. Προσπαθώ να συγ-
κεντρώσω και να συγκεράσω όλα τα θετικά στοιχεία τα οποία τέ-
θηκαν από τις εισηγήσεις. Νιώθω πραγµατικά πώς αισθάνονται
οι συνάδελφοι, που µε τις τροπολογίες που έθεσαν θα µπορού-
σαν να συνεισφέρουν -και µάλιστα θετικά- στο µέτρο του δυνα-
τού. Ακόµα κι αυτήν τη στιγµή προσπαθώ να κάνω κάτι γι’ αυτό.

Δεσµεύοµαι ότι αντικείµενα των τροπολογιών που ακριβώς
λύνουν ζητήµατα που απασχολούν χιλιάδες συµπολίτες µας και
δίνουν διέξοδο σε οµηρία πολλών συµπολιτών µας -κυρίως όσον
αφορά τα ζητήµατα ρύθµισης χώρου- θα αποτελέσουν αντικεί-
µενο έντονης επεξεργασίας και συζήτησης µέσα στην επιτροπή.

Θα ήθελα να κάνω και µία πρόταση στο πνεύµα στο οποίο µι-
λήσατε και µιλάτε πάντα, κύριε Πρόεδρε. Συγγνώµη που αναφέ-
ροµαι δεύτερη φορά προσωπικά σε εσάς. 

Υπάρχουν ζητήµατα που πάρα πολλοί συνάδελφοι τα θέτουν
στην ελληνική Βουλή, ακριβώς γιατί λαµβάνουν τον πόνο, τον
καηµό, την ταλαιπωρία συµπολιτών τους από προβλήµατα από
τα οποία ταλαιπωρούνται για δεκάδες χρόνια σε συγκεκριµένες
περιοχές. 

Νιώθω ότι είναι σωστό –κι αυτό, αν θέλετε, είναι µία πρωτο-
βουλία και µία πρόταση που κάνω- να αξιοποιήσουµε την εµπει-
ρία πολλών συναδέλφων που έχουν συγκεκριµένα προβλήµατα
σε έναν οικισµό άλφα στην άλφα περιοχή, σε ένα νοµό συγκε-
κριµένο, σε µία περιοχή της Ελλάδας. Όµως να µη λύσουµε ένα
πρόβληµα σηµειακά και τοπικά. Θεωρώ ότι θα ήταν καλό να συγ-
κεράσουµε και να αξιοποιήσουµε την εµπειρία των συναδέλφων
και να κάνουµε µία και δύο συζητήσεις στην αρµόδια επιτροπή,
όπου θα θέσουµε τα νοµικά προβλήµατα, τα συνταγµατικά προ-
βλήµατα, τα πρακτικά προβλήµατα, τα διοικητικά προβλήµατα. 

Με αυτόν τον τρόπο θα µπορέσουµε να βοηθήσουµε την Κυ-
βέρνηση –την οποία εκπροσωπώ εγώ αυτήν τη στιγµή- για να δια-
µορφώσουµε από κοινού –όσο παράξενο κι αν ακούγεται αυτό
στο ελληνικό Κοινοβούλιο, γιατί όχι από όλες τις πτέρυγες- µία
πολιτική, µία νοµοθεσία, η οποία θα λύνει τέτοιου είδους ζητή-
µατα µε τη µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση. 

Όπως ειπώθηκε προηγουµένως, ο καθένας είναι υπεύθυνος
για το δικό του τρόπο σκέψης και τη συνείδησή του. Θα ήταν
όµως προτιµότερο να πάρουµε την εµπειρία για το πρόβληµα
που υπάρχει στην Αττική, για το πρόβληµα που υπάρχει στη Θεσ-
σαλονίκη, στη Θεσσαλία. Να δούµε ποια είναι τα δοµικά προβλή-
µατα τα οποία θα µπορούσαν να αποτελέσουν πρώτη ύλη, για
να πάρουµε µία νοµοθετική πρωτοβουλία που θα λύσει διοικη-
τικά, νοµικά, συνταγµατικά θέµατα στο µέγιστο δυνατό βαθµό.
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Να έρθουµε να επιλύσουµε, έτσι, τα προβλήµατα µε οριζόντιες
πολιτικές και όχι σηµειακές, που δηµιουργούν, αν θέλετε, και κα-
χυποψία. Να µπορέσουµε, δηλαδή, να κάνουµε µία τέτοια προ-
σπάθεια. 

Αυτή είναι µία πρόταση -την οποία θέτω εδώ, ενώπιόν σας-
ώστε τον Σεπτέµβριο, πρώτα ο Θεός, να γίνει µία άτυπη συνάν-
τηση, κάτι αντίστοιχο µε αυτό που κάναµε µε τα αυθαίρετα, που
από µηδενική βάση θέσαµε τα θέµατα, για να µπορέσουµε να
πάµε σε µία άλλη πολιτική. 

Θα αναφερθώ στο νοµοσχέδιο, όπου έγινε αναλυτική συζή-
τηση. Εγώ θα ήθελα να κάνω µία ανάλυση, παρ’ όλο που µπορεί
να σας κουράσω, αλλά θέλω να αναφερθώ στα άρθρα, γιατί νο-
µίζω ότι θα αδικήσουµε αυτήν τη µεταρρυθµιστική τοµή, αν σε
πέντε, σε δέκα λεπτά -και λόγω του γεγονότος και λόγω του ότι
δεν υπάρχει πίεση- πούµε δυο λόγια για να τελειώνουµε γρή-
γορα. Δεν είναι αυτός ο τρόπος µε τον οποίο αντιλαµβάνοµαι
εγώ τη θεσµική µου τοποθέτηση εδώ. Ακόµα κι ένας Βουλευτής
να ήταν στο έδρανο, εγώ υποχρεούµαι θεσµικά να παρουσιάσω
και να αιτιολογήσω αυτό το νοµοθέτηµα. Οφείλω να αιτιολο-
γήσω, ακόµα κι αν δεν είναι κάποιοι συνάδελφοι να µε πιέσουν,
για παράδειγµα, γιατί κάνω αυτήν την τροπολογία, να εξηγήσω
την υπουργική τροπολογία ή γιατί ακριβώς γίνεται αυτό και τι
προβλήµατα λύνει. 

Έτσι, λοιπόν, θα ήθελα να µπω κατευθείαν στην ουσία, να µη
χαραµίσω άλλο χρόνο και να πω τα εξής.

Σ’ ό,τι αφορά τη συγχώνευση του ΟΚΧΕ στο άρθρο 1 -απαν-
τώντας και σε θέµατα που τέθηκαν ακόµα και από Βουλευτές οι
οποίοι δεν βρίσκονται εδώ γιατί το επέλεξαν- είναι απολύτως δια-
σφαλισµένος ο δηµόσιος χαρακτήρας του νέου ενιαίου οργανι-
σµού και µάλιστα µε ακόµη µεγαλύτερη αξιοπιστία, καθώς οι
αρµοδιότητες για το πλαίσιο διαχείρισης των γεωχωρικών πλη-
ροφοριών διατηρούνται στο ΥΠΕΚΑ και όχι µόνο. Οι κανονιστικές
αρµοδιότητες του ΟΚΧΕ στο εξής ασκούνται αρµοδίως από τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
συµπεριλαµβανοµένων εκείνων που αφορούν στη σύνταξη και
λειτουργία του Κτηµατολογίου. 

Έθεσα το εξής ερώτηµα και στην επιτροπή: Τι διασφαλίζει πε-
ρισσότερο τα δηµόσια χαρακτηριστικά; Ένα διοικητικό συµβού-
λιο ή ο Υπουργός, που ελέγχεται από τη Βουλή που ασκεί
δηµόσια εξουσία µαζί µε τις υπηρεσίες του Υπουργείου; Οι απο-
φάσεις ενός διοικητικού συµβουλίου ή οι υπουργικές αποφάσεις
και η συνολική δράση όλων των Υπουργείων;

Αναφέρθηκα και στην επιτροπή σε µια σειρά συγκεκριµένων
αρµοδιοτήτων που έχει ο Υπουργός ΠΕΚΑ. Θα αναφέρω µόνο
δύο, που είναι σηµαντικές. Ο Υπουργός ΠΕΚΑ, ως αρµόδιος φο-
ρέας για την ανάπτυξη και λειτουργία της Εθνικής Υποδοµής Γε-
ωχωρικών Πληροφοριών, παρακολουθεί την ανάπτυξη και τη
λειτουργία της Εθνικής Υποδοµής Γεωχωρικών Πληροφοριών και
αποτελεί σηµείο επαφής για αυτά µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και µε δηµόσιες αρχές και µε τρίτους επί µονίµου βάσεως. Και
σύµφωνα µε την απόφαση 442/2009 επίσης αποτελεί σηµείο επα-
φής προς την Ευρωπαϊκή Ένωση για θέµατα που αφορούν στην
εφαρµογή της οδηγίας 2007/2. Τέλος, σχεδιάζει, διαχειρίζεται
και εποπτεύει την Εθνική Πύλη Γεωχωρικών Πληροφοριών. Έχει,
λοιπόν, µια σειρά τέτοιων αρµοδιοτήτων που διασφαλίζει από-
λυτα το δηµόσιο χαρακτήρα.

Στο άρθρο 2 προβλέπονται οι τροποποιήσεις σχετικά µε τη λει-
τουργία του Κτηµατολογίου προς την κατεύθυνση του εκσυγχρο-
νισµού, της επιτάχυνσης και της απλοποίησης των συναλλαγών
για τον πολίτη, αλλά και προστατεύεται η δηµόσια περιουσία. 

Ποια είναι η ουσία του άρθρου αυτού για τον πολίτη; Είναι η
ηλεκτρονική διαδικασία και η µείωση του κόστους. Δεν απαιτείται
η επιτόπια παρουσία του συναλλασσόµενου για να κάνει οποι-
αδήποτε συναλλαγή σχετικά µε το ακίνητό του. Θα µπορεί από
τον τόπο κατοικίας του να κάνει υποβολή αιτηµάτων εγγραφής
πράξεων αλλά και έκδοση πιστοποιητικών από τα κτηµατολογικά
γραφεία ηλεκτρονικά.

Επίσης απλοποιούνται οι διαδικασίες διόρθωσης των κτηµα-
τολογικών εγγραφών στα κτηµατολογικά γραφεία. Για να διευ-
κολυνθούν οι πολίτες να ασκήσουν τα δικαιώµατά τους,
επιµηκύνεται η προθεσµία διόρθωσης των αρχικών κτηµατολο-

γικών εγγραφών για τους δικαιούχους ακινήτων σε περιοχές που
είχαν κηρυχτεί υπό κτηµατογράφηση µε παλιά προγράµµατα
κτηµατογράφησης κατά τα έτη ’97 – ’99. Επίσης, η εξωδικαστική
διόρθωση των κτηµατολογικών εγγραφών απαλλάσσεται από
οποιοδήποτε τέλος.

Ποια είναι η ουσία του άρθρου για το δηµόσιο; Σ’ ό,τι αφορά
στην προάσπιση των συµφερόντων του ελληνικού δηµοσίου και
ειδικά στις δίκες για τη διόρθωση των κτηµατολογικών εγγρα-
φών, προβλέπεται ότι εξαιρετικά και µόνο για τις περιπτώσεις
όπου πρόκειται για διόρθωση αρχικών εγγραφών σε ακίνητο µε
την ένδειξη «αγνώστου ιδιοκτήτη», που ο δικαιούχος αυτών επι-
καλείται ως τίτλο κτήσης την έκτακτη χρησικτησία, δεν θα ακο-
λουθηθεί η απλή διαδικασία της εκούσιας, αλλά θα πρέπει να
αντιδικήσει µε το ελληνικό δηµόσιο, να κάνει τακτική αγωγή.

Όσον αφορά το άρθρο 3, επιτρέψτε µου να πω ότι είναι µια
άλλη µεγάλη τοµή. Για να προστατεύονται εξίσου το δηµόσιο
συµφέρον και τα ατοµικά δικαιώµατα, όπως αρµόζει σε µια σύγ-
χρονη δηµοκρατία, το δηµόσιο καλείται να διασφαλίσει τόσο τα
δικαιώµατά του, όσο και τα δικαιώµατα κάθε πολίτη. Δεν είναι
πια παρατηρητής, αλλά συµµετέχει µε υποχρεώσεις στη διαδι-
κασία κτηµατογράφησης. 

Τι όφελος, όµως, υπάρχει από την υποχρεωτική αυτή συµµε-
τοχή του δηµοσίου στη διαδικασία της κτηµατογράφησης µε την
υποβολή δήλωσης και ένστασης; 

Πρώτον, ωφελείται το ελληνικό δηµόσιο γιατί εξασφαλίζεται
για πρώτη φορά η πλήρης καταγραφή της δηµόσιας περιουσίας
ώστε να είναι δυνατή η ανάδειξη και εποµένως και η αξιοποίησή
της.

Δεύτερον, ωφελούνται οι πολίτες αφού δηµιουργείται ασφα-
λές περιβάλλον σχετικά µε τη γη χωρίς αβεβαιότητες από πιθα-
νές διεκδικήσεις από µέρους του ελληνικού δηµοσίου σε
οποιαδήποτε φάση της κτηµατογράφησης.

Τρίτον, ωφελείται και το έργο της κτηµατογράφησης όλης της
χώρας εντός χρονοδιαγραµµάτων αφού η συµµετοχή του ελλη-
νικού δηµοσίου είναι υποχρεωτικά οργανωµένη λόγω συγκεκρι-
µένων προθεσµιών που έχουν τεθεί για την υποβολή δηλώσεων
και ενστάσεων.

Στο άρθρο αυτό είναι εξαιρετικά σηµαντική, επίσης, η πρό-
βλεψη για δήλωση επί δασών και δασικών εκτάσεων της Διεύ-
θυνσης Δασών, καθώς ο πολίτης δεν θα βρίσκεται πλέον ενώπιον
δυσάρεστων και δαπανηρών εκπλήξεων εις βάρος του από ενέρ-
γειες της διοίκησης σχετικά µε πράξεις που η ίδια η διοίκηση είχε
εγκρίνει.

Να τονίσω και δύο άλλα σηµεία: 
Πρώτον, µε τη ρύθµιση που αφορά στην επεξεργασία της δή-

λωσης της Διεύθυνσης Δασών, αντιµετωπίζονται δυσεπίλυτα για
τον πολίτη, ζητήµατα που µπλοκάρουν την αξιοποίηση της ιδιο-
κτησίας του, που ανακύπτουν από τη σύνταξη των δασικών χαρ-
τών και τη σύνταξη του Κτηµατολογίου. Είναι πάρα πολλές αυτές
οι περιπτώσεις. Συγκεκριµένα, από την επεξεργασία της δήλω-
σης Διεύθυνσης Δασών στη βορειοανατολική Αττική, προέκυψε
ότι επηρεάζονται περίπου τριάµισι χιλιάδες γεωτεµάχια.

Δεύτερον, µε το άρθρο αυτό και πέρα από τις ρυθµίσεις εκ-
συγχρονισµού της διαδικασίας κτηµατογράφησης, απαλλάσ-
σουµε τον πολίτη από ένα τεράστιο κόστος επιδόσεων.
Καθιερώνεται ατέλεια στην υποβολή αιτήσεων για τη διόρθωση
πρόδηλων σφαλµάτων των προσωρινών κτηµατολογικών στοι-
χείων και υπάρχει πλέον η δυνατότητα γνωστοποίησης της έν-
στασης µε κάθε πρόσφορο µέσο και όχι µε κοινοποίηση προς το
θιγόµενο δικαιούχο. 

Όσον αφορά το άρθρο 4, θα επισηµάνω ένα µόνο σηµείο σχε-
τικά µε το ζήτηµα των αποσπάσεων υπαλλήλων στην «ΚΤΗΜΑ-
ΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», για να είναι απολύτως ξεκάθαρο το πλαίσιο και
να µη δηµιουργείται αβάσιµη καχυποψία, γιατί τέθηκε το θέµα
από κάποιους συναδέλφους κατά τη διάρκεια της συζήτησης
στην επιτροπή. Η µισθοδοσία των στελεχών αυτής διέπεται από
τους περιορισµούς του ενιαίου µισθολογίου. Το επισηµαίνω αυτό
για να αρθεί κάθε παρεξήγηση. 

Σχετικά µε την ανάθεση και εκτέλεση των συµβάσεων που θα
προκηρύξει η «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» που ρυθµίζονται στο
άρθρο 5, τώρα δηµιουργούµε τη διαδικασία για να γίνει το έργο
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στο χρόνο του µε επάρκεια, νοµιµότητα και διαφάνεια: 
Πρώτον σε ό,τι αφορά τις παρεκκλίσεις των διατάξεων του

ν.3316/2005 υπήρχε ανάγκη να γίνει, γιατί αλλιώς δεν θα επιτα-
χυνθούν οι διαδικασίες ανάθεσης των συµβάσεων, προκειµένου
να έχουµε Κτηµατολόγιο µέχρι το 2020. Η ανάγκη αυτή αναγνω-
ρίζεται και από την Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, η οποία γνωµο-
δότησε θετικά και διατύπωσε παρατηρήσεις στο αρχικό σχέδιο
νόµου. 

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά την καθιέρωση ως κριτηρίου ανάθε-
σης αυτό της χαµηλότερης τιµής, που αποτελεί κεντρικό ζήτηµα
στην επιτάχυνση της διαδικασίας. Και η «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.»
έχει την τεχνογνωσία και την εµπειρία να αναθέτει στη βάση
αυτού του κριτηρίου, προκαθορίζοντας η ίδια λεπτοµερώς τις τε-
χνικές προδιαγραφές των έργων. Η χαµηλότερη τιµή ως κριτήριο
ανάθεσης επιλέχθηκε πρώτον, γιατί είναι πολύ ταχύτερη σε
σχέση µε αυτόν της πλέον συµφέρουσας από οικονοµικής άπο-
ψης προσφοράς -οκτώ µήνες αντί για είκοσι τέσσερις µήνες και
πλέον, θα έλεγα, που απαιτούνταν µέχρι σήµερα- και δεύτερον
γιατί δεν υπολείπεται ως προς την αξιολόγηση των τεχνικών χα-
ρακτηριστικών και της ικανότητας, που πρέπει να διαθέτουν οι
διαγωνιζόµενοι. 

Επίσης, δεν εκλείπει –γιατί έτσι αναφέρθηκε- ο τεχνικός έλεγ-
χος. Συγκεκριµένα στο φάκελο Α’ της προσφοράς, οι διαγωνιζό-
µενοι προσκοµίζουν στοιχεία, τα οποία αποδεικνύουν την ειδική
τεχνική και επαγγελµατική ικανότητα. Σχετικά δε µε τις αναφορές
ότι δεν διασφαλίζεται όριο προς τα κάτω, θα πρέπει να αποσα-
φηνιστεί ότι οι οικονοµικές προσφορές, µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 45Α, ελέγχονται κατά πόσο είναι ασυνήθιστα χαµηλές ή όχι.
Ο έλεγχος δε αυτός θα γίνει µε συγκεκριµένες προβλέψεις της
προκήρυξης. 

Εν κατακλείδι, εκτίµησή µας είναι ότι εφόσον υπάρχουν λεπτο-
µερείς τεχνικές προδιαγραφές –που υπάρχουν και έδειξα µάλι-
στα κι έναν τόµο στην επιτροπή- οι τεχνικές προσφορές δεν
διασφαλίζουν τίποτα παραπάνω. Αντίθετα, η υποβολή τους επι-
βαρύνει χρονικά τη διαδικασία του διαγωνισµού, χωρίς να οδη-
γήσει κατ’ ανάγκη και σε ανάθεση στις αξιολογότερες
προσφορές. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μπορεί και το αντίθετο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μπορεί και το αν-
τίθετο, κύριε Πρόεδρε.

Τρίτον, σε ό,τι αφορά στη βελτίωση των κανόνων του παιχνι-
διού και στη διασφάλιση του τεχνικού δυναµικού της χώρας, για
το οποίο η ολοκλήρωση του Εθνικού Κτηµατολογίου αποτελεί
µεγάλη πρόκληση, το γεγονός ότι δίνουµε εµπροσθοβαρή χρη-
µατοδότηση, βάζει στο παιχνίδι και µικρότερα τεχνικά γραφεία,
τα ελληνικά τεχνικά γραφεία για παράδειγµα. Το γεγονός ότι
πρώτον, βελτιώνεται το καθεστώς καταβολής αµοιβών από την
«ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» και µεγαλώνουν οι καταβολές στα αρ-
χικά στάδια εργασιών και δεύτερον, δίδεται η δυνατότητα ασφα-
λιστικών εγγυήσεων από πιστωτικά και ασφαλιστικά ιδρύµατα
αλλά και η δυνατότητα χρησιµοποίησης της σύµβασης για τη
χρηµατοδότηση των αναδόχων από πιστωτικά ιδρύµατα, δηµι-
ουργεί την προϋπόθεση για περισσότερους υποψηφίους αναδό-
χους. 

Και βεβαίως σε ένα πλαίσιο καθαρών κανόνων, ρυθµίζονται και
ασφαλιστικές δικλίδες µε ποινικές ρήτρες και εξασφαλίσεις,
ώστε το δηµόσιο να είναι βέβαιο ότι το τελικό παραδοτέο θα είναι
σύµφωνο µε τις προβλέψεις.

Στο άρθρο 6, απαλλάσσονται από το τέλος κτηµατογράφησης
τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, όταν πρόκειται για τα δι-
καιώµατα κυριότητάς τους επί κοινοχρήστων ακινήτων σε παλαι-
ότερες κτηµατογραφήσεις. 

Το άρθρο 7, είναι σηµαντικό και ορίζει τα σχετικά µε την κύ-
ρωση των δασικών χαρτών. Το είπα και χθες: Χωρίς αυτούς δεν
υπάρχει Κτηµατολόγιο ούτε αποτελεσµατική προστασία των
δασών. Η πολιτεία έχει κάνει την επιλογή της: 

Πρώτον, να οριοθετηθεί ο δασικός µας πλούτος κατά τρόπο
διαφανή, γιατί είναι σαφές ότι όποιος, πραγµατικά, ενδιαφέρεται
για την προστασία του δασικού πλούτου δεν θέλει να διαρκέσει
ούτε µία µέρα η ίδια οµιχλώδης κατάσταση που επικρατεί σή-

µερα αλλά επιδιώκει να ξεκαθαρίσει το τοπίο µε την ολοκλήρωση
του έργου. 

Δεύτερον, να προστατεύσουµε τα δικαιώµατα του δηµοσίου
επί της ακίνητης περιουσίας του και ταυτόχρονα να απαλλά-
ξουµε τους πολίτες από τις χρόνιες και δαπανηρές συναλλαγές
και διενέξεις τους µε το δηµόσιο. 

Έχουµε αναλογιστεί άραγε, κύριοι συνάδελφοι, τι σηµαίνει για
έναν πολίτη που έβγαλε νόµιµα άδεια για ένα ακίνητό του, να έρ-
χεται δεκαετίες µετά η διοίκηση, επειδή δεν έχουµε δασικούς
χάρτες, και να του λέει: «Έχασες. Αν και εντός σχεδίου, είναι σε
δασική έκταση το ακίνητό σου». Λύνουµε τα αυτονόητα εδώ. 

Και τρίτον, θέλουµε να δοµήσουµε ένα ασφαλές περιβάλλον
για επενδύσεις που τόσο ανάγκη έχει η χώρα µας, γιατί ο ίδιος ο
παραλογισµός που ανέφερα πριν ισχύει και στη χωροθέτηση
επενδύσεων. Πρέπει να ξεπεραστούν τα εµπόδια και τα άλλοθι
και να προχωρήσουµε στο έργο. Δεν αφαιρούνται αρµοδιότητες
από τις αρµόδιες υπηρεσίες. Παραµένει κυρίαρχος ο ρόλος των
δασαρχείων. Όµως, για να γίνει το έργο, χρησιµοποιείται ως ερ-
γαλείο η «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» που µπορεί να το κάνει. Η τοµή
είναι ότι οι δασικοί χάρτες αντιµετωπίζονται πλέον ενιαία. Στο
άρθρο αυτό προβλέπεται ότι προκηρύσσονται άµεσα διεθνείς
διαγωνισµοί για την εκτέλεση του έργου για το σύνολο της
χώρας. Έτσι, το έργο παύει να παραµένει ηµιτελές και αναξιο-
ποίητο στα συρτάρια δηµοσίων υπηρεσιών, µειώνονται οι διαδι-
κασίες και συνεπώς και οι χρόνοι κύρωσης των δασικών χαρτών,
διασφαλίζονται οι οριστικοί δασικοί χάρτες και δεν επιτρέπουµε
σε οποιονδήποτε να µεταβάλλει το περιεχόµενό τους. 

Με το άρθρο 8, ειδικά για τις προστατευόµενες περιοχές του
δικτύου «Νatura» επέρχεται µια σηµαντική διαρθρωτική αλλαγή.
Υπάρχει επιτέλους µία αρχή που διαπιστώνει αν ένα ακίνητο βρί-
σκεται εντός ή εκτός περιοχής «Νatura» µε ακρίβεια και αξιοπι-
στία. Αυτή είναι που θα διασυνδέσει διαφορετικές πληροφορίες,
δάση, ακίνητα εντός ή εκτός «Νatura», από διαφορετικές υπηρε-
σίες και πηγές και θα δίνει το τελικό συµπέρασµα για κάθε ακί-
νητο της χώρας. 

Το άρθρο 9, έχει µεγάλη σηµασία, γιατί στοχεύει στη γραφει-
οκρατία. Με αυτό καθιερώνεται η µόνιµη διασύνδεση των υπο-
λογιστικών συστηµάτων της «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» και της
Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων µε σκοπό την
παροχή αµοιβαίας δυνατότητας άµεσης πρόσβασης στα στοι-
χεία των ηλεκτρονικών αρχείων που τηρούν καθώς και της αν-
ταλλαγής δεδοµένων µε µέσα ηλεκτρονικής αποθήκευσης. Έτσι,
ικανοποιείται µια βασική αρχή. Η αρχή της σύζευξης των πληρο-
φοριών και των δασικών υπηρεσιών και προκύπτουν άµεσα
οφέλη για τη λειτουργία και των δυο υπηρεσιών, αφού πρώτον,
η κτηµατολογική βάση δεδοµένων εµπλουτίζεται µε έγκυρες
πληροφορίες και επιταχύνονται οι διαδικασίες κτηµατογράφη-
σης, εξοικονοµείται χρόνος και κόστος τόσο για τις µελέτες κτη-
µατογράφησης όσο και για τον πολίτη και, δεύτερον, το έργο της
Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων ενισχύεται
µε αξιόπιστα εργαλεία και εξασφαλίζεται η ακρίβεια των αρχείων
της. 

Το άρθρο 10, είναι επίσης σηµαντικό. Επιτρέψτε µου µια ανα-
φορά. Δεν είχα την ευκαιρία στην επί της αρχής τοποθέτησή µου
να µιλήσω. Είναι πολύ σηµαντικό που στη διάρκεια των επιτρο-
πών όλοι αντιληφθήκαµε το ειδικό βάρος αυτής της διάταξης και
καταφέραµε µε τις παρατηρήσεις όλων των συναδέλφων, να τη
βελτιώσουµε, ώστε να είναι στέρεα από συνταγµατικής άποψης.
Τι επιλύεται; Με τις διατάξεις του ν.3937/2011 ουσιαστικά αναι-
ρέθηκε το δικαίωµα χιλιάδων πολιτών να οικοδοµήσουν στα
µικρά χωριά µας σε οικισµούς κάτω των δυο χιλιάδων κατοίκων,
επειδή δεν υπήρχε εγκεκριµένο δίκτυο δρόµων. Για την έγκριση
δε της πολιτείας θεσπίστηκε το 2011 µια δύσκολη και επίπονη
διαδικασία, την οποία ούτε οι πολίτες µπορούν να αντέξουν αλλά
ούτε και οι υπηρεσίες του κράτους. Κατά την επεξεργασία του
προβλήµατος αυτού από το Υπουργείο αναδείχθηκαν και παρα-
λογισµοί.

Οι δρόµοι έχουν ασφαλτοστρωθεί, έχουν περάσει δίκτυα, συν-
τηρούνται και καθαρίζονται από τους δήµους αλλά δεν είναι δρό-
µοι. Δηλαδή, τα ακίνητα των πολιτών έχουν πραγµατικά
«πρόσωπο» σε δρόµο αλλά δεν έχουν µέχρι σήµερα νοµικά κα-
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τοχυρωµένο «πρόσωπο» σε δρόµο. 
Το θεραπεύουµε σε ένα πλαίσιο πολιτικής που αντιµετωπίζει

µε πραγµατισµό και λογική τα προβλήµατα του παρελθόντος. Δί-
δεται λύση, διευκολύνονται οι πολίτες, µειώνεται η γραφειοκρα-
τία, µπαίνουν αποκλειστικές προθεσµίες στην διοίκηση.
Φέρνουµε στην επιφάνεια χαµένα περιουσιακά δικαιώµατα πολι-
τών, που µε πρόσφατο νοµοθέτηµα είχαν εξαφανιστεί. Αυτό
αφορά δεκάδες χιλιάδες πολίτες, λαϊκές κυρίως οικογένειες, και
αντιµετωπίζει µε ρεαλιστικό τρόπο σηµερινά υπαρκτά προβλή-
µατα. 

Επιπλέον, γλιτώνουν πολλά από τα κόστη των µελετών, καθώς
τα αναγκαία έγγραφα τα συντάσσουν οι ιδιώτες και τα συγκεν-
τρώνει η αποκεντρωµένη διοίκηση για κάθε οικισµό. Επαναλαµ-
βάνω δε ότι επαναφέρουµε στην επιφάνεια χαµένα περιουσιακά
δικαιώµατα. 

Με το άρθρο 11, ρυθµίζονται σύµφωνα µε τις κατευθύνσεις
της νοµολογίας του Συµβουλίου της Επικρατείας, ζητήµατα ολο-
κλήρωσης και έγκρισης εκκρεµών µελετών πολεοδοµικού σχε-
διασµού, οι οποίες λόγω διαφόρων προβληµάτων που ανέκυψαν
κατά τη σύνταξή τους έχουν καθυστερήσει σηµαντικά. Ολοκλη-
ρώνονται και προωθούνται προς έγκριση. 

Το άρθρο 12, είναι µια αναπτυξιακή διάταξη για τις ελεγχόµε-
νες κυνηγητικές περιοχές. Με τροποποίηση του υφιστάµενου
πλαισίου δίνουµε τη δυνατότητα να λειτουργήσει µε αναπτυξιακό
τρόπο το κυνηγητικό πάρκο. 

Βασικός σκοπός, είναι η αποτελεσµατική διατήρηση και βελ-
τίωση του φυσικού περιβάλλοντος σε µεγαλύτερες εκτάσεις,
καθώς ουσιαστικά µε την τροποποίηση αυτή στοχεύουµε στον
περιορισµό των επιφανειών αυτών και στην απελευθέρωση µε-
γάλων επιφανειών δασών, οι οποίες σήµερα για τις ανάγκες λει-
τουργίας των ελεγχόµενων κυνηγητικών περιοχών είναι
περιφραγµένες και µη προσβάσιµες. 

Επιπλέον, µε την παρούσα τροποποίηση τίθενται κανόνες και
περιορισµοί, σχετικά µε τη λειτουργία των ελεγχόµενων κυνηγη-
τικών περιοχών, προκειµένου να µην αλλοιωθεί το φυσικό περι-
βάλλον του βιότοπου και ορίζεται ειδικότερα ότι «κατά το στάδιο
ανανέωσης της άδειας λειτουργίας, για να έχει ισχύ η σχετική
απόφαση απαιτείται η σύνταξη και η υποβολή ανά τριετία µελέ-
της βοσκοϊκανότητας, από την οποία να προκύπτει η µη µετα-
βολή του φυσικού περιβάλλοντος». 

Με το άρθρο 14, επιλύουµε γραφειοκρατικά προβλήµατα ροής
της χρηµατοδότησης για δασικά έργα από το Πράσινο Ταµείο,
λόγω εµπλοκών που παρουσιάστηκαν κατά τη µεταφορά αρµο-
διοτήτων κατά την εφαρµογή του σχεδίου «Καλλικράτης». 

Με το άρθρο 15, επιλύουµε οριζόντια για λόγους ασφάλειας
δικαίου τις περιπτώσεις εκείνες για τις οποίες εκδόθηκαν πράξεις
αποχαρακτηρισµού δασικών εκτάσεων, βάσει του τότε θεσµικού
πλαισίου από το 2003 ως το 2010, οπότε καταργήθηκαν οι σχε-
τικές διατυπώσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη δευτερολογία µου θα ήθελα
να αιτιολογήσω και τις κυβερνητικές τροπολογίες, γιατί και αυτές
είναι ακριβώς στο πλαίσιο και στο πνεύµα του νοµοσχεδίου, της
επίλυσης δηλαδή ζωτικών προβληµάτων και αδιεξόδων που
έχουν πάρα πολλοί συµπολίτες µας. 

Σε κάθε περίπτωση, πιστεύω ότι αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί
τον πυρήνα µιας µεταρρυθµιστικής προσπάθειας που, αν θέλετε,
αντανακλά στη γενικότερη προσπάθεια της Κυβέρνησης εθνικής
ευθύνης που λαµβάνει χώρα τον τελευταίο χρόνο και νοµίζω ότι,

πραγµατικά, αξίζει τον κόπο να ενισχυθεί και να υποστηριχτεί µε
κάθε τρόπο αυτή η προσπάθεια. 

Θα επανέλθω για την αιτιολόγηση και την επιχειρηµατολογία
επί των υπουργικών τροπολογιών. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. 
Είπατε τι θα κάνετε µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρία Πρόεδρε,
θα ήθελα να διανεµηθούν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις στους συ-
ναδέλφους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, κύριε

Κακλαµάνη. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα ήθελα να αναφερθεί ο

Υπουργός τώρα στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Υπουργέ,

αν θέλετε, αναφερθείτε στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Το τέταρτο εδάφιο
της παραγράφου 11 του άρθρο 5, αναδιατυπώνεται ως εξής:
«Ένα µέλος της επιτροπής προέρχεται υποχρεωτικά και κατά την
προαναφερόµενη διαδικασία από σχετικό κατάλογο που καταρ-
τίζεται µε γνώµη του ΤΕΕ από τουλάχιστον τριάντα µέλη του και
ο οποίος εν τέλει αποστέλλεται στην εταιρεία µετά από σχετικό
αίτηµα, τουλάχιστον δεκαπέντε ηµέρες πριν από τη διεξαγωγή
του διαγωνισµού, ενώ ειδικά για την περίπτωση της διεξαγωγής
διαγωνισµού για την ανάθεση-ανάρτηση µελετών δασικών χαρ-
τών ένα από τα µέλη της επιτροπής είναι δασολόγος που υπη-
ρετεί στη Γενική Διεύθυνση Ανάπτυξης και Προστασίας Δασών
και Φυσικού Περιβάλλοντος του ΥΠΕΚΑ, ο οποίος υποδεικνύεται
µαζί µε τον αναπληρωτή του µετά από σχετικό αίτηµα της εται-
ρείας και ένα από τα µέλη της επιτροπής, προέρχεται υποχρεω-
τικά και σύµφωνα µε την προαναφερόµενη διαδικασία από
σχετικό κατάλογο που καταρτίζεται µε γνώµη του ΓΕΩΤΕΕ από
τουλάχιστον τριάντα µέλη του». Ήταν ζητήµατα τα οποία είχαν
τεθεί από συναδέλφους. 

Επίσης, στο έβδοµο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου
10, η φράση «στα οικόπεδα αυτά» αντικαθίσταται από τη φράση
«στα οικόπεδα του πρώτου εδαφίου της παρούσας παραγράφου
και ανεξαρτήτως της ύπαρξης πράξης παραχώρησης». 

Σε κάθε άλλη περίπτωση, όπως είπα και στην αναφορά µου και
στην τοποθέτησή µου, παρατηρήσεις που έχουν ληφθεί υπ’ όψιν
και που πραγµατικά είναι στο ίδιο πνεύµα µε εκείνο της Κυβερ-
νήσεως, σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα και µε την πρώτη
ευκαιρία εµπράκτως θα αποτυπωθούν σε σχετικές πρωτοβου-
λίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Να κατατεθούν
και να διανεµηθούν, κύριε Υπουργέ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Καλώς, κυρία Πρό-
εδρε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Σταύρος Καλαφάτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δηλαδή το
άρθρο 2 θα παραµείνει ως έχει; Αφορά το θέµα των προϊσταµέ-
νων…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Υπάρχει όµως προ-
εδρικό διάταγµα που µπορεί να διαλευκανθεί. Ακολουθεί και
σχετικό προεδρικό διάταγµα. Αν χρειαστεί όµως να το δούµε
άµεσα σε αυτήν τη φάση και στο επίπεδο που το συζητάµε τώρα,
θα το δούµε και θα το ελέγξουµε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν καταλάβαµε, κύριε
Υπουργέ. Η διάταξη όπως είναι στο νοµοσχέδιό σας…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αυτήν τη στιγµή
θα παραµείνει έτσι, κύριε Πρόεδρε, αλλά λαµβάνω πολύ σοβαρά
υπ’ όψιν αυτά που ειπώθηκαν και από εσάς και από άλλους συ-
ναδέλφους. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι. Αυτό που ειπώθηκε και από
τον κ. Βορίδη και από εµένα είναι να παραµείνει η διάταξη, όπως
λέει η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας -υποθέτω ότι την
έχετε υπ’ όψιν σας- όπως έχει τώρα, που ορίζει ότι µέχρις ότου
οριστούν διαδικασίες διαγωνισµών κ.λπ., προσωρινά παραµένουν
οι ΠΕ1, οι νοµικοί. Και δείτε µετά, αν θέλετε, να το συζητήσουµε.
Να παραµείνει όµως τώρα ως έχει. Μην αλλάζετε τελευταία
στιγµή τίποτα. Ας παραµείνει, όπως λέει εδώ και η έκθεση της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας. Και αν έχετε άλλες απόψεις…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Για την ώρα µπορώ
να κάνω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έχω κάνει. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ναι, αλλά τώρα µας διαβάσατε
δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Στο θέµα των προϊσταµένων των
κτηµατολογικών γραφείων, όπως την ορίζετε στο νοµοσχέδιο
σας και την ψηφίζουµε, δεν αλλάζετε τίποτα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Όχι, δεν αλλάζει. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ωραία. Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το λόγο έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Παναγιώ-
ταρος. 

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Σήµερα καλούµαστε να συζητή-
σουµε το νοµοσχέδιο του ΥΠΕΚΑ και επί των άρθρων. Το άρθρο
1 καταργεί τον ΟΚΧΕ και µετατρέπει την «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.»
σε «ΕΘΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ ΚΑΙ ΧΑΡΤΟΓΡΑΦΗΣΗ Α.Ε.» µε την
απορρόφηση από αυτήν και του υπό κατάργηση οργανισµού. 

Όπως είπαµε και χθες στη συζήτηση επί της αρχής, καλούµα-
στε να ψηφίσουµε, ώστε η «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» -και όπως θα
ονοµαστεί, ΕΚΧΑ- να γίνει ο βασικός παίχτης στο τοµέα του Κτη-
µατολογίου και της χαρτογράφησης, να µετατρέψουµε µια ανώ-
νυµη εταιρεία -που όλοι ξέρουµε ότι λειτουργεί µε
ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια- σε κυρίαρχο φορέα χωρίς καµµία
ουσιαστική εποπτεία. Για την εποπτεία του εκάστοτε Υπουργού
έχει αποδειχθεί ότι πρόκειται περί αστείου. Αυτό δείχνει τουλά-
χιστον η µέχρι τώρα ιστορία. 

Η µέχρι τώρα λειτουργία της «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», αυτής
που σήµερα έρχεστε να βαπτίσετε µε άλλο όνοµα, έχει δείξει ότι
η εταιρεία αυτή όχι µόνο δεν παράγει έργο, όχι µόνο δεν προσέ-
φερε τα αποτελέσµατα που θέλαµε τόσα χρόνια αλλά έδειξε ότι
αποτελεί και ένα µνηµείο αδιαφάνειας και σπατάλης του δηµο-
σίου χρήµατος. Με το σηµερινό σχέδιο νόµου, µε νέο όνοµα θα
κληθεί να οργανώσει τα κτηµατολογικά γραφεία, να αναρτήσει
δασικούς χάρτες, να οριοθετήσει περιοχές «Νatura» και άλλα
πολλά, δηλαδή διευρυµένο αντικείµενο και διευρυµένες αρµο-
διότητες. 

Αυτά, όµως, κύριε Υπουργέ, δεν απαιτούν και περαιτέρω χρη-
µατοδότηση; Από πού προκύπτει ότι η εταιρεία θα έχει, πράγ-
µατι, τους πόρους που απαιτούνται; Πού θα βρεθούν τα
χρήµατα; Μήπως θα είναι τα χρήµατα του στρατηγικού επεν-
δυτή; Διότι η κυβέρνηση Παπαδήµου, είχε προκηρύξει διαγωνι-
σµό για την «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.». Μήπως παραχωρούµε στην
«ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» τη διαχείριση των γεωχωρικών δεδοµέ-
νων της χώρας; Μήπως παραχωρούµε υπερεξουσίες στον τοµέα
του Εθνικού Κτηµατολογίου, ούτως ώστε να είναι πιο ελκυστική

επένδυση για κάποια ξένα funds, όπως κάνετε και µε άλλα τα
υπόλοιπα περιουσιακά στοιχεία της Ελλάδος; 

Μας είπατε σε όλους τους τόνους ότι δεν πρόκειται να ιδιωτι-
κοποιηθεί η νέα «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.». Να µας συγχωρέσετε,
κύριε Υπουργέ, αλλά έχουµε την εντύπωση ότι όταν θα πάει για
πούληµα η νέα «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ A.E.» και εσείς από τους τε-
λευταίους θα το µάθετε ή θα σας έχει έρθει το µπιλιετάκι και
απλώς θα έρθετε εδώ να µας πείτε αυτά τα οποία λέτε έως τώρα
και για τους υπόλοιπους φορείς και εταιρείες του δηµοσίου.

Και δεν πρόκειται να ρωτηθείτε καν. Θα έρθει ένα καλό πρωί
ο κ. Στουρνάρας και θα κάνει τις ανακοινώσεις, θα επικαλεστεί
τα ελλείµµατα, την πιθανή έξοδο της χώρας µας από την Ευρω-
ζώνη, την ανάγκη επενδύσεων, θα επικαλεστεί τα ίδια επιχειρή-
µατα που λέτε τρία χρόνια τώρα για να φτάσετε τη χώρα στο
συγκεκριµένο σηµείο που βρίσκεται.

Διαβάζουµε από ένα δηµοσίευµα του ηλεκτρονικού Τύπου µε
ηµεροµηνία 9 Απριλίου: «Το νέο Διοικητικό Συµβούλιο της «ΚΤΗ-
ΜΑΤΟΛΟΓΙΟ A.E.» θα είναι τρικοµµατικό. Τη θέση του απερχό-
µενου Προέδρου και Διευθύνοντος Συµβούλου της εταιρείας κ.
Απόστολου Αρβανίτη φαίνεται ότι καταλαµβάνει ο πολιτικός µη-
χανικός κ. Δηµήτρης Καλουδιώτης ο οποίος υποστηρίζεται από
τη ΔΗΜΑΡ. Ο πολιτικός µηχανικός κ. Νίκος Ζυγούρης ο οποίος
πρόσκειται στον χώρο της Νέας Δηµοκρατίας θα αναλάβει χρέη
αντιπροέδρου. Από το παλιό Δ.Σ. της «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ A.E.»,
παραµένει µόνο ο πολιτικός µηχανικός κ. Ιωάννης Σαβαλάνος,
σύζυγος της πρώην υπουργού Παιδείας επί κυβερνήσεων
ΠΑΣΟΚ κ. Άννας Διαµαντοπούλου». 

Και πιο κάτω διαβάζουµε: «Τα άλλα τρία µέλη του ΔΣ της εται-
ρείας θα είναι ο αγρονόµος-τοπογράφος µηχανικός κ. Συµεών
Μυσιρόγλου και ο πολιτικός µηχανικός κ. Βασίλειος Αλευράς,
υποστηριζόµενοι και οι δύο από τη Νέα Δηµοκρατία, καθώς και
ο αγρονόµος- τοπογράφος µηχανικός κ. Νικόλαος Νούσσιος από
το ΠΑΣΟΚ». 

Έτσι θα ολοκληρωθεί το Εθνικό Κτηµατολόγιο, κύριε Υπουργέ,
µε εταιρείες ελεγχόµενες από τα κόµµατα της συγκυβέρνησης;
Ότι γινόταν έως τώρα, τα κακώς κείµενα, επαναλαµβάνονται
ακριβώς µε τις ίδιες διαδικασίες µε πλήρη κοµµατικό έλεγχο;

Είδαµε και χθες µέσω των στοιχείων της έκθεσης του Γενικού
Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης –το αναφέραµε στις οµιλίες
µας- πώς γίνονται οι προσλήψεις όλων των «ηµετέρων», από τα
παράθυρα, από τις µπαλκονόπορτες και σίγουρα όχι µε αξιοκρα-
τικά κριτήρια. 

Πώς είναι δυνατόν οι περισσότεροι προσληφθέντες να ήταν
από την Λάρισα, από την ευρύτερη περιοχή του Νοµού Λάρισας,
της περιοχής του κ. Σουφλιά, ο οποίος διόριζε αγιογράφους, αν-
θρώπους µε επαγγέλµατα εντελώς άσχετα, αναφορικά µε το τι
θα µπορούσαν να κάνουν στην «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ A.E.»; 

Με τον τρόπο που συγκροτήθηκε ένα τέτοιο Δ.Σ. µπορούµε να
είµαστε σίγουροι αν θα παράξει, τι θα παράξει και πως θα παρά-
ξει κάποιο έργο. Είµαστε, όµως, και σίγουροι ότι θα τηρηθεί η
αναλογία 4-2-1, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΔΗΜΑΡ.

Προς αυτήν την κατεύθυνση κινείται και το άρθρο 4 του πα-
ρόντος σχεδίου νόµου. Προβλέπει τη δυνατότητα του Υπουργού
Περιβάλλοντος, να αποσπά οποιονδήποτε δηµόσιο υπάλληλο
από όλο το φάσµα του δηµοσίου για τρία συν τρία χρόνια χωρίς
κριτήρια, χωρίς προϋποθέσεις, χωρίς απολύτως τίποτα παρά
µόνο ως συνήθως µε κοµµατικά ή φιλικά κριτήρια.

Βαρεθήκαµε τις ψεύτικες κόντρες σας, κύριοι και κυρίες της
συγκυβέρνησης, τους ψευτοτσαµπουκάδες σας, τις δήθεν απο-
χωρήσεις από την Κυβέρνηση µε πρόσχηµα την ΕΡΤ για την
οποία κόπτεστε πάρα πολύ αλλά επί της ουσίας δεν κόπτεστε
καθόλου. Το µόνο που σας ενδιέφερε µέχρι τώρα ήταν πόσους
δικούς σας θα διορίζατε στην ΕΡΤ, όπως και σε όλες τις άλλες
επιχειρήσεις, εταιρείες και φορείς του δηµοσίου, και απολύτως
τίποτε άλλο.

Εάν θέλατε και πιστεύατε ότι οι τσαµπουκάδες σας θα ήταν
πραγµατικοί και αληθινοί, θα είχατε ρίξει την Κυβέρνηση και θα
είχατε πάει σε εκλογές. Όλα αυτά, όµως, είναι απλώς λόγια,
λόγια, λόγια και τίποτα άλλο. 

Ο φόβος της εκρηκτικής ανόδου της Χρυσής Αυγής και της
µελλοντικής πολιτικής σας εξαφάνισης, σας έχει βάλει να κάτσετε
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στο καβούκι σας, να υποµένετε τα πάντα, ό,τι και αν σας πουν,
ό,τι και αν σας διατάξουν και να µην κάνετε απολύτως τίποτα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει η κ. Χριστοφιλοπούλου.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω να

µου επιτρέψετε να κάνω κάποιες επισηµάνσεις τώρα που κλείνει
αυτή η συζήτηση ενός πολύ σηµαντικού νοµοσχεδίου, που –
όπως είπαµε και στην επί της αρχής συζήτηση- έχει αναπτυξιακό
χαρακτήρα.

Όµως αφού σήµερα συζητάµε τα άρθρα, να αναφέρω ότι ιδι-
αίτερα το άρθρο 7 και το άρθρο 14, προσπαθούν να επιλύσουν
και προβλήµατα που αφορούν το περίφηµο δασικό ζήτηµα. 

Θέλω να πω κλείνοντας αυτήν τη συζήτηση -η οποία δυστυχώς
δεν είχε τη δηµοσιότητα που της έπρεπε λόγω των κλειστών οθο-
νών, ενώ δυστυχώς είχαµε και τις αποχωρήσεις των τριών κοµ-
µάτων της Αντιπολίτευσης εν µέσω του πανικού ότι µπορεί οι
τρεις συγκυβερνώντες εταίροι να τα βρουν- ότι πραγµατικά έχει
νόηµα να δούµε κάποια προβλήµατα που επισηµάνθηκαν σε ό,τι
αφορά νόµιµους πολίτες, απολύτως νοµοταγείς, οι οποίοι ούτε
αυθαιρετούχοι είναι ούτε έχτισαν αυθαίρετα που καλύπτονται εν
µέρει µε το άρθρο 7.

Κύριε Υπουργέ, λέω ότι το άρθρο 7, σε µεγάλο βαθµό καλύ-
πτει το πρόβληµα ότι υπήρξαν πολίτες νοµοταγείς, οι οποίοι
είχαν νόµιµες άδειες και η κήρυξη των αναδασωτέων µετά το
1975 βεβαίως απαλείφεται σε πολλές περιπτώσεις αλλά δεν απα-
λείφεται σε όλες. 

Αναφερθήκατε στις δύο τροπολογίες που καταθέσαµε από
κοινού µε τον κ. Μπούρα, τον κ. Βλάχο και τον κ. Οικονόµου. Δεν
αφορούν κάποια περιοχή που θέλει ειδική µεταχείριση. Αφορούν
ακριβώς το πρόβληµα, που και εσείς επισηµαίνετε και θέλετε να
βελτιωθεί. Ακριβώς, λοιπόν, διότι υπάρχουν κάτοικοι αυτής της
χώρας που ούτε φοροφυγάδες είναι, που είναι απολύτως νοµο-
ταγείς, που πληρώνουν τους φόρους επί των ακινήτων, που
έχουν άδειες µε τις οποίες τα έκτισαν, που δεκαετίες µένουν στα
σπίτια ή πολλοί απ’ αυτούς είναι λίγα χρόνια ή τους έµειναν οι
οικοδοµές έτσι, έχει πολύ µεγάλη σηµασία να εργαστούµε όλοι
προς την κατεύθυνση επίλυσης επί συγκεκριµένων οικισµών,
χωρίς καθόλου ασάφειες, για να βελτιωθεί και η ρύθµιση που κα-
ταθέσαµε, έτσι ώστε να µπορέσει να έρθει στη Βουλή µε διαφά-
νεια, να κριθεί και να ψηφιστεί. Νοµίζω ότι θα βοηθήσετε να
λυθεί. Μαζί µε όλα όσα έχουµε πει για τους δασικούς χάρτες,
την επίσπευση, τις κλίµακες, που συζητήσαµε από χθες, νοµίζω
ότι και αυτό θα προσθέσει στην επίλυση του προβλήµατος. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το λόγο έχει

ζητήσει ο Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης.
Κύριε Κακλαµάνη, έχετε το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µίλησα και

επαναλαµβάνω την απεριόριστη εκτίµησή µου προς τον κύριο
Υπουργό. Προφανώς, όµως, ο κύριος Υπουργός δεν το εισέ-
πραξε ακριβώς έτσι και αν κάνω λάθος, κύριε Υπουργέ, να µε
διορθώσετε. 

Από το Βήµα εκεί σας ρώτησα για το άρθρο 2. Παραµένει ως
είχε και όπως µάλιστα ειδικότερα το επισηµαίνει θετικά η έκθεση
της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής; Προφανώς, την έχετε
υπ’ όψιν σας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Τη νοµοτεχνική
βελτίωση που κατέθεσα χθες την έχετε υπ’ όψιν σας; 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν σας ακούω, κύριε
Υπουργέ. Και επειδή είστε πάντοτε ευθύς, εσείς ειδικότερα οι
Μακεδόνες πολλές φορές κάνετε και µαθήµατα σε εµάς τους πα-
λαιοελλαδίτες…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Όχι, αλίµονο! Εγώ
απέναντί σας, µε τίποτα! 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αν και εγώ ως Επτανήσιος δι-
καιούµαι…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εσείς είστε στις «νέες» χώρες!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ακριβώς, ανήκω και εγώ στις

«νέες» χώρες.
Τα πράγµατα είναι πολύ καθαρά. Εάν κάποιος ιδιοτελής -διότι

όλα τα δεινά του τόπου προέρχονται από εδώ, ακόµη και εκείνα
που φορτώνουµε ή επωφελούνται των δικών µας δεινών, για να
προσθέτουν οι λεγόµενοι δανειστές µας- είτε κάποιοι ιδιοτελείς
εδώ είτε κάποιοι ηλίθιοι από το υπαλληλικό προσωπικό των δα-
νειστών µας εν ονόµατι της απελευθέρωσης των επαγγελµάτων
νοµίζουν ότι µπορούν να εξευτελίζουν και το Κοινοβούλιο και την
Κυβέρνηση και να υποχρεώνουν έναν Υπουργό, στον οποίο εκ-
φράζουµε όλοι εκτίµηση απεριόριστη, να περιγράφει τη λειτουρ-
γία του Κοινοβουλίου και να δίδεται η εντύπωση ότι οι ακροατές
του είµαστε αφελείς και υπολαµβάνουµε διαφορετικά αυτά τα
οποία µας λέγει ο Υπουργός, τότε κάτι συµβαίνει στο βασίλειο
της Δανιµαρκίας. Από κάπου από εκεί είναι και ορισµένοι εκ του
προσωπικού της τρόικας. 

Το πράγµα, λοιπόν, είναι απλό. Δεν ξέρω αν µπορείτε να το κα-
ταλάβετε. Είµαι βέβαιος ότι µε την πείρα σας µπορείτε. Δεν είναι
ανάγκη να είστε νοµοµαθής. Εγώ σας λέω απλά το εξής: Πείτε
ότι έχετε ένα φιλόλογο που έχει διδακτορικό, που είναι καθηγη-
τής στη Φιλοσοφική Σχολή του Πανεπιστηµίου, που είναι ο
σοφός και του πάει ένας δικηγόρος ή ένας πολίτης µια δικαστική
απόφαση. Πώς θα διακρίνει αν πρόκειται περί αποφάσεως προ-
σωρινών µέτρων για συντηρητική κατάσχεση, αν πρόκειται για
αναγκαστική εκτέλεση -κατάσχεση- που πρέπει επίσης να την εγ-
γράψει –για να ακολουθήσουν τα άλλα- αν πρόκειται για εγ-
γραφή υποθήκης, αν πρόκειται για ασφαλιστικά µέτρα πάλι για
προσηµείωση ή µε απόφαση από τα δικαστήρια; Είναι τραγικό!

Προσέξτε, φοβούµαι ότι µε αυτήν την αντίληψη, ότι αυτό το
ζητάει η τρόικα ή δεν το δέχεται η τρόικα, δεν κάνουµε τίποτα
άλλο παρά να ενθαρρύνουµε εκείνες τις δυνάµεις που επί τρία
χρόνια ρίχνουν λάδι στη φωτιά, ρίχνουν καυτό λάδι στις πληγές
του ελληνικού λαού, υπονοµεύοντας την πανεθνική προσπάθεια
που γίνεται για να βγει η χώρα απ’ τα αδιέξοδα, στα οποία την
οδηγεί η παγκόσµια κρίση πέραν της εσωτερικής µας κρίσης. 

Είναι έγκληµα το να µην εξηγούµε. Διότι ο δανειστής µπορεί
να εµφανιστεί και µε τη µορφή του ήρωα του Σαίξπηρ και να σας
πει: «Κύριε Καλαφάτη, εγώ για να περάσει αυτό το νοµοσχέδιο,
θέλω να µου κόψετε δυο δάχτυλα από το αριστερό σας χέρι»! Τι
είναι αυτά τα πράγµατα;

Παρακαλώ, σεβαστείτε αυτά που είπατε από το Βήµα της Βου-
λής. Μου είπατε ότι το νοµοσχέδιο στο άρθρο 2 είναι όπως έχει
και όπως αναφέρεται σε αυτό η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βου-
λής. Να µη διαβάσω ολόκληρο το κείµενο, κυρία Πρόεδρε, γιατί
θα πάρει χρόνο. Εδώ η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής σας
επαινεί! Σας επαινεί! Κι εσείς τι θα πείτε; Τι θα πείτε σε εµάς τους
τέσσερις που αυτήν τη στιγµή µε την εικαζόµενη πλειοψηφία που
στηρίζει την Κυβέρνηση πρέπει να πούµε ένα «ΝΑΙ»; 

Δεν µπορούµε να το πούµε γι’ αυτό το πραγµατικά σηµαντικό
έργο, για το οποίο δικαίως υπερηφανεύεσθε από τη θέση που
έχετε. Επαναλαµβάνουµε δηλαδή αυτό που έγινε, όπως σας είπα
προχθές, µε το σύστηµα της ψηφιακής διενέργειας των διαγωνι-
σµών, που µε αφορµή τέτοια µικροζητήµατα σκεπάστηκε. Ο ελ-
ληνικός λαός πιστεύει ότι έναν χρόνο δεν κάνουµε τίποτε, διότι
βλέπει τα αρνητικά και τίποτε το θετικό δεν πληροφορείται. 

Πολλές φορές, όπως είπα και προχθές και τώρα µε εσάς, έρ-
χεται το λάθος, το ασήµαντο, το βλακώδες –αν θέλετε- και επι-
καλύπτει το σηµαντικό, αυτό για το οποίο κι εσείς πρωτίστως
–όσοι συνεργαστήκαν µαζί σας- κι εµείς που θα το ψηφίσουµε
µπορούµε να είµαστε υπερήφανοι, ότι έπειτα από είκοσι πέντε
χρόνια αρχίζει µία νέα φάση στην προσπάθεια να λυθεί αυτό το
εθνικό θέµα. 

Μπροστά σε όλα αυτά, µπορεί να υποδεικνύει ο οποιοσδήποτε
υπάλληλος της τρόικας, που µπορεί και να τα παίρνει, κύριε
Υπουργέ; Μπορεί και να τα παίρνει! Μπορεί και να τα παίρνει! Το
τονίζω για τρίτη φορά! Πώς ξέρουµε ότι ο κάθε ένας που έρχεται
εν ονόµατι είτε του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου –όλων των
χωρών δηλαδή που συµµετέχουν εκεί µε αντιπροσώπους- είτε εν
ονόµατι της Επιτροπής της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε εν ονόµατι
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, δεν είναι ενδεχόµενο να
τα παίρνει; Γιατί; Γιατί οι Έλληνες έχουµε φτάσει σε αυτήν την
κατάντια πλην του εαυτού µας να µη δεχόµαστε ότι υπάρχουν
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άλλοι έντιµοι άνθρωποι σε αυτήν τη χώρα αλλά να θεωρούµε εκ
προοιµίου ότι είναι έντιµοι οποιοιδήποτε έρχονται και δεν µας
λένε καν από πού έχουν αυτές τις ιδέες κάθε φορά;

Να τον καλέσετε αυτόν από την τρόικα –γιατί εσείς είστε ο
Υπουργός και να µη στέκεστε προσοχή σε αυτούς!- και να του
πείτε. Δεν µου λες, παιδί µου, από πού έχετε αυτήν την ωραία
ιδέα ότι µπορώ να κάνω κτηµατολόγιο και να έχω εκείνον που
είναι κατ’ εξοχήν υπεύθυνος για το τι τύχη θα έχουν τα εµπράγ-
µατα δικαιώµατα του ελληνικού λαού πάνω στις ιδιοκτησίες του,
να εξαρτάται από αυτούς που εσένα σου είπαν «ξέρεις, ας έχουµε
εκεί πέρα τη δυνατότητα να ακυρώνουµε στα δικαστήρια»;

Και εγώ σας λέω. Ποιο δικαστήριο θα δεχθεί ότι στις πράξεις
που έχουν νοµικές συνέπειες µπορεί να συµπράττει ένας άσχε-
τος περί το αντικείµενο αυτό υπηρεσιακός παράγοντας; 

Παρακαλώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να τελειώσει, να φύγει µε
το καλό το νοµοσχέδιο αυτό και να είµαστε όλοι καλά. Και φω-
νάξτε αυτούς τους κυρίους και πείτε τους «πώς τεκµηριώνετε
την επιµονή σας;» Διότι στο τέλος θα µας πουν, «άλλωστε, οτι-
δήποτε και να γίνεται» -µια χαβούζα η Ελλάδα- «εσείς θα πληρώ-
σετε τα σπασµένα, εµείς θα έχουµε φύγει». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Πρό-
εδρε, να δώσουµε το λόγο στον κύριο Υπουργό. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Είναι απαράδεκτα αυτά, κυρία
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Μην τα λέτε σε
µένα, κύριε Πρόεδρε, εγώ τα λέω από εκεί που είµαι. Δεν θέλω
να µιλήσω πολιτικά τώρα. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Είναι απαράδεκτα και εξευτε-
λιστικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Δεν θέλω να µι-
λήσω πολιτικά, δεν µου πρέπει λόγω της θέσης αλλά ξέρετε
πολύ καλά τι λέω. 

Η κ. Νίκη Φούντα έχει το λόγο για τέσσερα λεπτά.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Με κάθε σεβασµό σε αυτά που ακούγονται,

το θέµα αυτού του νοµοσχεδίου δεν είναι το ποιοι είναι οι προ-
ϊστάµενοι στα κτηµατολογικά γραφεία. Και εγώ είµαι µηχανικός
και σε καµµία περίπτωση δεν θα έλεγα ότι κάποιος που δεν έχει
υπ’ όψιν του καν τι σηµαίνει χάρτης, µπορεί να είναι προϊστάµε-
νος ενός κτηµατολογικού γραφείου. Έχει γίνει µια πολύ καλή
δουλειά εδώ και την τελευταία µισή ώρα αναλωνόµαστε στο
ποιοι θα είναι προϊστάµενοι. Όχι άλλο πια αυτό το πράγµα µέσα
στο Κοινοβούλιο. Λυπάµαι πάρα πολύ που το λέω αλλά δεν είναι
αυτό το θέµα αυτού του νοµοσχεδίου.

Έχει απαξιωθεί πλήρως η διαδικασία σήµερα. Έχουµε απαξιω-
θεί όλοι εµείς που έχουµε κάνει µια πολύ σοβαρή δουλειά στην
επιτροπή και κυρίως έχει απαξιωθεί ο ρόλος του Υπουργείου.
Δουλεύετε εννέα µήνες αυτό το νοµοσχέδιο και έχει µέσα παρά
πολύ σοβαρές βελτιώσεις, σε σχέση µε τη διαδικασία του πώς
διαµορφώνεται το Κτηµατολόγιο και οι κτηµατολογικοί χάρτες.

Κύριε Υπουργέ, εγώ το µόνο που θέλω να πω επί της διαδικα-
σίας είναι ότι σήµερα, κάποιες τροπολογίες τις οποίες καταθέ-
σαµε όλες οι πτέρυγες και πολλές απ’ αυτές σε συνεργασία µε
τους υπόλοιπους συναδέλφους, δεν γίνονται δεκτές ή δεν γίνον-
ται ουσιαστικά αποδεκτές -να το πω έτσι- από εσάς, µόνο και
µόνο επειδή µία τροπολογία δεν µπορούσε να γίνει δεκτή από το
Κοινοβούλιο. Να µη γίνει αποδεκτή οποιαδήποτε τροπολογία δεν
είναι συναφής µε το σηµερινό νοµοσχέδιο. Πολύ απλά. Δεν γίνε-
ται να απαξιώνεται άλλο ο ρόλος του Κοινοβουλίου έτσι. Εµείς
τι ρόλο παίζουµε εδώ, για να το πω έτσι, µη δόκιµα; Δεν γίνεται
να συνεχίσει να συµβαίνει αυτό, πέραν της προσωπικής άποψης
ότι έπρεπε να γίνει δεκτή η τροπολογία. Να γίνει δεκτή, να ψηφί-
σουµε, να τελειώνει αυτή η υπόθεση. Δηλαδή, η δικαιοσύνη αν-
τικαθιστά το ρόλο που πρέπει να έχει το Κοινοβούλιο; Πού
ακούστηκε αυτό; 

Εγώ θέλω να πω ότι έχει γίνει µια πολύ καλή δουλειά. Μία πολύ
σωστή τροπολογία που δεν έχει να κάνει ούτε µε χώρους ούτε
µε ιδεολογίες αλλά έχει να κάνει µε την ελεύθερη κίνηση των γε-
ωχωρικών δεδοµένων, δεν έγινε δεκτή από εσάς, ενώ είχατε
κάνει αντίστοιχη δέσµευση. Αν µπορείτε, πείτε µου γιατί δεν έγινε
δεκτή. Θέλουµε οπωσδήποτε να γίνει δεκτή. Αυτά που αναρτών-
ται ουσιαστικά είναι µε χρήµατα των Ελλήνων φορολογούµενων

και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν µπορεί να είναι κτήση της
«ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», µε όλο το σεβασµό προς όλη τη δουλειά
που θα γίνει εκεί και που έχει γίνει έως τώρα. 

Πρέπει κάποια στιγµή να βάζουµε τα πράγµατα στη σωστή
τους διάσταση. Θέλουµε επιτέλους να υπάρχει η κοινωνία της
πληροφορίας. Πρέπει τα γεωχωρικά δεδοµένα να είναι ελεύθερα
προς όλους τους Έλληνες πολίτες, από τη στιγµή που αναρτών-
ται, είναι πλήρη, είναι ασφαλή και σε κάθε περίπτωση τεκµηριω-
µένα και νοµικά και τεχνικά. Από εκεί και πέρα, να κάτσουµε να
σκεφτούµε όλοι. Αυτά τα συµφέροντα, που θίγονταν ως τώρα,
του τεχνικού κόσµου, του νοµικού κόσµου, θα συνεχίσουµε να
τα επιτρέπουµε; Η απάντηση είναι όχι. 

Αυτήν τη στιγµή, σε αυτήν την άδεια Αίθουσα, δεν γίνεται να
συνεχίζεται αυτή η κουβέντα σε αυτό το επίπεδο. Λυπάµαι πάρα
πολύ για τον τόνο και για το ύφος µου. Πρέπει να επιστρέψουµε
στην ουσία αυτού του νοµοσχεδίου. Η ουσία είναι να αποκτή-
σουµε επιτέλους Κτηµατολόγιο µέχρι το 2020. Η ευρύτερη ουσία
της ύπαρξης και της παρουσίας σε αυτό το Κοινοβούλιο είναι να
νοµοθετούµε, να κάνουµε βελτιώσεις σε αυτό που φέρνει η Κυ-
βέρνηση, µε πάρα πολλή δουλειά και πάρα πολλή προσοχή και
γνώση και να µας δίνεται αυτή η ευκαιρία εδώ µέσα. Σήµερα
αυτό που έγινε –κατά τη γνώµη µου- είναι απαράδεκτο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Και εµείς ευχα-

ριστούµε.
Κύριε Βορίδη, έχετε το λόγο. 
Κατόπιν, θα δώσουµε το λόγο στον κύριο Υπουργό για να

απαντήσει.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Απλώς, εδώ να πω ότι προφανώς γι’

αυτό ψηφίσαµε και επί της αρχής το νοµοσχέδιο και γι’ αυτό και
προχωρήσαµε στα λοιπά. Έχουµε εστιαστεί τώρα σε ένα θέµα,
το οποίο είναι ένα από τα σηµεία που προξενούν ενδιαφέρον. Και
θα πω γιατί προξενούν ενδιαφέρον. Όχι, βεβαίως, για να υπερα-
σπιστούµε ή για να κλείσουµε ένα επάγγελµα. Εγώ έχω ψηφίσει
ό,τι άνοιγµα υπάρχει και δεν υπάρχει. Έχω ψηφίσει ανοίγµατα
δικηγόρων. Έχω ψηφίσει µεταβάσεις σε πρωτοδικεία. Έχω ψη-
φίσει ό,τι µπορείτε να φανταστείτε. Τα ψήφισα όλα, γιατί τα θε-
ωρούσα σωστά. 

Εδώ, όµως -επιτρέψτε µου, για να έχουµε υπ’ όψιν µας και το
νόµο για τα κλειστά επαγγέλµατα- δεν επιτρέπονται περιορισµοί,
εκτός αν εξυπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον. Εισάγεται η έννοια
του δηµόσιου συµφέροντος στην άρση των περιορισµών. Εγώ,
λοιπόν, ρωτώ. Υπάρχει κανένα δηµόσιο συµφέρον στο να θέ-
σουµε προϋποθέσεις στον προϊστάµενο του κτηµατολογικού
γραφείου; Είναι µία όποια δουλειά, να το πω έτσι; Γιατί, αν είναι
µία όποια δουλειά, γιατί να είναι πτυχιούχος ανωτάτου εκπαιδευ-
τικού ιδρύµατος; Να µην είναι. Να το βγάλουµε και αυτό. Γιατί
να έχει πενταετή υπηρεσία; Να µην έχει. Γιατί εγώ δεν καταλα-
βαίνω τώρα το εξής. Πτυχιούχο ανωτάτου εκπαιδευτικού ιδρύ-
µατος, γιατρό µε πενταετή υπηρεσία στην παιδιατρική, τον
κάνουµε προϊστάµενο κτηµατολογικού γραφείου να κοιτάει χάρ-
τες και να κοιτάει υποθήκες, να κοιτάει κατασχέσεις και να κοι-
τάει συντηρητικές, να κοιτάει όρια; Εγώ ρωτάω. Αν θεωρούµε ότι
µπορεί να την κάνει τη δουλειά ο οποιοσδήποτε, τότε γιατί βά-
ζουµε αυτήν την προϋπόθεση; Άρα, το επιχείρηµα του ανοίγµα-
τος δεν είναι –επιτρέψτε µου- διά πάσαν νόσον. Άνοιγµα,
βεβαίως να γίνεται. Όµως, αν υπάρχουν λόγοι δηµοσίου συµφέ-
ροντος, κάποιες προϋποθέσεις θέτουµε.

Λέω και στην κυρία συνάδελφο που προηγήθηκε ότι συµφωνώ.
Δεν είναι το µείζον, προφανώς. Έχουµε εστιαστεί στο συγκεκρι-
µένο σηµείο. Αλλά γιατί; Να καταθέσουµε και επαγγελµατική εµ-
πειρία. Δεν µπορείτε να φανταστείτε τι περνάµε, αν αστοχήσουν
άνθρωποι οι οποίοι είναι ειδικοί. Δεν µπορείτε να φανταστείτε την
ταλαιπωρία του πολίτη. Δεν µπορείτε να φανταστείτε το κόστος
των αιτήσεων διορθώσεων. Δεν µπορείτε να φανταστείτε τα πή-
γαινε-έλα στα δικαστήρια. Αυτό το λέω, γιατί πρέπει ν’ αρχίσουµε
λίγο να σκεφτόµαστε. Γιατί άραγε ο νοµοθέτης βάζει υποχρεω-
τική την παράσταση δικηγόρου, παραδείγµατος χάριν, σε αστι-
κές υποθέσεις; Κλείσιµο επαγγέλµατος; Γιατί βάζει υποχρεωτική
την παράσταση του δικηγόρου στα δικαστήρια, στα κακουργή-
µατα, στις ποινικές υποθέσεις; Κλείσιµο επαγγέλµατος, για να
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φτιάξουµε δικηγορική ύλη; Γιατί ένας γιατρός πρέπει να έχει πτυ-
χίο ιατρικής, για να ασκήσει την ιατρική του; Αλλιώς, ας κάνουµε
εξετάσεις και αν είναι ένας καλός, παραδείγµατος χάριν, πρακτι-
κός να τον βάλουµε να κάνει ιατρική. Το ότι θέτουµε προϋποθέ-
σεις για µία θέση, δεν σηµαίνει ότι κάνουµε κλείσιµο επαγγέλµα-
τος. Σηµαίνει ότι θέτουµε ορισµένες βασικές προϋποθέσεις, για
να έχουµε καλύτερο αποτέλεσµα.

Εγώ θεωρώ ότι αυτό πρέπει να το ξαναδείτε. Να τονίσω ότι η
αρχική διατύπωση, κατ’ αρχάς έχει την επιφύλαξη των µεταβατι-
κών του 23, που σηµαίνει ότι είχαµε υποθηκοφυλακεία και παρα-
µένουν οι υποθηκοφύλακες µέχρι να τελειώσει η µετάβαση στο
κτηµατολογικό γραφείο. Εν συνεχεία, τίθεται το ζήτηµα του προ-
ϊσταµένου του κτηµατολογικού γραφείου. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Του οριστικού. Μι-
λάµε για οριστικά. Τα µεταβατικά είναι άλλα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Του οριστικού. Υπάρχει µία διαδικα-
σία µεταβάσεως -και ορθώς- η µετάβαση από το υποθηκοφυλα-
κείο στο κτηµατολογικό γραφείο. Σύµφωνοι. Τώρα έχουµε τους
υποθηκοφύλακες. Να πω και το εξής. Δεν υπάρχει καµµία αµφι-
βολία -γιατί πάµε πάλι στο ζήτηµα του επαγγέλµατος- ότι ο υπο-
θηκοφύλακας είναι αναλόγως άµισθος ή έµµισθος δηµόσιος
λειτουργός. Εδώ δεν έχουµε επάγγελµα κατά νοµική ακριβολο-
γία. Δεν υπάρχει θέµα επαγγέλµατος. Τίθεται ζήτηµα δηµόσιας
λειτουργίας. 

Στη δηµόσια λειτουργία, δεν µπορούµε να πούµε εµείς πώς
θέλουµε να ασκείται; Παραβιάζουµε, παραδείγµατος χάριν, το
νόµο για τα κλειστά επαγγέλµατα; Για διαβάστε το άρθρο 1 του
νόµου που έχουµε ψηφίσει για τα κλειστά επαγγέλµατα και δείτε
αν τίθεται ζήτηµα αν εµπίπτουν σε αυτά οι δηµόσιες λειτουργίες.
Σας λέω ότι ρητώς εξαιρούνται. 

Εποµένως, δεν τίθεται κανένα τέτοιο θέµα. 
Κύριε Υπουργέ, εγώ θεωρώ ότι ειλικρινώς µπορείτε κάλλιστα

να επανέλθετε στην αρχική διατύπωση. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Να λάβει υπόψιν την έκθεση

της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ακριβώς. 
Εγώ ειλικρινώς σας λέω το εξής. Δεν πιστεύω ότι τίθεται κα-

νένα ζήτηµα παραβιάσεως του νόµου για τα κλειστά επαγγέλ-
µατα έτσι όπως τον έχουµε ορίσει, έτσι όπως τον εφαρµόζουµε.
Υπάρχουν λόγοι δηµοσίου συµφέροντος. Εάν εσείς εκτιµάτε –
όχι κάποιος τρίτος, αυτό είναι στην κρίση σας, το συζητάµε- ότι
«γιατί µόνο νοµικός; Να είναι και µηχανικός» -ας το πω έτσι, πάν-
τως κάτι σχετικό- αυτό κάντε το εσείς. Δείτε το. 

Με το να πούµε, όµως «ένας οποιοσδήποτε πτυχιούχος» εκεί
νοµίζω ότι δεν θα κάνουµε καλά τη δουλειά µας. 

Επειδή ακούω το επιχείρηµα, ενδεχοµένως, να σας δώσουµε
µια νοµοθετική εξουσιοδότηση και να το κλείσετε µε ένα προ-
εδρικό διάταγµα, πρέπει να σας πω ότι αυτό δεν γίνεται. Διότι
εάν είναι ανοιχτό στο νόµο, εσείς εν συνεχεία δεν µπορείτε να
πάρετε εξουσιοδότηση να το κλείσετε, ενώ το ανοίγει ο νόµος.
Δεν µπορείτε να εισάγετε περιορισµό, εκτός εάν σας το πούµε
ρητώς ότι µπορείτε να εισάγετε περιορισµό, αλλιώς θα έχετε
υπέρβαση νοµοθετικής εξουσιοδοτήσεως. 

Εµένα η γνώµη µου είναι –δεν σας το λέω µε κάθετη αντίρ-
ρηση- ότι απολύτως θεµιτά µπορείτε να αποσύρετε τη νοµοτε-
χνική βελτίωση και να αφήσετε την αρχική διατύπωση. Κι αν
πιστεύετε ότι πρέπει να το ξαναδείτε σε µια πιο ευρεία βάση και
να πείτε «εγώ θεωρώ ως Υπουργός ότι δεν πρέπει να είναι µόνο
νοµικοί αλλά να είναι και πολιτικοί µηχανικοί και αρχιτέκτονες» -
δεν ξέρω τι άλλο- αυτό θα το δείτε εσείς, να το επαναφέρετε µε
αυτόν τον τρόπο. Όµως µια τελείως ανοιχτή διατύπωση νοµίζω
ότι θα δηµιουργήσει πάρα πολλά προβλήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Βορίδη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο, εάν θέλετε να τοποθετηθείτε,
για να κλείσουµε τη συζήτηση.

Είπατε ότι θα τοποθετηθείτε και για τις τροπολογίες και για
όλα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ναι. Θα ήθελα να

µιλήσω και για τις τροπολογίες. Θα ήθελα να κάνω µια αναφορά,
παρ’ όλο που ο χρόνος δεν το επιτρέπει και είναι όλοι πραγµα-
τικά ταλαιπωρηµένοι. 

Θα ήθελα να κάνω µια αναφορά κατ’ αρχάς στην υπ’ αριθµόν
597 τροπολογία, όπου στην παράγραφο πρώτη, µε τις ρυθµίσεις
που εισηγούµαστε αυξάνουµε τη διαφάνεια, τη λογοδοσία και το
δηµόσιο έλεγχο στα πεπραγµένα της «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.». 

Για πρώτη φορά καθιερώνουµε διαδικασία ακρόασης του προ-
έδρου της εταιρείας από την αρµόδια επιτροπή της Βουλής για
την πρόοδο υλοποίησης του έργου ανά έξι µήνες. 

Παράλληλα, η «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» υποχρεούται να υπο-
βάλλει στη Βουλή και ετήσια έκθεση πεπραγµένων. Πλέον η πο-
λιτεία παρακολουθεί την πορεία του Κτηµατολογίου και των
δασικών χαρτών, αυξάνεται δηλαδή ο δηµόσιος έλεγχος των πε-
πραγµένων στο ανώτερο δυνατό επίπεδο, στο Κοινοβούλιο. 

Με την παράγραφο 2, καθορίζουµε τις λεπτοµέρειες µε βάση
τις οποίες οι επιτροπές επίλυσης αντιρρήσεων, αναλαµβάνουν
να επιλύσουν τυχόν σφάλµατα µεταξύ της διαδικασίας κτηµατο-
γράφησης και κύρωσης δασικού χάρτη. Αναφερόµαστε, κυρίως,
σε σφάλµατα ως προς την αποτύπωση της θέσης και των ορίων
των τµηµάτων του κυρωµένου δασικού χάρτη που ίσως προκύ-
ψουν από την εφαρµογή των αναµορφωµένων κτηµατολογικών
διαγραµµάτων. 

Οι επιτροπές αποφαίνονται για αυτές τις περιπτώσεις, λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν τόσο τα κτηµατολογικά διαγράµµατα, όσο και
τους κτηµατολογικούς πίνακες που έχουν προκύψει µετά την
αναµόρφωσή τους, για να βασίζεται η όποια απόφαση σε ορι-
στικά στοιχεία. 

Με την παράγραφο 3, για πρώτη φορά τυποποιούνται µε ενι-
αία µορφή οι αιτήσεις αλλά και η µορφή και το περιεχόµενο των
πράξεων των βεβαιώσεων –αν θέλετε- των δασαρχείων. Γίνεται
το αυτονόητο. Δεν είναι δυνατόν το περιεχόµενο των βεβαι-
ώσεων να είναι διαφορετικό από δασαρχείο σε δασαρχείο. Η δι-
οίκηση είναι ενιαία και οφείλει να αντιµετωπίζει ενιαία όµοια
θέµατα σε όλη την επικράτεια, ανεξαρτήτως των ερµηνειών ή
των απόψεων των υπαλλήλων. 

Παράλληλα, αξιοποιούµε τις σύγχρονες τεχνολογίες, διότι
αυτό αποτελεί βασική πολιτική επιλογή του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και αποτυπώνεται σε
όλα τα νοµοσχέδια που παρουσιάζουµε ή ετοιµάζουµε.

Με τις διατάξεις, λοιπόν, προβλέπεται ηλεκτρονικός τρόπος
διαχείρισης των αιτήσεων προς τα δασαρχεία αλλά και των πρά-
ξεων των δασαρχών. Επίσης, διασυνδέονται ηλεκτρονικά οι βε-
βαιώσεις των δασαρχείων µε την ταυτότητα κτηρίου, η ταυτότητα
κτηρίου µε το Κτηµατολόγιο, το Κτηµατολόγιο και η ταυτότητα
µε τη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων. 

Με αυτόν τον τρόπο, θα µπορέσει η πολιτεία και ο πολίτης να
αποκτήσει για πρώτη φορά ολοκληρωµένη εικόνα των περιου-
σιακών δικαιωµάτων και δοµηµένης επιφάνειας. Αυτή, άλλωστε,
είναι η βασική µας επιλογή. 

Με την παράγραφο 4, ρυθµίζονται χρονίζοντα ζητήµατα λει-
τουργίας δηµοτικών σφαγείων σε εκτός σχεδίου περιοχές. Η πα-
ρούσα διάταξη, αφορά αποκλειστικά και µόνο δηµοτικά σφαγεία.
Επιλύουµε προβλήµατα αδειοδότησης. Ρυθµίζονται οι περιπτώ-
σεις των ανεγερθέντων ήδη σφαγείων σε περιοχές εκτός σχε-
δίων πόλεων, οικισµών, από τους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοί-
κησης και µε χρηµατοδότηση στο σύνολο –ή εν µέρει- από κοι-
νοτικούς ή κεντρικούς εθνικούς πόρους. 

Σε αυτές και µόνο τις περιπτώσεις προβλέπεται ότι δεν απαι-
τείται η χορήγηση σχετικής βεβαίωσης από το αρµόδιο δασαρ-
χείο για την αδειοδότηση ή τη χορήγηση άδειας λειτουργίας ή
τη νοµιµοποίηση των υφιστάµενων αυτών κτηρίων. 

Με τη ρύθµιση αυτή, επιλύονται µεγάλες καθυστερήσεις σχε-
τικά µε τη λειτουργία των εγκαταστάσεων αυτών και αυτό φυσικά
όλοι καταλαβαίνουµε ότι εξυπηρετεί τη προοπτική της δηµόσιας
υγείας, αφού είναι προφανές ότι ιδιαίτερα στην περιφέρεια, είναι
επιτακτική ανάγκη να µη µείνουν ούτε µία µέρα κλειστές νέες,
σύγχρονες εγκαταστάσεις δηµοτικών σφαγείων.

Σε σχέση µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 596, που αφορά
κυρίως πολεοδοµικές ρυθµίσεις, µε τη ρύθµιση της παραγράφου
1, επιχειρείται η βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης των πολιτών,
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καθώς µε τη συµµετοχή του τοπικού δήµου, βιοτεχνικές µονάδες
χαµηλής όχλησης, οι οποίες λειτουργούν µέσα στο κέντρο ή γε-
νικότερα στον αστικό ιστό της πόλης, µπορούν να µεταφερθούν
σε εκτός σχεδίου περιοχή σε ακίνητα ιδιοκτησίας του δήµου.
Αυτά, εφόσον η χρήση δεν αντίκειται στο σχεδιασµό της περιο-
χής, χωρίς να απαιτείται ειδικότερος καθορισµός βιοµηχανικής
περιοχής. Η εγκατάσταση σε ακίνητα του δήµου ή σε εκτός σχε-
δίου περιοχές γίνεται µετά από ειδική περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση, που δεν θίγει πιθανό µελλοντικό σχεδιασµό. Η ρύθµιση
αυτή, αποτελεί αναπτυξιακό εργαλείο αναδιοργάνωσης των κέν-
τρων των πόλεων στα χέρια των δήµων. 

Παράλληλα µπορούν να αξιοποιηθούν τα εκτός σχεδίου ακί-
νητα των δήµων χωρίς να ανατρέπεται ο πολεοδοµικός σχεδια-
σµός, καθώς οριοθετείται τόσο ο ελάχιστος, όσο και ο µέγιστος
αριθµός επιχειρήσεων που µπορούν να µετεγκατασταθούν, ώστε
η ενέργεια αυτή να µην αποτελεί ούτε µια απλή επιµέρους επέµ-
βαση ούτε µια τεράστια επένδυση µε επιπτώσεις στον πολεοδο-
µικό σχεδιασµό.

Με την παράγραφο 2, ουσιαστικά επιλύουµε µε οριζόντιο
τρόπο ένα µεγάλο ζήτηµα έλλειψης ή αποσπασµατικής νοµοθέ-
τησης των µεταβατικών διατάξεων που τέθηκαν τα τελευταία
χρόνια µε τα σχέδια χρήσεων γης. Υπάρχουν παραδείγµατα,
όπου ο πολίτης έχει περάσει από δεκάδες εγκρίσεις πριν από την
έκδοση της άδειας και τελικώς βλέπει το περιουσιακό του δι-
καίωµα να αφανίζεται, επειδή το κράτος δεν προέβλεψε κάποιες
µεταβατικές ρυθµίσεις, όταν αποφάσισε να αλλάξει τη χρήση
γης της περιοχής. Δυστυχώς, και µε αυτόν τον τρόπο ωθήθηκαν
πολλοί συµπολίτες µας στην εύκολη λύση του αυθαιρέτου. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση επιδιώκεται η θέσπιση ενός σα-
φούς πλαισίου µεταβατικών διατάξεων σε περίπτωση µεταβολής
των χρήσεων γης, το οποίο διασφαλίζει το σεβασµό των περιου-
σιακών δικαιωµάτων των πολιτών και αποτρέπει την αιφνίδια ανα-
τροπή του αναπτυξιακού σχεδιασµού για την ιδιοκτησία τους.

Η παράγραφος 3, έρχεται να ρυθµίσει ένα ερµηνευτικό –πε-
ρισσότερο- πρόβληµα που έχει ανακύψει στις υπηρεσίες του
ΥΠΕΚΑ, µε βασική αρχή ότι ο τοπικός σχεδιασµός υπερισχύει
του γενικού. Με τη ρύθµιση ορίζεται ότι οι προβλέψεις των πρά-
ξεων µε τις οποίες καθορίστηκαν ή καθορίζονται οι ΖΟΕ, κατά τη
διαδικασία του άρθρου 29 του ν.1337/1983, κατισχύουν των κα-
τευθύνσεων και πλαισίων που προβλέπονται από άλλες διατάξεις
ως προς τις χρήσεις γης, τους όρους και περιορισµούς δόµησης
και τα όρια κατάτµησης και αρτιότητας των γηπέδων εντός της
ΖΟΕ. Πλέον όλοι οι ενδιαφερόµενοι προς επένδυση επιχειρηµα-
τίες, κυρίως στην τουριστική γη, θα γνωρίζουν το ασφαλές νο-
µικό πλαίσιο γύρω από τα γήπεδα εντός ΖΟΕ.

Η προτεινόµενη διάταξη της παραγράφου 4, αφορά κυρίως
αγροτικές εγκαταστάσεις σε χωράφια. Διευκρινίζουµε ότι πρώ-
τον, ισχύουν οι εκτός σχεδίου περιορισµοί δόµησης και δεύτε-
ρον, τα έγγραφα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
αναδεικνύουν τον ίδιο στόχο µε τη διάταξη.

Το 2003, προβλέφθηκε ότι οι προ του νόµου διανοµές αποδε-
σµεύονται από τις νέες πολεοδοµικές διατάξεις που θεσπίστηκαν
το 2003. Αυτή η πρόβλεψη, όµως, διατυπώθηκε µε γενικότητα
και στην πορεία των χρόνων υπήρχαν διάφορες ερµηνείες και
προβλήµατα. Να σηµειωθεί ότι για ένα διάστηµα εκδόθηκαν
άδειες µε κενά και µετέπειτα έχουν παγώσει οι διαδικασίες. Ο
νόµος του 2003 και στην αιτιολογική του έκθεση προβλέπει ότι
οι νέες ρυθµίσεις δεν καταλαµβάνουν τα παλιά αγροτεµάχια, δεν
προβλέφθηκε, όµως, ξεκάθαρα τι ισχύει. Αυτό το κενό επιλύει η
διάταξη θεσπίζοντας την εφαρµογή των γενικών διατάξεων περί
της εκτός σχεδίου δόµησης, απαλείφοντας µάλιστα τη δυνατό-
τητα να εφαρµοστούν άλλες παλαιότερες ρυθµίσεις, ίσως και ευ-
νοϊκότερες γι’ αυτά τα ακίνητα.

Με τις παραγράφους 5, 6 και 7, διευθετείται η οριστική επί-
λυση θεµάτων επικινδυνότητας σε επίπεδο της οικείας αποκεν-
τρωµένης διοίκησης, δεδοµένου ότι είναι δυσχερής η µετακίνηση
του προσωπικού των κεντρικών υπηρεσιών του Υπουργείου ανά
την επικράτεια στο πλαίσιο διενέργειας αυτοψιών των εκάστοτε
επιτροπών που συστήνονται, για λόγους οικονοµίας πιστώσεων
και χρόνου.

Τα ουσιαστικά οφέλη που προκύπτουν από αυτήν την εν πολ-

λοίς µεταφορά αρµοδιοτήτων, είναι η µείωση του απαραίτητου
χρόνου διεκπεραίωσης των υποθέσεων, η αξιοποίηση του κατά
τόπους ανθρώπινου δυναµικού, η ελαχιστοποίηση του κόστους
για τη διοίκηση, η καθιέρωση πιο γρήγορης και ευέλικτης διαδι-
κασίας για τον πολίτη.

Στις παραγράφους 8, 9, 10 και 11, ρυθµίζονται ζητήµατα πο-
λεοδοµικού ενδιαφέροντος σχετικώς µε την εφαρµογή του
ν.3028/2002. Ειδικότερα, θεραπεύεται το ζήτηµα ειδικής έγκρι-
σης των αρχαιολογικών υπηρεσιών. Πρώτον, σε περιπτώσεις οι-
κοδοµικών εργασιών ή τεχνικού ή άλλου έργου στο εσωτερικό
υφιστάµενου κτηρίου, οι οποίες δεν επιφέρουν τροποποιήσεις
των όψεων αυτού και δεν περιλαµβάνουν εκσκαφές.

Δεύτερον, σε περιπτώσεις αποκατάστασης ερειπωµένων κτι-
σµάτων, εφόσον τεκµηριώνεται η αρχική τους µορφή και δεν εµ-
πίπτουν σε κοινόχρηστο χώρο του οικισµού ή του εγκεκριµένου
ρυµοτοµικού σχεδίου, και,

Τρίτον, σε περιπτώσεις επικινδύνως ετοιµόρροπων κτηρίων
κατά τις διατάξεις του Κώδικα Βασικής Πολεοδοµικής Νοµοθε-
σίας.

Η σχετική διάταξη, δεν θίγει τις αρχές και τη βάση του αρχαι-
ολογικού νόµου, παρά αποτελεί µια λογική και πραγµατική εφαρ-
µογή των διατάξεων για όλες εκείνες τις περιπτώσεις όπου εκ
της κοινής λογικής δεν θίγονται ζητήµατα πολιτιστικού ενδιαφέ-
ροντος. 

Αρκεί να σηµειωθεί ότι, ενώ προβλέπεται γρήγορη διαδικασία
αδειοδότησης και έγκριση εργασιών µικρής κλίµακας για πολλές
εργασίες στο εσωτερικό των κτηρίων, η µέχρι σήµερα ερµηνεία
των υπηρεσιών δόµησης και των αρχαιολογικών υπηρεσιών, έχει
προκαλέσει µία απίστευτη γραφειοκρατία και ταλαιπωρία των πο-
λιτών.

Έτσι, λοιπόν, φανταστείτε, µε βάση τα παραπάνω, ότι για να
αλλάξει κάποιος πολίτης τα πλακάκια σε ένα διαµέρισµα της
Αθήνας ή της Θεσσαλονίκης, θα έπρεπε να λάβει άδεια από την
Αρχαιολογική Υπηρεσία. 

Αυτές τις υπερβολές και τις γραφειοκρατικές αγκυλώσεις της
διοίκησης και, µάλιστα πολλών ετών, ερχόµαστε να καλύψουµε
οριζόντια µε κύριο στόχο την ορθή αδειοδότηση για συγκεκρι-
µένες εργασίες, που δεν απαιτούν εκσκαφές ή αλλαγή των
όψεων του κτηρίου και δεν θίγουν πολιτιστικά αγαθά, που σε
κάθε περίπτωση αποτελούν κύρια µέριµνα της πολιτείας µας.

Σε σχέση µε την τροπολογία για το ΦΟΔΣΑ, µε την προτεινό-
µενη διάταξη θεσµοθετείται η δυνατότητα µε την απόφαση του
αρµόδιου φορέα διαχείρισης στερεών αποβλήτων µιας περιοχής,
της παροχής οικονοµικού αντισταθµιστικού οφέλους στο δήµο
ή στους δήµους, όπου χωροθετούνται εγκαταστάσεις επεξεργα-
σίας ή τελικής διάθεσης ή προσωρινής αποθήκευσης αστικών
στερεών αποβλήτων, εφόσον η εγκατάσταση αυτή προορίζεται
για εξυπηρέτηση και άλλων δήµων, µελών των οικείων ΦΟΔΣΑ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, συγγνώµη. Τι
είναι αυτά που µας διαβάζετε, κύριε Υπουργέ;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αυτά είναι κάποιες
τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Θέλει να τις
διαβάσει ο κύριος Υπουργός. Τι να κάνει το Προεδρείο; Από σε-
βασµό στον Υπουργό...

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Είπα προηγουµέ-
νως, κύριε Πρόεδρε, ότι θα αιτιολογήσω και τις κυβερνητικές
τροπολογίες. Ήθελα να τις αιτιολογήσω, παρ’ όλο που δεν τέ-
θηκε θέµα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Υπουργέ.
Αυτά που διαβάζετε είναι τροπολογίες;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ναι, ήθελα να κα-
ταγραφούν. Είναι κυβερνητικές, υπουργικές τροπολογίες.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Που έχουν κατατεθεί και συζη-
τηθεί εδώ;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ναι, που έχουν κα-
τατεθεί εµπροθέσµως κανονικά. Είναι περασµένες απ’ όλες τις
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διαδικασίες και απλώς τις επεξηγώ εκ του περισσού.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Έχουν κατατεθεί;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ναι, βεβαίως.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Έχουν συζητηθεί εδώ; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. Είναι του Υπουργείου.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ναι, του Υπουρ-
γείου είναι.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ναι, αλλά, κυρία Πρόεδρε, µε
συγχωρείτε, άλλως να φύγω και κάντε ό,τι θέλετε.

Είπατε εσείς ότι δεν θα δεχθείτε καµµία τροπολογία και ότι
αποσύρετε και τις κυβερνητικές τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τις βουλευτι-
κές εννοούσε, κύριε Πρόεδρε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εγώ µάλιστα όταν µίλησα, είπα
ότι αυτό δεν είναι σωστό.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Τις βουλευτικές
εννοούσα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τις βουλευτι-
κές. Αυτό δεν συµβαίνει συνήθως;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Είπατε ότι θα αποσύρετε και τις
υπουργικές.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Όχι, δεν το είπε
αυτό.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Καλώς, να το δεχθώ.
Από εκεί και πέρα, όµως, οι τροπολογίες αυτές αν κατατέθη-

καν και συζητήθηκαν,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ενσωµατώνον-

ται στο νοµοσχέδιο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εδώ δεν έχουµε καν τους ειση-

γητές. Με καταλάβατε; Το να παριστάµεθα…Κάνετε κάποιο
λάθος.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κάνω λάθος που
εξηγώ;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Έχουν αριθµό οι τροπολογίες
αυτές;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Βεβαίως.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ωραία. Αναφέρετε τους αριθ-
µούς τάδε και τάδε. Διότι από τη στιγµή που διαβάζετε, καταγρά-
φονται…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Έχουν ενσωµατω-
θεί, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας παρακαλώ,
κύριε Πρόεδρε. Τελείωνε ο κύριος Υπουργός.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ:…στα Πρακτικά και µπορεί το
κείµενο που διαβάζετε…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Είναι η επεξήγηση.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ακούστε µε.
Συµβουλευτικά, επιτέλους, το λέω.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Σας ακούω. Πάντα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σας λέω, λοιπόν, ότι το κείµενο
που διαβάζετε τώρα, όπως µε τους συνεργάτες σας το διαµορ-
φώνετε -εσείς είστε ελεύθερος- µπορεί να διαφέρει από το κεί-
µενο που καταθέσατε και που είχαν υπ’ όψιν τους οι εισηγητές,
οι Βουλευτές που µίλησαν.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Φυσικά και όχι.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ή θα πείτε ότι και οι τροπολο-
γίες τάδε και τάδε, δηλαδή αριθµούς, ή αν διαβάζετε κείµενα,…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αναφέρθηκα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ:…πρέπει να πείτε ότι «διαβάζω

ακριβώς ως είχε, χωρίς να προσθέσω ή να αφαιρέσω τίποτα από
την τροπολογία που είχα καταθέσει». Διότι τώρα καταγράφονται
στα Πρακτικά και µπορεί εσείς -µε καλή διάθεση, δεν λέω ότι θα
το κάνετε σκόπιµα- να προσθέτετε ή να αφαιρείτε κάτι, χωρίς να
µας λέτε. Εµείς έχουµε αριθµούς τροπολογιών και κείµενα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δεν διαβάζω, κύριε
Πρόεδρε. Είπα ότι αναφέροµαι στην τροπολογία 597�14-6-2013
και στην τροπολογία 596�14-6-2013. Αναφέρθηκα και επεξηγώ,
εξηγώ και επιχειρηµατολογώ για τις τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Υπουργέ,
σας παρακαλώ, συνεχίστε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Βάσει της εικόνας είναι σαν να
µονολογείτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Πρό-
εδρε, καταλάβαµε αυτό που θέλετε να πείτε. Αφήστε τον κύριο
Υπουργό να ολοκληρώσει.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Είναι καλύτερα να
µην επεξηγούσα καθόλου και να έλεγα…;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Υπουργέ,
εν πάση περιπτώσει, κατά την κρίση σας, θέλετε να τα πείτε
αυτά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι, δεν λέω αυτό. Υποτίθεται
ότι αυτό έχει γίνει στη διάρκεια της διαδικασίας που ορίζει ο Κα-
νονισµός. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Έτσι έχει γίνει.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μετά την αρχή και τα άρθρα,
τρίτο τµήµα είναι η συζήτηση των τροπολογιών. Τα έχουµε, δυ-
στυχώς, συµπτύξει όλα µαζί… 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Συγγνώµη, δεν
φταίω εγώ γι’ αυτό.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Και σε ένα άδειο Κοινοβούλιο
υποτίθεται ότι νοµοθετούµε. Αυτό είναι που µε ενοχλεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εντάξει, κύριε
Πρόεδρε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: … και φωνάζω κάθε µέρα εδώ
µέσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Έχετε δίκιο
που το φωνάζετε αλλά δυστυχώς…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Συµπάσχω µαζί
σας και…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Υπουργέ,
σας παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κλείνω, κυρία Πρό-
εδρε.

Τα ποσά αυτά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Αφήστε τα

αυτά.
Κάνετε σας παρακαλώ, τις παρατηρήσεις σας στις αιτιάσεις

των συναδέλφων και του Προέδρου για τα θέµατα τα οποία ετέ-
θησαν επανειληµµένα.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ας έρθει στην προτέρα
κατάσταση.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αφού επί εννέα µήνες το συζη-
τούσαµε -όπως είπε και η κ. Φούντα- τώρα αφήστε το, να µείνει
όπως το είπε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κατ’ αρχάς, δεν
είπα κάτι και το άλλαξα στη διάρκεια. Το κείµενο έχει διανεµηθεί.
Έγινε νοµοθετική βελτίωση -επί της νοµοθετικής βελτίωσης συ-
ζητούσαµε και σας είπα ότι ισχύει πλέον- επί της οποίας υποβά-
λατε κάποιες αντιρρήσεις, κύριε Πρόεδρε, και εσείς και πολλοί
συνάδελφοι. Αυτό για να το ξεκαθαρίσουµε.

Επίσης, να µιλήσουµε και να πούµε ότι πρόκειται για οριστικά
γραφεία και όχι µεταβατικά που λειτουργούν από υποθηκοφύλα-
κες. Τα οριστικά γραφεία είναι στελεχωµένα. Έχουν νοµικές υπη-
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ρεσίες. Δεν θα είναι χωρίς την αντίστοιχη σχετική υποστήριξη. 
Ωστόσο, όµως, αντιλαµβάνοµαι το µεγάλο ενδιαφέρον και τις

παρατηρήσεις και µόνο από το γεγονός ότι είστε εδώ πέρα και
υποβάλλετε τις αντιρρήσεις σας.

Οπότε προβαίνω σε µία νοµοτεχνική βελτίωση στο άρθρο 2,
εδάφιο δεύτερο, που αναδιατυπώνεται ως εξής: «Με την επιφύ-
λαξη των διατάξεων 23, των κτηµατολογικών γραφείων προΐστα-
ται πτυχιούχος κατηγορίας ΠΕ συναφών µε το αντικείµενο
σχολών». Επαναλαµβάνω «συναφών µε το αντικείµενο». Νοµίζω
ότι είναι µία λύση που µπορεί να µας ικανοποιήσει σε ένα µεγάλο
βαθµό, κύριε Πρόεδρε. Λαµβάνω σοβαρότατα υπ’ όψιν τα όσα
ειπώθηκαν.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μπορείτε να βάλετε «ή ΠΕ1 ή
ΠΕ που κρίνονται σύµφωνα µε τα προσόντα» εφόσον γίνει η διά-
κριση.

Εγώ στη θέση σας θα έλεγα «το αφήνω ως έχει και σε αµέσως
επόµενο νοµοσχέδιο επιφυλάσσοµαι να φέρω διατύπωση που θα

είναι και υπεύθυνη», διότι στο κάτω-κάτω δεν θα είναι εν θερµώ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Εγώ θα ήθελα να
επιµείνω σε αυτήν τη νοµοτεχνική βελτίωση, όπως τη διατύπωσα
και σχετικά µε τα προσόντα υπάρχει και σχετικό προεδρικό διά-
ταγµα, στο οποίο αναφερθήκατε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Παρακαλώ,

κύριε Υπουργέ, να κατατεθεί και να διανεµηθεί στους κυρίους
συναδέλφους. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Βεβαίως, κυρία
Πρόεδρε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Σταύρος Καλαφάτης κατα-
θέτει την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει
ως εξής:

13432 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των
άρθρων και των τροπολογιών και θα γίνει η ψήφισή τους χωρι-
στά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 1 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, οµοφώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 2 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 3 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 4 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 5 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, οµοφώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 6 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 7 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, οµοφώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 8 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 9 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 10 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, οµοφώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το
άρθρο 11 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 12 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 13 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 14 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς το

άρθρο 15 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 596 και ειδικό 60 ως έχει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 596 και ειδικό 60 έγινε δεκτή ως έχει
οµοφώνως και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 597 και ειδικό 61 ως έχει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 597 και ειδικό 61 έγινε δεκτή ως έχει
οµοφώνως και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 602 και ειδικό 64 ως έχει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 602 και ειδικό 64 έγινε δεκτή ως έχει
οµοφώνως και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το ακροτελεύ-

τιο άρθρο έγινε δεκτό οµοφώνως.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Συµπλήρωση των διατάξεων
περί Εθνικού Κτηµατολογίου και άλλες ρυθµίσεις» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία επί της αρχής και επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών.

Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση. 
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.50’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 21 Ιουνίου 2013 και ώρα
10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό
έλεγχο: α) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση επί-
καιρης επερώτησης, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί. 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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